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رهبر انقلاب فرمود در جمع علما تذکر دادم که بدحجابی را 
نباید  عامل بی دینی دختران بدانیم و چه بسا دخترانی که با 

همین حجاب انقلابی و معنوی اند.
این ســخن رهبری هرچند جدید نبود و سال ها پیش نیز 
تذکر داده بودند، اما موج گسترده از تحلیل های مرتبط را به راه انداخت. در این میان روایت 

ضدانقلاب مهم نیست؛ طبیعی است که عصبانی شدند.
روایت دوم مربوط به کسانی است که خیال کردند این حرف به معنی کم اعتنایی به مسئله 
حجاب است. این افراد پیش تر نیز تلاش می کردند مسئله حجاب را بی اهمیت جلوه دهند و 
این سخنان را تأیید حرف های قبلی خود گرفتند. روشن است که چنین نیست. رهبری در 
همین سخنرانی روشن فرمودند حجاب امر ضروری دین است و لذا بدحجابی را به عنوان یک 

نقص پذیرفتند. این فرق می کند با جماعت غربزده و متحجری که منکر مسئله حجاب اند.
اما دســته ســوم جمعی از تحلیلگرهای متدین هســتند که خیلی این حرف رهبری را 
نپســندیدند. گویی تصور کردند این حرف کوچک کردن مسئله حجاب است. مخاطب 

یادداشت این افراد هستند. موضوع نیز فراتر از حجاب است. مختصری همراه باشید.
با جماعتی مواجه شدم که می گفتند ما حرف رهبری را قبول نداریم اما چون ایشان را 
دوست داریم سمعا و طاعتا. بله تعبیر شیرینی اســت. چه بسا حق هم همین است. اما 
کافی نیست. افراد باید تلاش کنند منطق سخنان رهبری را بفهمند. اگر چنین شد می توانند 

خود نیز راهبر باشند و رهبر را مدد دهند.
حالا سراغ منطق بحث رویم؛ به روش های مختلف می شود موضوع را توضیح داد. مثل اینکه 
مگر می شود یک نقص دلیل بر بی دینی و یا خروج از انقلاب شود؟ اساسا مگر بقیه و یا حتی 

باحجاب ها بی نقصند؟ مگر آنها که ظاهر انقلابی دارند معصومند؟ 
اما حرف فراتر از این اســت. گویی در قیاس انقلابی بودن و محجبه بودن، سبقت با کسی 
است که انقلابی است. این مهم وقتی توجه مرا جلب کرد که رهبری با تأکید فرمودند این 
تذکر را در جمع علما دادم. به تعبیری ریشه بدفهمی درباره قیاس بدحجابی و انقلابی گری 
را باید در نسبت فقه فردی و حکومتی تحلیل کرد. امری که چه بسا برای برخی از اهل علم 

نیز روشن نیست.
خلاصه کلام این است که انسان متدین و اهل نماز و روزه و حج در ذیل حکومت طاغوت ممکن 
است عاقبت بخیر نشود و حتی دینداری اش ناخواسته کمک به ظلم باشد اما انسان خطاکار 
ذیل حکومت دینی امید است عاقبت بخیر شود. چرا؟ چون حکومت دینی خود فی نفسه 
درمانگر است و مثل جریان آب می ماند و افراد را با هرگرایشی کم و بیش به سمت حق می برد. 
طبیعی است که در این مسیر هرکس حق مدار تر باشد سرعتش در حرکت بیشتر است اما 

بقیه نیز کم و بیش در حرکت اند؛ مگر اینکه با علم و آگاهی قصد عناد ورزیدن داشته باشند.
»دختر بدحجاب« همچون »دختر باحجاب دارای خطا« و البته مثل همه مردم ذیل انقلاب 
اسلامی امید به اصلاح خواهد داشت چون حرکت نهایی این انقلاب با همه ضعف و قوتش 

درمان کننده است و حرکت دهنده به سمت حق.
در این باره حرف بسیار اســت. این متن تنها یک تلنگر بود برای اهلش که تذکر دهد اصل 

بحث را کجا باید رجوع کرد.
یک روایت را مرور کنیم که اصل اصل اصل حرف است.

این روایت را هم از امام باقر علیه السلام داریم و هم امام صادق علیه السلام.
معنای روایت چنین است که قطعا قطعا قطعا )با سه تأکید( عذاب می کنم هر کس که ولایت 
امام ظالمی را بپذیرد که از سمت الله تعیین نشده ولو آن آدم در رفتارهاي شخصی خود انسان 
نیکوکار و سالمی باشد و با همین سه تأکید قطعا قطعا قطعا می بخشم کسی را که ولایت 
امامی که از جانب خداوند تعیین شده اســت و عادل است قبول کرده است اگرچه نسبت 

به خود گنهکار باشد ) اصول کافی ج۱ ص۳۷۶ (. حرف تمام است.
و اما این همه گفتیم، اما رهبر انقلاب ازاین فراتر فرمودند؛ اینکه همین بدحجاب ها به واسطه 

تعلق و محبت شان به انقلاب به اغتشاش گران تودهنی زدند.
این یعنی نه تنها امید به درمان خطاها ذیل انقلاب وجــود دارد، بلکه همین فرد با هر نوع 

ظاهری می تواند از مجاهدین باشد.

فراتر از بدحجابی و انقلابی گری

داده نما

پاسخ به مهم ترین شبهات سانحه هواپیمای اوکراینی

چرا 2موشک به سمت هواپیما شلیک شد؟
علت شلیک 2موشک به سمت هواپیما، یقین اپراتور است که گمان می کند در حال مقابله 
با یک موشک کروز است. شلیک موشک دوم به دلیل یقین اپراتور به متخاصم بودن هدف 

و تداوم مسیر حرکتی هدف پس از شلیک اول است.

آیا هر دو موشک به هواپیما اصابت کرد؟
خیر. اطلاعات ثبت شده هر دو موشک در سامانه دفاع هوایی نشان می دهد که موشک 
اول در مجاورت هواپیما منفجر شده و موشک دوم در فاصله حدود 900 متری شمال 

موقعیت هواپیما منفجر شده است.

چرا سخنگوی نیروهای مسلح در روز واقعه تکذیب کرد؟
ابتدا ستاد کل نیروهای مسلح وقوع این اتفاق را قبول نمی کرد. چون احتمال بروز آن اگر 
نگوییم غیرممکن اما بسیار کم بود. از غروب روز چهارشنبه 18دی تیم بررسی سانحه 

تشکیل شد. لذا در آن زمان موضوع هنوز قطعیت نداشته است.

چرا اطلاع رسانی حادثه با تاخیر انجام شد؟
تاخیر در اعلام علت سانحه برای بررسی همه احتمالات بود. در این باره 4 احتمال اصلی 
وجود داشت که آنها را می توان شلیک پدافند، حمله با موشک کروز، حمله تروریستی 
و هدف قرار دادن موشک کروز توسط پدافند دانست. بررسی این احتمالات زمانبر بود.

احتمالات علت سانحه هواپیمای اوکراین چه بود؟
الف: شلیک پدافند و اصابت موشک:         خطای انسانی   خرابکاری    جنگ الکترونیک

ب: اصابت همزمان کروز و موشک پدافندی به هواپیما در یک نقطه تلاقی
ج: تروریستی بودن سقوط هواپیما با منشأ داخلی و خارجی

د: نقص فنی هواپیما و سرنگونی موشک کروز توسط پدافند هوایی

آیا پدافند توانایی تشخیص هواپیمای مسافری را نداشت؟
سامانه تور-ام1 قابلیت تشخیص نوع هدف را ندارد. پایش اهداف در مرکز فرماندهی انجام 
می شد که ارتباط سامانه با مرکز در آن زمان قطع شده بود. یک سامانه الکترواپتیکی نیز در 
تور-ام1 تعبیه شده تا کاربر بتواند هدف را ببیند، ولی در زمان تاریکی هوا کاربرد نداشت.

چرا در شب حادثه آسمان کلییر نشد؟
در این باره اختلاف کارشناسی وجود داشت. یک نگاه معتقد به کلییر کردن بود. دیدگاه 
دیگر معتقد است تنها در زمانی می توان آسمان را کلییر کرد که حمله هوایی دشمن 

قطعی باشد. در آن شب شواهدی مبنی بر حمله قطعی دشمن وجود نداشت.

خطای انسانی در این حادثه به چه معناست؟
به طور کلی در بررسی زنجیره خطای این سانحه4 خطا رخ داده است:1-خطا در تنظیم 
مجدد شمال سامانه. 2-نقص در برقراری ارتباط بین سامانه عمل کننده و مرکز هماهنگی 
3-شناسایی و طبقه بندی اشتباه هدف کشف شده 4-نادیده گرفتن دستورالعمل شلیک
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 سقوط
 بدون مجوز

 هفته 
 سرنوشت بورس

شغل 
جديد عشاير

فیلیمو  بدون مجوز ساترا، قسمت 
اول سریال سقوط  را منتشر کرد

 2 نمایش متفاوت  بورس در 2 هفته، 
این هفته  را سرنوشت ساز کرده است

میز گردشگری عشایر با هدف ایجاد 
معیشت در۳۱استان تشکیل شد
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 مروری بر ترورهای  رسانه ای
 نشریه فرانسوی  شارلی ابدو

 علیه  مسلمانان
وزیر امورخارجه ایران: 

به دولت فرانسه اجازه نمی دهیم
پا را از گلیم خود فراتر بگذارد

 

 از احضار سفیر تا تعطیلی 
انجمن ایران شناسی فرانسه درکشورمان

 واکنش های کاربران فضای 
مجازی به توهین های نشریه شارلی ابدو

 سابقه اخراج روزنامه نگاران 
از شارلی ابدو به دلیل توهین به یهودیت
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5پاسخ دولت به انتقادهای معیشتی
 دولت برای بهبود وضعیت اقتصادی مردم چه اقداماتی را 

در دستورکار قرار داده است؟

حرکت برقی در تهران
آخرین وضعیت خودروهای برقی در تهران
آشنایی با مزایا و معایب خودروهای برقی

پایتخت در مسیر توسعه  حمل و نقل برقی قرار گرفته است

همراه با گفتارهایی از: مهدی چمران، سیدجعفر تشکری هاشمی، 
علیرضا نادعلی و سیدمجتبی شفیعی

تصاویــر مربوط بــه راه اندازی سیســتم اجاره 
موتورســیکلت برقی در تهران  را با اسکن این 

کیو آرکد  ببینید.
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صفحه13

صفحه2

226 نفر
اسکان اضطراری داده شدند.

1533 پایگاه امداد
در سراسر کشور  فعال است.

2657نفر
در برف امداد دریافت کردند.

335خودرو
 گرفتار در برف  رهاسازی شدند.
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نگاه
حجت الاسلام محمدمهدی ایمانی پور،  رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی

این روزها باردیگر نام نشریه هتاک فرانسوی »شارلی 
ابدو« در رسانه های کشــورمان و جهان پررنگ شده  
اســت. وقاحت بی پایان این نشــریه علیه مقدسات 
و ارزش های الهی ادیــان، این بار ولایت فقیه و انقلاب اســلامی ایران را هدف قرار 
داده است. چرایی این اقدام هتاکانه چندان نیاز به تحلیل ندارد؛ عوامل حدوث و بقای 
انقلاب اسلامی و نتایج حاصله از آن در طول 4۳سال اخیر، خواب راحت را از چشمان 
حاکمان تزویر و مخالفان اسلام و معنویت در غرب ربوده است. تلاش برای آسیب 
زدن به اصل »ولایت فقیه« به عنوان کلیدی ترین عنصــر مقوم انقلاب، نمی تواند 

انتخابی از روی تصادف باشد. اغتشاشات اخیر، صرفا کنشیار این اقدام بوده  است.
استمرار حرکت پیش رونده گفتمان انقلاب اسلامی و روند رو به افول جایگاه استکبار 
از یک ســو و افزایش نیاز جوامع به عدالت، اخلاق و معنویت ازسوی دیگر، موجب 
گسترش تلاش های فرهنگی جریان های معارض، برای تثبیت و تقویت موقعیت 
خود و جلوگیری از پیشرفت و گسترش گفتمان انقلاب اسلامی و نفوذ فرهنگی ایران 

در منطقه و جهان شده  است.
در این معادله، شــارلی ابدو یک »بازیگر« است، نه یک »کارگردان«! در اینجا باید 
صورت بندی دقیقی از هتاکی اخیر نشریه شارلی ابدو علیه ساحت انقلاب و ولایت 
فقیه صورت داد و اســیر نگاه سطحی و روبنایی نســبت به موضوع نشد.درک این 

واقعیت، درگرو تأکید بر ۳ گزاره و حاصل جمع آنها با یکدیگر است:
نخست اینکه مدت هاست »آزادی بیان« به اسم رمز عملیات »مواجهه با ارزش های 
انسانی« در فرانسه و غرب تبدیل شده  است. در این رویکرد، آزادی بیان حکم یک 
»الگو« را نداشته و بالعکس، حکم یک »ابزار« برای مواجهه با مخالفان غرب در ابعاد 

گفتمانی، فرهنگی و سیاسی را پیدا کرده  است.
دوم اینکه کاخ الیزه و دستگاه های امنیتی فرانسه، حدود و ثغور قدرت مانور هتاکان به 
اسلام و انقلاب اسلامی را به گونه ای تنظیم کرده اند که محدودیتی به لحاظ گفتاری، 
عملیاتی و رفتاری متوجه آنها نباشد. بنابراین در مصدریابی این واقعه، باید تمرکز ویژه ای 

روی سیاستگذاری های غیراعلامی، اما محسوس نهادهای قدرت در فرانسه داشت.
نکته سوم اینکه پیش بینی می شد با افزایش قدرت و نقش آفرینی جمهوری اسلامی 
ایران در عرصه جهاد تبیین و مهار تحرکات دشمن در عرصه جنگ شناختی، تحرکاتی 

مانند آنچه اخیرا در نشریه شــارلی ابدو شاهد آن بودیم شکل 
علنی تری به خود گیرد. توجه به این ســه گزاره به وضوح نشان 

می دهد ما با »خروجی یک ساختار« مواجه هستیم، نه یک »بازیگرمستقل« به نام 
»نشریه شارلی ابدو.«

 رمزگشایی از آزادی بیان 
به سبک فرانسوی

ادامه در 
صفحه2

@hamshahrinews

@hamshahrinews

t e l e g r a m

t w i t t e r

فاصلهها

در آخرین هفته از نیم فصــل اول لیگ فوتبال 
ایران همه  چیز به ســود سرخپوشان تمام شد. 
پرســپولیس حریفش را پرگل برد و استقلال 
هم در تبریز باخت تا شاگردان یحیی قهرمانی 
نیم فصل را با اختلافی قابل توجه نسبت به رقبای 
اصلی خود جشــن بگیرند. در تمــام 15هفته 
گذشته رقبای صدرنشــین اختلافی ناچیز با 
یکدیگر داشــتند و حتی در برخی از هفته ها، 
صدرنشینی قرمزپوشــان با امتیازی مساوی با 
استقلال و به لطف تفاضل گل اتفاق می افتاد. 
اما نهایتا در 2روز پایانــی 6امتیاز باارزش برای 
پرسپولیس و یک مســاوی و یک باخت برای 
استقلال، پایان خوشی را برای سرخپوشان رقم 
زد. ضمن اینکه قرمزپوشان تبریز هم در روز آخر 
با بردن استقلال دو نشان را با یک تیر زدند؛ هم 
به جمع 6تیم برتر لیگ رسیدند و هم برای بازی 
این هفته جام حذفی از آبی ها زهرچشم گرفتند.

  فوتبال ناقص به جای ضدفوتبال
بازی پرسپولیس و نساجی در ورزشگاه آزادی 
دقیقا شبیه بازی استقلال و نساجی در تهران 
شد. حالا اگرچه باخت نســاجی در این بازی 
ســنگین تر از آن باخت 3بر یــک از آب درآمد 
اما شکل و شمایل هر دو بازی کاملا شبیه بود. 
حمید مطهری بــا این ادعا کــه »نمی خواهم 
ضدفوتبــال بازی کنــم« در هر دو مســابقه 
موقعیت های فراوانی را به سرخابی ها داد و البته 
از موقعیت های پرسپولیس گل های بیشتری 
 زاده شد. سرخپوشان پنجشــنبه به امید گل 
3.74رسیدند و 5گل زدند. استقلال هم مقابل 
نساجی به امید گل 4.58رسیده و 3گل زده بود. 
خط دفاعی نساجی امسال در ورزشگاه آزادی 
بالاترین رکوردهای امید گل را به رقبایش داد و 
رفت. نکته جالب برد پرگل پرسپولیس باز هم 
گلزنی محمد عمری بود که این بار 2گل برای 
صدرنشین زد. پدیده جدید سرخپوشان در این 
فصل فقط 3بازی فیکس بوده و 3گل هم زده که 
آمار قابل توجهی است. در بازی با نساجی، تسلط 
او به خصوص روی دومین گلی که زد قابل توجه 
بود. جالب اینکــه گل او در بازی با گل گهر زیر 
سایه گل اسدبیگی گم شد و در بازی با نساجی 
هم دانیال اسماعیلی فر با 2گلش در نیمه دوم 

کمی درخشش عمری را تحت الشعاع قرار داد.
 

  سپاهان و گل گهر در خط سبقت
سپاهان و گل گهر، اضلاع ســوم و چهارم مربع 
قهرمانی، آخرین روز نیم فصل را با پیروزی پشت 
سر گذاشــتند تا به لطف همین پیروزی ها از 
استقلال سبقت بگیرند و آبی ها را به رتبه چهارم 
بفرستند. سپاهان که میزبان مس کرمان بود در 
همان نیمه اول 2گل زد و شهریار مغانلو با یک 
گل و یک پاس گل بیشترین نقش را در پیروزی 
2بر صفر تیمش ایفا کرد. مورایس در نیم فصل 
اول 5امتیاز از صدر عقب افتاد و امیدوار است با 
تقویت تیمش در نیم فصل بتواند این فاصله را 
به مرور جبران کند. گل گهر هم نفت آبادان را 
با گل بایناما شکســت داد و هم امتیاز سپاهان 
شــد. اما تیم قلعه نویی یک بازی عقب افتاده با 
آلومینیوم دارد و می تواند با بردن آن بازی حتی 

به 2امتیازی صدر هم برسد.
 

  مثلث در تعقیب مربع
فولاد، مس رفسنجان و تراکتور؛ اینها تیم هایی 
هســتند که بعد از مربع صدرنشین ها به عنوان 
موج بعدی مدعیان شناخته می شوند و هدف 
اصلی شان رسیدن به سهمیه آسیاست. این 3تیم 
در طول نیم فصل اول به دلیل نتایج ضعیف در 
برخی از مقاطع از جمع بالانشین ها جدا افتادند 
و حتی تــا نزدیک رتبه هــای دورقمی جدول 
پایین رفتند. امــا روز پایانی نیم فصل برای این 
تیم ها خوش یمن بود و آنها با بردهای 3امتیازی 
کارشــان را در جایگاهی که پیش بینی می شد 
تمام کردند. یعنی پایین تر از 4تیم اول و بالاتر 
از ســایر مدعیان. به خصوص فولاد که تا رتبه 
نهم پایین رفته بود اما در روز آخر با کسب یک 
پیروزی باارزش در اراک به رتبه هفتم رســید. 
باخت نســاجی در تهران هم کمک زیادی به 

هفتم شدن نکونام کرد.
 

  ملوان حسابش را سوا کرد
روز پایانی نیم فصل اول، یک فینال 6امتیازی هم 
در قعر جدول داشت که طی آن ملوان به 3امتیاز 
حیاتی رسید و خودش را از جمع قعرنشین ها 
جدا کرد. مازیار زارع و شاگردانش در هفته های 
اخیر مساوی های باارزشی مقابل بزرگان لیگ 
گرفته بودند و کاملا شایسته این پیروزی به نظر 
می رسیدند. حریف آنها اما تمام هفته های اخیر 
را روی موج ناکامی ســپری کرده است. ملوان 
با گل مهــدی مومنی فاصلــه اش را با منطقه 
سقوط به 5امتیاز رساند و نفت مسجدسلیمان 
محکم تر به قعر چســبید. دیگر تیم نفتی لیگ 

یعنی صنعت نفت آبادان 
اما به گل گهــر باخت و 

پانزدهم ماند تا امیدوار به اوج گیری در نخستین 
هفته های نیم فصل دوم باشد.
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حدادیبسکتبالراناامیدکرد
سرطانهتتریککرد

جهان فوتبال یک تلفات دیگر هم داد و یکی دیگر از اســطوره های این رشــته 
ورزشی از بین ما رفت. پس از سینیشا میهایلوویچ و پله، ویالی سومین اسطوره ای 

است که در یک ماه اخیر تسلیم سرطان می شود.
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باز هم صعود تیم ملی به جام جهانی 2023 به مشکل خورد. آشیل پای 
کاپیتان تیم دیروز جراحی شد و بعید است تا اسفندماه به شرایط بازی 

بازگردد. احتمالا حدادی در بازی با چین و ژاپن غایب است
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5پاسخ دولت به انتقادهای معیشتی
سیدابراهیم رئیسی اخیرا در نشست استانداران گفته بود: در 4محور تلاش می  کنیم حال مردم را بهتر کنیم

یادداشت

وضعیت این روزهای دشمنان 
ایران

اسماعیل قاآنی، فرمانده سپاه قدس: 
اکنــون بحــث مراکــز مطالعاتــی رژیــم 
صهیونیستی این اســت که چه موقع 
ایــن رژیــم از بیــن مــی رود. در مراکــز 
مطالعاتی آمریکا نیز ایــن روزها گفته 
می شــود طــی ۲۰ســال اخیــر 7هــزار 
میلیارددلار در اطراف ایران خرج شده 
و نه تنهــا چیــزی به دســت نیاوردنــد ، 
بلکه خیلــی از مناطــق را نیز از دســت 

دادند. / ایرنا

ایران تغییر مرزهای خود در 
قفقازجنوبی را نمی پذیرد

علی اکبر ولایتی، مشاور مقام معظم 
رهبری در اموربین الملل:

روابط جمهوری اسلامی ایران و روسیه 
درحال حاضــر در بهتریــن ســطح قــرار 
دارد و درحال توسعه است. همانگونه 
که مقام معظم رهبــری تأکید کردند، 
جمهــوری اســلامی ایــران هیچ گونــه 
تغییــری را در مرزهای کنونــی خود در 
قفقازجنوبــی نمی پذیــرد و بی تردیــد 
امنیــت منطقــه بایــد حفــظ شــود. / 

فارس

رژیم صهیونیستی، دوست 
ملت های مسلمان نیست

ســیدعباس موســوی، ســفیر ایــران در 
جمهوری آذربایجان:

 در گفت وگوهایــی کــه بــا مقام هــای 
جمهوری آذربایجــان داریــم، نســبت 
بــه عواقــب نفــوذ رژیــم صهیونیســتی 
در قالــب همکاری هــای اقتصــادی 
و فرهنگــی و... بــه صراحــت تذکــر 
داده ایــم و گفته ایم عادی ســازی روابط 
با کشــورهای اســلامی پــروژه ویــژه این 
رژیم برای ایجاد تفرقه میان کشورهای 

مسلمان است. / ایسنا

واکنش ها به اقدام توهین آمیز 
سیاست 
خارجی

نشــریه فرانســوی در انتشار 
کاریکاتور علیه مرجعیت دینی و 
سیاسی ایران همچنان ادامه دارد و پس از احضار 
سفیر این کشور به وزارت امورخارجه، دستگاه 
دیپلماسی کشور با صدور بیانیه ای، زیرپاگذاشتن 
موازین شناخته شده اخلاقی، تعدی ددمنشانه 
به مقدســات دینی، هتک ســاحت مرجعیت 
سیاســی و مذهبی و نیز اهانت بــه نمادهای 
حاکمیتی و ارزش های ملی کشورمان را محکوم 

کرد.
به گزارش همشــهری، وزارت امــور خارجه در 
بیانیه خود اعلام کرد که وزارت امورخارجه ایران 
سکوت دربرابر اقدام ضدفرهنگی و ضدانسانی 
نشــریه مبتذل فرانســوی را برنتابیده و ضمن 
بازنگری در مناسبات فرهنگی با فرانسه و بررسی 
امکان ادامه فعالیت فرهنگی فرانسه در ایران، در 

گام نخست، فعالیت انجمن ایران شناسی فرانسه 
در ایران را تعطیل می کند.

ازســوی دیگر وزیر امورخارجه ایران نیز که در 
روزهای اخیر اقدام توهین آمیز و خارج از نزاکت 
نشــریه ای فرانســوی را محکوم و تأکید کرده 
بود چنیــن اقدامی، بدون پاســخ قاطع و مؤثر 
نخواهد ماند، با برخی مقام های اسلامی دراین 
زمینه تبادل نظر کرد. براین اســاس حســین 
امیرعبداللهیان در گفت وگوی تلفنی با همتای 
کویتی خود، خواستار تشکیل سازوکار قانونی 

باهدف توقف توهین به مقدسات اسلامی شد.
وی همچنین در گفت وگــوی تلفنی با دبیرکل 
سازمان همکاری اسلامی، درباره آخرین تحولات 
منطقه و جهان اســلام، ازجملــه هتک حرمت 
اخیر مسجدالاقصی توسط رژیم صهیونیستی، 
اقدام موهن نشریه فرانسوی و وضعیت زنان در 

افغانستان تلفنی بحث و تبادل نظر کرد.

سخنگوی ریاســت جمهوری ترکیه در روزهای 
اخیر اعلام کرد: رئیس جمهور ایران طی هفته های 
آینده به آنکارا ســفر خواهد کرد؛ ســفری که 
می تواند تحولی تازه و مسیری نوین در مناسبات 

جمهوری اسلامی و ترکیه به حساب آید.
به گزارش همشــهری، این درحالی است که پیش از 
این، سفر سیدابراهیم رئیسی به ترکیه یک بار به تعویق 
افتاده بود. وزیر امورخارجه ترکیه در نشست خبری 
اخیر خود، اعلام کرده بود سفر رئیس جمهور ایران به 
ترکیه به درخواست طرف ایرانی به تعویق افتاده است. 
درآن مقطع مولود چاووش اوغلــو خبرداد که طرف 
ایرانی مایل است این ســفر در سال جدید میلادی 
انجام شــود و دوطرف درحال برنامه ریــزی تاریخ 

جدیدی برای این سفر هستند.
با وجود این به نظر می رسد در شرایط کنونی انجام 
این سفر برای دوطرف از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است و می تواند زمینه ساز ایجاد مسیر نوینی در 

مناسبات فی مابین شود.
درجریان اغتشاشــات اخیر مقام هــای ترکیه ای 
ضمــن تأکید بر اهمیــت ثبات در ایــران، اعلام 

کرده بودند که روابط تهران – آنکارا نه تنها از بعد 
اقتصادی، بلکه از جنبه های سیاسی – امنیتی نیز از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است و دوطرف در زمینه 
مبارزه با »قاچاق انسان« و »مهاجرت غیرقانونی« 

رویکردهای مشترکی را پیگیری می کنند.
رئیســی در شــرایطی طی هفته های آینده به 
ترکیه سفر می کند که درجریان سفر 28تیرماه 
رئیس جمهور این کشــور به ایــران، مقام های 
2 کشــور در حضور اردوغان و رئیســی، 8سند 
و یادداشــت تفاهم همــکاری در موضوع های 
متنوع سیاســی، اقتصادی، ورزشی و فرهنگی 

امضا کردند.

 رئیس جمهور طی یک هفته گذشته در چند سخنرانی در 

علیرضا احمدیدولت
روزنامه نگار

پاسخ به انتقادهای معیشــتی مردم وعده داد که طی 
ماه های آینده شرایط کشور بهتر و وضعیت پایدارتری 
ایجاد  شود. ســایر اعضای کابینه نیز معتقدند جز در بخش مسکن برنامه های دولت در مسیر 
خودش پیش می رود. سیدابراهیم رئیسی در سخنانی با ارسال پیام ضمنی شنیده شدن صدای 
مردم در جمع استانداران گفته بود :»4محور تأمین مواد خوراکی، تأمین سلامت، ساماندهی بازار 
خودرو و مسکن از مسائل اساسی مورد توجه دولت هستند و دولت سیزدهم تلاش می کند با 

تأمین نیاز مردم در این چهار عرصه، حال آنها را بهتر کند.«

اشتغال زایی با احیای کارخانه

ارز فرزین یا  ارز جهانگیری؟

افزایش 60درصدی درآمدهای ارزی

تحقق منابع درآمدی بودجه

تورم کاهشی یا افزایشی؟

دولت با احیای چند کارخانه تعطیل شده و افتتاح چند مجموعه جدید سعی کرده به 
تحقق شعار یک میلیون شغل عمل کند.

 رئیسی: با تلاش دولت، تاکنون بیش از ۳هزار واحد تولیدی تعطیل یا نیمه تعطیل به چرخه فعالیت و تولید 
بازگشته اند.

 محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور: امروز با استناد به آمار و ارقام و کدملی متقاضیان اشتغال اعلام 
می کنیم که تا کنون بیش از ۹۰۰هزار شغل ایجاد شده است. 

 زمین حدود یک میلیون مسکن آماده شده  است و ان شاءالله تا حداکثر یک سال آینده، ۵۰۰هزار زمین 
مسکن تقدیم متقاضیان می شود.

برخی معتقد هستند ارز 28 و پانصد هزار  تومانی  همان  ارز 4 هزار و دویست تومانی است که مدیر 
جدید بانک مرکزی به آن پاسخ داده است.

  محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی: ارز در سامانه نیما 28هزار و ۵۰۰تومان عرضه خواهد 
شد که این ارز به کالاهای اساسی و تجهیزات و مواداولیه کارخانجات تعلق می گیرد. بخش زیادی از 
عرضه ارز در نیما مربوط به نفت و محصولات پتروشیمی است. در هفته آتی)جاری( عرضه ارز افزایش 

پیدا خواهد کرد و تلاش می کنیم تمامی نیازها را تامین کنیم.
  علی بهادری جهرمی، دبیر هیأت دولت: ارز نیمایی با نرخ 28هزار و ۵۰۰تومان فقط به کالاهای 
اساسی، مواداولیه و ماشین آلات اختصاص می یابد نه اینکه به همه حوزه ها تخصیص یابد تا باز هم توزیع 

رانت شود. 

- افزایش قیمت ارز شائبه ها نسبت به کاهش ذخیره ارزی دولت را تقویت کرده است. 
دولت معتقد است ارز به اندازه کافی در اختیار دارد:

  علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت: در حوزه ارز بیش از ۳۵میلیارد دلار در ۱۰ماهه امسال در 
سامانه ارزی نیما عرضه شد؛ درحالی که این رقم در مدت مشابه پارسال 22میلیارد دلار بود و بیانگر 
افزایش حدود ۶۰درصدی درآمدهای ارزی کشور است. همواره عرضه ارز در سامانه نیما بیش از تقاضای 
فعالان اقتصادی و واردکنندگان بوده است. حتی در مواردی میزان عرضه ۳برابر تقاضا بوده که نشان 

می دهد ارز مورد نیاز برای تامین مخارج کشور در دسترس قرار دارد.

سخنان حسن روحانی، رئیس دولت سابق درباره وضعیت خزانه دولت جنجال ساز شد. 
دولت سیزدهم در این باره  توضیح داد.

 احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد: در ابتدای دولت سیزدهم نه تنها خزانه خالی بود بلکه بالاترین میزان 
استقراض، انتشار اوراق بدهی و اســتفاده از تنخواه بانک مرکزی به مبلغ ۵4هزار میلیارد تومان ثبت 

شده بود.
 ماه گذشته شــاهد رکوردزنی صادرات نفت از آغاز دور جدید تحریم ها یعنی از سال۹۷ تاکنون 
بودیم. آمار تحقق ۱۰۰درصدی درآمدهای مالیاتی را داشتیم که برای نخستین بار پایه مالیاتی ۵درصد 

کاهش پیدا کرده است.

 تورم حدود 40 درصدی در حالی در دولت رئیسی رقم خورده که این دولت مدعی است 
در این زمینه میراث تلخی از روحانی تحویل گرفته است:

 علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت: در ابتدای دولت ســیزدهم تورم ناشی از خلق نقدینگی 
نزدیک به 42.8درصد بود که اکنون به ۳4.۳درصد کاهش یافته است که این نرخ موفقیت دولت را در 

کنترل این بخش از تورم نشان می دهد.
 تورم ۶۰درصدی شهریور۱4۰۰ و نیز تورم 4ساله منتهی به شهریور۱4۰۰ که بیش از میانگین 
تورم ۱۰۰سال اخیر است، نتیجه شــرطی کردن اقتصاد بود. کاهش تورم از ۶۰درصد به 4۰درصد از 

دیگر دغدغه های دولت بود که با مدیریت پیگیری کرد.

 رمزگشایی از آزادی بیان 
به سبک فرانسوی

مواجهه با اقــدام هتاکانه اخیر نشــریه 
شــارلی ابدو نیز بــدون درنظرگرفتن 
شبکه حامی و تصمیم سازی که پشــت پرده این ماجرا قرار 
داشــته اســت، ابتر و ناقص خواهد بود. بدیهی است که در 
سیاســتگذاری های فرهنگی و اقداماتی که در هر دو عرصه 
آفندی و پدافندی در مواجهه با جنگ شناختی دشمنان علیه 
ارزش های نظام و انقلاب صورت می گیــرد، باید »مصدر«، 
»ســاختار« و »بازیگران« به صورت همزمــان و در ارتباط 
با یکدیگر درنظر گرفته شــوند. این همان نــگاه جامع نگر و 
عمیقی است که در ســایه آن، می توان قاطع ترین کنش ها 
و واکنش ها را در مواجهــه با توطئه ها و هتاکی دشــمنان 

صورت داد.
دراین صورت، »رصد منظومه عملیاتی دشمن« و نمایاندن 
مهره های اصلــی و اغراض پشــت پرده می تواند بــه تنویر 

افکارعمومی جهان کمک کند.
رویکرد شناخته شــده مقام های فرانسوی در قبال »آزادی 
بیان«، نه منبعث از »سوءبرداشــت از آزادی« و نه برآمده از 
»تضادهای فکری درخصوص آزادی در جامعه فرانسه« است، 
بلکه ناشی از »اســتفاده ابزاری« از »آزادی بیان« و طراحی 
جنگ نیابتی فرانســه ازسوی جریان اســتکبار درمواجهه با 
جریان های آزادیخواه در جهان اســت. لــذا دراین خصوص 
شاهد »خلق تناقضات هدایت شده« ازسوی صاحبان قدرت 
دراین کشور هستیم. براین اساس، مقوله ای به نام »ارزش های 
ذاتی« جایی در فرانسه و بسیاری از کشورهای اروپایی ندارد 
و این سیاســتمداران و صاحبان قدرت هســتند که حدود و 
ثغور واژگانی ماننــد »توهین«، »تمجید« یــا »آزادی« را 

تبیین می کنند.
 قطعا آثار و تبعات سوء این صحنه سازی وقیحانه، درنهایت 
گریبانگیر بانیان و گردانندگان آن یعنی دولتمردان فرانسوی 

خواهد شد.
در یک نتیجه کلی می توان گفت حرکت پیشرونده گفتمان 
انقلاب اسلامی و توفیقات جمهوری اسلامی ایران در سایه سار 
ولایت فقیه به عنوان یک کشــور صاحب اندیشــه و پیام نو 
در پاســخ به نیازهای فطری بشــر و تــوان ارزش آفرینی و 
جریان ســازی نظام به ویژه در دوران  گذار تاریخی، ســبب 
گســترش تلاش جریان های معارض و رقیب، برای توقف یا 

کند کردن این حرکت شده  است.
این جریان ها با سرمایه گذاری های کلان و روش های پیچیده 
وارد جنگ برای مدیریــت افکارعمومــی، علیه ارزش های 
اسلامی و گفتمان انقلاب اسلامی شــده اند. دراین شرایط، 
کشور فرانسه و نشریه معلوم الحال شارلی ابدو هم وظیفه ای 
هرچند کوچک را به عهده گرفته اند. شناخت و تحلیل درست 
این میدان نبرد و اتخاذ مسیر و روش حکیمانه، هوشمندانه و 
مؤثر برای عبور از این موانع و تحقق آرمان انقلاب اسلامی در 

عرصه بین الملل، ضروری و حائز اهمیت است.
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واکنش به اقدام موهن نشریه فرانسوی

روابط تهران – آنکارا در انتظار تحول تازه

خاک به صورت خورشید پاشیدن، روش 
فرودستان است.

#شارلی_ابدو 

قدرت هــای شــیطانی پــس از ناکامــی 
از نتیجه اغتشاشــات و ضربــه به ملت 
ایران، به حربه قدیمی تمسخر متوسل 
شده اند که درباره همه پیامبران و پیروان 
آنان صورت گرفته است: ما یأتیهم من 

رسول الا کانوا به یستهزءون
ایــن بــار هــم فرانســه و  شــارلی ابــدو 
خودشــان را رســوا و مســخره کرده انــد. 

#لبیک_یا_خامنه ای

سید محمد حسینی   
@hosseini_socia

الان ارتباط با فرانســه چه آورده ای برای 
ما دارد؟ اخراج سفیر فرانسه کف توقع 
از دســتگاه سیاســت خارجی جمهوری 

اسلامی است.
ما هم دوســت داریم تعریــف خودمان 
از آزادی را اعمال کنیم مهم نیســت که 
با اســتانداردهای آنان هماهنگ باشد 

یا نباشد.
#شارلی_ابدو

عبدالله گنجی
@ab_ganji

برخلاف تصــور اتاق های فکر اســتکبار 
جهانــی، هم اکنــون جســت وجوی نــام 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در فهرست 
روندهای بین المللی، بالاتر از عنوان این 
نشــریه هتاک قرار گرفتــه و پیش بینی 
می شــود بــا دفــاع آزادگان جهــان، این 
اقدام هتاکانه به ضد خود تبدیل شود، 

که وعده الهی این است.
#شارلی_ابدو

مجتبی توانگر  
@motavangar

بخواهــد  ابــدو  هــر چقــدر شــارلی 
دیده ربایــی و جلــب توجه کنــد اما این 
کاربران جهانی هستند که به سوژه آن 
حساس شده و در مورد علی خامنه ای 

جست وجو کردند.
یریِــدُونَ لیِطفْئِـُـوا نـُـورَ الله بأِفَوْاَهِهـِـمْ 

َّهُ متُمُِّ نوُرهِِ ولَوَْ کرهَِ الکْافرِوُنَ واَلل

محمد لسانی   
@mohamadlesani

نقل قول خبر
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امروز در قالــب شــنبه های امید 
و افتخار با حضــور علیرضا زاکانی، 
شــهردار تهــران، روبــان قرمز 
5مرکــز توانمندســازی کوثر در 
مناطق4،8،10و17 قیچی و این مراکز 
افتتاح و بهره برداری می شوند. مرکز 
کوثر منطقه13 هم روز چهارشنبه با 
حضور علیرضا نادعلی، ســخنگوی 

شورای شهر تهران، افتتاح شد.
به گزارش همشهری، مراکز توانمندسازی 
کوثر، ویــژه کســب وکارهایی اســت 
که شــهرداری تهران با رویکرد توســعه 
کارآفرینــی اجتماعی، توانمندســازی 
اقتصادی و ایجاد معیشت پایدار برای زنان 
سرپرست خانوار و کم برخوردار راه اندازی 
مي کند و در اختیار کارآفرینان اجتماعی 
قرار می دهد. مهارت آموزی و ایجاد فرصت 
اشــتغال، اســتقلال و خودکفایی زنان 
سرپرست خانوار از دیگر اهداف این مراکز 
هســتند. به گفته فاطمه یازرلو، معاون 
توانمندسازی امور زنان شهرداری تهران، 
با توجه  به موارد احصا شــده، نیاز است 
تا برای زنان سرپرست خانوار 500شغل 
در مراکز کوثر ایجاد شــود که با حمایت 
شهرداري تهران، این فرصت هاي شغلی 
در مراکز کوثر جدید تا پایان سال ایجاد 
می شــوند. آنطور که این مقام مســئول 
عنوان کرده است: »برخی از مراکز کوثر 
به دلیل عدم بهره برداری درست، تعطیل 
شده بودند که در دوره جدید با واگذاری 
آنها به بهره برداران جدیــد، دوباره فعال 
می شــوند. در واقع این مراکز، مکان های 
امنی هســتند که زنان سرپرست خانوار 
می توانند مهارت هایی چــون خیاطی، 
عروسک سازی، آشپزی، کفاشی، مونتاژ 
قطعات الکترونیک، تولید کالای خواب 
و... را بیاموزند و کســب وکاری راه اندازي 

کرده و امرار معاش کنند.«

خودکفایی زنان در مراکز کوثر
امروز با حضور شهردار تهران، 5مرکز توانمندسازی بانوان سرپرست خانوار در پایتخت افتتاح و بهره برداری می شود

 اولین خرسندساز برای شهربان
وحریم بان در برج میلاد

نخستین جشن  خانوادگی که قسمتی از بسته خرسندساز به حساب می آید، برگزار شد

اجرای بسته خرسند ساز با برگزاری نخستین 

در شهر
جشن خانوادگی پرسنل شهربان و حریم بان در 
برج میلاد آغاز شد. به گزارش همشهری، در 
این مراسم که با حضور ۱500 نفر از کارکنان شهرداری همراه بود، 
مدیرعامل شرکت شــهربان و حریم بان گفت: »خوشبختانه 
شهرداری تهران این سیاست را دارد که از زحمات کارکنان خود 

قدردانی کند. یکی از برنامه هایی که آقای زاکانی در چند 
ماه اخیر دنبال می کنند، بســته خرسند ساز است که 
جشن های خانوادگی یکی از آنها ست. با هماهنگی اداره 
کل رفاه و شرکت هادیان شهر موافقت کردند که نخستین 

جشــن را در خدمت همکاران و خانواده همکاران در شرکت 
شهربان و حریم بان باشیم.« مســعود رنجبریان با بیان اینکه 
نیرو های شــهربان و حریم بان در خط مقدم اجرای طرح های 
شهرداری قرار دارند، گفت: »ما نخســتین گروه از شهرداری 
هستیم که شامل این برنامه شدیم و همکاران می توانند تا مدتی 

دیگر از بلیت هایی که دریافت کرده اند در مجموعه برج میلاد 
استفاده کنند.«

او با اشاره به اینکه منابع انسانی سرمایه سازمانی هر ارگان هستند، 
افزود: »معاونت خدمات شهری ارتباط مستمر و مستقیمی با 
شهروندان دارد. مصداق آن نیروهای شهربان هستند که ارتباط 
مستمری با شهر و شهروندان دارند و به طور قطع آموزش این 
نیروها با محــور اخلاق مداری و بســیاری از موضوعات 
دیگر از اهمیت بسیاری برخوردار است. شرکت شهربان 
و حریم بان در کسوت یک نهاد حاکمیتی تاسیس شد تا 
بین سازمان های مردم نهاد، دولتی، انتظامی و قضایی در 
چارچوب اسناد و برنامه های مدیریت شهری، به عنوان برنامه ریز، 
هماهنگ کننده و همکار در برقراری انضباط شهری پایتخت 
ایفای نقش کند. تحقق و نتیجه بخشی آن در انجام وظایف محوله 
زمانی رخ خواهد داد که همه بخش های همکار، در حوزه وظایف 

و اختیارات قانونی خود نقش آفرین باشند.« 

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

زاکانی با حضور در مسجد پیامبر اعظم)ص( 
شهر رفسنجان کرمان اعلام کرد

 مبارزه با فقر، فساد و تبعیض 
 از اصلاحات ضروری کشور

شهردار تهران گفت: انباشتگی مشــکلات از گذشته تا امروز 
شــرایطی را ایجاد کرده که در این اوضاع و احوال آشفته 3ماه 
اخیر که بزرگ ترین نقطه مواجهه دشــمن با ما بود، بیشترین 
سرمایه گذاری را انجام دادند، اما موفق نشدند آنچه می خواستند 

اتفاق بیفتد.
به گزارش فارس، علیرضا زاکانی در مسجد پیامبر اعظم)ص( 
شهر رفســنجان با مرور شرایط موجود کشــور و وظایفی که 
هرکس نسبت به این شرایط دارد، گفت: انقلاب اسلامی حاصل 
همه زحمات پرچمداران حق است؛ بنابراین بزرگ ترین نعمتی 
که برای ما بوده و هست و خواهد بود، نعمت نظام اسلامی  است 
که عملا از پیوستگی دین و حضور گسترده مردم و رهبری یک 

امام به منصه ظهور رسیده است.
شهردار تهران با اشــاره به اینکه هم به اهداف انقلاب نزدیک 
شدیم و بعضا رسیدیم و هم در بخش هایی فاصله معناداری با 
آن داریم، ادامه داد: ما اگر بخواهیم 5ویژگی را ماحصل انقلاب 
اسلامی بیان کنیم، باید از آزادی، استقلال، جمهوری اسلامی 
برای توسعه معنویت و همچنین گسترش عدالت و پیشرفت 
نام ببریم که اگر این چند مــورد را مرور کنیم، توفیقات جدی 
داشته ایم، اما کاستی هایی هم داشته ایم. ما در مقام استقلال، 
استقلال سیاسی داریم، اما استقلال اقتصادی و فرهنگی نداریم 
و هنوز راه زیادی در این حوزه داریم و آزادی عمومی ما دربند 

تحقق استقلال فرهنگی و اقتصادی است.
زاکانی اضافه کرد: اصل هشــتم که 2فریضــه امر به معروف و 
نهی از منکر اســت، امر به معروف مردم به مسئولان هم یکی 

از ارکان آن است.
او گفت: ما صحبت از عدالت کردیم، اما اصلاحات ضروری امروز 
کشور مبارزه با فقر، فساد و تبعیض است؛ اینها اساسا ضد عدالت 
هستند و فاصله معناداری بین فقیر و غنی در جامعه وجود دارد 
و انقلابی که یک موی کوخ نشین را به کاخ نشینان نمی داد، یک 
روز مسئولانش کاخ نشین شدند. صحبت از معنویت کردیم، اما 
فاصله معناداری با آن داریم و باید بازبینی و تلاش کنیم جامعه 
معنوی را بر مبنای نگاه دینی و اعتقادی خودمان بنیان بگذاریم.

شهردار تهران در ادامه موارد دیگری را هم مطرح کرد که به طور 
خلاصه در زیر می خوانید.

کسی نمی تواند ما را تهدید کند کشوری که در گذشته حداقل امکانات را نداشت، امروز 1
جانیان جهانی ما را متهم می کنند که دارید امکانات پیشرفته به 

روسیه می دهید که علیه اوکراین استفاده کند.
امروز کسی از بعد امنیتی و نظامی نمی تواند حتی ما را تهدید 
کند. تهدید هم که می کنند خودشــان این تهدید را به سخره 
می گیرند، اما این ابعاد پیشــرفت در مافیای تودرتوی اجزای 
مختلفی که در حوزه های مختلف شکل گرفته در ابعاد مختلف 
دیده نمی شــود، بلکه جاهای خاصی دیده می شود که عنایت 
ویژه رهبر معظم و وجود عناصر رهرو مورد تأکید ایشــان در 

آن عرصه ها بوده است، پس در داخل نیاز به یک تحول داریم.

انباشتگی مشکلات کنار می رود انباشتگی مشکلات از گذشته تا امروز شرایطی ایجاد 2
کرده که در این اوضاع و احوال آشفته 3 ماه اخیر که بزرگ ترین 
نقطه مواجهه دشمن با ما بود، بیشترین سرمایه گذاری را کردند، 

اما موفق نشدند آنچه می خواستند اتفاق بیفتد.
دولت و مجلس انقلابی و دستگاه قضایی در حال تلاش هستند. 
دولت امروز به ویژه شخص رئیس جمهور تمام تلاشش معطوف 
به این است که این انباشتگی مشکلات گذشته را کنار بزند و 
راهی به ســمت آینده باز کند که کار بسیار سختی است. من 
می توانم شهادت دهم که دولت چه زحماتی می کشد، اما این 
انباشتگی نیازمند این است که بخش زیادی از فرصت های دولت 
به جبران گذشته ختم شود تا به ایجاد شرایط مطلوب دست 
یابد. اگر بین موفقیت های ما بنا باشد تصمیم بگیریم، بزرگ ترین 
موفقیت باید در داخل کشور رقم بخورد؛ اگر داخل کشور موفق 
شدیم به صورت خودکار شعار انقلاب اسلامی که اثرات آن را در 

جهان می بینیم، عملیاتی می شود.

رمز موفقیت، تبعیت از امامین انقلاب دشمن مانند حشره موذی اســت که وجودش محرز 3
است، اما ما نباید زخمی داشــته باشیم که روی زخم بنشیند. 
دشمنی دشمنان و بی عقلی عناصر مرتبط با آنان آشکار است. 
تبعیت از امامین انقلاب موجب موفقیت در امور اســت. اینکه 
انقلاب تا امروز آمده در تبعیت ملت از ولی و امام جامعه است 
و این ملت نمونه است و باید قدر این ملت دانسته شود. منزلت 
باید در جامعه رشد پیدا کند. تکریم و مشارکت باید صورت گیرد 
تا جامعه رشد کند. نگاه امامین انقلاب ما خادمی مردم و سالار 
دیدن مردم است؛ درحالی که بسیاری از مسئولان ما این نگاه را 

نداشتند و برایشان فساد حلال بود.

مردم باید همه کاره باشند مردم باید همه کاره این کشــور شــوند. اگر در گام 4
دوم انقلاب توانســتیم مردم ســالاری را در تمــام حوزه ها 
نهادینه کنیم، موفق شــده ایم. نظام تربیتی ما مختل است 
که باید با 2ویژگی رشــد و مســئولیت پذیری متحول شود؛ 
خانواده، مدرسه، مسجد، دانشگاه، مراکز آموزشی و تربیتی 
و رســانه ها همه باید نقش آفرین شــوند تــا بتوانند عنصر 
رشدیافته مسئولیت پذیر تربیت کنند که اینگونه نیست. اگر 
از اول انقلاب تا امروز مســئولان یک صدم حاج قاسم بودند و 
دولت هایی که داشتیم مانند شهید سلیمانی تقید و تبعیت از 

امام جامعه داشتند، امروز خیلی جلوتر بودیم. 

محســن هرمــزی، مدیرعامل شــرکت 
متروی تهران از بهره برداری ۹کیلومتر 
بخــش میانــی خــط 6متــرو در آینــده 
نزدیک خبر داد. او گفت: »حدفاصل 
ایســتگاه متــروی امــام حســین)ع( تــا 
دانشــگاه تربیت مــدرس ۹کیلومتــر 
اســت که هیچ ایســتگاه فعالــی ندارد 
و مشــکل اصلــی، تأمیــن برق بــود که 
با رفع این مشــکل به زودی تست گرم 

میانی خط 6مترو انجام می شود.«

9
کیلومتر

مهدی گلشــنی، مدیــرکل حمل ونقل 
امــور مناطــق معاونــت  عمومــی و 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران 
با بیــان اینکــه طــرح جمــع آوری زوائد 
ترافیکــی بــا همــکاری پلیــس راهــور 
انجــام می شــود، گفت: »حــدود 30تا 
35درصــد چراغ هــای چشــمک زن 
ســطح شــهر زائد هســتند و این موارد 

شناسایی و جمع آوری می شوند.«

35
درصد

ســیدمجتبی شــفیعی، مدیرعامــل 
ترافیــک  و  حمل ونقــل  ســازمان 
شــهرداری تهــران از اصــاح هندســی 
77نقطــه حادثه خیــز در تهــران خبــر 
داد و گفــت کــه بــا ایــن اقــدام آمــار 
تصادفات جرحــی و فوتی در این نقاط 
کاهش یافته است. به گفته او، اصاح 
هندسی در 330نقطه یا شروع شده یا 

به اتمام رسیده است.

77
نقطه

برخورد با مافیای کودکان کار
معاون امــور اجتماعی و فرهنگی شــهردار تهران 
در تشــریح برنامه های ســاماندهی کودکان کار و 
خیابان گفت که موضوعات قضایی پیگیری شــده 
تا با مافیایی که پشــت صحنه وجــود دارد و از این 
کودکان سوءاستفاده می کند و درواقع سوداگری در 
آن نهفته است، برخورد شود. به گزارش همشهری، 
محمدامین توکلی زاده با بیان این مطلب عنوان کرد 
که دستگاه هایی چون ســازمان بهزیستی، کمیته 
امداد امام خمینی)ره(، نیروی انتظامی و قوه قضاییه 
در این کمیته حضور دارند. او با اشــاره به اقدامات 
انجام شده در ادوار گذشته گفت: »آموزش هایی که 
برای کودکان پیش بینی شده بود، مقطعی بود، اما 
اکنون علاوه بر آموزش، تلاش می کنیم همکاری با 
مراکز مردم نهاد را گسترده کنیم؛ چراکه بخشی از 
اقدامات در حوزه کودکان کار باید توسط تشکل ها 
و سازمان های مردم نهاد انجام شــود.« به گفته او، 
یکی دیگر از برنامه های ســاماندهی کودکان کار و 
خیابان، گفت وگو با خانواده آنهاست. در این زمینه 
برنامه ریزی صورت گرفته و بســته ای آماده شده تا 
ارتباط با خانواده این کودکان برقرار شود. توکلی زاده 
همچنین با بیان اینکه جمع زیادی از این کودکان 
اتباع سایر کشورها و غیرایرانی هستند، تأکید کرد: 
»نمایندگان استانداری و فرمانداری که در قرارگاه 
اجتماعی حضــور دارند موظف شــده اند تا بخش 
غیرایرانی این کودکان را ســاماندهی و برای آنها 
تدبیری اتخاذ کنند. باید پیمانکاران موظف  شوند  از 

کودکان کم سن وسال استفاده نکنند.«

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

گزارش 2

خرید رادار نفوذی زمین
ســیدمحمد آقامیــری، رئیــس کمیتــه 
عمران شــورای شــهر تهــران: شــهرداری 
تهــران قصــد دارد بــرای فروریزش هــا 
دســتگاه رادار نفــوذی زمیــن خریــداری 
کند کــه این دســتگاه بــه  خــودرو نصب 
می شــود و وقتی خودرو در ســطح معابر 
شــهر حرکــت می کنــد، اگــر زیــر معابــر 
شهر، گودال یا حفره ای باشد که موجب 
فروریزش شود، آن را شناسایی می کند. 
ایجاد تغییــرات در خاک موجــب ریزش 
شــده و می تواند به شــریان های حیاتی 
شــهر همچــون لوله هــای آب، دکل برق 
و... صدمــه وارد کنــد کــه پیشــگیری 
از فروریــزش، گام مهمــی در راســتای 

پیشگیری از بروز اتفاقات بعدی است.

 بازپس گیری 
103ملک شهرداری تهران

داوود گودرزی، رئیس سازمان بازرسی 
شهرداری تهران: 103ملک شهرداری که 
در ادوار گذشته به غیر واگذار شده بود 
و در تصرف اشــخاص حقیقی و حقوقی 
قرار داشــت با پیگیری های انجام شده، 
رفع تصرف و پس گرفته شدند. منطقه 
یک بــا رفــع تصــرف 37ملــک رکــورددار 
اســت. رتبه دوم مربــوط به منطقــه 6 با 
13ملک است و منطقه 1۲ هم با ۸ملک 
در رتبه سوم قرار دارد. 7ملک در مناطق 
1۹و ۲۲، 6ملــک در منطقــه 1۸ و 4ملک 
در مناطــق ۲و 5، تنها بخشــی از اماکی 

هستند که رفع تصرف شده اند.

بهسازی 400 معبر در بافت فرسوده

400 معبری که طی ماه های اخیر در بافت فرسوده مناطق۹،10،12،13،14و17 مکث
بهسازی شده اند، امروز در بیســتمین برنامه شــنبه های امید و افتخار به 
بهره برداری می رسند. به گفته عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شهرداری 
تهران، برای بهســازی این معابر حدود 2هزارو330میلیارد ریال هزینه شده 
است. او با بیان اینکه 5۶ هزارو5۶۶تن آسفالت ریزی و 2۹هزارو7۶2مترمربع 

اجرای عملیات نهر، صورت گرفته، عنوان کرد: »این بافت ها یا هســته های 
قدیمی به مرور زمان دچار فرسودگی و عدم کارایی شده اند و نوسازی و بهسازی 
بافت های فرسوده از اولویت های مدیریت شــهری بوده و می تواند فرصتی 
مناسب برای توسعه پایدار شهری در زمینه های اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی 

و... ایجاد کند.«

 واگذاری مراکز کوثر 
در 4مرحله

کارآفرینانــی کــه قصــد دارند 
در راســتای حمایــت از زنــان 
سرپرست خانوار، کسب وکارشان 
را در مراکز کوثر توسعه دهند باید 

از 4مرحله  عبور کنند.

کارآفرینــان ابتدا باید به  اداره کل امــور بانوان در 1
خیابان عدالت خواه، نبش کوچه 
مرعشی یا اداره امور بانوان مناطق 
طــرح  و  کننــد  مراجعــه 

کسب وکارشان را ارائه دهند.

کارشناسان و مشاوران،  طرح کسب وکار اجتماعی 2
ارائه شده توســط کارآفرینان را 

بررسی می کنند.

در صــورت تأیید طرح،  گواهی صلاحیت توسط 3
کارشناسان صادر می شود.

بــرای  کارآفرینــان  بهره برداری از مرکز کوثر 4
باید در مزایده شرکت کنند و پس 
از برنده شدن، می توانند فعالیت 
خود را در این مراکز با جذب زنان 
سرپرســت خانوار، بدسرپرست و 

کم برخوردار شروع کنند.

مشخصات مراکز جدید

  با بهره برداری از 2مرکز جدید در منطقه4 
زمینه اشتغال برای 30زن سرپرست خانوار 

فراهم خواهد شد.

  کوثر شــماره3 در منطقه8 بــه تولید 
پوشــاک مردانه اختصاص دارد کــه علاوه بر 
زنان سرپرست خانوار، 20نفر از زندانیان رأی 
باز)متهم از آزادی مشــروط استفاده می کند 
و فرصت فراگیری شــغل را هم دارد.( و زنان 

بدسرپرست در آن مشغول به کار می شوند.

  افتتاح مرکز توانمندسازی کوثر منطقه10 
فرصت اشــتغال بــرای 15تا20نفر از زنان 

سرپرست خانوار را فراهم می کند.

  مجتمع کاری و حرفه ای کوثر در منطقه17 
بهره برداری می شــود. این مرکــز حدود هزار 
مترمربــع مســاحت دارد و بیــش از 100زن 
سرپرســت خانوار در زمینه های طراحی، 
خیاطی و دیجیتــال مارکت مشــغول به کار 

می شوند.

وضعیت مراکز کوثر 
در قاب اعداد

اکنون 80 مرکز کوثر 
در تهران وجود دارد.

بیش از ۹00 زن 
سرپرست خانوار 

در این مراکز مشغول به کار 
شده اند.

حدود 80درصد 
مراکز کوثر در زمینه 

تولید پوشاک فعال 
هستند.

در تمامی مناطق 
22گانه مراکز 

توانمندسازی کوثر 
راه اندازی شده است.

شهرداری تهران پیش بینی 
کرده بود تا پایان 

سال 15مرکز کوثر 
راه اندازی کند.

امروز با بهره برداری از 
5مرکز جدید، برای 

250زن 
سرپرست خانوار 

شغل ایجاد می شود.

ژاد
س ن

عبا
د 

حم
ی/ م

هر
مش

س: ه
عک

 افزایش نیروی متخصص شهرداری
با همکاری دانشگاه علمی- کاربردی

دانشجویان دانشــگاه  علمی-کاربردی در دوران رکود 

آموزش
دانشگاه ها 20 درصد رشد داشتند؛ دانشگاهی که ارتباط 
نزدیکی با شهرداری تهران برای آموزش نیروها دارد. . به 
گزارش همشهری، رئیس دانشگاه جامع علمی-کاربردی 
واحد استانی تهران شرق  می گوید: طبق برنامه قرار است 
دانشگاه علمی - کاربردی نیروهای مهارتی و متخصص را 
برای شهرداری تهران تامین کند. خداداد واحدی، با بیان 
اینکه اگر ۸00 هزار دانشجوی فارغ التحصیل سالانه در مقطع  کارشناسی 
ارشد و 20 هزار دانشجوی دکتری نتوانند در رشته و تخصص خودشان 
استخدام و جذب شوند خسارت مادی و معنوی سنگینی به جامعه تحمیل 
می شود  افزود: در حال حاضر برنامه های آموزشی این دانشگاه با همکاری 
بیش از 40 وزارتخانه، ســازمان و نهاد، برنامه ریزی و اجرایی  می شــود 
وشــهرداری تهران یکی از فعالترین این مراکز است که بخش مهمی از 
نیازهای تخصصی خود را با حضور افراد در رشته هایی نظیر حمل و نقل 
ریلی، عمران گرایش ساختمان ســازی و حمل و نقل شهری، ایمنی و 

بهداشت و محیط زیست و بسیاری از رشته های دیگر برطرف می کند. 
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رضا کربلائیبانک
روزنامه نگار

در پی صدور فرمان بانک مرکــزی، مدیران 30بانک  
دولتی و خصوصی برسر تثبیت نرخ سود سپرده های 
بانکی به توافق رسیدند. به این ترتیب تا اطلاع ثانوی و 
تصمیم احتمالی شورای پول و اعتبار نرخ سود سپرده ها 
نزد بانک ها تغییر نخواهد کرد. تصمیم مشترک شورای 
هماهنگی بانک های دولتی و کانون بانک های خصوصی 
برسر تثبیت نرخ سود سپرده های بانکی 3روز پس از 
دستور بانک مرکزی انجام گرفت و به این ترتیب نرخ 
سود علی الحســاب یک ساله ســپرده های مردم نزد 
بانک ها بین 15تا 18درصد باقی می ماند درحالی که 
نرخ تورم براســاس اعلام بانک مرکــزی هم اکنون 
45درصد است.به گزارش همشهری، چند روز پس از 
انتشار خبری غیررسمی مبنی بر تلاش بانک ها برسر 
افزایش نرخ سود سپرده های بانکی، بانک مرکزی این 
اقدام را تخلف اعلام و تأکید کرد بانک های متخلف را 
تنبیه می کند. 3روز پس از این هشــدار سیاستگذار 
پولی، بانکــداران در یک اطلاعیه مشــترک بر لزوم 
رعایت نرخ سود قانونی از روز شنبه 1۷ دی ماه تأکید 
و اعلام کردند از امروز شنبه طرح عرضه اوراق گواهی 
سپرده مدت دار ویژه سرمایه گذاری )عام( با نرخ سود 
۲3درصد در تمام بانک ها طبق سهمیه ابلاغی اجرایی 
می شود.پرداخت ســود این اوراق به صورت ماهانه و 
معاف از مالیات است و بازخرید قبل از سررسید آن در 
شعب بانک ها با نرخ 10درصد سالانه خواهد بود، ولی 
پرداخت سود ســپرده در ابتدای دوره سپرده گذاری 

به منظور جذب مشتری ممنوع است.

جزئیات توافق بانکداران
در اطلاعیه مشــترک بانک ها با تأکید بــر اینکه نرخ 
سود ســپرده های ســرمایه گذاری 3 ماهه و ۶ ماهه 
طبق نرخ های اعلامی در بخشــنامه های قبلی بانک 
مرکزی اســت، آمده است: ســپرده های بلندمدت، 
طبق دســتورالعمل های بانک مرکــزی باید حداقل 
یکســاله افتتاح شــود. این اطلاعیه تأکید دارد: نرخ 
سود علی الحساب سپرده های سرمایه گذاری مدت دار 
که قبل از سررسید برداشت شــود، معادل نرخ سود 
علی الحساب سپرده ســرمایه گذاری متناظر با دوره 
ماندگاری آن با کســر نیم درصد خواهد بود. بانک ها 
همچنیــن اعلام کردند که نرخ ســود ســپرده های 

ســرمایه گذاری کوتاه مدت با کمترین مانده در ماه، 
هم اکنون 10درصد ماه شــمار اســت که به صورت 
علی الحساب محاسبه و به حساب ســپرده گذار واریز 

می شود.

حقوق سپرده گذاران چه می شود؟
به گزارش همشهری، توافق برسر تثبیت نرخ سود بانکی 
چند روز پس از اعلام سیاست تثبیت نرخ ارز نیمایی 
نشان می دهد که سیاستگذار پولی همچنان سیاست 
تثبیت نرخ را دنبال می کند چرا که بانکداران به دلیل 
هشدار بانک مرکزی به این نتیجه رسیده اند تا قبل از 
اعلام تصمیم نهایی شورای پول و اعتبار اقدام به جذب 
سپرده دست کم به روش آشــکار با نرخ بالاتر نکنند. 
اقدامی که در شــرایط تورمی به زیان سپرده گذاران 
خواهد بود. در حالی قرار است از امروز بازرسان بانک ها 
و بانک مرکزی بر سیاســت تثبیت نرخ سود نظارت 
کنند که پیش از این علی صالح آبــادی، رئیس کل 
پیشین بانک مرکزی از سیاســت افزایش نرخ سود 
بانکی دفاع کرده بود و در نخستین اقدام هیأت عامل 
بانک مرکزی مجوز انتشار اوراق گواهی سپرده با نرخ 

سود ۲3درصدی را صادر کرد.

فرزین و معمای سرکوب پولی
محمدرضا فرزین، رئیس کل جدید بانک مرکزی که 
گفته بود سیاســت های جدید پولی به زودی اعلام 
می شود، حالا در برابر یک تصمیم سخت قرار دارد و 
باید دید او یکی از ابزارهای مهم پولی یعنی نرخ بهره را 
برای کنترل تورم فعال می سازد؟ او قول داده که تلاش 
خواهد کرد از سیاســت پولی برای مهار تورم بیشتر 
استفاده و با بانک های مختلف با گرفتن اختیارات لازم 
برخورد کند. سکاندار بانک مرکزی با اذعان به اینکه 
حفظ ارزش پول و کنترل تورم ۲وظیفه اساسی این 
نهاد است، می گوید: امروزه کنترل تورم توسط بانک 
مرکزی و با ابزار سیاست پولی امکان پذیر نیست و برای 
کنترل تورم نیاز به ایجاد یک هیأت ثبات مالی هستیم 
تا هماهنگی ها در سیاست های مالی، بودجه ای و پولی 

با همکاری دستگاه های اقتصادی ایجاد شود.
تأخیر در تصمیم گیری آن هم در شرایطی که نرخ تورم 
همچنان بالاست، ممکن است که هزینه سنگینی را 
بر بانک مرکزی تحمیل کند و فرزین می گوید: حتماً 
از ابزار نرخ سود برای پیشبرد سیاست پولی استفاده 
خواهیم کرد، اما اینکه از این سیاست چگونه استفاده 

می کنیم را اجازه دهید در عمل نشان دهیم.

سیاستگذار چه تصمیمی می گیرد؟
همه در انتظار تصمیم نهایی بانک مرکزی هستند 
تا ببینند در عمل چه چیزی را به نمایش می گذارد 
و در آخرین اطلاعیه این نهاد اذعان شده که نقض 
ضوابط فعلی نرخ سود باعث افزایش بهای تمام شده 
پول در شبکه بانکی کشــور و البته تضییع حقوق 
ســایر ذی نفعان و همچنین تهدید ثبات، سلامت 
و اســتحکام مالی بانک ها خواهد شد. این رویکرد 
تکراری در ســال های اخیر یک روی ماجراست و 
روی دیگر مســئله حقوق میلیون ها سپرده گذار 
بانکی اســت که دســت کم 5سال اســت سودی 
به مراتب کمتــر از نرخ تورم بابت ســپرده گذاری 
پس اندازشان از بانک ها دریافت می کنند. آیا حقوق 
آنها با استمرار سیاست تثبیت نرخ سود حفظ خواهد 
شــد؟ اشــاره رئیس کل بانک مرکزی به تشکیل 
شــورای ثبات مالی ناظر بر یک هدف دســت کم 
میان مدت برای هماهنگی بین دستگاه های مختلف 
بر ســر کنترل تورم خواهد بود و تــا آن زمان این 
شورای پول و اعتبار است که باید تصمیم بگیرد که 
به سیاست تثبیت نرخ ســود رأی می دهد یا آن را 

تغییر خواهد داد؟ 

توافق 30بانک برای تثبیت نرخ سود
نرخ سود علی الحساب یک ساله سپرده های بانکی بین 15تا 18درصد باقی می ماند

شارژ تنش ارزی با بی اعتمادی
  خبر: کمیسیون اقتصادی مجلس در گزارش دلایل 
تنش ارزی اخیر، از برآورد خروج 10میلیارد دلار ارز 
به صورت اسکناس و حواله با اتکا به فرایندهای رسمی 
و پرداخت 3میلیارد دلار در قالب سهمیه ۲000دلاری 

در ۹ماه امسال خبر داده است.
   نقد: فرار و خروج سرمایه از ایران یکی از عواملی است 
که با افزایش تقاضای ارز در بازار، به جهش قیمت آن 
دامن می زند. اتفاقی که یکی از عوامل اصلی شکل گیری 
آن ناامیدی و بی اعتمادی افراد به آینده اقتصاد سیاسی 
است و گاه با کارهای بسیار ساده قابل پیشگیری است. 
اتکای خطرناک سیاستگذار به آمار گمراه کننده مازاد 
عرضه در سامانه نیما که بارها برای مشکل نداشتن حوزه 
ارزی کشور به آن استناد شده، یکی از عواملی است که 
به غفلت از شرایط واقعی اقتصاد و حوزه ارز منجر شده؛ 
درحالی که به گواه کمیســیون اقتصادی مجلس، در 
همین دوره شدیدترین وضعیت خروج سرمایه و ارز از 

کشور در حال انجام است.

سهم مجلس از کسری بودجه
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس می گوید: اگر برای کسری 
بودجه فکری نکنید، روند افت ارزش پول 
ملی ادامه خواهد یافت در نتیجه باید برای 
300 تا 400 هزار میلیارد تومان کســری 

بودجه چاره اندیشی شود.
تردیدی نیست که افزایش شکاف بین دخل و خرج دولت باعث 
تورم خواهد شد.  از این جهت لازم است  مجلس خودش پیشگام 
شــود و جلوی افزایش هزینه های دولــت را بگیرد. پیش بینی 
منابع بودجه ای بدون درنظر گرفتن محدودیت ها از یک سو و 
افزایش سقف تعهدات و مصارف بودجه سالانه در فرایند بررسی 
و تصویب بودجه در مجلس از سوی دیگر نتیجه  افزایش کسری 
بودجه خواهد بود. حال این پرسش مطرح است که آیا مجلس 
سیاســت بودجه  ضدتورمی را در عمل دنبال می کند؟ واقعیت 
این است که رویکرد مجلس در طول سال های گذشته به جای 
بررسی بودجه، بر مدار بودجه ریزی استوار شده و نمایندگان به 
جای الزام دولت به در پیش گرفتن سیاست انقباضی، خودشان 
در انبساط بودجه ســهم داشــته اند. وضع تکالیف بودجه ای 
و فرابودجه ای بدون درنگ در شــکننده بــودن منابع بودجه، 
نتیجه اش همانا کســری بودجه است. لازم اســت مجلس از 

خودش شروع کند.

نقد  خبر

مسکن چهره روز

چرا نهضت خانه سازی زمین گیر شد؟
همکاری نکردن شــبکه بانکی در تخصیص تسهیلات موضوع 
قانون جهش تولید مسکن به نهضت خانه سازی، به عنوان یکی 
از عوامل زمین گیری این نهضت مطرح شده که البته بانک ها به 
بهانه هایی آن را رد می کنند؛ اما آخرین آمارهای بانک تخصصی 
مسکن نشــان می دهد اگر همه بانک ها مانند این بانک پای کار 
می ماندند، مشکل تأمین مالی نهضت ملی مسکن برطرف می شد.

به گزارش همشهری، برآوردها حاکی از این است که سهم بانک 
تخصصی مسکن از کل تسهیلات بانکی این حوزه از 34.3درصد 
در ۹ماهه سال گذشته به بیش از ۶3.5درصد در ۹ماهه امسال 
رسیده باشد. در این میان اگر سایر بانک ها نیز حتی با رشدی کمتر 
از این بانک، تسهیلات پرداختی خود به حوزه مسکن را افزایش 

می دادند، تسهیلات نهضت ملی مسکن محقق می شد.

چالش بازگشت سرمایه در وام مسکن
یکی از اصلی ترین عواملی که باعث می شود نظام بانکی علاقه ای 
به پرداخت تسهیلات کلان حوزه مسکن نداشته باشد، طولانی 
بودن دوره بازگشت این تسهیلات است که عملا به واسطه نرخ 
سود کمتر از تورم، اصل ســرمایه اختصاص یافته از بانک برای 
پرداخت تســهیلات را نابود می کند. به عنوان مثال، فردی که 
1۲سال پیش ۲0میلیون تومان وام مسکن از بانک دریافت کرده، 
در حالی حدود 50میلیون تومان به عنوان اصل و سود تسهیلات 
به بانک پرداخت کرده است که ارزش مسکن خریداری شده با 
آن وام ۲0میلیون تومانی حدود 15برابر شده و به همین نسبت 
از قدرت خرید ســپرده های بانکی )به عنــوان مبنای پرداخت 
تسهیلات بانکی( در بازار مسکن کاسته شده است. بر این اساس، 
تا مادامی که رشد نرخ تورم و قیمت مسکن در اقتصاد ایران با نرخ 
سود وام بانکی اختلاف مشهودی دارد، بانک ها ترجیح می دهند 
تســهیلات خود را به متقاضیان کوتاه مدت اختصاص دهند یا 
حتی با شیوه های گوناگون، این منابع را به شرکت ها و اشخاص 
زیرمجموعه و وابسته به خود تزریق کنند. در این شرایط، توفیق 
در مهار تورم و تسریع در روند ساخت وساز مسکن ازجمله عواملی 
است که باعث می شود بانک ها از پرداخت تسهیلات بلندمدت 
اســتقبال کنند چراکه بازدهی بازارهای موازی با ســود بدون 
ریسک بانک تعدیل شــده و دوره بازگشت سرمایه نیز کوتاه تر 

می شود.

وضعیت تحقق تسهیلات مسکن
بانک ها در سال نخســت اجرای نهضت ملی مسکن باید حداقل 
3۶0هزار میلیارد تومان تســهیلات به حوزه مســکن پرداخت 
می کردند. حتی با فرض اینکه سایر تسهیلات حوزه مسکن نیز 
در قالب همیــن 3۶0هزار میلیارد تومان گنجانده شــود بازهم 
آمارهای بانکی از عدم تحقــق بخش قابل توجهــی از این الزام 
قانونی حکایت دارد. آنگونه که علی عســکری، سرپرست بانک 
عامل مسکن می گوید: در ۹ماهه ســال جاری این بانک بیش از 
۹۹هزارمیلیاردتومان تسهیلات به بخش مسکن پرداخت کرده 
است.  با فرض اینکه همه این تسهیلات مشارکتی به طرح های 
نهضت ملی مسکن پرداخت شــده باشــد، حدود ۶0درصد از 
تســهیلات پرداختی این بانک به نهضت ملی مسکن اختصاص 
داشته و مابقی آن در قالب تسهیلات خرید و جعاله مسکن پرداخت 
شده است. در آن سوی ماجرا، براســاس آخرین آمارهای بانک 
مرکزی، میزان پرداخت تسهیلات در نظام بانکی در ۷ماهه امسال 
حدود 4۷درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش داشته 
است. با فرض استمرار این رشد در دوره ۹ماهه، برآورد می شود که 
بانک ها در این دوره زمانی حدود 155هزار میلیارد تومان تسهیلات 
به بخش مسکن پرداخت کرده باشند که در بهترین حالت، اگر 
سایر بانک ها نیز مانند بانک عامل مســکن پای کار می ماندند و 
۶0درصد تســهیلات خود را به نهضت ملی مســکن اختصاص 
می دادند، با تزریق حدود ۹3هزار میلیارد تومان به نهضت ملی 

مسکن، یک چهارم تسهیلات قانونی این طرح محقق می شد.

هفته گذشــته و به دنبــال تغییر 
رئیس کل بانک مرکــزی و اعلام 
سیاســت های جدید پولی و ارزی 
بازار ســهام دســت کم با 4درصد افت مواجه شد 
این در حالی اســت که ۲هفته پیش شاخص کل 
بورس با قدرت در حال صعود بود. این دو نمایش 
متفاوت ابهام ها را در مورد صعود یا نزول بازارسهام 
بیشــتر و هفته جاری را به هفته ای سرنوشت ساز 
تبدیل کرده است. به باور تحلیلگران نزول در هفته 
جاری می تواند پایانی بر روندی صعودی باشد که 
۲هفته پیش آغاز شده بود. .به گزارش همشهری، 
درشرایطی که شاخص کل بورس تهران به سرعت 
در حال رشد بود و روز چهارشنبه هفتم دی ماه با 
4.5درصد رشد رکورد 30ماه گذشته را شکسته بود 
از شنبه هفته قبل شاخص کل بورس به سرعت وارد 
یک روند نزولی شد و ابتدا در روز شنبه با یک افت 
سنگین 3.5درصدی مواجه شد و بعد از آن به این 
مسیر نزولی درکل هفته ادامه داد.همه این اتفاق ها 
بعد از تغییر رئیس کل بانک مرکزی درروز پنجشنبه 
هفته قبل رخ داد، یعنی روزی که بازارسهام تعطیل 
بود. طبق اعلام محمد رضا فرزین،  رئیس کل جدید 
بانک مرکزی، قیمت هر دلاردر سامانه نیما در نرخ 
۲8هزارو500تومان تثبیت شــد و این موضوع بر 
سهام شرکت های صادرات محور بورس اثر عمیقی 
گذاشت. به زعم کارشناسان تثبیت قیمت ارز نیمایی 
نه فقط چشم انداز سودآوری شرکت های صادرات 
محور را تحت تأثیر قرار می دهــد بلکه با توجه به 
رشد تورم می تواند زمینه ســاز کاهش درآمد این 
شرکت ها باشد زیرا هزینه های این شرکت ها افزایش 
می یابد اما در مقابل مسیر رشد سود این شرکت ها 
مسدود می شود.در کناراین موضوع سیاست های 

جدید برای افزایش نرخ سود بانکی به ۲3درصد نیز 
می تواند تهدید جدیدی برای بازار سرمایه باشد، در 
چنین شرایطی  که شاخص کل بازارسهام با نزول 
مواجه شده اســت، صعود یا نزول شاخص بورس 
در هفته جاری به موضوعی سرنوشت ســاز برای 

سهامداران تبدیل شده است.

کارشناسان چه می گویند؟
به باور فعالان بازارسرمایه چنانچه روند نزولی بورس 
در هفته جاری متوقف شود می تواند به صعود بورس 
امیدوار بود اما درصورت تداوم روند نزولی احتمالا 
شاخص بورس وارد یک دوره اصلاح بلندمدت تر 
خواهد شد. حســن کاظم زاده کارشــناس بازار 
ســرمایه در این باره می گوید: هفته گذشته بازار 
سرمایه با شــوک رئیس کل جدید بانک مرکزی 
فعالیتش را آغاز کرد و شاخص کل بیش از 4درصد 
افت کرد اما شاخص هم وزن یک درصد افت کرد 
و به نوعی راهش را از سیاست های جدید جدا کرد. 
او با بیان اینکه بازارسهام در هفته گذشته هیجان 
زیادی داشت ادامه می دهد: اگر جلوی روند هیجانی 
بازار سهام گرفته شــود می توان انتظار داشت به 
مرور اعتماد از دست رفته به بورس بازگردد.محمد 
سماواتی دیگر کارشناس بازار سهام نیز در این باره 
می گوید: در شرایط فعلی مسائل مرتبط با لایحه 
بودجه، نرخ بهره ۲3درصدی و تثبیت ارز نیمایی 
ازجمله ریسک های بازار سهام هستند که می توانند 
به اصلاح بازار سهام منجر شــوند. او با بیان اینکه 
تداوم روند نزولی می تواند به افت بیشــتر منجر 
شــود، ادامه می دهد: با توجه به اثر گذاری قیمت 
ارز بر بازارسهام باید شرایط نرخ ارز را هفته جاری 

دنبال کرد.

هفته سرنوشت ساز بورس

بازار

 هندی دانه 
بلند )بهروز(

10کیلویی
415

طارم شکسته 
)گلستان(

10کیلویی
850

طارم ممتاز 
معطر )گلستان(

10کیلویی
1500

صدر ی هاشمی 
)آقاجانیان(

10کیلویی
1400

هندی باسماتی  
) پارس(

10کیلویی
390

فجر ممتاز 
معطر )ستایش(

5کیلویی
475

طارم  هاشمی 
ممتاز )طبیعت(

10کیلویی
1230

فجر ممتاز 
معطر ) هایلی(

4.5کیلویی
365

قیمت برنج در سوپرمارکت ها
قیمت برنج بســته بندی در ســوپرمارکت ها افزایش یافت. بعد 
از کاهش نسبی قیمت برنج در تابســتان و پاییز، طی هفته های 
گذشته رشد نرخ ارز و همچنین ایجاد مشــکل در روند واردات به 
افزایش قیمت برنج های خارجی موجود در بازار منجر شده است؛ 
به طوری که قیمت هر کیسه 10کیلویی برنج هندی در بازار بین 
30 تا 40هزارتومان بالا رفته است. برندهای عرضه کننده، قیمت 
برنج ایرانی را نیز با نیم نگاهی به گران شدن وارداتی ها تا حدودی 

قیمت ها به هزار تومانبالا برده اند .

بورس
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»سقوط«
بدون مجوز

با این که ساترا هنوز مجوزی برای پخش »سقوط« نداده   
فیلیمو پنجشنبه شب، قسمت اول این سریال را منتشر کرد

آغاز سیزدهمین جشنواره فیلم عمار در حرم شاهچراغ)ع(
جشنوارهایکهاصالترابهمردممیدهد

مراسم افتتاحیه سیزدهمین جشنواره مردمی فیلم 
عمار، در آســتان احمد بن موسی)ع( با یاد شهدای گزارش 2

حادثه تروریســتی حرم شــاهچراغ)ع( و شهدای 
امنیت شامگاه چهارشنبه، ۱۴ دی ماه ۱۴۰۱ برگزار شد. این مراسم 
با قرائت قرآن توســط متین جعفری، فرزند شهید داوود جعفری و 
اجرای محمدرضا شهبازی، مجری برنامه تلویزیونی رخداد آغاز شد.

جای خالی حاج نادر 
 سهیل اسعد، دبیر جشنواره در ابتدای این مراسم ضمن خیرمقدم 
به حاضران گفت:  ای کاش حاج نادر اینجا بود و ما مثل هرســال در 
افتتاحیه جشنواره عمار مستمع کلامش بودیم. رحمت خدا بر او باد.
 به گزارش مهر، وی با اشــاره به روایت امیرالمؤمنین)ع( »3سؤال 
از کجا آمدیم، در کجا هستیم و به ســمت کجا می رویم؟« را حلال 
مشکلات انسان دانست و گفت: من جشنواره را با این 3سؤال معرفی 
می کنم. اســعد ادامه داد: عمار به عنوان دغدغــه بچه های انقلاب 
بعد از فتنه ۸۸ با 3۰ اثر از یک احســاس نیاز شروع شد. هم اکنون 
در جشــنواره عمار هم مردم مبین هســتند و هم مردم مخاطب و 
استفاده کننده تبیین حقیقت هستند. او حرکت مردمی عمار را در 
جهت تلاش برای تحقق لیقوم الناس بالقسط عنوان کرد و افزود: عمار 
سینمای بدون مرز است. این جشنواره مرزها را حذف کرده و همه 
می توانند فعال سینمایی باشند. اسعد ادامه داد: عمار مثل طبیب 
دوار عمل کرده و سینما به ســمت مردم می رود و منتظر نیست تا 
مردم به سینما بروند. علاوه بر آن عمار سینمای آسان و ساده است 
و با یک موبایل در بخش فیلم ما می توان فعال ســینمایی شد. وی 
تأکید کرد: مهم ترین نکته این است که در جشنواره عمار »مردم« 

اصالت دارند.

جبهه انقلاب فقط افراد مذهبی را مخاطب قرار ندهد
ابوالفضل خوش نژاد، داماد شهید ســرایداران هم در این مراسم از 
نیروهای هنرمند جبهه انقلاب درخواســت کرد که تلاش خود را 
چند برابر کنند و گفت: با تمام وجود و بــا اخلاص تمام، ابعاد دین 

اسلام را انتشار دهید.
ابوالفضل خوش نژاد با اشاره به اینکه مخالفان نظام و انقلاب در این 

مدت با تمام توان علیه نظام و امت فعالیت کردند، ادامه داد: از کرامت 
و اخلاق ائمه)ع( محتوا تولید کنید تا مردم متوجه شوند که دین ما 
دین زیبایی است. او درخواست کرد: سازندگان جبهه انقلاب مخاطب 
تولیدکنندگان خود را فقط افراد مذهبی قرار ندهند و تولیدها را به 

رأی عموم مردم بگذارند.

جوایز بخش های مختلف
جوایز برگزیدگان بخش های فیلمنامه، پویانمایی، نماهنگ در حضور 
داوران هادی آرزم، محمد ساسان و محمد سرشار به دست خانواده 
سردار شهید اسلامی نسب از شهدای دفاع مقدس و خانواده شهید 
مجتبی ندیمی از شهدای حادثه تروریســتی شاهچراغ)ع( تقدیم 
برگزیدگان شد. از خانواده مرحوم محمد جعفری، مستندساز جبهه 
انقلاب به دست خانواده شهید حادثه تروریستی شاهچراغ)ع(، شهید 

سرایداران و اسماعیلی به خاطر اثر »قول مادرانه« تقدیر شد.

نشان شهید سیاح طاهری نیز به دســت خانواده شهید محمدرضا 
کشاورز، شهید ۱۵ساله حادثه تروریستی شــاهچراغ)ع( به ستاد 
اکران مردمی گیلان تقدیم شد. در ادامه پس از پذیرایی حضار توسط 
گروه های »همدل علمدار جهاد« که در دوران کرونا برای بیماران و 
کادر درمان آبمیوه طبیعی تهیه می کردند، لباس و حمایل خادمی 
شاهچراغ)ع( توسط فرزند شهید حسنعلی پورعیسی از خدام شهید 
حادثه تروریستی شاهچراغ)ع( به پدر شــهید عجمیان از شهدای 

مدافع امنیت تقدیم شد.
  آثار جشنواره نیز از ۱۵ تا 2۱دی در سینما فلسطین تهران به نمایش 
درمی آیند. همچنین همانند دوره پیشین، علاقه مندان می توانند 
با مراجعه به ســایت عماریار AmmarYar.ir به صورت مجازی به 
تماشای آثار این دوره از جشنواره بنشینند. آیین اختتامیه جشنواره 
»عمار« نیــز 22دی با تقدیــر از برگزیدگان بخش های مســابقه 

»مستند« و »فیلم داستانی« برگزار می شود.

ملاقات در وقت اضافه
مدیریت سینما برای برگزاری جشنواره ای پربار و 

رسیدن فیلم های مهم، زمان می خرد

اگر فیلم های به نمایش درآمده در چهلمین جشنواره فیلم  فجر را محصول دولت دوازدهم بدانیم، آنچه در جشنواره 1
امســال به نمایش درخواهد آمد، نتیجه تدبیر و سیاست مدیران 
سینمایی دولت سیزدهم است؛ دولتی که سال گذشته صرفا متولی 
اجرای جشنواره بود و جشنواره امسال را باید در کارنامه مدیریتی اش 
ثبت کرد. خوب یا بد، درخشان یا ضعیف این فیلم ها و این جشنواره 
محصول دولت سیزدهم است و نمی توان آن را منتسب به مدیران 
سابق کرد. نگاهی به فهرســت گزینه های حضور در جشنواره )که 
به دلیل سکوت دبیرخانه و روابط عمومی جشنواره در مورد اسامی 
فیلم هــا همچنــان در حد گزینــه باقــی مانده اند( و براســاس 
گمانه زنی های صورت گرفته، باید منتظر جشنواره ای با حضور غالب 
فیلمسازان جوان باشیم. فجر همیشه ســکوی پرتاب فیلمسازان 
جوان بوده و بســیاری از نــام آوران امروز ســینمای ایران هنگام 
نخستین حضورشــان در جشنواره، فیلمســازان گمنامی بودند. 
مثال ها فراوان است و ذکر مصادیق خارج از حوصله این یادداشت 

است .
اعلام دبیرخانه جشــنواره مبنی بر تعویق اعلام اســامی  فیلم های پذیرفته شده در بخش مسابقه، پیامی آشکار دارد. 2
جشنواره فجر برای رسیدن فیلم های مهمش صبر می کند و زمان 
می خرد؛ جشنواره ای که امســال با کمترین میزان اطلاع رسانی 
رسمی، بیشتر سیاست صبر و سکوت را در پیش گرفته است. تأکید 
دبیرخانه جشنواره بر اینکه »شرایط کشور در ماه های گذشته، روند 
تولید آثار ســینمایی را با تأخیر همراه کرده« هم نشانه ای است بر 
درک شرایط حاکم بر تولیدات ســینمایی و تلاش برای برگزاری 
جشــنواره ای که در حد مقدور و ممکن همه تولیدات مهم در آن 
حاضر باشند؛ جشنواره ای که برای مدیریت سینما، به همان دلیلی 
که در بند اول یادداشت آمد اهمیتی ویژه دارد و در سطحی فراتر، 
برپایی باشــکوه فجر چهل و یکــم می تواند اهمیتــی مضاعف و 

استراتژیک داشته باشد.
در متن خبر دبیرخانه جشنواره به موضوع نرسیدن نسخه  نهایی برخی فیلم ها به دست هیأت انتخاب اشاره شده که 3
مبهم و عجیب است. این روال جشنواره فجر در همه این سال ها بوده 
که بسیاری از فیلم های متقاضی حضور در آن براساس آنچه موجود 
است و هنوز نهایی نشده، مورد بازبینی هیأت انتخاب قرار گیرند. در 
تاریخ جشنوار،  فیلمی داشته ایم که عواملش در روز شروع فستیوال 
هم هنوز در حال فیلمبرداری بوده اند و درنهایت هم فیلم به روزهای 
آخر فجر رســیده و حتی جایزه هم برده اســت.  بنابراین تأکید بر 
نرسیدن نسخه نهایی با توجه به پیشینه فیلم فجر، عجیب به نظر 

می رسد.
چهل ویکمین جشــنواره فیلم فجر کمتر از یک ماه دیگر  آغاز می شود. دقیقا 2۵روز دیگر جشنواره آغاز می شود و ما 4
هنوز تصویر روشــنی از آنچه قرار است در فجر چهل ویکم ببینیم، 
نداریم. این تصویر گنگ و مبهم هم یکی از ویژگی های جشــنواره 
امسال اســت؛ جشــنواره ای که مدیران برایش زمان می خرند تا 
مشــخص شــود تعدادی از مهم ترین اتفاقات فجر قرار اســت با 
فیلم هایی رخ دهد که هنوز نرســیده اند؛ ملاقــات در وقت اضافه 
کلید واژه فجر چهل و یکم در روزهایی است که با شتاب می گذرند و 
تا چشــم بر هم بگذاریم، به موعد برپایی مهم ترین ضیافت سالانه 
سینمای ایران می رسیم. فرصت کوتاه است و مسیر پر دست انداز و 
فعلا تدبیر در صبر و سکوت خلاصه شده و قصه های فجر چهل ویکم 

هنوز شروع نشده است.

افتتاح جشنواره سردار دل ها
چهارمین دوره جشنواره سراسری تئاتر سردار آسمانی 
با حضور هنرمندان و مسئولان بر مزار شهید سلیمانی 
آغاز به کار کرد. به گزارش ستاد خبری جشنواره سردار 
آسمانی، چهارمین دوره جشنواره سراسری تئاتر سردار 
آسمانی ۱۴ دی ماه به دبیری محمد  کاظم تبار و جمعی 
دیگــر از هنرمنــدان تئاتر کشــورمان ازجمله کورش 
زارعی، دبیر چهل و یکمین جشنواره تئاتر فجر، محمد 
حبیبی، رئیس انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس، حمید 
نیلی، مدیر تماشاخانه ایرانشهر، کاظم نظری، مدیرکل 
هنرهای نمایشی، محمدیاشــار نادری، انوش معظمی، 
توحید معصومی، اعظم بروجردی، محســن سلیمانی 
فارسانی و جمعی از مردم و هنرمندان تئاتر بر مزار سردار 
شهید سلیمانی در آرامستان شهدای کرمان آغاز به کار 
کرد. در این مراسم، محمد کاظم تبار، دبیر جشنواره با 
اشاره به اینکه نزدیک به ۶۰ فیلم از اقصی نقاط کشور به 
دبیرخانه جشنواره واصل شــد، توضیح داد: وجه تمایز 
این جشنواره با سایر جشنواره ها در  مقیاس گستردگی 
آن در سراسر کشور اســت؛ به طوری که 3۰ اثر کیفی از 
23 شهرستان کشــور ازجمله گرگان، زاهدان، رودسر، 
بوشهر و... به جشنواره ارسال شده و همین 23 شهرستان 
کشور میزبان چهارمین جشنواره سردار هستند. وی با 
اشاره به اینکه در تلاش برای بین المللی کردن جشنواره 
هستند، گفت: این جشــنواره با آغاز اجراهای نمایش 
»پارکاب« به کارگردانی امیر حسینی از شهر قدس در 
هرات افغانستان شروع شده و امید است که در دوره های 
بعد در گستره کشورهای جهان اسلام و جبهه مقاومت 

برگزار شود.

گیشه

سینمای جهان

یادداشت

تئاتر

25 روز مانده

 تعویق اعلام اسامی فیلم های
حاضر در بخش سودای سیمرغ 

دبیرخانه چهل ویکمین جشــنواره بین المللی فیلم فجر از 
تعویق در اعلام اسامی فیلم های بخش سودای سیمرغ این 
دوره از جشــنواره خبر داد. درحالی که براســاس گاه شمار 
مندرج در فراخوان این دوره از جشنواره، قرار بود پنجشنبه 
۱۵ دی ماه اســامی فیلم های بخش رقابتی سودای سیمرغ 
جشــنواره اعلام شــود، این امر به تعویق افتــاد. دبیرخانه 
جشــنواره چهل ویکم در این رابطه اعلام کــرد: با توجه به 
شرایط کشور در ماه های گذشته که روند تولید آثار سینمایی 
را با تأخیر همراه کرد، بنابر درخواست برخی از صاحبان آثار، 
مبنی بر اختصاص زمان بیشــتر جهت تحویل نسخه نهایی 
فیلم، با موافقت دبیر جشنواره این زمان تمدید شد. با پایان 
کار هیأت انتخاب جشنواره، اسامی اعضای این هیأت همراه 

فیلم های بخش سودای سیمرغ اعلام خواهد شد.

سعید مروتی؛ روزنامه نگار

 »آواتار: راه آب«
پرفروش ترین فیلم  2۰2۰

فیلــم »آواتــار: راه آب« با 
پیشی گرفتن از »تاپ گان 
ماوریک« در گیشه جهانی، 
عنــوان پرفروش ترین فیلم 
اکران شــده در سال 2۰22 
را از آن خود کرد. به گزارش 
هالیوود ریپورتر، ســاخته 
جیمز کامرون تا روز جمعه 

۱۶دی ماه، ۴۵۴میلیون دلار در آمریــکا و بیش از یک میلیارد 
دلار در دیگر کشورها فروخته تا مجموع فروش جهانی این فیلم 
علمی-تخیلی به ۱.۵۱ میلیارد دلار برسد. این فیلم هم اکنون در 
رتبه دهم پرفروش ترین فیلم های تاریخ سینما قرار دارد و پس از 
»مرد عنکبوتی: بازگشت به خانه« )با فروش ۱.۹۱۶ میلیارد دلار( 
در رتبه دوم موفق ترین فیلم های ســینمایی از آغاز همه گیری 
کرونا تاکنون واقع شده است.فیلم »تاپ گان: ماوریک« نیز که 
اکران خود را در ماه مه 2۰22 آغاز کــرده بود در نهایت فروش 

۱.۴۹ میلیارد دلاری را در گیشه جهانی رقم زده بود.
زمانی که فیلم پرهزینه آواتار: راه آب اکــران خود را آغاز کرد، 
بســیاری بر این باور بودند که فروش آغازیــن این فیلم کمتر 
از انتظارات اســت، اما این فیلم به ســرعت به روند موفق خود 
در گیشــه بازگشــت. جیمز کامرون طی 2۵ســال گذشــته 
2فیلم »تایتانیک« و پــس از آن »آواتار« را به صدر فهرســت 
پرفروش ترین فیلم های تاریخ سینما رسانده است.« آواتار: راه 
آب« یکی از پرهزینه ترین فیلم های ساخته شده تمام ادوار است 
و خود کامرون پیش از این عنوان کرده بود برای اینکه این فیلم 
را یک موفقیت تجاری توصیف کنیم باید حداقل 2میلیارد دلار 

در گیشه بفروشد. 

افتتاحیه رؤیایی فیلم تازه » کریگ«

فیلم »گلس آنین: یک چاقوکشــی اســرارآمیز« که رایان 
جانســون نویســنده و کارگردان آن بوده، به سومین فیلم 

پربیننده تاریخ نتفلیکس در ۱۰ روز اول اکرانش بدل شد.
این فیلم از 2۶ دســامبر به نمایش درآمده و ظرف ۱۰ روز 
۱2۷میلیون ســاعت تماشا را ثبت کرده اســت. این دنباله 
که دنیل کریگ بار دیگر بازیگر اصلی آن اســت، در روز اول 
نمایشش که روز کریسمس بود، ۸2.۱میلیون ساعت تماشا 
داشت و پس از ۱۰روز با 2۰۹.۴ میلیون ساعت تماشا پس 
از »اعلان قرمز« با 3۶۴.۰2 میلیون ســاعت و »بالا را نگاه 

نکنید« با 3۵۹.۷۹ میلیون ساعت بیننده قرار گرفته است.
 اینطور که مهر به نقل از ورایتی روایت کرده گلس آنین اکنون 
در فهرســت پربیننده ترین فیلم های تاریخ نتفلیکس در ماه 
نخست نمایش در رده دهم ایستاده، اما با توجه به اینکه تنها 
۱۰روز از نمایشــش می گذرد، انتظار می رود در این فهرست 
بالاتر بیاید.  گلس آنین دنباله ای بر »چاقوها بیرون« محصول 
2۰۱۹ اســت و دنیل کریــگ در آن بار دیگر نقــش کارآگاه 
چیره دست، بنوا بلانک را ایفا می کند که درگیر پرونده جدیدی 
شده اســت. ادوارد نورتون، ایتن هاوک، جنل مونی، کاترین 
هان، لسلی اودم جونیور، جسیکا هنویک، مدلین کلاین، کیت 

هادسن و دیو باتیستا دیگر بازیگران فیلم هستند.  

روایت سینمایی از زندگی»دهداری«
مهدی مطهــر از تلاش برای 
ســاخت یک فیلم سینمایی 
دربــاره پرویــز دهــداری 
ســرمربی فقید تیــم ملی 

فوتبال ایران خبر داد.
این تهیه کننده کــه عمدتا 
سابقه ســاخت آثار مســتند را دارد و پس از تهیه کنندگی فیلم 
سینمایی »آگوست« و حضور در فیلم سینمایی »منصور« به عنوان 
مجری طرح، حالا سراغ سومین تجربه سینمایی خود رفته است 
و در گفت وگو با مهر درباره تازه ترین فیلم سینمایی که در دست 
دارد، گفت: این روزها مشــغول فراهم آوردن مقدمات ســاخت 
یک فیلم سینمایی درباره پرویز دهداری سرمربی فقید تیم ملی 
هستیم که نتیجه 2 سال پژوهش و تحقیق مداوم است و هم اکنون 
در مرحله فیلمنامه قرار دارد. نکته مهم درباره این اثر تلاش برای 
روایت زندگی دهداری به عنوان یک بازیکن فوتبال و سرمربی تیم 

ملی و یک الگوی ورزشی و اخلاقی در ورزش ایران است.

مستند 

ســاترا هنوز مجوزی برای پخش »سقوط« صادر نکرده اما 
این سریال پخش خود را از پلتفرم آغاز کرده است. این در 
حالی است که شنیده شده سریال بی گناه و یا پدرخوانده هم 
مجوزی ندارند اما از پلتفرم ها پخش می شوند. به نظر می رسد ساترا تلاش دارد تعاملی با پلتفرم ها داشته 
باشد تا مشکل سریال ها ازجمله »سقوط« هم حل شــود. هر چند اگر قانون را لحاظ کنیم پخش بدون 

مجوز، یک نوع تخلف محسوب می شود. 

فهیمه پناه آذرگزارش۱
روزنامه نگار

آغاز حواشی یک سریال 

»سقوط« در سکوت خبری ساخته شد اما حواشی 
یکی از بازیگرانش باعث شد نام این سریال بر سر 
زبان ها بیفتد. درباره پخش و عدم پخش ســریال 
ســقوط صحبت هایی مطرح شــد و خبر بدون 
مجوز ساخته  شدنش هم یک حاشیه دیگر برایش 

ایجاد کرد.
 با این حال قســمت اول این ســریال در پلتفرم 
نمایش داده شــد؛ پیمان جبلــی رئیس صدا و 
سیما همزمان با پخش این سریال از پلتفرم گفته  
»برنامه هایی که از قبل ساخته شده  و هزینه هایی 
برای آنها صرف شده است،  در اختیار سازمان صدا 
و سیما قرار دارد و نه افرادی که در این برنامه ها در 
قالب های مختلف ایفای نقش کرده اند. متناسب 
با نوع شخصیت، موضع گیری های آنها و همچنین 
نقش و تأثیری که داشتند در راستای کار تولیدی 
تصمیماتی اتخاذ می شــود. هدف ما بر این است 
که از کارهای تولیدشــده حداکثر اســتفاده را 
داشته باشیم. البته در ادامه مسیر و تداوم فعالیت 
چهره هــای تلویزیونی و ســایر عوامل حتما این 

ملاک و معیارها را درنظر خواهیم گرفت.« 
 ســریال  بــدون مجــوز ســقوط در حالــی

پنجشنبه شب گذشــته پخش نخستین قسمت 
خود را آغاز کرد که پیگیری ها از ســاترا نشــان 
می دهد که این سریال به همراه 2اثر دیگر از شبکه 

نمایش خانگی، هنوز مجوز ندارند. 

اختلاف نظرهایی که وجود دارد
»ســقوط« محصول تیم 3نفره محمدحســین 

مهدویان، محمدرضا منصوری و سجاد پهلوان زاده،   
یک درام اجتماعی با موضوع امنیتی اســت. خط 
داستانی سقوط در قســمت اول تا حد زیادی لو 
می رود؛ اینکــه یک جوان کــرد را جذب داعش 
می کنند. حمید فرخ نژاد، عباس جمشــیدی فر، 
وحید آقاپور، پدرام شــریفی، الناز ملک، ســجاد 
بابایی، ابتســام بغلانی، امین میری و... بازیگران 

این سریالند. 
در تیتراژ پایانی نام فرخ نژاد در رأس بازیگران آمده 
و لابد در قســمت های بعد وارد سریال می شود 
تا جوان کرد را از شــر داعش نجات دهد. به نظر 
می رسد رئیس صدا و سیما به شکل غیرمستقیم 
نظر خود را عنوان کرده و شاید اختلاف نظرهایی نیز 
در پخش این سریال وجود دارد اما جبلی تصمیم 
نهایی را بــرای پخش یا عدم پخش این ســریال 

گرفته است. 
وی در گفت وگویی با اشــاره به مالکیت رســانه 
ملی بر آثار تولیدی می گویــد: »برنامه هایی که 
از قبل تهیه شــده  و هزینه هایی برای آنها صرف 
شده، در اختیار ســازمان قرار دارد نه افرادی که 
 در ایــن برنامه هــا در قالب های مختلــف ایفای

 نقش کرده اند.«
 وی که صحبت هایش همزمان با پخش ســریال 
سقوط منتشر شده، درباره همکاری با هنرمندان 
و حواشی اي که در اتفاقات اخیر به وجود آمده به 
این نکته اشاره می کند که هنرمندانی که این روزها 
کار می کنند و به آنها هجمه وارد است و یا آن دسته 
از هنرمندانی که از هراس این هجمه ها به میدان 

نمی آیند را درک می کنیم.« 
وی همچنین در پاسخ به سؤالی درباره سرنوشت 
ســریال هایی که بازیگران آن بــا جریانات اخیر 
همراهی کرده اند به تســنیم توضیــح می دهد: 
»برنامه هایی که از قبل ساخته شده  و هزینه هایی 
نیز برای آنها صرف شده است؛ در اختیار سازمان 
صدا و ســیما قــرار دارد و نه افرادی کــه در این 
برنامه ها در قالب های مختلف ایفای نقش کرده اند. 
متناسب با نوع شخصیت، موضع گیری های آنها و 

همچنین نقش و تأثیری که داشــتند در راستای 
کار تولیدی تصمیماتی اتخاذ می شــود؛ هدف ما   
این است که از کارهای تولید شده حداکثر استفاده 
را داشته باشیم. البته در ادامه مسیر و تداوم فعالیت 
چهره های تلویزیونی و سایر عوامل حتما این ملاک 

و معیارها را درنظر خواهیم گرفت.« 
جبلی تأکید می کند: »تلاش  می کنیم که کمیت 
و کیفیت تولیدات رسانه ملی متناسب با اقتضائات 
فرهنگی جامعه باشد، امیدواریم بتوانیم در رقابت 
نابرابر با سایر رسانه ها که فرهنگ ما را هدف قرار 

داده اند موفق باشیم.« 
شــاید موضع جبلی بر تولیدات صدا و سیماست 
اما از آنجا که ســاترا هم در دســت سازمان است 
صحبت های رئیس رســانه ملی درباره شــبکه 

نمایش خانگی هــم تأثیرگذار اســت. حالا باید 
دید از قســمت دوم این ســریال چه تصمیمی 
برای ســقوط بدون مجوز گرفته می شود؟ به نظر 
تلاش ســاترا هم بر این است که بیشترین تعامل 
را با پلتفرم ها و ســازندگان ســریال های نمایش 
 خانگی داشته باشد؛ ســریال هایی که این روزها 
فــق  طــب مو ب مخا ر جــذ نســتند د ا  تو

عمل کنند.   

2 نماینده ارشاد  که معرفی نشده اند
قرار بود در جلســات ســاترا 2 نماینده از وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی هم حضور داشته باشند؛ 
شنیده ها حاکی از آن است که هنوز وزارت ارشاد 

نماینده ای را معرفی نکرده است.

معاون ساترا: هنوز مجوزی صادر نشده
محمدصادق افراسیابی، معاون کاربران و تنظیم گری اجتماعی سازمان تنظیم مقررات صوت 
و تصویر فراگیر در فضای مجازی این نکته را تأیید کرد که درخصوص ســریال های بی گناه و 
پدرخوانده با پلتفرم ها برای اصلاح سریال مکاتبه شده است و درخصوص سریال سقوط با وجود 
بحث در شورای صدور مجوز ساترا با حضور اعضای حقیقی و حقوقی هنوز مجوز صادر نشده است. 
ساترا پیگیر اعمال اصلاحاتی در سریال های یادشده بوده است که به دلیل عدم اعمال اصلاحات 
یادشده این دو سریال موفق به اخذ مجوز نشدند. با توجه به صحبت های افراسیابی به نظر می رسد 
اختلاف نظرهایی درباره پخش یا  پخش  نشدن سریال وجود دارد. با این حال این سریال در شورای 
صدور مجوز ساترا با اعضای حقیقی و حقوقی، هنوز مجوزی نگرفته است. پیش تر  هم عنوان شده 
بود که سریال بدون مجوز تولید ساخته شده و عوامل آن پیگیر گرفتن مجوز بوده اند.  »یک قصه 
امنیتی درباره داعش« این صحبت هایی است که از سوی ساترا آمده؛ سازمانی که حالا یکی از 

بخش های زیرنظر رسانه ملی شده است.  

مکث

عمار، جایگزین جشنواره هایی شود که فقط نام انقلاب را یدک می کشند 
 طاهره ولی پور، برگزیده فانوس بخش فیلمنامه نویسی با اثر »چهار زبر« با بیان اینکه افتخار می کند به جایزه ای که از جشنواره 
عمار گرفته است، عنوان کرد: برای مردم 2خبر دارم؛ اول اینکه بعد از یک سال از شبکه2 نخستین سریال درخصوص 1۰روز آخر 
زندگی حاج قاسم سلیمانی پخش خواهد شد که بنده نویسنده آن بودم و خبر دوم این است که در حال نوشتن سریالی درخصوص 
شهدای شاهچراغ)ع( هستم. وی گفت: آرزو دارم که یک روز جشنواره مردمی عمار جایگزین همه جشنواره ها و فستیوال هایی 

شود که فقط نامی از انقلاب را یدک می کشند.
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وقتی خواستگار جوان از دختر مورد علاقه اش 
در افغانستان جواب رد شنید به همه گفت که 
قصد دارد یکی از اقــوام دور او را که مانع این 
ازدواج شده بود به قتل برساند. خبر به گوش 
فامیل دور رســید و او برای حفظ جانشان از 
افغانستان به ایران گریخت غافل از اینکه کینه 
خواستگار ســمج آنقدر عمیق است که او را 
برای اجرای نقشه اش به تهران خواهد کشاند.

به گزارش همشهری، مدتی قبل به مأموران 
پلیس پایتخت خبر رســید کــه در جریان 
یک درگیری خونین در باقرشــهر، جوانی به 
قتل رسیده اســت. تحقیقات نشان می داد 
که مقتول اهل کشور افغانستان بود که یک 
ســال قبل به صورت غیرقانونی وارد کشــور 
ایران شده بود. آنطور که شاهدان می گفتند، 
شب حادثه 3نفر راه مقتول را سد کرده و یکی 

از آنها با ضربات چاقو، مقتول را از پا درآورده 
بود. تیم جنایی پس از تحقیق از شاهدان به 
بررسی تصاویردوربین های مداربسته پرداخت 
که تصاویر به دست آمده گفته های شاهدان را 
تأیید می کرد. به ایــن ترتیب تصویر متهم به 
قتل به دســت آمده و تلاش برای دستگیری 

او آغاز شد.

قاتل آشنا 
ماموران برای کشف راز این جنایت به تحقیق 
از خانواده مقتول پرداختند. برادر وی گفت: 
قاتل برادرم یکی از هموطنانمان به نام سعید 
است که از یک ســال قبل برادرم را تهدید به 
قتل کرده بود. او ادامه داد: اختلاف ســعید و 
برادرم بر سر مسائل طایفه ای بود. سعید پیغام 
داده بود که قصد کشتن برادرم را دارد و این 
پیغام به گوش برادرم رسیده و او را به وحشت 
انداخته بــود. به حدی که جــرأت نمی کرد 
تنهایی از خانه خارج شود. حتی یک بار سعید 
به برادرم حمله کرده بود که مردم به دادش 

رســیدند و نجاتش دادند. برادرم وقتی 
جانش را در خطر دید شبانه چمدانش را 
بست و قاچاقی از افغانستان به ایران فرار 
کرد. او در ساختمانی در تهران مشغول 

کارگری شد.
همه ما تصور می کردیم که 

دیگر همه  چیز تمام شــده 
اما قاتلش سایه به سایه به 
تعقیب برادرم پرداخت 
تا اینکــه او را پیدا کرد و 

جانش را گرفت.

دیدار اتفاقی
بــا شناســایی هویــت 
قاتــل، جســت وجو برای 

دســتگیری او ادامه یافت 
تــا اینکــه چنــد روز قبل 

فردی راهی اداره پلیس شد 
و ســرنخی از وی در اختیار 
کارآگاهان قــرار داد. این فرد 

که یکی از اقوام مقتول بود، گفت: من 
کارگر ساختمانی هستم و برای انجام 
کاری به یکی از محله های پایتخت 
رفته بودم که به صورت کاملا اتفاقی، 
قاتل تحت تعقیــب را در خیابان 
دیدم. بی آنکه متوجه شود او را 
تعقیب کردم و متوجه شدم 
در یک ساختمان نیمه کاره 
کارگری می کنــد. با این 
ســرنخ مأمــوران راهي 
محل مورد نظر شــدند و 
قاتل تحت تعقیب را که با 
هویت جعلی در ساختمان 
نیمه کار مشغول به کار شده 

بود، دستگیر کردند. 
متهم پــس از دســتگیری 
به ارتکاب جنایــت اقرار کرد 
و بــرای تحقیقــات تکمیلــی 
 در اختیــار اداره آگاهــی تهران

 قرار گرفت.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

 ربودن مرد زرگر برای 
دستبرد شبانه به طلافروشی

سارقان مسلح صاحب یک طلافروشی را در راه خانه اش ربوده و 
به طلافروشی بردند و پس از سرقت مقدار زیادی طلا و جواهر 
او را در بیابان رها کردند. هرچند آنها توانســتند نقشه شان را با 
موفقیت اجرا کنند اما کمی بعد در مخفیگاه شان دستگیر شدند.

به گزارش همشهری، چندی قبل به مأموران پلیس شهرستان 
خفر واقع در استان فارس خبر رسید که سارقان مسلح به یک 
طلافروشی دستبرد زده اند. زمانی که مأموران به محل حادثه 
رسیدند صاحب طلافروشی جزئیات بیشتری از سرقت را برای 
آنها بازگو کرد و گفت:  ساعت ۷شب بعد از تعطیل کردن مغازه ام 
به سوی خانه به راه افتادم. در بین راه یک پژو پارس بدون پلاک 
راهم را سد کرد و ۴نفر که صورت شان را پوشانده و مسلح بودند 
به زور من را سوار خودروی شــان کردند. آنها با تهدید من را به 
مغازه  طلافروشــی ام برگرداندند و وادارم کردند که مغازه را باز 
کنم. آنها که مدام تهدیدم می کردند از مغازه ام حدود ۲کیلو طلا 
به ارزش حدود ۲میلیارد تومان سرقت کردند و دوباره من را سوار 

خودروشان کردند و در بیابان  های اطراف خفر رهایم کردند.
اظهارات صاحب طلافروشی درباره این سرقت مسلحانه نشان 
می داد که ســارقان افرادی حرفه ای هســتند و با نقشه قبلی 
دست به این ســرقت زده اند. با وجود این چند روز پس از ثبت 
جزئیات این سرقت، کارآگاهان پلیس آگاهی به انجام اقدامات 
فنی به نخستین ســرنخ از اعضای این باند دست پیدا کردند. 
شواهد به دســت آمده حاکی از آن بود که سارقان مسلح پس 
از سرقت طلاها از خفر به شهرســتان خرمشهر رفته و در آنجا 
پنهان شده اند. در چنین شرایطی بود که مأموران با اخذ نیابت 
قضایی برای دستگیری سارقان راهی خرمشهر شدند. مأموران 
در آنجا با همکاری پلیس خرمشهر توانستند مخفیگاه متهمان را 
به طور دقیق شناسایی کنند. آنها در ادامه در عملیاتی غافلگیرانه 
موفق شدند ۴سارق مسلح را دستگیر کنند. در جریان بازرسی 
از مخفیگاه متهمان ۲800دلار که از فروش مقداری از طلاهای 
مسروقه به دست آمده بود و مقدار یک کیلو و ۱00گرم از طلای 
مسروقه را کشــف کنند. ســردار رهام بخش حبیبی، فرمانده 
انتظامی اســتان فارس در این باره گفت: با دستگیری متهمان 
آنها برای انجام تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی استان فارس 
منتقل شدند و بازجویی ها از آنها آغاز شده است. وی ادامه داد: در 
سوابق یکی از متهمان که تحت تعقیب مراجع قضایی شهرستان 
شادگان از توابع استان خوزســتان بود شرارات، ضرب و شتم و 
یک فقره قتل به چشم می خورد که با دستگیری وی پرونده او 

درخصوص اتهامات قبلی اش نیز به جریان افتاد.

 کشف جسد سوخته 
مرد گمشده در چاه عمیق

کارآگاهان پلیس یک ماه و نیم پس از مفقود شدن مردی، موفق 
به کشف جسد نیم سوخته او در چاهی عمیق شدند و عاملان این 

جنایت را که زن و مردی جوان بودند به دام انداختند.
به گزارش همشهری، رسیدگی به این پرونده از حدود ۴5روز 
قبل در دستور کار مأموران پلیس شهرستان بیرجند واقع در 
استان خراسان جنوبی قرار گرفت. آن روز زنی نزد مأموران 
رفت و از مفقود شدن شــوهرش خبر داد. او گفت: شوهرم 
مثل همیشه برای رفتن به محل کارش از خانه خارج شد اما 
دیگر برنگشــت و هیچ کس هم از او خبری ندارد و می ترسم 
بلایی سرش آمده باشد. با ثبت نام این مرد به عنوان مفقودی، 
تلاش های پلیس برای یافتن او آغاز شــد. در ادامه مأموران 
به شواهدی دست یافتند که نشــان می داد تلفن همراه مرد 
مفقود شــده آخرین مرتبه در روســتای منصور آباد از توابع 
بخش قهستان شهرستان درمیان فعال بوده و بعد از آن قطع 
شده است. این موضوع نشان می داد که این مرد در این روستا 
ناپدید شده و برای روشن شدن سرنوشت او باید تحقیقات در 
آنجا ادامه پیدا کند. زمانی که گروهی از مأموران برای انجام 
تحقیقات به منصورآباد رفتند پی بردند مرد مفقود شده با زنی 
مجرد به طور مخفیانه در ارتباط بوده است. به همین دلیل برای 
روشن شدن سرنوشت این مرد مأموران سراغ زن جوان رفتند 
و وی را تحت بازجویی قرار دادند. او در همان اعترافات اولیه به 
قتل این مرد اعتراف کرد و گفت که با همدستی مرد دیگری 
او را به قتل رسانده و جسدش را به چاهی عمیق انداخته اند. 
این زن در اعترافاتش گفت: من با مرد دیگری هم در ارتباط 
بودم. او از رفت وآمدهای مقتول به خانه ام با خبر شد و با هم 
نقشه قتل او را کشیدیم. یک روز که مقتول به خانه ام آمده بود 
همدستم در خانه پنهان شد. ابتدا من روسری ام را دور گردن 
مقتول انداختم و سپس همدستم با سنگ و چاقو به مقتول 
ضربه زد و او را به قتل رســاندیم. این متهم درباره سرنوشت 
جسد مقتول نیز گفت: برای اینکه هیچ ردی از مقتول و قتلی 
که انجام داده ایم به جا نماند ابتدا جسد را داخل چاه انداختیم و 
سپس یک لاستیک را آتش زدیم و آن را هم بعد از جسد داخل 
چاه رها کردیم. اما لاستیک قبل از اینکه به ته چاه بیفتد گیر 
کرد و فقط قسمتی از کنار صورت مقتول سوخت و بقیه جسد 
سالم ماند. به دنبال اعترافات هولناک این زن، همدستش نیز 
دستگیر شــد و هم اکنون هر دو در بازداشت به سرمی برند و 

تحقیقات در این باره ادامه دارد. 

انفجار سیلندر گاز7قربانی گرفت
انفجار سیلندرگاز در یکی از منازل مسکونی پایگاه  هوایی ارتش 

در کنارک ۷کشته و یک مجروح برجا گذاشت.
به گزارش همشــهری، این حادثه دلخراش روز پنجشنبه در 
خانه یکی از کارکنان نیروی هوایی ارتش اتفاق افتاد. عبدالغفور 
حوت، فرماندار شهرســتان کنارک واقع در جنوب سیستان و 
بلوچستان در این باره گفت: بر اثر نشت و انفجار سیلندرگاز در 
منزل مسکونی یکی از کارکنان نیروی هوایی ارتش در کنارک 
۷نفر کشته و یک نفر زخمی شدند. او ادامه داد: افراد فوت شده 
اعضای ۲خانواده از کارکنان ارتش و نیروی انتظامی هستند که 
بر اثر این حادثه آتش ســوزی ۷نفر از آنان جان خود را از دست 
دادند. فرماندار کنارک با بیان اینکه در این حادثه 5بزرگسال و 
۲کودک فوت شدند، گفت: فرد زخمی این حادثه به بیمارستان 
امام علی)ع( چابهار منتقل شد که به دلیل شدت سوختگی زیاد 

برای ادامه درمان به زاهدان یا کرمان اعزام خواهد شد.

کوتاه از حادثه

پروژه انتقال پساب تهران به شهرستان های جنوبی چه شد؟
بیــش از یک دهه اســت که بحــث انتقال پســاب تهــران به 
شهرستان های جنوب شرق تهران مطرح است ولی خبری از اجرای 
آن نیست. اگر پساب این سال ها به جنوب شرق تهران منتقل شده 
بود تاکنون مشکل کشاورزی حل شده بود. ولی به دلایلی که ما 
چندان مطلع نیستیم این طرح راکد مانده است. با توجه به بحران 
آبی کشــور و نیز حجم پساب بسیار زیاد کلانشــهر تهران و رفع 
مشکل کشاورزی با این آب تقاضا می شود طرح زودتر اجرایی شود.
هژبری از تهران 

حمایت از حیوانات و حیات وحش فراموش نشود 
با توجه به بارش نعمت الهی در اردبیل از همه شــهروندان این 
دیار دعوت می کنیم به حمایــت از حیات وحش ادامه دهند و 
در این سرمای جانسوز با همه مشــقت های اقتصادی موجود 
حیوانــات و حیات وحش را فراموش نکنند حتــی در حد دانه 

دادن به پرندگان.
بهدانه از اردبیل

نگرانی قطع گاز کارگران دغدغه شب و روزمان شده است
کارگر یک شرکت تولید شیشه و کریستال در شهرک صنعتی 
شمس آباد تهران هستم. با سرمای هوا و صحبت از قطع موقت 
گاز صنایع این نگرانی وجود دارد که اگر گاز واحد صنعتی ما قطع 
شود بیکار خواهیم شد. چرا که درصورتی که به دلیل قطعی گاز، 
دمای مذاب کوره این واحد کاهش پیــدا کند، مواد موجود در 
کوره به جای کریستال، شیشه تحویل می دهند. در این صنعت 
برای رسیدن کوره به دمای مطلوب تولید کریستال به حداقل 
نزدیک به 3 ماه زمان نیاز است و خاموشی یا کاهش دمای آن 
به معنای تعطیلی واحد تولیدی و آغاز به کار آن از نو خواهد بود. 
 سال گذشته به دلیل قطعی گاز تا شب عید بیکار بودیم و چون

روز مزد هستیم روزگار بسیار ســختی گذراندیم. از مسئولان 
تقاضا داریم نسبت به این موضوع دقت داشته باشند.

جهان زاده از کارگران شرکت شیشه و 
کریستال شمس آباد 

خدمات مسافری راه آهن تهران به ورامین نیازمند بازنگری است
تردد بین ورامین و تهــران روزگاری بی ترافیک و آســان بود 
ولی امروزه تبدیل به معضل شده اســت. نه می توان از ترافیک 
مسیرهای دسترسی به ورامین خلاصی یافت و نه قطار تهران 
– ورامین خدمات قابل قبولی دارد که بتوان مرتب از آن استفاده 
کرد. خدمات مسافری قطارهای این مسیر بسیار بی نظم است و 
اصلا نمی توان روی ساعت آن حساب کرد. در زمستان واگن ها 
بسیار سرد و در تابستان واگن ها گرم هستند. بارها با مدیریت 
ایستگاه و مسئولان در تهران و ورامین صحبت کرده ایم همه فقط 
می گویند مترو به زودی می آید و خلاص می شوید ولی معلوم 
است که به این زودی ها از مترو خبری نیست و بهتر است تا آن 

زمان مشکلات قطارها را حل کنند!
امینیان از تهران 

انتقال آب شیرین به سیریک چه شد؟
مدت هاست سایت زیارت که مخصوص آبرســانی به شهرستان 
سیریک است ساخته شــده و صحبت از افزایش ظرفیت آن نیز 
می شود اما معلوم نیست چرا آبرســانی به مردمی که سال هاست 
چشم انتظار آب شــیرین هستند آغاز نمی شــود. اگر زودتر آب 
شیرین به سیریک نرسد هر روز تعداد مهاجران بیشتری از سیریک 
به بندرعباس یا دیگر شــهرها می روند و بی شک آب شیرین رمز 
ماندگاری جوانان در ســیریک اســت. جدای موضوع انتقال آب 
شیرین اگر مســئولان فکری برای جمع آوری آب های سطحي و 
نگهداری آنها بکنند هم بخشی از مشکل شهرستان حل خواهد شد.

حمدانی از سیریک هرمزگان 

خیابان اصلی کمالشهر خط کشي ندارد
کمالشهر با حجم تردد بســیار در خیابان اصلی روبه روست 
درحالی که حتی یک خط کشي ســاده در این خیابان دیده 
نمی شود. مگر می شود در طول خیابان اصلی شهر حتی یک 

خط کشي عابر پیاده نباشد.
رضایی از کمالشهر کرج

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

خواستگار کینه جو از افغانستان راهی ایران شد تا نقشه ای را که در سر داشت عملی کند

سفر به ایران برای انتقام مرگبار 

سفارش پیتزا؛ اسم رمز کمک از پلیس
زنی که از سوی شــوهر صیغه ای اش مورد ضرب و 
شتم قرار گرفته و تهدید به مرگ شده بود در تماس 
با پلیس۱۱0 ســفارش پیتزا داد و اپراتور پلیس که 
فهمیده بود این زن نیاز به کمک دارد مأموران را برای 

کمک به خانه او فرستاد.
به گزارش همشــهری، این اتفاق روز چهارشــنبه 
هفته گذشته در منطقه شهرری اتفاق افتاد. ماجرا 
از این قرار بود که زن جوانی ســوار خودروی شوهر 
صیغه ای اش شــده بود. آنها مدتی بود که با یکدیگر 
دچار اختلاف شده بودند و آن روز نیز شوهر صیغه ای 
که حدود 30سال از همسرش بزرگ تر است عصبانی 
بود و مدام همســرش را کتک مــی زد و او را تهدید 
می کرد. در بین راه تهدیدهای مرد خشن بالا گرفت 
و به همسرش گفت اگر به خانه برسیم تو را می کشم.

زن جوان با وجود اینکه ترسیده بود اما تلاش می کرد 
شــوهرش را آرام کند. وقتــی او فهمید تهدیدهای 
شوهرش جدی اســت و ممکن اســت واقعا بلایی 
ســرش بیاید فکری به ســرش زد. او مدتی قبل در 
روزنامه هــا خوانده بود که زن جوانــی وقتی نیاز به 
کمک داشت با پلیس تماس گرفته و گفته بود پیتزا 
می خواهم و اپراتور پلیس هم که متوجه ماجرا شده 
بود مأموران را برای کمک بــه او اعزام کرده بود. این 
زن هم با موبایلش۱۱0 را گرفت و بدون اینکه شوهر 
صیغه ای اش متوجه شود که او با پلیس تماس گرفته 
به اپراتور مرکز فوریت های پلیســی گفت که پیتزا 
می خواهد. در آن ســوی خط هرچند اپراتور پلیس 
ابتدا از شــنیدن این درخواســت تعجب کرد اما در 
ادامه متوجه شد که این زن دچار مشکل شده و نیاز 
به کمک پلیس دارد. در ادامه این مکالمه تلفنی، زن 

آدرس خانه اش را داد و از مأموران خواست که پیتزا را 
به این آدرس ارسال کنند و تماس را قطع کرد.

دقایقی بعد از این تماس درحالی که همچنان شوهر 
صیغه ای این زن عصبانی بود و او را تهدید می کرد آنها 
به خانه رسیدند اما زودتر از آنها مأموران کلانتری۱6۷ 
دولت آباد در آنجا حضور داشــتند و زن جوان ماجرا 
را برای آنها توضیــح داد و به این ترتیب مرد به اتهام 
تهدید و ضرب و شتم همسرش بازداشت و به کلانتری 

منتقل شد.
ســرهنگ دوســتعلی جلیلیان، فرمانده انتظامی 
شهرســتان ری در این باره به همشهری گفت: زن 
جوان پیش از این از طریق رسانه ها متوجه این ترفند 
شده بود و با پلیس تماس گرفت و سفارش پیتزا داد و 
همکارانم در مرکز فوریت های پلیسی نیز فورا متوجه 
منظور زن شدند و مأموران را به نشانی ای که او داده 
بود اعزام کردند. او ادامه داد: به دنبال بازداشت شوهر 
این زن، پرونده ای در این باره تشکیل شده و تحقیقات 

در این خصوص ادامه دارد. 

ازدواجی که سر نگرفت
متهم به قتل 30ساله است و می گوید که 
کینه اش از مقتول به دلیل سر نگرفتن 
ازدواجش با دختر مورد علاقه اش بوده 

است.

مقتول چه نقشــی در ماجرای ازدواج 
تو داشت؟

او از طایفه دختر مــورد علاقه ام بود و 
مانع ازدواج ما شد. من عاشق آن دختر 
بودم اما محمد )مقتول( باعث شد تا این 

ازدواج سر نگیرد.

بیشتر توضیح بده.
دختری که عاشــقش بودم فامیل دور 
محمد بود. من به خواســتگاری اش 
رفتم اما خانــواده اش مخالفت کردند 
و دخترشــان را به زور پای سفره عقد 
با مرد دیگری که از طایفه خودشــان 
بود نشاندند. بعد از این ماجرا افسرده 
شدم تا اینکه شنیدم حرف های مقتول 
درباره من باعث شــده خانواده دختر 
موردعلاقه ام به من جواب رد بدهند. 
احساس می کنم مقتول به من و وضعیت 
زندگی ام حسادت می کرد. او باعث شد 

روزهای سختی را ببینم. برای همین از او 
کینه به دل گرفتم.

ظاهرا یک بار در افغانستان قصد داشتی 
جانش را بگیری؟

وقتی برایم محرز شد که محمد در حقم 
نامردی کرده اســت تصمیم گرفتم او 
را به قتل برســانم. پیغام داده بودم که 
می خواهم وی را به قتل برســانم. در 
افغانستان یک بار گیرش انداختم اما 
آن روز قسمتش مرگ نبود و فقط زخمی 

شد.
چطور متوجه شدی در تهران است؟

وقتی غیبش زد، می دانستم قاچاقی 
به ایــران یــا ترکیه رفته اســت. به 
جســت و جوهایم ادامه دادم تا اینکه 
یکی از بستگانم آمارش را به من داد و 
گفت محمد را در یکی از محله های تهران 
دیده که کارگری می کند. همین شد که 
وسایلم را جمع کردم و قاچاقچی به ایران 
آمدم. فکر می کردم با کشــتن او آرام 
می شوم اما هرگز به آرامش نرسیدم. 

چون پس از قتل مدام کابوس می دیدم.
نقش همدستانت در این جنایت چه بود؟

آنها نقشــی در قتل نداشتند. 2نفر از 

همشهریانم بودند که جای مقتول را به 
من نشان دادند. ما منتظر بودیم تا محمد 
از محل کارش خارج شود و بعد راهش 
را ســد کنیم. من آن روز با چاقو جان 
مقتول را گرفتم و بعد با هویت جعلی 
در ساختمانی مشغول به کار شدم. اصلا 
فکرش را نمی کردم که شناسایی شوم 
اما شــب حادثه وقتی برای خرید از 
ساختمان خارج شدم تا به سوپرمارکت 
محل بروم از بخت بدم یکی از بستگان 
مقتول در خیابان مرا دید و به این ترتیب 

لو رفتم.

مالک سالن تشییع جنازه در کلرادو به تحمل ۲0سال زندان محکوم شد

8سال کلاهبرداری با فروش 
اعضای بدن مردگان

مگان هس، مالک ســابق یک سالن تشییع 
جنازه در کلــرادو آمریکا بــه اتهام فروش 
اعضــای بدن مــردگان و کلاهبــرداری از 
خانواده متوفیان به تحمل ۲0ســال حبس 

محکوم شد.
به گزارش همشهری به نقل از رویترز، مگان 
هس ۴6ساله متهم اســت که با همدستی 
مادرش، اجساد مردگانی را که برای سوزانده 
شدن به آنها سپرده می شدند، مثله کرده و به 

شرکت های تحقیقاتی می فروختند.
تحقیقات اف بی آی برای کشف اسرار این مادر 
و دختر از سال۲0۱8 شروع شد. در آن زمان 
یکی از کارگران ســابق سالن تشییع جنازه 
در کلرادو اطلاعاتی به پلیس داد که نشــان 
می داد صاحب این ســالن تشییع در زمینه 

قاچاق اعضای بدن فعالیت دارد.
اظهارات کارگر جوان نشان می داد که صاحب 
این سالن تشــییع که مگان هس نام دارد، 
اجساد مردگانی را که خانواده هایشان برای 
سوزندان به آنها می ســپارند، مثله کرده و 
ســپس اعضای بدن آنها را می فروشد. وی 
همچنین مدعی بود که مشــتریان مگان 
هس، عمومــا شــرکت های تحقیقاتی   یا 
آموزشگاه های پزشکی هســتند که برای 
پروژه های تحقیقاتی خود نیاز به اعضای بدن 

انسان دارند.
با اظهارات ایــن کارگر بود کــه تحقیقات 
نامحســوس اف بی آی روی این پرونده آغاز 
شد. مأموران پلیس در جریان بررسی ها به 
سرنخ هایی دست یافتند که بر اظهارات کارگر 
سابق سالن تشــییع مهر تأیید می زد. آنها 
متوجه شدند که وقتی خانواده های داغدار 
برای سوزاندن جســد متوفی خود از  مگان 
هس کمک می گرفتند، او مدعی می شد که 
با تجهیزاتی که دارند، پیکر متوفی را سوزانده 
و ســپس همه خاکســتر آن را در اختیار 
خانواده متوفی قرار می دهند. به این ترتیب 
قراردادی بین آنها منعقد و پیکر متوفی به 

سالن تشــییع که مگان هس مالک آن بود، 
منتقل می شد. در این سالن اما اتفاق دیگری 
رخ می داد. مگان هس و مــادرش، اقدام به 
مثله کردن جسد متوفی می کردند و بخشی 
از اعضای بدن او را که شرکت های تحقیقاتی 
یا مراکز آموزش پزشکی نیاز داشتند، به آنها 
می فروختند. آنها برای قانونی جلوه دادن کار 
خود، اقدام به جعــل مدارکی می کردند که 
نشان می داد خانواده  متوفی با اهدای اعضای 
بدن مرد فوت شده موافقند و به این ترتیب 
نه تنها از خانواده متوفی، بلکه از شرکت های 
و آموزشگاه های مورد نظر نیز کلاهبرداری 
می کردند. مأموران پلیس همچنین متوجه 
شدند که مگان هس و مادرش، پس از جدا 
کردن اعضای مورد نیازشــان، بقیه اعضای 
بدن متوفیان را سوزانده، خاکستر آنها را با 
خاکستر معمولی مخلوط کرده و در اختیار 
خانواده متوفی قرار می دادند. ماموران پلیس 
همچنین متوجه شدند که نقش مثله کردن 
پیکر متوفیان بر عهده مادر مگان بود و این 
مادر و دختر طی 8ســال فعالیت مجرمانه 
560جسد را مثله کرده و اعضای بدن آنها را 
به فروش رسانده اند.  با این اطلاعات، هر دو 
متهم دستگیر شدند و در جریان تحقیقات 
اتهام خود را پذیرفتند. فاش شدن اقدامات 
مجرمانه آنها، خانواده های متوفیان زیادی 
را به وحشــت انداخت. آنها که متوجه شده 
بودند چه بر سر پیکر عزیزانشان آمده است، 
با حضور در دادگاه علیه ایــن مادر و دختر 
شکایت کردند. مردم کلرادو که از این ماجرا 
به وحشت افتاده  بودند، القاب جادوگر، هیولا 
یا غول را روی مگان هس و مادرش گذاشتند 
و همه منتظر محاکمه آنهــا بودند تا اینکه 
هفته گذشــته این مادر و دختر در دادگاه 
محاکمه شــدند و با رأی قاضی، مگان هس 
به تحمل ۲0سال حبس و مادرش به تحمل 

۱5سال حبس محکوم شدند.
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هفته نامه اکونومیست ]انگلیس[

پایان عصر تفکرات انتزاعی 
10سال پیش دیوید کامرون، نخست وزیر وقت انگلیس، 
درباره طرح زیرکانه خود برای تقویت جایگاه لندن در 
اتحادیه اروپا ســخنرانی کرد و ضمن درخواست برای 
اصلاحات اساسی در این اتحادیه، برگزاری همه پرسی 
درباره ادامه عضویت انگلیس در این اتحادیه را مطرح 
کرد. رأی مردم به خروج امــا همه را بهت زده کرد. این 
رأی وضعیت نابسامان اقتصادی را وخیم تر کرد، تجارت 
مختل شد و سرمایه گذاری کاهش یافت. روابط لندن با 
متحدانش تیره و پیوندهای لندن با بروکســل تضعیف 
شد. بدتر از همه اینکه، نوعی تفکر انتزاعی و غیرواقعی 
سیاست انگلیس را آلوده کرد؛ روندی که کامرون خود 

نخستین قربانی آن بود و تا به امروز نیز ادامه دارد.
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روسیه ظهر دیروز به صورت یک طرفه اعلام آتش بس کرد، اما دولت اوکراین آن را نپذیرفت
36ساعت آتش بس، پس از 320روز جنگ

  مسکو جمعه اعلام کرد که به رغم 

رویداد
اعلام آتش بس 36ســاعته ازسوی 
روســیه، اوکراینی ها همچنان به 
حملات خود در منطقه دونباس ادامه داده و نیروهای 
روسیه را به پاسخگویی متقابل واداشته اند. به گزارش 
الجزیره، با وجود مخالفت اوکراین، دستور ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه برای اجرای آتش بس 
در تمامی طول خط مقدم، از ظهر جمعه )دیروز( به 
وقت روسیه به اجرا درآمده و تا ساعت 24هفتم ژانویه 
)شنبه( ادامه خواهد داشت. سازمان ملل متحد در 
واکنش به موضع روســیه اعــلام کرد کــه از هر 
پیشنهادی برای اعلام آتش بس در اوکراین استقبال 
می کند. این آتش بس پس از آن اعلام شد که اسقف 
کریل یکم، رهبر کلیســای ارتدوکس روســیه از 
رئیس جمهور این کشور درخواست کرد تا در شب و 
روز کریسمس مسیحیان ارتدوکس، آتش بس برقرار 
شود. پوتین ضمن پذیرش این درخواست با اشاره به 
اینکه جمعیت زیــادی از مردم مناطق مناقشــه، 
مسیحیان ارتدوکس هستند که کریسمس را در 6 و 
۷ ژانویه جشــن می گیرند، طرف اوکراینی را نیز به 
اعلام آتش بس دعوت کرد؛ پیشنهادی که بلافاصله 
رد شد. این نخستین درخواســت کریل یکم برای 
توقف موقت خصومت ها از زمان آغاز جنگ روسیه 

علیه اوکراین است. کریل از نزدیکان پوتین به شمار 
می رود و جنگ روسیه در اوکراین را »کارزار ضد شر« 
نامیده است. اسقف اعظم روسیه هنگام بسیج جوانان 
این کشور برای اعزام به جبهه، در دفاع از این اقدام 
گفته بود: »مرگ در جنگ، فداکاری است و گناهان 
شخص را می شوید.« به گزارش الجزیره، ولودیمیر 
زلینسکی، رئیس جمهور اوکراین، در واکنش به اعلام 
یک طرفه آتش بس، روسیه را به ریاکاری متهم کرده 
و گفته: »روســیه می خواهد از این آتش بس برای 
متوقف کردن پیشروی  نیروهای اوکراینی در منطقه 
دونباس اســتفاده کند و تجهیزات بیشتری به آنجا 

بفرستد.« زلینســکی تأکید کرده تنها درصورتی با 
آتش بس روســیه موافقت خواهد کرد که نیروهای 
روسی از ســرزمین های اشغال شده اوکراین، خارج 
شوند. گرچه در گفته های مقام های روسیه نسبت به 
اعلام آتش بس هیچ نامی از میانجیگری ترکیه برای 
آتش بس اخیر دیده نمی شود، اما رویترز گزارش داده  
که رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه، یک 
روز پیش تر در تمــاس تلفنی با پوتیــن برقراری 
آتش بس یکجانبه را خواستار شــده بود. بنا بر این 
گزارش، رئیس جمهور روسیه در این تماس تلفنی 
گفته: »مسکو آماده گفت وگو با کی یف برای پایان 

دادن به جنگ است، اما اوکراین باید ابتدا واقعیات 
سرزمینی جدید را درنظر بگیرد.« به اعتقاد ناظران، 
منظور از این شرط روســیه، قبول جدایی مناطق 
دونتسک و لوهانسک است که در یک همه پرسی از 
اوکراین جدا و مستقل شــده اند. در عین حال دفتر 
پوتین اعلام کرده که او در تماس تلفنی با اردوغان، 
بر نقش مخرب غرب در تحویل تسلیحات و تبادل 
اطلاعات و مستشاری های متعدد به اوکراین، تأکید 
کرده است. حمله روسیه به اوکراین در سال 2۰22 
مرگبارترین جنگ در اروپا پس از جنگ جهانی دوم 
را رقم زد و به بزرگ ترین رویارویی مســکو با غرب 
پس از بحران موشکی کوبا در سال ۱۹62 تبدیل شد. 
استفان والت، نظریه پرداز روابط بین الملل، اخیرا در 
مصاحبه ای با نشریه فارین پالسی درباره چشم انداز 
جنگ اوکراین در ســال جاری میلادی گفته: »در 
پیش بینی های ابتدای سال گذشته میلادی نوشته 
بودم که روســیه به اوکراین حمله نمی کند یا اگر 
حمله کند، عملیات محدودی خواهد بود؛ مشــابه 
آنچه در سال 2۰۰8در گرجســتان اتفاق افتاد، اما 
اشتباه کردم. تصورم این بود که روسیه هزینه چنین 
اقدامی را به جان نخواهد خرید. امروز اما بر این باورم 
که محتمل ترین ســناریو برای ادامه جنگ در سال 

2۰23بن بست است.«

اعترافات هری
کتــاب خاطــرات هری 
دومیــن فرزند پادشــاه 

انگلیس با عنوان »اســپر« 
)SPARE( که قرار اســت هفته جاری منتشر 
شود خبرساز شده است. هری در کتاب جدیدش 
به مصرف مواد مخدر، کشــتن افغانســتانی ها 
در عملیــات نظامــی افغانســتان و درگیری 
فیزیکی اش با ویلیام بــرادر بزرگ ترش که بعد 
از مرگ الیزابت به مقام ولیعهدی رسیده، اشاره 
کرده است. نام کتاب از اصطلاحی گرفته شده 
که در خانواده های ســلطنتی استفاده می شود. 
در این خانواده ها، پســر اول وارث تاج و تخت 
و ثروت اســت و پســر دوم به نوعی »یدک« یا 
»زاپاس« او محسوب می شود. هری که دومین 
فرزند است، این نام را برای کتاب انتخاب کرده 
اســت. در بخش هایی از این کتاب که توســط 
گاردین منتشر شده، اختلافات 2برادر به وضوح 
دیده می شــود. هری در این کتــاب به دوره ای 
اشــاره کرده که به عنوان خلبان بالگرد آپاچی 
در افغانســتان خدمت می کرده است. او گفته 
که در جریان عملیاتی، 2۵افغانستانی را کشته 
است که بابت آن احساس شرمساری ندارد اما به 
آن هم افتخار نمی کند. این شــاهزاده انگلیسی 
به مصرف مواد مخدر در دوران نوجوانی اش نیز 
اعتراف کرده و گفته که هدفش از چنین کاری 

ایجاد احساس متفاوت بودن بوده است.

نقل قول

 خبر

کیوسک

دیگر کشورها وصله شلوارهای جین 
آمریکا هم نیستند

جــو بایــدن، رئیس جمهــور آمریــکا: هرگز 
تا کنــون ایــن قــدر بــه چشــم انداز آمریــکا 
خوش بین نبوده ام و امروز بســیار امیدوار 
هســتم. مــن بــه بیــش از ۱۴۰کشــور در 
سراسر دنیا ســفر کرده ام. من جمله ای از 
محله قدیمی مان را نقل می کنم و آن اینکه 
بقیه کشورهای دنیا وصله شلوارهای جین 

ما هم نیستند. )فاکس نیوز(

مهاجران سوریه ای را دیگر 
نمی پذیریم

خلوصــی آکار، وزیــر دفــاع ترکیــه: مــا 
همواره تأکید کرده ایم که موج جدیدی از 
مهاجرت سوریه ای ها به ترکیه قابل قبول 
نیست و ما بر ماندن برادران و خواهران 
ســوریه ای مان در کشــور خودشــان بــه 
 شــدت تأکیــد می کنیــم. )خبرگــزاری 

اسپوتنیک(

درخواست خروج فوری همه 
نیروهای خارجی از عراق

هادی العامری، رئیس ائتلاف فتح عراق: 
خــروج فــوری همــه نیروهــای خارجــی از 
عراق یک ضرورت برگشت ناپذیر است. 
نیروهــای مقتــدر ارتش قــادر بــه تامین 
امنیــت همــه مناطــق عــراق هســتند. 
نیروهــای ارتــش، مقدس تریــن وظیفه 
را بــرای حمایــت از امنیــت، حاکمیــت 
و تمامیــت ارضــی و ملــت عــراق انجــام 
می دهند و بــرای آنها آرزوی پیشــرفت و 

سربلندی داریم. )فرات نیوز(

 زینب محمد؛ 
سناتور مسلمان نسل Z آمریکا 

زینب محمد 2۵ساله با سوگند به قرآن کریم کار خود را 
به عنوان نماینده سنا در ایالت مینه سوتای آمریکا آغاز کرد

جوان ترین و نخســتین عضو زن مســلمان مجلس سنای 
ایالت مینه ســوتا در آمریکا آغاز به کار کــرد. زینب محمد، 
متولد۱۹۹۷ که او را سیاستمداری برآمده از نسلZ آمریکا 
می خوانند سقف شیشه ای دنیای سیاست را شکسته و برای 
آغاز فعالیت خود، با گذاشتن دست روی قرآن کریم سوگند 
یاد کرد. نســلZ اصطلاحا به افرادی گفته می شــود که از 
کودکی روند پیشــرفت اینترنت و تکنولوژی را دیده اند. در 
وب سایت شخصی زینب محمد آمده است که خانواده ای او از 
طبقه فقیر بوده و مادرش برای امرار معاش و کسب درآمد در 
یک کارخانه ۱6ساعت در روز کار می کند. زینب محمد که 
یک مهاجر سومالیایی است، یکی از اعضای حزب دمکرات 
بوده و اعلام کرده که قصد دارد صدای گروه های محروم در 
سنا باشد. ایجاد مسکن مقرون به صرفه، تلاش برای توسعه 
اقتصادی در مناطق کم برخوردار و همچنین رســیدگی به 
بحران تغییرات آب وهوایی ازجمله اولویت های کاری زینب 

محمد به عنوان نماینده مینه سوتا عنوان شده است.
به گزارش وب سایت ام پی  آرنیوز، زینب محمد که 2۵سال دارد 
در شرایطی وارد دنیای سیاست شده که بزرگ ترین دغدغه 
او در انتخابــات، هزینه های مالی بوده اســت. تمام اعضای 
تیم انتخاباتی او را افرادی تشکیل می دادند که 2۵سال هم 
نداشتند و برای نخستین بار وارد فعالیت های سیاسی شده 
بودند. محمد خود در این باره گفته: »ســتاد انتخاباتی من 
دوستانم بودند؛ کسانی که به تازگی از دانشگاه فارغ التحصیل 
شده اند و پولدار نیستند. حتی برخی از آنان از خانواده های 
فقیر هستند.« زینب محمد می گوید قصد دارد کسانی را که 
تا به امروز وارد دنیای سیاست نشــده اند، با سیاست درگیر 
کند. او به وب سایت ام پی آرنیوز می گوید: »جوانان علاقه ای به 
سیاست ندارند چون در این دنیا جایی برای خود نمی بینند؛ 

من قصد دارم که این شرایط را تغییر دهم.«
ایالت مینه سوتا در ســال۱8۵8 به ایالات متحده پیوست. 
یک قرن بعد یعنی در ســال۱۹۷2 رابرت لوئیس به عنوان 
نخستین نماینده سیاهپوســت این ایالت وارد مجلس سنا 
شد، اما تاکنون هیچ زنی به عنوان نماینده این ایالت در سنا 
انتخاب نشــده بود؛ روندی که زینب محمد 2۵ساله به آن 

خاتمه داد.
پیــش از این، ایلهــان عمر کــه خود یک 
مهاجر ســومالیایی اســت نیــز به عنوان 

یکی از اعضای مجلــس نمایندگان در 
مینه سوتا خدمت می کرد. عمر که 
در سال2۰۱8 به عضویت کنگره 
آمریکا انتخاب شد، در انتخابات 
میان دوره ای2۰22 کرسی خود 

را در کنگره حفظ کرد.

خیز جهان عرب برای پذیرش 
دوباره سوریه 

سفر وزیر خارجه امارات به سوریه، از تغییر چشمگیر 
سیاست کشورهای عربی منطقه و گرم شدن روابطشان 

با دمشق حکایت دارد

یک روز پس از ســفر وزیر دفاع ترکیه به ســوریه، بشــار اسد 
رئیس جمهور این کشــور میزبان وزیر خارجه امارات متحده 
عربی بود. این دیدارها از گرم شــدن دوباره روابط دمشــق با 
کشورهای همسایه و عربی حکایت دارند؛ به ویژه اینکه عرب نیوز 
گزارش داده که دیپلمات ارشد اماراتی پس از دیدار با اسد پیام 
مکتوبی را برای همتای ســعودی خود ارسال کرده است. این 
خبر گمانه زنی ها درباره میانجیگری احتمالی ابوظبی برای از 
سرگیری روابط دمشق و ریاض را تقویت کرده است. خبرگزاری 
رســمی امارات متحده عربی )وام( روز پنجشنبه گزارش داد 
که بشار اسد و شــیخ عبدالله بن زاید، وزیر خارجه امارات، در 
دمشق درباره تحولات ســوریه و همچنین خاورمیانه صحبت 
کرده اند و ابوظبی بر حمایت کشورش از راه حل سیاسی برای 
پایان جنگ داخلی سوریه حمایت کرده است. این دومین سفر 
بن زاید به سوریه است. او پیش از این حدود یک سال ونیم قبل 
به دمشق سفر کرده بود که به از سرگیری دوباره روابط دمشق 
و ابوظبی انجامید. متعاقب آن نیز بشار اسد در اواخر اسفند سال 
گذشته از امارات متحده عربی بازدید کرد که نخستین سفر او 
به یک کشور عربی طی بیش از یک دهه بود. سوریه پس از آغاز 
درگیری های داخلی در ســال 2۰۱۱، از جمع 22 کشور عضو 
اتحادیه عرب اخراج و توسط همسایگانش تحریم شد. امارات 
جزو کشورهای اصلی حامی مخالفان اسد بود. صدها هزار نفر 
در این جنگ کشته و نیمی از جمعیت 23 میلیونی سوریه آواره 
شده اند. بخش های زیادی از سوریه ویران شده و بازسازی آن 
ده ها میلیــارد دلار هزینه خواهد داشــت. اکنون که جنگ به 
بن بست رسیده و دولت اسد کنترل بیشــتر مناطق سوریه را 
دوباره به دست گرفته، کشورهای عربی به سمت احیای روابط 
با سوریه گام برداشته اند. وب سایت میدل ایست ای می نویسد: 
»کشورهای منطقه پذیرفته اند که بشــار اسد در جنگ پیروز 
شده و برهمین اســاس مصالحه و ســازش با دولت او را آغاز 
کرده اند.« در این میــان امارات متحده عربی در اســتقبال از 
سوریه برای بازگشت به جهان عرب پیشــرو بوده است؛ امری 
که تا 2 سال پیش وقوع اش تقریبا غیرممکن به نظر می رسید. 
سفیر جدید بحرین نیز اواسط ســال 2۰22مأموریت خود را 

در ســوریه آغاز کرد، درعین حال وزیر 
خارجه الجزایر نیز 6 ماه پیش در سفر 

به دمشق گفت که کشورش در کنار 
سایر کشورهای عربی در حال 
هماهنگی برای بازگرداندن 
عضویت سوریه در اتحادیه 
عرب است. همچنین بشار 
اسد با عبدالله دوم، پادشاه 
اردن، تماسی تلفنی برقرار 

کرده است.

دریچه

جهان نما

عصر یــک روز پاییزی در ســال 2۰۰6، نشــریه ای روی 
دکه های روزنامه فروشی پاریس رفت که فرانسه و جهان را 
درگیر موجی از اعتراضات کرد. ماجرا به انتشار تصاویری 
موهن از پیامبر اسلام)ص( در یک نشریه فکاهی فرانسوی 
با نام »شارلی ابدو« توسط کاریکاتوریست های این نشریه 
مربوط می شد که احساسات میلیون ها مسلمان در فرانسه 
و خارج از فرانســه را جریحه دار کرد. شارلی ابدو نخستین 
بار نبود که چنین تصاویر موهونی را منتشر می کرد، اما از 
سال 2۰۰6، انتشار تصاویر ضداسلامی در این مجله فکاهی 
چپگرا شــدت گرفت. درهمان ســال 2۰۰6نیز سردبیر 
شارلی ابدو به اتهام توهین نژادی به دادگاه رفت اما تبرئه 
شد. واکنش ها در فرانسه و همچنین از سوی مسلمانان در 
دیگر کشورهای جهان تا بدان جا زیاد شد که ژاک شیراک، 
رئیس جمهور وقت فرانسه، این اقدام را به عنوان یک اقدام 
»تحریک آمیــز« محکوم کــرد، اما این واکنــش الیزه از 

محکومیت لفظی فراتر نرفت.
در ســال 2۰۱۱نیز پس از آنکه شــارلی ابــدو کاریکاتور 
دیگری از پیامبر اسلام)ص( را منتشر کرد، دفترش هدف 
کوکتل مولوتف قرار گرفت و وب ســایتش هک شــد، اما 
کسی آسیب ندید. انتشار یکســری کاریکاتورهای موهن 
از پیامبر)ص( در سال 2۰۱2 نیز اعتراض های گسترد ه ای 
در کشورهای اسلامی ایجاد کرد. اوج درگیری های مرتبط 
با کاریکاتورهای موهون شارلی ابدو در سال 2۰۱۵صورت 
گرفت و حتی پای برخی گروه های تروریستی مانند داعش 

نیز به معرکه این کاریکاتورها باز شد.
آنچه مشخص است، فعالیت شارلی ابدو در تمام این سال ها 
به ترویج نوعی خشونت کلامی منجر شــده که در عمده 
موارد واکنش به این خشونت کلامی به خشونت فیزیکی و 
حتی برخی ترورها نیز کشیده شده است. در واقع، شارلی 
ابدو بادی را مــی کارد که در نهایت بــه درو کردن توفان 
انجامیده است؛ ازجمله حمله مرگباری که با دخالت گروه 
تروریستی داعش در سال 2۰۱۵به قتل برخی شهروندان 

فرانسوی منجر شد.

شارلی ابدو، از انزوا تا انتشار 3 میلیون نسخه ای
برخلاف آوازه ای که شــارلی ابدو برای خــود در خارج از 
فرانســه دســت و پا کرده، این نشــریه در داخل فرانسه، 
مجله اي منزوی به نظر می رسد. این مجله برای نخستین 

بار با نام شــارلی ابدو در دهه ۱۹8۰منتشــر شد. انتخاب 
نام شــارلی ابدو اشــاره ای کنایه آمیز به نام ژنرال شــارل 
دوگل، رئیس جمهور وقت داشت. انتخاب این نام به دلیل 
درگیری هایی بود که قبل از آن هیأت تحریریه شارلی ابدو 
با دولت دوگل پیدا کرده بود. هیأت تحریریه شارلی ابدو، 
در 2 دهه قبل از انتخاب این نام، از ســال ۱۹6۰در قالب 
مجله ای به نام »هاراگیری« فعالیت داشت و یک بار در سال 
۱۹66به خاطر توهین به ارزش های ملی فرانسه و سپس در 
سال ۱۹۷۰پس از مرگ ژنرال دوگل، به دلیل توهین به او 

طعم تعطیلی توسط دولت را چشیده بود.
با این حال، آغاز دوبــاره فعالیت این نشــریه با نام جدید 
شارلی ابدو نیز نتوانست این نشریه را چندان محبوب کند و 
شمارگان بسیار پایین و انتقاد مردم از کیفیت محتوا باعث 
نیمه تعطیل شدن آن شد تا اینکه از سال ۱۹۹2 هفته نامه 
»شارلی ابدو جدید« منتشر شد. اوج شمارگان شارلی ابدو 
در سال 2۰۱۵به 6۰هزار نسخه رسید، اما هر بار که جنجال 
بر سر کاریکاتورهای ضددینی این مجله بالا می گرفت، این 
جنجال ها به افزایش شمارگان آن نیز منجر می شد؛ ازجمله 
در سال 2۰۱۵انتشار برخی کاریکاتورها توانست به صورت 
مقطعی تعداد شمارگان این هفته نامه را به  3میلیون نسخه 
برساند، هرچند این تعداد در نسخه های بعدی ثابت نماند.

دیکتاتوری شارلی
شــارلی ابدو البته در کارنامه خود فقط ســابقه توهین به 
اعتقادات اســلامی را ندارد، بلکه توهین به ســایر ادیان 
نیز بخش دیگری از کارنامه آن اســت. انتشار تصاویری از 

شخصیت های مذهبی مســیحی و حضرت مریم)ع( نیز 
بخش دیگری از فعالیت های جنجالی این نشریه به شمار 
می رود. با وجود آنکه این نشــریه شــعار محوری خود را 
مخالفت با مذاهب و ادیان به صورت کلــی بیان کرده، اما 
به نظر نمی رسد در این نشریه فرانسوی چندان جایی برای 
توهین به دین یهود وجود داشته باشد. این محدودیت بیان 
را در ماجرایی که در سال 2۰۰8در زمان ریاست جمهوری 
سارکوزی برای »موریس سینِ«، کاریکاتوریست معروف 
شــارلی ابدو رخ داد، به خوبی می توان دیــد. در آن زمان 
موریس ســینِ در کاریکاتور خود در این نشریه، تصمیم 
پسر ســارکوزی، رئیس جمهور وقت فرانسه برای یهودی 
شدن - برای ازدواج با یک دختر ثروتمند یهودی - را سوژه 
خود قرار داد، اما بلافاصله از سوی جامعه یهودیان و لابی 
اسرائیل در فرانسه به گرایشــات ضدیهودی متهم شد. در 
نهایت »فیلیپ وال«، سردبیر تندروي آن، کاریکاتوریست 
خود را مجبور به توضیــح و عذرخواهی و در نهایت اخراج 
از نشریه کرد. موریس سینِ پس از اخراج از شارلی ابدو از 
سوی انجمن بین المللی ضد یهودســتیزی )LICRA( به 

دادگاه کشیده شد.
بخشی از انتقادات از شــارلی ابدو نیز متوجه آن است که 
تا کنون این مجله هیچ کاریکاتوری از هولوکاست را نشان 
نداده و گویی اشاره به هولوکاست و برخی مسائل مرتبط با 

یهودیت خط قرمز این نشریه است.

استانداردهای دوگانه
به استثنای محکومیت کلامی که در سال 2۰۰6از سوی 
ژاک شــیراک صورت گرفت، پس از آن کلیه فعالیت های 
فکاهی شارلی ابدو علیه اعتقادات اسلامی با حمایت و دفاع 
تمام قد سیاستمداران فرانسوی تحت عنوان آزادی بیان 
صورت گرفته است. تازه ترین دفاع مقامات سیاسی فرانسه 
نیز از شــارلی ابدو توســط »کاترین کولونا«، وزیرخارجه 
این کشــور صورت گرفته که در آن با دفــاع از اقدام اخیر 
این مجله برای انتشار کاریکاتورهایی موهن به روحانیت، 
انتشــار این کاریکاتورها را تحت عنوان آزادی بیان بدون 
اشکال دانسته اســت. با این حال محکومیت هایی که این 
نشریه در گذشته به دلیل اهانت به ژنرال دوگل، ارزش های 
فرانسوی و در سال 2۰۰8نیز ماجرای کاریکاتور مربوط به 
پسر رئیس جمهور وقت فرانســه دریافت کرد، حکایت از 
آن دارد که استاندارد آزادی بیان در داخل خود فرانسه با 
محدودیت های مشخصی روبه روست، هرچند فرانسوی ها 
نشان داده اند در توهین به غیرخودی ها هیچ حد و مرزی را 

به رسمیت نمی شناسند.

نقش شارلی ابدو در 
بازتولید افراط گرایی

مکس فیشر،  ستون نویس 
نیویورک تایمــز: وقتی به 
کارتون های شــارلی ابدو نگاه 
می کنی، تصویر رنگین پوستان 
و همچنین مسلمانان از هر نوع 
و نــژاد، همواره بســیار منفی 
و تیره و تار اســت. بــا دیدن 
کاریکاتورها و جلدهای شارلی 
ابدو در مجموع به خواننده این 
پیام داده می شود که مسلمانان 
به طور مطلق افرادی بد، خشن 
و غیرمنطقــی هســتند. این 
توصیف همیشگی و یکنواخت 
شارلی ابدو از کلیشه های رایج 
۱.6میلیارد مســلمان جهان 
اســت. این نوع نــگاه در واقع 
افراط گرایی را تقویت می کند، 
چون نژادپرســتی در بد ترین 
شکل خود علیه مسلمانان ارائه 
می شود. اگرچه شــارلی ابدو 
مدعی مقابله بــا افراط گرایی 
است، اما این مجله در یک نمای 
بزرگ تر، خود بــه تولید افراط 
کمک می کند و مــا با چرخه 
معیوب بازتولیــد افراط گرایی 
روبــه رو می شــویم. قــدرت 
بخشیدن به اکثریت در مقابل 
بخش اقلیت جامعه، به حاشیه 
راندن ضعیفان در یک جامعه 
غربی و تمسخر افراد متفاوت 
بخشی از نتیجه کاری است که 
شارلی ابدو با کاریکاتورهایش 

انجام می دهد.

تحلیل

عذرخواهی به دلیل شوخی با 
هولوکاست

دامنه آزادی بیان درباره هولوکاست در اروپا 
تا آنجا محدود اســت که سال 2015نشریه 
آلمانی »برلینر زیتونگ« به دلیل انتشــار 
تصویری اشــتباه از مجله شــارلی ابدو 
عذرخواهی کرد. روزنامه برلینر زیتونگ در 
صفحه خود تصاویری از 5جلد شارلی ابدو 
را نشان داده بود که اگرچه 4جلد، تصاویر 
واقعی شــارلی ابدو بودند، اما تصویر جلد 
پنجم یک تصویر ساختگی و جعلی بود که به 
شارلی ابدو تعلق نداشت و در آن یک یهودی 
ارتدوکس، مسئله هولوکاست را به شوخی 
گرفته بود. این نشریه آلمانی پس از انتشار 
این تصویر با عذرخواهی گفت که نتوانسته 
جعلی بودن تصویر جلد شارلی ابدو درباره 

هولوکاست را تشخیص دهد.

مکث

فرزاد کازرونیگزارش
روزنامه نگار
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گرینویچ

حل معماي 20 هزار ساله

نقاشي هاي حيوانات در غارها  که توسط انسان هاي 
خوراك جو-شکارگر کشيده شده  ، با خود معماهاي 
زیادي داشته اند که دهه ها تحقيقات علمي روي آنها  
بي نتيجه بود. تا اینکه یك مرمتگر مبل هاي قدیمي 
در لندن  به این نقاشــي ها علاقه مند شد و یکي از 
بزرگ ترین کشف ها در این زمينه را به نام خودش 
ثبت کرد. بين باکون، با دیدن برخي عکس هاي این 
نقاشي ها در غارهاي اروپا متوجه شد که آنها رموزی 
دارند. او هر چه مي توانست تصاویر این نقاشی ها را 
جمع آوري کرد و متوجه شد که برخي علائم تکرار 
مي شوند. او بعد از مدت ها توجه، به این نتيجه رسيد 

که این علائم، نوعي تقویم قمري هستند. 
یك تيم تحقيقاتي از دانشــگاه دورهام به او ملحق 
شــدند و در نهایت مشخص شــد، این نشانه ها، به 
زمان جفت گيــري حيوانات اشــاره مي کند و یك 
نوع تقویم اســت. این کشف مهم، نشــان داده که 
 انسان هاي غارنشين بيشتر از آنچه که گمان مي رفت

مثل ما بوده اند.

فدای این خاک و مردمش 

60 فرزند و آرزوي اولاد بیشتر

آدم هاي زیادي هســتند که نمي توانــد بگویند چند بچه 
برایشــان کافي اســت  و تا آنجا که مي توانند دوست دارند 
بچه دار شوند. اما داشــتن اولاد زیاد آرزویي نيست که براي 
همه مهيا باشد. براي این افراد، زندگي یك مرد پاکستاني که 
به تازگي تولد شصتمين بچه اش را جشن گرفته مي تواند یك 
رویاي دست نيافتني باشد. سردار جان محمدخان خليجي، 
که یك پزشك 50 ساله بلوچ اســت، البته اميدوار است که 
از خدا فرزندان بيشتري بگيرد و گفته که مي خواهد ازدواج 
کند. او سه همسر دارد و گفته که به دنبال یك همسر دیگر 
مي گردد و مي خواهد فرزندان دیگري هم داشــته باشد. او 
گفته که اميدوار است فرزندان بعدي او بيشتر دختر باشند 
چون خيلي دختر دوســت دارد و پســران زیادي هم دارد. 
همســران او در خانه هاي مجزایي زندگــي مي کنند اما او 
قصد دارد که تمام خانواده را در یــك خانه جمع کند. این 
پدر باروحيه البته اعتراف کرده که افزایش تورم و هزینه هاي 
زندگي، به او فشــار آورده است. ســردار جان محمد خان 
خليجي وقت زیادي را با اعضاي خانواده اش مي گذراند و با 
فرزندانش رابطه خوبي دارد و یکي از تفریحاتش این است که 
با همه خانواده به سفر برود؛ کاري که به شدت سخت است 

چون براي این کار، به چند ماشين نياز دارد. 

سلفي با ببر

گردشگران موبایل به دســت که مي خواهند ثانيه به ثانيه 
سفرشــان را ثبت کنند، گاهي مي توانند حســابي اعصاب 
خردکن باشند. آنها چنان در کارشان جدي هستند که به 
تذکرها و توصيه هاي دیگران گوش نمي دهند. حتي گاهي 
کارهاي خطرناکي هم مي کنند. درست مثل یك گردشگر 
در هند  که موبایل به دســت دنبال یك ببر دویده تا فيلم 
بهتري از آن بگيرد.  این مرد بي خيال، براي مدتي طولاني 
پشت سر این ببر راه افتاده و از این حيوان بي خبر از همه جا 
فيلم گرفته است. انتشار این فيلم در فضاي مجازي در هند  
با واکنش هاي گسترده اي مواجه شده و بسياري، حيرت زده 
گفته اند که باور نمي کنند یك نفر با دوربين پشت سر  ببر 
راه افتاده باشــد.  برخي دیگر از این مرد بــه خاطر احترام 
نگذاشتن به قلمرو طبيعي زندگي حيوانات و برخي دیگر از 
مدیران این تور به خاطر صدور مجوز پياده شدن ازخودرو 

به این مرد انتقاد کرده اند. 

یك راننده خوب، تابلوهای راهنمایی و رانندگی 
را فوت آب اســت. امکان ندارد وقتی به تابلویی 
می رســد، در لحظه، پيــام آن را در نيابد و برای 
فهميدنش مکث کند، اما همين راننده خوب اگر 
سر از جاده و خيابان های کشور دیگری در بياورد، 
چطور؟ باز هم با یك نيم نگاه به تابلوها می تواند 
به ســرعت تصميم بگيرد؟ خب البته که علایم 
راهنمایی و رانندگی مثل یك زبان جهانی در همه 
جای دنيا قابل درك هستند، اما خيلی هم نباید 
خوش بين بود. بيایيد با چند تابلوی عجيب که فقط 
در مناطق خاصی پيدا می شوند، آشنا شویم. قبل 
از خواندن توضيحات هر عکس، سعی کنيد معنی 

هر تابلو را با توجه به تصویر روی آن حدس بزنيد.

انگلستان: محل ردشدن جوجه تیغی
حيوان دوستان در انگلســتان دست به حرکتی 
جالب زده اند، آنها با نصب تابلوهایی کوچك مربوط 
به زندگی حيوانات، باعث دقت بيشــتر مردم به 
شرایط زندگی آنها شده اند و این نکته را یادآوری 
می کنند که زندگی تك تك این حيوانات دوست 

داشتنی به چه انداره مهم است.

گرينلند: محل رد شدن سورتمه
گرینلند به معنی ســرزمين سبز برخلاف اسمش 
سرزمينی است در ميان اقيانوس های یخ زده. در 
واقع کشــور گرینلند بزرگ ترین جزیره شناخته 
شده در دنياست با جاده های بسيار معدود و یخ های 
زیاد که سورتمه یکی از بهترین و رایج ترین وسایل 
حمل ونقل در این کشور است. 80 درصد از مردم این 
جزیره بزرگ را اسکيموها تشکيل می دهند. پس 
وجود این تابلو در گرینلند خيلی هم عجيب نيست 
و معنی اش هم آن است که »مراقب باشيد، ممکن 

است جلوتر سورتمه ای درحال حرکت باشد«.

انگلستان: مکان يک جنگ تاريخی
اگر چه معمولا مکان ها یــا محوطه های تاریخی 
مشخص شــده اند و اطرافشــان دیوار، حصار یا 
چنين چيزی کشيده شده تا ترددی در آن منطقه 
بدون نظارت صورت نگيرد، اما در انگلستان برای 
مکان هایی که در گذشــته محل جنــگ و نبرد 

بوده، تابلویی طراحی شــده تا مردم بدانند که در 
مسيرشان یك منطقه تاریخی مربوط به جنگ های 

قدیمی واقع شده است.

تايلند: محل تردد کیف قاپ ها
معمــولا جاهایی که احتمال دزدی و ســرقت یا 
کيف قاپی در آنها زیاد است، نه تابلویی دارد و نه 
بيلبوردی؛ نهایتا پليس به مردم هشدار می دهد که 
مراقب باشند و خيلی در این محله ها تردد نکنند، اما 
در تایلند ماجرا کمی فرق دارد. برای آگاهی مردم 
تابلویی نصب می کنند که محل تردد کيف قاپ ها 
را نشان می دهد و عابران باید مراقب باشند که گير 

این سارقان نيفتند.

بولیوی: خطر تف کردن لاماها
وقتی در »بوليوی« و دیگر کشــورهای آمریکای 
جنوبی رانندگی می کنيد، باید مراقب لاماهایی 
باشيد که از جاده عبور می کنند. لاماها را هم که 
می شناسيد؟ عادت بد تف کردن دارند! این تابلو 
به رانندگان اطلاع می دهد که هنگام عبور از این 

جاده، بهتر است شيشه ماشين را بالا بکشند.

آلمان:خطر لیزخوردن  
آلمان هم مثل بســياری از کشــور های اروپایی 
به پيمان »علایم راهنمایــی و رانندگی« که در 
ســال 1968 در اتریش منعقد شد، پایبند است. 
هدف از این پيمان هماهنــگ کردن بين المللی 
علایم و تابلو هاست، با این حال همچنان در آلمان 
تابلو هایی پيدا می شــوند که برای همه قابل فهم 
نيستند. منظور تابلو این نيست که »لطفا کلاهتان 
را بردارید« بلکه می خواهد بگوید »مواظب باشيد 

زمين نخورید«.

ايسلند: تپه نابینا
در ایسلند به تابلوهایی بر می خورید که روی آنها 
نوشته شده است: »تپه نابينا«. اگر راهی این کشور 
هستيد، رمزگشایی ما از این تابلوی استعاری به 
کمکتان خواهد آمد؛ منظور آن است که در مسير 
به تپه هایی برمی خورید کــه نمی توانيد ببينيد 

کسی از آن طرف به سمت شما می آید یا خير.

فرهنگ و زندگي

ايست؛ اين تابلوها غیرمعمول هستند

حافظ

ترسم اين قوم که بر دُردکشان می خندند
در سر کار خرابات کنند ايمان را

خانه ها با ساکنان شــان معنا 
می شــوند، با همه آنها که زیر 
سقف ها و پشت پنجره ها روزگار می گذرانند. این معنا اما تنها 
در حال و هوای خانه ها خلاصه نمی شود، بلکه به ظاهرشان نيز 
تسری می یابد. من این را نمی دانســتم، تا چشم آبی موسپيد 
از دنيا رفت. باریك و بلند بــود و خوش لباس. ظاهر خودش و 
خانه اش هميشه آنگونه بود که انگار چشم انتظار مهمان هستند 
یا قرار است بروند مهمانی. پنجره ها و بالکن های ساختمان های 
بلند اطراف، مشرف به حياطش بودند. حياطی که قلب برگ های 
ســبز سيکاســی بزرگ در آن می تپيد. حياط، حتی در فصل 
برگریزان درخت ها، هميشــه تميز بود و شيشه های پنجره ها 
نور آفتاب را چنان به جان می کشــيدند که هر رهگذری دلش 
می خواست، مهمان خانه اش باشد. شيشه های رنگی در ورودی، 
به کوچه و عابــران لبخند می زدند و یك وقت هایی نشــان از 
حرکت یا سکون پرهيبی از تن باریك زن داشتند. تا بود، خانه 
با همه سن و سالش قشنگ بود. اما ناگهان رفت. آن قدر بی صدا 
رفت که بعضی همسایه ها صدای رفتنش را نشنيدند. یك وقت 
دیدند اعلاميه فوت چشم آبی موسپيد نشسته بر دیوار  و دیری 
نگذشت که ســاکنانی دیگر از راه رســيدند. حالا خانه روایت 
تنهایی یك زن نيست. صدای حرف زدن ها، خندیدن ها و خشم 
آنها که ساکنش شــده اند یك وقت هایی راه می گيرد به سمت 
بيرون. اصلا انگار زندگی با سرعت بيشتری در آن جریان دارد. با 
وجود این، دیوارها، پنجره ها و شيشه ها باید، همان باشند که بود، 
اما نيستند. حالشان جور دیگري است و ایضا ظاهرشان. ساکنان 
جدید پيش از آنکه بيایند رنگ نو بر دیوارهای درون خانه زدند و 
چند روزی هم سر و صدای چکش و اره، نشان از تعميرات داشت 
ولی نمای خانه دست نخورده ماند.  هرچند واقعيت این است که 
خانه دیگر مثل آن وقت ها قشنگ نيست. خانه یکباره پير شده 
است. شبيه آدم 50 ســاله قبراقی که یك دفعه رسيده باشد به 
80، 90سالگی، سراسر کســالت و خمودی. پرده های آویخته 
در قاب پنجره به کوچه اخم کرده اند و حالا هيچ عابری لبخند 
شيشه های رنگی درِ ورودی خانه را نمی بيند و خانه، آن خانه  
نجيب و نازنيني که چشم آبی موسپيد در آن می زیست، انگار 

هرگز در این کوچه نبوده است.

زندگی پدیا

مریم ساحلی

خانه ها و ساکنان شان 

خاموشــی او مرا متوجه عالم 
خودمان کــرد. بار دیگر نگاهی 
به تابلو که در مقابل من قرار داشت انداختم و به چشم ها 
خيره شدم. آرزو می کردم که نکته تازه ای در آنها کشف 
کنم. در این چشم های صاف و شفاف، آیينه ای از گذشته 
این زن نهفته بود. وقتی رویم را از پرده »چشم هایش« 
برگرداندم و به او نگاه کردم، دیدم دارد به ساعتش نگاه 

می کند. گفت: »می دانيد که دیروقت شده؟«

ها چــی رو  س  ن شــنا کيها
می پرستن؟

- یك تك معادله که همه  چيزرو در دنيا توضيح بده.
 اون معادله چيه؟

- سؤال همينه  و سؤال خيلی خوبيه.

بزرگ علوی

جیمز مارش

چشم هايش 

دیالوگ

بوك  مارك

نظريه همه  چیز

غلامرضا تختی، به خاطر این چهره خسته و  زخم دیده در تاریخ ماندگار نشــده است. جواد نصرتی
هزاران کشتی گير و ورزشکار دیگر بوده اند که نماینده ایران بوده و 

بدتر از این زخم خورده اند. اما در حافظه تاریخی ایران، تنها چند نام 
از آن همه اسم باقی مانده است که بدون شك، تختی پرآوازه ترین و 

پرتکرارترین آنهاست.
 امــروز دقيقا 55ســال از مرگ پرحاشــيه تختی مي گــذرد، اما 
مردم همچنان هروقت می خواهند به خودشــان یــادآوری کنند 
 چه کســی بدون قيد و شــرط با آنها بوده، بی اختيار نــام تختی را 

به زبان می آورند. 
تختی یکی از بهترین کشــتی گيران تاریخ جهان اســت، بهترین 
ورزشکار المپيکی ایران در قرن پيش بود و در کشتی، چنان ماهر و 
مسلط  که به سختی، کســی مانندش پيدا می شود. اما حتی آنها که 
کشتی هایش را دیده اند هم از تختی چيزهای دیگری به یاد دارند، نه 

کشتی هایش را. تکليف نسل های بعدی که معلوم است. 
تختی هميشــه هرجا مردم بودند، همانجا بود. همين او را جاودانه 
کرده اســت. مردم او را به خاطر چيزی فراتر از چند دوخم  تروتميز 
و چند فتيله پيچ پشت ســر هم دوســت دارند. او کشــتی  گرفتن، 
مدال بردن  و هــر چيز دیگــری را فقط برای مردم می خواســت و 

 او هميشه سمت مردم بود، حتی حالا که دیگر نيست. 

علی الله سلیمی

زن خدمتکار این بار پســر نوجوانش را هم با 
خودش آورده بود. هر کاری می کرد به او توضيح 
می داد. پسر فقط سر تکان می داد و گاهی هم 
چهره درهم می کشيد و معلوم نبود از حرفی 
که از مادرش شنيده ناراحت شده یا فقط ابراز 
همدردی کرده است. زن هنوز فرصت نکرده 
بود از پسرش برای زنِ صاحبخانه حرف بزند. 
دنبال فرصتی بود ایــن کار را بکند. بگوید که 
او هم پسری به این قد و بالا دارد. مادر است و 
می داند مادر بودن یعنی چه. همه زندگی اش 
فقط خدمتکار بودن نيســت. وقتــی به خانه 
خودش می رسد سکاندار خانه خودش، خودش 
است. مادر مهربانی برای پسرش است و از هزار 
و یك فوت و فن کار خانه داری که در خانه های 
این و آن یاد گرفته در خانه خودش هم خرج 
می کند و خانه اش را مثل یك دسته گل، پاك 
و پاکيزه نگه  می دارد. اینهــا از وقتی در دلش 
تلنبار شده بود که زن صاحبخانه در پایان یك 
روز کاری خســته کننده به او گفته بود»با این 
کت و کول خسته و افتاده اصلا وقت می کنی 
به خانه خودت برسی؟«زنِ صاحبخانه نگفته 
بود بيچاره شوهر و بچه هایت که باید خودشان 
جور کم کاری تو در خانه را جبران کنند. همين 
که یادش انداخته بود تو با این خستگی دیگر 
نمی توانی یا فرصت نمی کنی به خانه و زندگی 
خودت برسی، زن خدمتکار را به فکر فرو برده 
بود. برگشته بود به ســال ها قبل که تصميم 
گرفت علاوه بر کارهای خانه خودش، کارهای 
خانه های دیگران را هم انجام دهد؛ به هر اندازه 
که در توانش هست و می شــود از این طریق 
کمك خرج خانه بود.آن هم در شــرایطی که 
مردِ خانه زمينگير شــده بود و دیگر نمی شد 
روی درآمد سابق او حســاب باز کرد. آن اوایل 
که زن این تصميم را گرفت، مرد مخالفت کرد، 
هر چند تعارف طور، که فعلًا که با این شرایط 
جدید و اتفاق پيش آمده داریم می سازیم بعدش 
را هم خدا بزرگ است اما لحن تحکم آميزش را 
چاشنی حرفش نکرد که پيش از آن هميشه در 
لحن و کلامش جاری بود. مرد با این مخالفت 
فرمایشی ونمایشــی فقط می خواست حضور 
خودش به عنوان مرد خانــه را همچنان به زن 
یادآوری کند. زن این را فهميد و به روی خودش 
نياورد. در آن لحظه دلش به حال مرد سوخت 
که در وضعيت زمينگيری هم به مرد خانه بودن 
فکر می کرد اما زمام امور داشت از دستش در 
می رفت. زن با کار در خانه یك زن و شــوهر 
سالمند شروع کرد و بعد که هزینه های زندگی 
بيشــتر و مخارج بيماری مرد هم به آن اضافه 
شد، تصميم گرفت تعداد خانه ها را بيشتر کند. 
خســتگی کار هم روزبه روز بيشتر شد اما زن 
هيچ گاه فراموش نکرد که اول به خانه و زندگی 
خودش رســيدگی کند و بعد  سراغ خانه های 
مردم برود. این تصميم که از دلش برخاســته 
بود و همه وجودش هــم آن را تأیيد می کرد، 
شــد اصل ثابت برنامه هایش و بدش نمی آمد 
زن های صاحبخانه هم ایــن را درك کنند و 
بفهمند. اینکــه زن صاحبخانه ای که از مدتی 
پيش برایش کار می کرد ایــن را نفهميده بود 
زن خدمتکار را به فکر فرو برده بود. با خود فکر 
می کرد کجای کارش کم گذاشته یا احساس 
خستگی اش، حين یا پایان کار را علنی کرده که 
زن صاحبخانه این برداشت را از زندگی او کرده 
است.این مسئله برای زن سؤال بی پاسخی شده 
و ذهنش را اشغال کرده بود. دنبال بهانه ای بود 
به زن صاحبخانه ثابت کند برداشتش اشتباه 
اســت. حاصل زندگی اش، پســرش را گزینه 
مناسبی یافت برای نشــان دادن هنر مادری 
و اینکه همه زندگــی اش را فقط صرف رفت و 
روب و تميز کردن و دست کشيدن به در و دیوار 
خانه های مردم نکرده و موقعی که بعد از یك 
روز کاری خســته کننده به خانه خود رسيده، 
مادری کرده برای پسرش. قد و بالای تماشایی و 
نجابت و تربيت صحيح پسرش گواه این از جان 
مایه گذاشتن یك مادر اســت که در کنار کار 
در خانه های مردم، حواسش به خانه و زندگی 
خودش هم بوده و پسرش می تواند این ادعای 

او را تأیيد کند.

من هم مادر پسری نجیب 
هستم

ایران پر از عجایــب تاریخی، فرهنگی و طبيعی 
است. اگر اهل سير و سفر و ایرانگردی باشيد، حتما فاطمه عباسی

با بسياری از این عجایب آشنا هستيد و خيلی از آنها را از نزدیك دیده اید. 
خانه ها، قصرها، کاروانسراها، کوه و غارهای زیادی وجود دارند که شاید 
توانسته اید برای مدت کوتاهی ببينيدشــان، اما هرگز فکر کرده اید  ای 
کاش می توانستيد در یکی از آنها چند شبی بمانيد و تجربه ای بی نظير 
برای خودتان بسازید؟ اماکنی که بنای آنها روزگاری در صحنه تاریخی 
ایران نقش مهمی داشتند، یا تکه ای از طبيعت مانند کوه و یا غار بودند و 

یا خانه هایی که برخی از اقوام برای خودشان ساخته اند.
خوشبختانه در بسياری از نقاط گردشــگری ایران، حالا اقامتگاه هایی 
وجود دارد که تجربه زندگــی متفاوت را برایتان بــه ارمغان می آورد. 
نمونه اش اقامتگاه اکو کمپ عشــایری در مشگين شهر اردبيل است. 
این اقامتگاه در فاصله 20کيلومتری جنوب شهر مشگين شهر و روی 
کوهپایه های سرســبز ســبلان قرار دارد. اقامتگاه اکو کمپ با الهام از 
معماری سنگچين ترکان و عشایر شاهسون ایران ساخته شده  و شامل 
واحدهایی به صورت کلبه کوهســتانی، اتاق های مختلف در کاروانسرا 
و 2چادر عشایر شاهسونی اســت. همچنين دارای 4کلبه کوهستانی، 

2اقامتگاه آلاچيق عشایری به همراه 2کلبه هابيتی است. داخل هيچ یك 
از واحدهای اقامتی این اکو کمپ به دليل آب و هوای تقریبا سرد سبلان، 
سيستم سرمایشی وجود ندارد و تابستان ها هم خنك است. اقامت در این 
اکو کمپ یکی از جالب ترین تجربه های اقامت در دل طبيعت خواهد بود. 
ضمن اینکه تفریحاتی مثل اسب سواری، پرواز با پاراگلایدر، کوهنوردی، 
دوچرخه سواری، شنا، راهپيمایی در دامنه کوه و حتی اسکی روی برف 
در فصول سرد و پر برف سال هم کاملا در دسترس است. اما اگر در این 
فصل ســرد دلتان آفتاب گرم جنوب را می خواهد، پيشنهاد می کنيم 
سری به جزیره قشــم بزنيد و یك اقامتگاه جالب دیگر را تجربه کنيد. 
مکانی ساحلی، کویری و کوهستانی که تداعی کننده منطقه ای فضایی و 
رؤیایی است و به آن هتل مریخ هم می گویند. در این هتل هيجان انگيز 
سوئيت های دونفره، با ایده گرفتن از سياره مریخ ساخته شده است که 

می تواند یك سفر خاطره انگيز را برایتان رقم بزند.
البته همانطور که گفتيم، تعداد این اقامتگاه های عجيب و جالب در ایران 
کم نيست و کافی است اول مقصدتان را مشــخص کنيد و بعد، دنبال 
خانه های بومگردی یا هتل های جالــب در دل طبيعت بگردید تا چند 

روزی را متفاوت زندگی کنيد.

ايران برف و آفتاب
اکوکمپ عشايری در مشگین شهر،اردبیل
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زندگی به سبک 
آدم های خوب

هر بار کــه  به ســراغش می رفتم حتــی برای 
احوالپرســی، صدایش را ضبط می کردم. یک بار 
با همان لحــن صمیمی اش پرســید: »الان که 
مصاحبه نمی کنــی، چرا بازم ضبط رو روشــن 
کردی؟« گفتم: »مادرجان آنقدر حرف های شما 
دلنشین و زیباســت که دوست دارم حتی وقتی 
قرار نیست بنویسم، گوش بدم. حرف های شما 
درس زندگی به من می دهد؛ انگار که سر کلاس 
مهارت های زندگی نشسته باشم و یا استادی برایم 
از فرزندپروری حرف زده باشد. حرف های شما را 
آویزه گوشم کردم.« لبخند ملیحی روی صورت 
حاجیه خانم فروغ منهی نشست و گفت: »دخترم 
من کجا و اســتادهای روانشناسی کجا؟ من 4تا 
کلاس هم درس نخوندم... .« هنوز صحبت هایش 
تمام نشده بود که اشاره کردم به قاب عکس های 
پســرانش که روی طاقچه بود و گفتم: »اختیار 
دارید مادر، همین که شــما 3تا پسر دسته گل، 
مودب و درسخوان را تربیت کرده و به وقت بزنگاه 
این وطن، راهی جبهه کردی، یعنی حرف داری 

برای گفتن....«
این مقدمه ای شد تا هر وقت سراغ مادر شهیدان 
داوود، علیرضا و رســول خالقی پور می روم هم 
پســرانم را با خودم ببرم و هم صحبت هایش را 
ضبط کنم. نه فقط این مادر کــه مادران زیادی 
حرف برای گفتــن دارند؛ مثــل آن مادری که 
می گفت: »من به بچه هایم یاد داده بودم اگر دروغ 
یا حرف بدی گفتند، دهانشــان بو می گیرد باید 
سریع دهانشان را بشویند. همین باعث شده بود تا 
حتی وقتی بزرگ شدند هم مواظب کلامی باشند 
که بر زبان می آورند.« وقتی این را شنیدم کیف 
کردم از این همه درایتی که این مادر داشت. خیلی 
ساده و بی تکلف به بچه هایش اثر وضعی گناه بر 
جســم را آموخته بود. یا مادر شهیدان سخاوتی 
که پســرانش را آقارضا و آقامحمد صدا می زد و 
می گفت: »از همان کودکی باید برای بچه ها ارزش 
و  شأن قائل باشیم. توی جمع بزرگ شان کنیم و 
از کارهای خوب شان بگوییم. اگر فقط از کارهای 
اشتباه شان حرف بزنیم با خودشان می گویند ما 
که پیش همه بد شدیم پس چه فایده که بخواهیم 
خودمان را درست کنیم.« و ده ها نکته تربیتی که 
می توان از میان صحبت های این عزیزان دریافت. 
پس اگر دست پرورده این مادران، شهید و برگزیده 

شود، نباید تعجب کرد.

رفتن سراغ روانشناسان و کارشناسان 
تربیتــی، در بســیاری از مســائل 
کارگشاست اما گاهی میان حرف های مادرها و 
مادربزرگ ها نکته هایی است که حتی اگر  از زبان 
کارشناسان این حوزه هم شنیده باشیم، آنقدرها 
هم تأثیــر ندارد کــه از زبان این افــراد باتجربه 
می شــنویم. حالا فکرش را کنیــد این آدم های 
باتجربه یکی باشد مثل مادر شهید یا مادر بچه های 
موفق. اصلا بگذارید دایره شــمول مان را کمی 
بزرگ تر کنیم و نگاه جنســیتی به این موضوع 
نداشــته باشــیم. گاهی قدیمی ها و باتجربه ها 
حرف هایی برای زندگی و تربیــت فرزندان مان 
دارند که باید با طلا نوشت. باید آویزه گوش کرد و 

به آنها عمل کرد.

بی شک مسئولیت اصلی تربیت افراد در 
درجه اول، متوجه خانواده اســت که 
نخســتین و مهم ترین پایگاه شکل گیری و رشد 
شخصیتی است. وقتی والدین از کودکی به امور 
دینی و اخلاقی فرزندانشان توجه داشته باشند، 
افراد معتقد، متعهد، تأثیرگــذار و موفق تحویل 
جامعه می دهند؛ تربیتی که منطبق بر الگوهای 
ملی و مذهبی و مبتنی بر ایثار و همدلی باشــد، 
پشتوانه ای برای ملت خواهد بود. بیراه نگفته ایم 
اگر دفاع مقدس را به مثابه یک دانشگاه فرهنگ و 
سبک زندگی اصیل ایرانی- اسلامی بدانیم که هم 
سیره شهدا و هم خانواده هایشان می تواند معیاری 

برای تربیت صحیح و اسلامی باشد.

همین مهم است که ما را بر آن داشته تا 
زین پــس در صفحه »همشــهری 
زندگی« کمی متفاوت تر از گذشــته و صفحات 
مشــابه، برای گفتن از مهارت های زندگی سراغ 
افرادی برویم که چند پیراهن از ما بیشــتر پاره 
کردند و ثمره تربیتی شان، فرزندانی سرآمد شده 
است؛ یکی در راه دفاع از وطن، یکی در راه ایثار و 
از خودگذشتگی چون مدافعان سلامت و یکی در 

راه علم آموزی و...
به تعداد آدم هــای موفق و تأثیر گــذار، پدران و 
مادرانی داریم که با نقش تربیتی خود، این افراد 
را حمایت کردند. حالا می خواهیم با زبانی نرم و 
صمیمی پای صحبت های آنها بنشینیم و از میان 
خاطرات شــان، نکته های تربیتی و تجربه های 

خوب زندگی کردن را صید کنیم.

چاپ نخســتین صفحه »همشهری 
زندگی« با این رویکرد جدید با سالروز 
وفات حضرت ام البنین)س( و روز بزرگداشــت 
مادران و همسران شهدا همزمان شده است. این 
تقارن را به فال نیک می گیریم و با استعانت از شهدا 
از امروز در این صفحه، از رفتارشناســی تربیت 
دینی در خانواده موفق و تأثیرگذار می نویسیم. 
فراموش نخواهیم کرد که مادران و همسران شهدا، 
اسطوره ساز و الگویی برای مادران نسل های آینده 
بوده و میراث داران انقلاب و سرمایه های معنوی 
این ملت انــد. اینهــا در راه دفــاع از ارزش ها و 
آرمان های شهدا قدم گذاشتند. روزهای صبر و 
تحمل این مادران و همسران شهید که تداعی راه 
بانوی غمخوار اســلام ام البنین)س( است، باید 

سرمشق راه ما در ادامه مسیر باشد.
 

الناز عباسیانیادداشت
روزنامه نگار

دعوایش کردم، دستم را بوسید
پای صحبت های مادر شهید »حسین اکبری« که چراغ روستای مرادآباد را روشن نگه داشته

چای گلاب و حرف های شیرین ننه 
وقت ورود به آبادی، برج و باروهای فروریخته یک 
قلعه قدیمی، به استقبال مان می آید. البته از این 
واژه آبادی در مرادآباد، چیز زیادی دســتگیرمان 
نمی شــود. جز یک کوچه قدیمــی و یک خانه 
کاهگلی که همین هم زیباست. در خانه باز است 
و پیرزنی خوشرو با عصایی چوبی مقابلش ایستاده 
و دعوت مان می کند به خانه. حیاط زیبا و قدیمی 
مقابل چشــمانمان دلبری می کند؛ تخت چوبی 
کنار باغچه که روی آن فرش دستباف، متکا و چند 
وسیله قدیمی چیده شده. حیاطی که خیلی وقت 
است در لا به لای زندگی شهری ما گمشده و کم کم 
حتی در خاطراتمان هم از آن ســراغ نمی گیریم. 
محو تماشای این خانه روستایی هستیم که مادر 
شهید می گوید: »خاله جان، بیایید داخل. سردتان 
می شود....« اما مگر می شود کنار این مادر باشیم 
و از گرمای وجودش حظ نکنیم. وقتی وارد خانه 
می شویم بوی گلاب به مشام مان می رسد. هنوز 
از تماشای عکس های روی دیوار و خانه ساده مادر 
سیر نشدیم که برادر شــهید با یک سینی چای 
خوش عطر از ما پذیرایی می کند. روی طاقچه کنار 
عکس حسین هم پر از گل های محمدی خشک 
شده است. مادر بی مقدمه می گوید: »گل محمدی 
ریختم داخل چای، هم چای را خوش عطر می کند 
و هم برای سرماخوردگی و کم کردن استرس خوب 
است. گل ها را خودم کاشــتم توی باغچه حیاط 
پشتی. خاله جان چیدن گل محمدی قلق دارد و 
باید صبح زود چیده شود. تا بوی بیشتری داشته 
باشد. نمی دانم شاید هم حکمت زود چیده شدن  
گل زندگی من، حسین هم همین باشد تا عطر و 

یادش ماندگار شود.«

نخواست روی حرف من، حرفی بزند
مادر از کودکی در این روستا بزرگ شده، عروس 
شده و حالا تنها و قدیمی ترین سکنه ایرانی این 
روستاست. خودش می گوید: »حسین در همین 
روستا به دنیا آمد، جلوی چشــمانم قد کشید، 
صدایش کلفت شد، مردی شد برای خودش. آه 
چه بگویم... در همین روستا هم روی دوش مردم 
تشییع شد. دل کندن از اینجا برایم سخت است. 
خشت خشت خانه های روســتا و کوچه های آن 
برایم خاطره انگیز اســت و از بودن در اینجا لذت 
می برم.« ننه حسین در بین صحبت هایش به یاد 
خاطره ای می افتد و می گوید: »یک روز حسین و 
برادرش در حال بازی بودنــد که حادثه ای برای 
برادر حســین اتفاق افتاد و او به زمیــن افتاد و 
زخمی شد. فکر کردم حســین مقصر بوده و به 
همین خاطر با او دعوا کردم. فقط همین برخورد 

را با او داشتم و یادم نمی آید کاری کرده که از او 
ناراحت شوم. حرفی نزد و از خانه بیرون رفت تا 
من آرام شوم. بعد از او برادرش کنارم آمد و گفت 
حسین بی تقصیر بود اما وقتی شما عصبانی شدی، 
نخواست روی حرف شــما حرفی بزند.« لبخند 
زیبایی بر لبان مادر نقــش می بندد و می گوید: 
»با اینکه مقصر نبود و من هم با او برخورد کردم، 
اما حتی یک بــار هم به من اعتــراض نکرد. بعد 
که آمد دستانم را بوسید و عذرخواهی کرد. این 
کارش باعث شده پس از سال ها، هنوز هم در غم 
از دست دادنش ناراحت شوم.«  از مادر از روزهای 
اعزام حســین به جبهه می پرســیم و می گوید: 
»تازه پشت لبش سبز شــده بود که برای دفاع از 
میهن و کشورش عازم جبهه شد. وقتی به ما نامه 
می نوشت، از سختی های جبهه و جنگ برای ما 
صحبت نمی کرد. نمی خواســت نگرانش شویم 

و همیشــه می گفت اینجا همه  چیز خوب است. 
یک روز حســین پیش از اعزام، به من گفت که 
دختر خوبی برای من انتخاب کن. وقتی از جبهه 
برگشــتم ازدواج کنم. با تندی به او گفتم وقتی 
برادر بزرگ تر داری حرف ازدواج نزن. با خنده به 
من گفت دوست نداری بعد از من یادگاری داشته 
باشــی، بگذار ازدواج کنم تا وقتی شــهید شدم 

عروس و نوه یادگار من برای تو باشند.«

سال ها چشم انتظاری کشیدم 
تنور نان ننه حسین از ســال های دور در روستا 
روشــن بوده و او برای کمک بــه تامین مخارج 
زندگی، نان می پخت. او به روزهایی که حسین 
برای چونه گرفتن خمیر نان و گذاشــتن آن در 
تنــور داغ، کمک حال مادر بوده اشــاره کرده و 
می گوید: »بعداز نماز صبح بســم الله می گفتم و 
شروع می کردم به روشن کردن تنور و چونه گرفتن 
خمیر. اگر حسین جبهه نبود، نخستین نفری بود 
که به کمکم می آمد. اهل خانه همیشه می گفتند 
ننه خودت را خســته نکن و نان نپز. اما حسین 
همیشه می گفت بگذارید هر کاری که ننه دوست 
دارد و حالش را خوب می کند انجام دهد. فقط اگر 
شد کمکش کنید دســت تنها نماند. عاشق این 

مهربانی هایش بودم. زبان نرمی داشت.« 
شــهادت فرزند برای مادر ســخت است. وقتی 
شــهادت همراه با بی خبری باشــد، دشــوارتر 
می شــود و تحمل آن ســخت تر. پیکر شهید 
اکبری پس از 14سال به آغوش مادرش برگشت. 
خودش می گوید: »حسین 15روز قبل از عید در 
عملیات خیبر در سال1362 در جزیره مجنون 
شــهید شــده بود. چند ماه بعد خبر شهادتش 
را دادند اما پیکرش پیدا نشــد. امید داشتم که 
مجروح یا اسیر شده باشد.14سال چشم مان به 
در بود که حسین برگردد. اما وقتی برگشت یک 
قنداقه شــده بود اندازه دستانم....« گریه امانش 
نمی دهد. اشک از چشمان مادر روی گونه های 
چروک خــورده اش جاری می شــود. حالا پیکر 
حســین در امامزاده عباس)ع( در چهاردانگه به 
خاک سپرده شــده و مادر اغلب پنجشنبه ها به 

دیدارش می رود.

سکوت روستا آرام ام می کند
حالا تمام لحظات مادر در سکوت و تنهایی این 
روســتا خلاصه می شــود. رنجور و خسته شده 
و پا درد و بیماری همدم همیشــگی اش شــده. 
می گوید: »با اینکه در روســتا تنها هســتم، اما 
احساس تنهایی و دلتنگی نمی کنم. سکوت اینجا 
به من آرامش می دهد. دلم نمی خواهد از روستا 
بروم. اما روســتای ما هیچ امکاناتی ندارد. هرچه 
هست مربوط به زمان های گذشته است و امروز 
همه خانه ها تخریب شده و اثری از آنها باقی نمانده 
است. اینجا درمانگاه و دکتر ندارد. وقتی مریض 
می شــوم، فرزندانم من را به تهران می برند. من 
نمی توانم در شهر دوام بیاورم. در روستا بزرگ شده 
و همین جا مادر و مادربزرگ شدم. تمام خاطرات 
من در اینجاست و نمی توانم از آن دل بکنم. شاید 
باور نکنید، ولی هنوز هم  در گوشه و کنار روستا 
چشمانم به دنبال حسین است. هنوز هم صدایش 

در گوشم می پیچد که با صدای 
بلند می خندد و با بچه ها روی 

علفزارهای باغ می دود.«

تمام خاطرات مادر اینجاست
 مجید اکبری، بردار شهید برای اینکه بتواند تنهایی مادر را پر کند، مدام به او سر می زند. او به اتفاق همسر و دختر کوچکش به منزل مادر می آید و 
ساعاتی را با او سپری می کند. مجید می گوید: »مادرم دلبسته روستاست. اگر او مجبور به ترک روستا شود، دلتنگش می شود. دوست داریم مادرمان 
را پیش خودمان به شهر ببریم اما زندگی در فضای بسته و کوچک او را کلافه و بیقرار می کند. ما 6برادر و یک خواهر هستیم. حالا هر شب به نوبت من 
یا خواهر و برادرانم به خانه مادر می آییم و نمی گذاریم تنها بماند.« روستاهای اطراف آبادند و روشن اما اینجا حتی گاز شهری هم ندارد. این موضوع 
را از مجید اکبری برادر شهید جویا شدیم و می گوید: »متأسفانه اینجا گاز شهری ندارد و مادر برای گرم کردن خانه و پخت وپز مشکل دارد. با وجود 
اینکه لوله گاز شهری از زیر روستا رد شده اما محروم و بدون امکانات است. از مسئولان می خواهیم که توجه بیشتری به این روستا داشته باشند.« 

زمان شهادت حسین، مجید کودکی 5ساله بود و تنها یک خاطره از برادرش در ذهن دارد و می گوید: »حسین یک موتورسیکلت داشت که با آن به 
شهر رفت وآمد می کرد. روز آخر وقتی عازم جبهه شد با همه خانواده و اهالی روستا خداحافظی کرد. اما من و دیگر برادرهایم در زمین های کشاورزی 
در حال بازی بودیم. وقت خروج از روستا، حسین موتورش را خاموش کرد و سراغ ما آمد و روی ما را بوسید و گفت از شما خداحافظی نکرده بودم. 

فقط همان لحظه خداحافظی را از او به خاطر دارم.«
روستاییان کوچ کرده اند و خاک بر چهره روستا نشسته  و روستانشینان از بسیاری از امکانات محروم اند با این حال مادر دلش خوش است به این 

خانه و یاد عزیزی که از در همین خانه بدرقه اش کرده به جبهه.

مکث
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بازگشت امید برای حفاظت از حریم خصوصیتوپ مروارید در تهران
برای پاسخ دادن به یک دغدغه مهم کاربران پس از 1۸سال پیش نویس لایحه قانون ماجرای یکی از آثار تاریخی پایتخت

حمایت و حفاظت از داده های شخصی نهایی شد

خانه ننه حسین جای دوری نیســت؛ چند کیلومتری مانده به تهران در حریم شهر در دل روستای 

الناز عباسیانگزارش
روزنامه نگار

مرادآباد است؛ روستایی با طبیعت بکر اما فراموش شده و محروم؛ روستایی که تنها سکنه ایرانی اش، 
مادر شهید »حسین اکبری« است. باقی همسایه ها از اتباع افغانستانی اند و بیشتر خانه هاي روستا به 
کارگاه و تولیدی تبدیل شده اند. اهالی، حاجیه خانم زلیخا لشکری را ننه حسین صدا می زنند؛ حسینی که در همین روستا قد کشید، مرد شد 
و به وقت دفاع از میهنش، عزم رفتن به جبهه کرد. رفت و با شهادتش افتخاری شد برای این شهر و روستای مرادآباد. پای صحبت های این مادر 

نشستیم تا ما را به روزهای دور ببرد و از خاطرات بزرگ کردن حسین و فرزندانش بگوید.

صادق آهنگران، مداح و نوحه سرانصرت الله محمودزاده، نویسنده

به یاد شهدای هویزه خواندمآزادسازی هویزه؛ حماسه ای که جاودانه شد
 نصرت الله محمودزاده از نویسنده های مطرح دفاع مقدس است. او با شــروع جنگ داوطلبانه راهی جبهه شد و در 
آخرین روزهای آبان سال1359به هویزه رسید. شهری آشفته در محاصره عراقی ها که جز جوی خون و بوی باروت 
چیز دیگری حس نمی کرد. او درباره روزهای سختی که هویزه پشت سر گذاشته می گوید: »جنگ آنقدر غیرمنتظره 
شروع شده بود که مردم شوکه شده بودند و باور نمی کردند که عراق حمله کرده است. تجهیزات انگشت شماری وجود داشت و هر کس 
اسلحه ای پیدا می کرد انگار گنجی پیدا کرده باشد، مثل جان از آن مراقبت می کرد.« عبور تانک های ارتش از جاده »هویزه- سوسنگرد« 
خبر از عملیاتی می داد که قرار بود شهر هویزه آزاد شود. فرمانده عملیات شهید حسین علم الهدی بود. کسی که محمودزاده ارادت 
زیادی به او داشت. او ماجرای شب حمله را تعریف می کند: »شهید علم الهدی گفت اول بی سر و صدا حرکت می کنیم و وقتی دشمن 
متوجه ما شد توپخانه از پشت حمایت مان می کند. حواستان باشد تا زمانی که به نخستین سنگر عراقی ها نرسیده ایم پیشروی متوقف 
نمی شود. بچه ها از جنوب هویزه حرکت کردند و تا جایی که امکان داشت جلو رفتند. وقتی عراقی ها متوجه ما شدند که دیگر کار از 
کار گذشته بود. برای جبران غفلت خود با گلوله خمپاره و توپ از ما پذیرایی کردند. آنها انتظار حمله از سوی ایران را نداشتند. با حجم 

آتشی که روی سر ما بچه ها می ریخت اما هیچ کس اعتنا نمی کرد. حسین مدام همه را تشویق به دویدن می کرد.«

 صادق آهنگران روزی که در جمع 30- 20 نفره از رزمندگان شروع به نوحه خوانی کرد، فکرش را هم نمی کرد که 
بتواند آن نوحه را در محضر امام خمینی)ره( بخواند. ماجرای خواندن نخستین نوحه را اینگونه تعریف می کند: »مدتی 
بود اجرای عملیات در هویزه جزو برنامه فرماندهان نبود. شهید حسین علم الهدی گفت: »بیا و توسلی بخوان تا بچه ها 
روحیه بگیرند.« شــروع جنگ بود و من هم گاهی نوحه هایی را در میان رزمندگان می خواندم. آقای حبیب الله معلمی، از شاعران 
خوزستانی بود. پسر آقای معلمی، سیف الله می دانست که در جبهه مداحی می کنم. سیف الله به من گفت: می خواهی پدرم برای شما 
هم شعرهایی بگوید که در نوحه ها استفاده کنی؟ راستش توی رودربایستی افتادم و گفتم: خب حالا اگر می توانند، این کار را بکنند. 
سیف الله از من خواست سبکی را هم بخوانم و ضبط کنم که برای پدرشان ببرند. من خیلی قضیه را جدی نگرفتم. روی نوار کاست کهنه 
و دست چندم چند بیت خواندم و ضبط کردم و اسامی چند شهید خوزستان را هم نوشتم و به او دادم. 3روز بعد پسر آقای معلمی آمد و 
برگه ای از سروده های پدرشان به من داد. من نگاهی به اشعار انداختم و دیدم چقدر زیبا و حماسی است. سر مطلع اش با این بیت شروع 
می شد: »ای شهیدان به خون غلتان خوزستان درود، لاله های سرخ پرپر گشته ایران درود... برای نخستین بار آن نوحه را در هویزه و در 

جمع30- 20 نفره رزمندگان خواندم. از تمام آن گروه، فقط 2نفرشان زنده هستند و همه به شهادت رسیده اند.«

مبدأ پایداری 
مردمی

حماسه  هویزه 
در16دی ماه 5۹ به 

فرماندهی جوان 
22ساله ، شهید حسین 
علم الهدی و مجاهدت 

یاران دانشجوی او، مبدأ 
پایداری مردمی، در 

۸سال دفاع مقدس و 
نقطه  شروع تحولات 
جنگ و تکیه بر توان 

جوانان به شمار می آید. 
آنها در اوج مظلومیت و با 

دست های خالی، اما با 
دل های استوار و 

ایمان های راسخ، روحیه  
مقاومت را در جامعه و 

عشایر غیور منطقه 
به عنوان خط مقدم دفاع 

از ایران، تقویت کردند.

 مهندس شهید 
در حماسه هویزه

تنها شهید 
مهندس بین 

دانشجویان پیرو خط 
امام که در عملیات هویزه 

حماسه آفریدند شهید 
محمد بهاالدینی است 
که مزار او هم اکنون در 

کنار دیگر همرزمانش در 
یادمان شهدای هویزه 

قرار دارد. این شهید 
متولد 12فروردین 

سال1۳۳۳ در 
شهرستان دزفول است. 

او از فارغ التحصیلان 
مهندسی عمران از 

دانشگاه اهواز و مدرس 
اخلاق بود و روحانی تبار. 

بسیاری از جوانان 
شاگردی کلاس هایش را 

کرده اند و 
مذهبی ماندن شان را 

مدیون او هستند، 
ازجمله دریابان علی 

شمخانی )دبیر 
شورای عالی امنیت 

ملی( که در این باره گفته 
است: »بهاءالدین باعث 
شد که من دانشجویی 

مذهبی شوم.«

رشادت شهید 
علم الهدی
شهید 

سیدمحمدحسین 
علم الهدی 

سال1۳۳۸در خانواده 
مرحوم آیت الله 

سیدمرتضی علم الهدی 
یکی از علمای مبارز 

استان خوزستان متولد 
شد. غیرت و تعصب 

دینی حسین به گونه  ای 
بود که هیچ رفتار 

غیراسلامی را 
برنمی تابید. او با نصب 
اعلامیه ها در رهبری 
تظاهرات در دانشگاه 
فردوسی مشهد نقش 

عظیمی ایفا کرد. در 
ماه های نخست جنگ 

تحمیلی مسئول 
ساماندهی امور 

رزمندگان بود اما پس از 
شهادت شهید اصغر 

گندمکار به عنوان 
فرمانده سپاه به هویزه 

اعزام شد. جمعی از 
دانشجویان رزمنده به 
فرماندهی او عملیاتی 

به نام عملیات نصر را 
علیه نیروهای دشمن در 

منطقه هویزه و 
سوسنگرد انجام دادند 
که منجر به پیروزی  ها و 

دستاوردهای مهم 
نظامی قابل توجهی شد. 

به رغم دفاع جانانه 
دانشجویان، در ادامه 

عملیات با کمبود 
تجهیزات نظامی مواجه 

شدند و مظلومانه و 
غریبانه در محل فعلی 

یادمان شهدای هویزه به 
شهادت رسیدند. به 

پاس قدردانی و یادآوری 
رشادت قهرمانانه آنها 

روز 16دی ماه، روز 
 »شهدای دانشجو« 

نام گرفت.
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برای کنکاش در تاریخچه دروس و رمزگشایی از نام آن باید از محله ای که امروز یکی 
از محله های اعیانی تهران است فاصله گرفت و به دوران حکومت محمدشاه قاجار 
سفر کرد. محمدشاه به سفیران روس و انگلیس اجازه داده بود در اراضی روستاهای 
خوش آب و هوای قلهک و زرگنده برای خود سکونتگاه هایی بسازند. روس ها، روی 
محدوده جنوبی محله الهیه و زرگنده امروزی دست گذاشتند و باغ روس را برای 
خود ساختند. انگلیسی ها هم سراغ محدوده حاشیه جاده قدیم شمیران رفتند و 
برای خود باغی بزرگ دســت و پا کردند. در این دوران که روس ها و انگلیس ها با 
اجازه شاه قاجار در اراضی شمال تهران برای خود اقامتگاه می ساختند، دروس که 
قدمت کمتری از آبادی های اطراف خود داشت دره ای بود با تپه  ماهورهای فراوان 

و خالی از سکنه که در بیخ گوش آبادی قلهک قرار داشت، اما مقامات روس که در 
جنوب زرگنده باغ روس را ساخته بودند، به دره خالی از سکنه  دروس رفتند تا یک 
اقامتگاه تابستانه هم داشته باشــند. در این دوران و همزمان با رفت وآمد مقامات، 
وزیرمختارها و سربازان روس به این دره بود که اهالی آبادی های اطراف این اراضی 
خالی از ســکنه را »دره روس« نامیدند. از همین دوران بود که نام دره روس سر 
زبان ها افتاد و به تدریج به دلیل کثرت استعمال، میان عامه مردم به »دروس« تغییر 
کرد و امروز هم این محله شمال شهر به نام دروس شناخته می شود. محله ای که 
تاریخش با 3خاندان بزرگ »مخبرالدوله هدایت«، »احتشام السلطنه« و »شیبانی« 

به عنوان عمده زمین داران آن گره خورده  است.

آیا می دانید از چه روزی ساخت راه آهن آغاز شد و اصلًا بحث قطارهای شهری از چه 
زمانی در ایران بر سر زبان ها افتاد؟ اینطور که در منابع تاریخی آمده محمدحسن خان 
اعتمادالسلطنه، در خاطراتش نوشته اســت: »...وزیر امور خارجه  وارد شد. تعریف 
پروتست روتر ]رویتر[ را در باب قرارنامه راه آهن جدید و اظهارات سفارت انگلیس بیان 
کرد. قرار شد سه شنبه به این کار برسیم. تفصیل روتر و راه آهن مفصل است. ان شاءالله 
خواهم نوشت.« و مدتی بعد نوشت: »شنیدم قرارنامه راه آهن ما بین دولت ایران و وزیر 
مختار ینگی دنیا ]آمریکا[ بسته شده و مشیرالدوله در نوشتن این قرارنامه یکصد هزار 
تومان مداخل کرده است.« ناصرالدین شاه قاجار که بسیار دمدمی مزاج بود،  پس از 
آنکه ماکت راه آهن را ملاحظه کرد، واکنش جالبی  از خود نشان داد. اعتمادالسلطنه 

می نویســد: »نمایندگان نمونه کوچکی از راه آهن را آورده بودند. شاه فرمود: شتر و 
قاطر و خر صدهزار مرتبه از قطار بهتر است! حالا 50، 40 نفر فرنگی در طهران هستند 
و ما عاجزیم،  اگر راه آهن ساخته شود و  هزار نفر به تهران بیایند چه خواهیم کرد؟« 
مخالفت شاه قاجار و ناسزا گفتنش به خارجی ها، بیشــتر از یک سال دوام نیاورد. او 
هوس کرد با قطار به شهرری برود و زیارت کند، اما از سوار شدن به قطار واهمه داشت. 
اعتمادالسلطنه می نویسد: »... امروز عصر شــاه به راه آهن تشریف بردند. من نرفته 
بودم، لیکن بی خبر نیستم. جمعیت زیادی در رکاب بودند. عزیزالسلطان با سردوش 
و شمشیر الماس و تمثال همایون در خدمت شاه بود. اول بنا نداشتند که به راه آهن 

بنشینند. بعد که مصمم شده بودند، نشستند و تا حضرت عبدالعظیم)ع( رفتند.«

اگر اهل محل باشــید که هیچ، اما اگر به هر دلیلی گذرتان به علی آباد افتاده باشد 
نام ســازه ای به نام »لانه کفتر«، »برج کبوتری« یا »کبوترخانه«  را می شنوید که 
امروز دیگر به نمادی در محله تبدیل شده اســت، ولی برخلاف تصور از آشیانه و 
انبوه کبوترها بر فراز آن خبری نیســت. اما این برجک از چه زمانی و با چه هدفی 
وسط محله علی آباد سبز شده اســت؟ به گفته اهل محل زمان ساخت این برجک 
برمی گردد به بیش از ۸0 تا ۸5سال پیش که همین محدوده محل پرداخت عوارض 
شهری به سبک و سیاق روزگار قدیم بوده است. یعنی آن زمان هر نوع وسیله نقلیه 
از گاری و درشکه و ماشین هایی که برای حمل ونقل انواع بار مثل سبزی، صیفی ، 

نمک، آجر و... از این محل رد می شد حتما باید باج و خراج می دادند و در یک کلام 
مجبور به پرداخت عوارض ناچیزی می شدند، چیزی شبیه عوارضی هایی که در بین 
شهرها وجود دارد. جنس برجک از بتن آرمه بود و مهندسان آلمانی آن را ساختند. 
آنطور که قدیمی های محل با استناد به گفته های پدرانشان برایمان تعریف می کنند، 
در بالای برجک یا همان کبوترخانه منبع آبی هم بوده که اهالی و لب تشــنه های 
گذری و راننده ها برای تأمین آب آشــامیدنی از آن استفاده می کردند. نمای این 
برجک قبلًا سیمانی بوده است، اما چند سالی است که به همت شهرداری مرمت 

شده و به این شکل درآمده است.

ناصرالدین شاه: شتر و قاطر صدهزار مرتبه از قطار بهتر است!محله  روس ها در پایتخت!

 شبیه دوقلوهای به هم چسبیده اند؛ دوقلوهایی که نخستین ساکنان محله گلابدره 
محسوب می شوند. حتی روزگاری که خانه ای در گلابدره نبود و تا چشم کار می کرد 
تپه های سنگی و زمین های خالی دیده می شد، این دوقلوهای سنگی روی تپه ای بر 
فراز محله گلابدره خودنمایی می کردند. اهالی محله گلابدره در شمالی ترین نقطه 
پایتخت، بالادست محله خود را به افتخار حضور پررنگ آنها سنگ  دوقلو نامگذاری 
کرده اند؛ دوقلوهای ســنگی که حالا دیگر به نماد این محله تبدیل  شده اند. اینکه 
سنگ  دوقلو با وجود کمبود زمین در گلابدره محکم و استوار در دل این محله باقی 
مانده است، روایت جالبی دارد. ساکنان نخست گلابدره هرجا که تخته سنگی وجود 
داشت، تراشیدندش و خانه ساختند، اما وقتی به سنگ دوقلو رسیدند هیچ ابزاری 

روی این دوقلوهای سنگی کارگر نبود؛ نه تیشه ای آن را می تراشید و نه دستگاهی 
از مسیر شیب دار به آن بالا می رسید که ســنگ ها را خرد کند. برای همین سنگ 
دوقلو ماند و نخستین ساکنان این محدوده که دورتادورش خانه ساختند. از سال 
۱35۷ هم به تدریج ساخت وساز در اطراف سنگ دوقلو و بالادست محله گلابدره 
رونق گرفت و حالا دیگر این دوقلوها در میان خانه های اطراف پنهان شــده اند. با 
وجود این، سنگ دوقلو هنوز هم مثل گذشته ها برای کودکان محله گلابدره مثل 
یک هم محله ای مهربان است و غروب ها بچه ها روی سطح صاف دوقلوهای سنگی 
می نشینند و از شمالی ترین نقطه تهران، چراغ های روشن شهر را که مانند فرشی 

گسترده زیر پای گلابدره پهن شده است، تماشا می کنند.

این کبوترخانه، روزگاری عوارضی بود دوقلوهای به هم چسبیده در محله گلابدره 

توپ مروارید
اگر به خیابان ســی تیــر بروید، از پشــت نرده های 
ساختمان۷ وزارت امور خارجه یک توپ جنگی قدیمی 
معروف به توپ مرواریــد می بینید که ظاهرش چندان 
تماشایی نیســت اما قصه خواندنی ای دارد. این توپ 
جنگی که پایش به هیچ جنگی باز نشــده، برای زنان 
تهرانی در دوره قاجار قابل احتــرام بود و به آن پارچه 
می بستند تا گرفتاری هایشــان رفع شود. در برخی 
مناسبت ها مثل چهارشنبه سوری هم، دورتادور توپ 
مروارید غلغله ای از زنان نازا و دختران دَم بخت بود که 
از زیر توپ رد می شدند و باور داشتند که اگر دل شان 
صاف و بی غل وغش باشد، مراد خود را از توپ مروارید 
می گیرند. جالب اینجاست که توپچی هم  از زن ها حق 

حساب می گرفتند.
اما توپ مروارید از کجا آمده بــود؟ تهرانی های قدیم 

داستان ســر هم کرده بودند و می گفتند توپ مروارید 
با پای خودش از شــیراز به تهران آمده! برخی ها هم 
می گفتند توپ مروارید غنیمتی شاه عباس صفوی از 
پرتغالی هایی است که جزیره هرمز را اشغال کرده بودند، 
اما طبق مستندات تاریخی نشان می دهد »عباس میرزا 
نایب السلطنه«، پسر فتحعلی شاه قاجار دستور ساخت 

این توپ را داده است.
توپ مروارید که تا دوره پهلوی اول در میدان توپخانه 
بود، به دستور رضاشــاه به محوطه ساختمان باشگاه 
افسران وزارت جنگ در میدان مشق منتقل شد. کسی 
نمی داند که چرا به آن توپ مروارید می گویند. برخی 
باور دارند در ابتدای ساخت توپ مروارید، چند رشته 
مروارید به دهانه توپ آویزان بود که امروزه هیچ اثری 

از آن نیست.

ماجرای یکی از آثار تاریخی پایتخت
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بهترینقصههایتاریخیتهرانجایزهمیگیرند

صفحه »قصه های تهرون« که پیش روی شماســت، از این پس به انعکاس،روایت های خواندنی تاریخ تهران قدیم و سرگذشــت شخصیت ها و نامداران، 

خیابان ها و گذرها، واقعه های تاثیرگذار و تاریخ شــفاهی طهران تعلق خواهد داشــت با عکس های بازمانده از خاطرات تهران دیروز و قصه ها و ماجراهای 

پس پشت این عکس ها.شما هم می توانید در انتشار این صفحه که متعلق به خود شــما و شهرشماست ما را همراهی کنید. »همشهری« بهترین عکس ها و 

قصه هایی را که برای ما ارسال می کنید با نام خودتان منتشر می کند و به شما »همشهریان همراه« جایزه ای شایسته هدیه می دهد. نشانی  و شماره تماس ما:  
 ۲۳۰۲۳۴۵۵، mahalleh.tehran@gmail.com ۴۶۴ و
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پس از حدود 18ســال از تدوین نخستین لایحه 
حریم خصوصی در کمیسیون لوایح دولت، اکنون 
به نظر می رســد که وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، پیش نویس این لایحه را با عنوان لایحه 
»قانون حمایت و حفاظت از داده های شخصی« 
نهایی کرده اســت. اگرچه طی نزدیک به 2دهه 
لوایحی تصویب شــده، اما هیــچ وقت با وجود 
فتوای مقام معظم رهبری تبدیل به قانون نشده 
است. شاید یکی از دلایل تمرکز دولت سیزدهم 
بر این لایحه، اصرار بر کوچ کاربران به پلتفرم های 
بومی با رفع نگرانی های آنها باشــد. همچنین 
فیلترینگ واتساپ و اینستاگرام از ابتدای پاییز 
امســال به عنوان پلتفرم های محبوب کاربران و 
کســب وکارها، تدوین این لایحه را تسریع کرد. 
بزرگ تریــن چالش پلتفرم هــای بومی به گفته 
کارشناسان و بازیگران حوزه فناوری اطلاعات، 
مسئله ای با عنوان »اعتمادسازی« است. اهمیت 
این موضوع به حدی است که بعضی از پلتفرم ها در 
بیلبوردهای شهری تلاش کردند مردم را نسبت 
به حفاظت از داده هــای آنها مطمئن کنند. البته 
این تلاش ها نتیجه خاصی به همراه نداشت، چون 
عملکرد بعضی از پلتفرم ها ازجمله ساخت اکانت 
برای کاربران مشهور بدون اجازه آنها و حتی در 
بعضی موارد حذف کانال حداقل یک کاربر شناخته 
شده، به بی اعتمادی به پلتفرم های بومی دامن زد.

بازگشت امید برای حفاظت از حریم خصوصی
برای پاسخ دادن به یک دغدغه مهم کاربران، پس از ۱۸سال پیش نویس لایحه قانون حمایت و حفاظت از داده های شخصی نهایی شد

عماد الدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

وکیل مدافع روبات
یک روبات که از فناوری هوش مصنوعی اســتفاده می کند، 
برای دفاع از یک متهم در دادگاه حاضر می شــود. به گزارش 
سایت New Scientist این روبات که روی گوشی هوشمند 
متهم نصب می شــود، صحبت هــای ارائه شــده در دادگاه 
را می شــنود و ســپس از طریق یک هندزفری توصیه های 
خود را به متهم یادآوری می کند. ایــن هوش مصنوعی که 
توسط شــرکت دونات پی )DoNotPay( برای استفاده در 
دادگاه طراحی شــده خود را »اولین وکیل روباتی جهان« 
معرفی کرده است. شرکت دونات پی به وسیله جاشوا برودر 
)Joshua Browder( طراحی شده و محصولی که به عنوان 
هوش مصنوعی برای دادگاه تولید کــرده در قالب چت بات 
تعریف می شــود. وب ســایت دو نات پی اپلیکیشن خود را 

اینگونه توصیف می کند: »اپلیکیشن 
دونات پی خانه نخســتین وکیل 
روباتی جهان است. تنها با فشار 
یک دکمه با شرکت ها بجنگید، 
دیوان سالاری را شکست دهید 

و علیه هرکســی اقامه دعوی 
کنید.« 

فناورینوآوری

رفع نگرانی مردم
بیست و ششمین جلسه کمیســیون راهبردی 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتــال دولت در حالی 
برگزار شد که دستور جلســه آن آخرین بررسی 
ماده هــای لایحه قانــون حمایــت و حفاظت از 
داده های شخصی بود. اگرچه جزئیات این لایحه 
اعلام نشده، اما عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و 
رئیس کارگروه در این جلسه اهمیت تصویب این 
قانون را مورد توجه قرار داد و مهم ترین ویژگی این 
قانون را برطرف کردن نگرانی مردم از حفظ حریم 
خصوصی و داده های خود در پلتفرم های داخلی 
دانســت. به گفته زارع پور »براســاس این قانون 
باید حقوق و تکالیف دارنــدگان داده های مردم 

به صورت کاملا شفاف و مشخص تدوین شود«.
او پیش از این به فتوای مقام معظم رهبری و تأکید 
ایشان بر این موضوع که داده های مردم جزو حریم 
خصوصی اســت و باید از آن حفاظت شود، اشاره 
کرد و گفت: »در این خصــوص تاکنون کارهای 
زیادی انجام شده که یکی از آنها لایحه حفاظت 
از داده و حریم خصوصی است.« به گفته زارع پور 
»تدوین این لایحه یعنی ما از داده های شخصی 

مردم در پلتفرم های داخلی حفاظت می کنیم.«

تجربه کشورهای دیگر
اکنون بســیاری از کشــورها برای تدوین قوانین 
مرتبط با اینترنت و حوزه فنــاوری اطلاعات تلاش 
می کنند که برخی از آنها به نتیجه رسیده است. در 
آمریکا و اروپا معروف ترین قوانینی که به آنها استناد 
می شــود، COPPA و GDPR اســت. همچنین 
خبرها حاکی از تدوین 2قانون دیگر در سال2023در 
اتحادیه اروپاســت. یکی از این قوانین که با عنوان 
MiCA شناخته می شــود، درباره بازار دارایی های 
رمزنگاری شــده و دیگری با عنوان DSA درمورد 

مقابله با سخنان نفرت انگیز آنلاین، اطلاعات 
نادرست، محافظت از کودکان و جلوگیری 

از کلاهبــرداری از مصرف کنندگان در 
شبکه های اجتماعی است.

2دهه تلاش برای قانونگذاری
اگرچه لایحه حریم خصوصی در خرداد۱3۸3 
در کمیســیون لوایح دولت تصویب شــد، اما 
تغییر دولت یک سال پس از تصویب و سرعت 
پیشرفت تکنولوژی های ارتباطی این لایحه را 
به محاق برد. مهرمــاه۱3۸4 درحالی که مدت 
کوتاهی از شــکل گیری دولت جدید ســپری 
شــده بود، این لایحــه از ســوی نمایندگان 
مجلــس رد شــد، امــا ســرعت فناوری های 
ارتباطی و فراگیری آن، یک بــار دیگر اهمیت 
این لایحــه را به سیاســتگذاران تحمیل کرد. 

آغاز دهه90 را شــاید بتوان آغاز بلوغ نســبی 
کســب وکارهای اینترنتی در ایران فرض کرد. 
اینســتاگرام، تلگرام و وب فضایی را برای رشد 
اقتصاد دیجیتال فراهــم کردند و این در حالی 
بود که هر روز داده های بیشتری از کاربران در 
اختیار کسب وکارها قرار می گرفت. با این روند، 
نگرانی ها هم افزایش می یافت، چراکه هر لحظه 
امکان هک و نشت داده های شخصی کاربران هم 
بیش از گذشته محتمل بود. دی ماه96 وزارت 
ارتباطات با همکاری تعدادی از پژوهشــگران، 

تدوین پیش نویس لایحــه »صیانت و حفاظت 
از داده های شخصی« را آغاز و سپس در ششم 
مرداد97 از آن رونمایی کرد. این لایحه منتشر و 
از صاحب نظران درخواست شد که نظرات خود 
را درباره آن بیان کنند. انتظار می رود که لایحه 
اخیر هم در معرض نقد متخصصان قرار بگیرد. 
درحالی که این لایحه 7۸ماده ای هم به نتیجه 
نرســید، در همان ایام، اتحادیــه اروپا مقررات 
عمومی حفاظت از داده یا همــان GDPR را 

تصویب کرد.

معــاون فنــاوری و نــوآوری وزارت علــوم 
گفت که بودجه دانشگاه تهران و اعتبار 
کل ۳۱پارک  علم و فناوری استانی نشان 
می دهد که بودجه کل پارک ها 50درصد 
بودجــه دانشــگاه تهــران اســت. علــی 
خیرالدین با بیان اینکه ۲.5ماه تا پایان 
ســال دانش بنیان ، فرصت داریم، این 
زمــان را فرصــت مناســبی بــرای وزارت 
علوم جهت اســتفاده حداکثــری از این 

سال دانست.

50
درصد

یســیون حفاظــت از داده هــای  م ک
 ایرلند )DPC( »متا پلتفرمز« شرکت
مادر فیسبوک را به دلیل نقض قانون 
حریــم خصوصــی داده هــای اتحادیــه 
اروپــا ۳۹0میلیــون یــورو جریمــه کرده 
اســت. این کمیســیون ۲جریمــه برای 
زیرمجموعه متا در ایرلند تعیین کرده 
اســت. جریمــه نخســت ۲۱0میلیــون 
یورو برای سرویس فیسبوک و جریمه 
دیگــر به مبلــغ ۱۸0میلیــون یــورو برای 

اینستاگرام تعیین شده است. 

390
میلیون دلار

عدد خبر

 دفع شدن حمله سایبری 
به زیرساخت های بانکی 

براساس گزارش های منتشر شده پنجشنبه شب زیرساخت های 
بانک مرکزی هدف حمله ســایبری قرار گرفت و باعث شد تا 
وب سایت برخی از بانک ها از دســترس خارج شود. همچنین 
براساس گزارش ها رمز پویای کاربران جهت انجام تراکنش های 
بانکی ارسال نمی شد که برای ســاعاتی مشکلاتی را به همراه 

داشت.
اکنون امیر محمــد زاده لاجوردی، رئیس شــرکت ارتباطات 
زیرساخت در شبکه اجتماعی ویراســتی که جایگزین بومی 
توییتر خوانده می شــود اعلام کرده که این حملات سایبری 
خنثی شده است. او در این شبکه اجتماعی نوشته است: »شب 
گذشته بانک مرکزی و ســکوهای )پلتفرم( بله و روبیکا مورد 
هدف حملات منع خدمت توزیع شده )DDoS( قرار گرفتند 
که با آن مقابله شد. این روزها بیشترین حجم حملات خارجی 
به ســوی بانک ها و مؤسسات مالی، شــرکت های ارائه دهنده 

اینترنت و زیرساخت های ارتباطی است که دفع شدند.«
جزئیــات فنی بیشــتر از وســعت ایــن حمله ســایبری و 
تکنیک های به کار گرفته شــده در آن در دســت نیســت. 
»عیسی زارع پور«، وزیر ارتباطات آبان ماه سال گذشته اعلام 
کرده بود که حفاظت از زیرساخت های حیاتی بر عهده پدافند 
غیرعامل و مرکز راهبردی افتاست و بنابراین وزارت ارتباطات 

در این زمینه مسئولیتی ندارد.
طی ۱.۵سال گذشــته حملات سایبری به کشــور افزایش 
چشمگیری پیدا کرده و باعث مشکلات جدی برای مردم شده 
است. در این مدت سامانه توزیع ســوخت کشور، شهرداری 
تهران و صدا و سیما مورد حمله قرار گرفتند. در زمان حمله 
سایبری به سامانه توزیع ســوخت که باعث شد برای مدتی 
استفاده از کارت های ســوخت ممکن نباشد وزیر ارتباطات 
گفته بود: براساس گزارش  مرکز پایش امنیت سایبری وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، روزانه با چندین حمله سایبری 
از حملات ساده گرفته تا حملات پیچیده مواجه هستیم؛ بر 
این اساس ضروری اســت بیش  از پیش آمادگی خودمان را 
 DDos برای مقابله با حملات سایبری افزایش دهیم. حمله
به زیرســاخت بانک مرکزی در حالی صورت 
گرفته که دسترسی با آی پی های خارج از 
کشور مدتی است به این زیرساخت ها 
ممکــن نیســت. بنابرایــن به نظر 
می رسد عاملان حمله یا در داخل 
کشور بوده اند یا در حمله خود 
از ســرورهایی در ایــران 
کمــک گرفته  انــد که 
هوشــیاری بیشتر 
در این رابطه را 

می طلبد.
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امدادرسانی به 
2657نفر در برف

نجاتگران هلال احمر 226نفر را اسکان 
اضطراری داده و 335دستگاه خودروی 

گرفتار در برف را رهاسازی کردند

درست اســت این روزها شرایط جوی در بیشتر 
مناطق کشور، تردد در محورهای مواصلاتی را 
سخت کرده و حتی در برخی از مناطق که عمدتا 
مناطق جنوبی کشور را شــامل می شود، بارش 
باران های شــدید و آبگرفتگی منازل، خانه های 
مردم را غیرقابل سکونت کرده است، اما حضور 
نجاتگران و امدادگــران جمعیت هلال احمر در 
این شــرایط بحرانی به قوت خود باقی اســت. 
گروه های امــدادی با حضور به موقــع خود در 
صحنه حوادث به یــاری مردم می شــتابند. از 
ابتدای آغاز طرح امداد زمســتانه، 1533پایگاه 
امداد و نجات هلال احمر در سراسر کشور آماده 
خدمات رســانی در محورهای مواصلاتی کشور 
شده اند. این پایگاه ها از شرقی ترین تا غربی ترین 
و از جنوبی ترین تا شــمالی ترین منطقه کشور 
پراکنده اند و بخش اعظــم نیروهای فعال در آن 
داوطلبان جوانی هستند که نجات جان انسان ها 

اولویت اولشان است.

575پایگاه ثابت در خدمت مردم
به گفته رئیس ســازمان امدادونجات جمعیت 
هلال احمر ایران، مانند سال های گذشته طرح 
امداد زمستانه جمعیت هلال احمر با محوریت 
ســازمان امدادونجات به منظور امدادرسانی در 
جاده های کشور قبل از آغاز فصل زمستان شروع 
شده است. به گفته وی، در این طرح 5۷5پایگاه 
ثابت و 1۰۰پست موقت در گردنه های خطرناک 
و محورهای مواصلاتی فعالیت دارند: »۴6۴شعبه 
و دفتر نمایندگی، 3۰5مرکز پشتیبانی امدادی، 
32مرکز کنترل و هماهنگی عملیات اســتان، 
35مرکز آنســت )مرکز نگهداری ســگ های 
جســت وجو( و 22مرکز امداد هوایــی در این 
طرح شرکت می کنند که درمجموع 1533مرکز 

امدادی و پایگاهی را شامل می شود.« 
او یکی از معضلات امدادرسانی به افراد در راه مانده 
را نبود علائم و نشانه های رانندگی در جاده ها و 
تونل ها می داند و معتقد است همین مسئله، باعث 
می شود تا بسیاری از رانندگانی که در راه  مانده اند، 
ندانند کجا هستند و بنابراین نتوانند محل دقیق 
خود را به ما بگویند و این مسئله باعث کند شدن 

امدادرسانی می شود.
مهــدی ولی پور با اشــاره به آمادگــی و تلاش 
امدادگران و نجاتگران سازمان امدادونجات در 
طرح زمستانه، امسال تعداد این نیروها را 13هزار 
نفر برمی شمارد و می گوید ۴5۰۰تیم عملیاتی 
فعال، 31تیم واکنش ســریع، 22هزار داوطلب 
تخصصی امدادونجات و 3۴۰۰نیروی عملیاتی 

تخصصی کادر، در این طرح حضور دارند.
در روزهای آخر هفته گذشــته اغلب محورهای 
غربی و شرقی کشور شاهد بارش های سنگین بود 
و این بارش ها به صورت برف در استان کهگیلویه و 
بویراحمد شدیدتر بود. ولی پور می گوید به همان 
اندازه که بارش برف در مناطق سردسیری غرب 
و شرق کشور شدید بود، در مناطق جنوب کشور 
ازجمله بوشهر باران شدید زندگی مردم منطقه 

را تحت تأثیر قرار داد.

25استان متأثر از بارش های آخر هفته
رئیس سازمان امدادونجات جمعیت هلال احمر 
همچنین به همشــهری می گوید در دو روز آخر 
هفته 25استان کشور متأثر از شرایط جوی بودند 
که 19استان اعم از استان های آذربایجان شرقی، 
آذربایجان غربی، اصفهان، البرز، بوشهر، تهران، 
چهارمحــال و بختیــاری، خراســان رضوی، 
خوزســتان، زنجان، ســمنان، فارس، قزوین، 
کردســتان، کرمــان، کرمانشــاه، کهگیلویه و 
بویراحمد، لرســتان و همدان و 61شهرســتان 
نیازمند امدادرســانی شــدند. به گفته ولی پور، 
نجاتگــران و داوطلبان جمعیــت هلال احمر با 
حضور به موقع و ســریع خود در ۷۴منطقه اعم 
از 6۰محور، ۴شــهر و 1۰ روستا، موفق شدند به 
2هزار و 65۷نفر امدادرسانی کرده و زمینه اسکان 
اضطراری 226نفر را فراهــم کنند. از افرادی که 
نجاتگران جمعیت هلال احمر برای امدادرسانی 
به آنها در صحنه حوادث حاضر شده بودند، ۴نفر به 
مراکز درمانی منتقل شدند. رئیس سازمان امداد 
و نجات جمعیت هلال احمر می گوید: »در مناطق 
برفگیر 335دستگاه خودرو از برف رهاسازی شد و 
در مناطقی که بارش باران باعث آبگرفتگی خانه ها 
شــده بود 31منزل مسکونی توســط نیروهای 

هلال احمر تخلیه از آب شده است.«

128تیم امدادی در خدمت مردم
ولی پور می گوید در ایــن عملیات های امدادی 
۴5۰نفــر در قالــب 128تیم به یــاری مردم 
شتافته اند و با توزیع ۴۰5تخته پتو، 183کیلوگرم 
نایلون، ۴۰بســته غذایی، 9کیلوگــرم خرما و 
۷5بسته بیسکوییت شرایط بحرانی پیش روی 
آنها را آرام تر کرده اند.جاده های برفگیر این روزها 
قربانیــان زیادی را می گیــرد هرچند نیروهای 
امدادی به صورت شــبانه روز در ایــن محورها 
حاضرند، اما اگر همراهی مردم در رعایت نکات 
ایمنی نباشد حوادث تلخ بیشتری در این محورها 
رقم می خورد. رئیس ســازمان امدادونجات از 
مردم می خواهد از تردد غیرضروری در محورهای 
برفگیر خودداری کنند و درصورت نیاز به تردد 
هم اصول ایمنی را رعایت کرده و هم با تجهیزات 
کامل سفر کنند؛ بدون زنجیر چرخ راهی جاده ها 
نشوند و همراه خود حتما البسه گرم و مواد غذایی 

کافی به همراه داشته باشند.

فاطمه عسگری نیاگزارش 2
روزنامه نگار

3را ه حل برای افزایش ازدواج های سالمندی
همشهری دلایل افزایش جمعیت »سالمندان تنها« و آسیب های آن را با توجه به روند صعودی آمار بازنشستگان بررسی می کند

میانگین سن بازنشستگی در کشور 53سال است و 
سن امید به زندگی 83سال؛ یعنی 3۰سال زندگی 
پس از فراغت از کار برای سالمندان ایرانی، اما مشکل 
اینجاست که پدیده »سالمندی تنها« در کشور رو به 
افزایش است. سال88 حدود 5.8درصد سالمندان 
مرد و 2۰.5درصد از ســالمندان زن، تنها بودند. 
سال95 هم ۰.9درصد از افراد هرگز ازدواج نکردند 
که از این تعداد 3۷درصد مرد و 63درصد زن بودند، 
اما حالا این عدد به 8۰هزار سالمند مجرد رسیده 
و پیش بینی می شود که طی یک دهه آینده بیش 
از 1۰برابر شــود. پژوهشگران اجتماعی معتقدند 
آسیب های ناشی از این تنهایی می تواند کیفیت 
زندگی سالمندان را به شدت کاهش دهد. این نکته 
را هفته گذشته یوسف نوری، وزیر آموزش وپرورش 
هم مورد توجه قرار داد و گفت: »ســن تجرد زنان 
در کشــور ما وحشــتناک شده اســت. جوامع و 
بخش های دیگر را کاری ندارم، اما این موضوع در 
آموزش وپرورش خوب نیست.« این در حالی است 
که با وجود افزایش جمعیت سالمندی در کشور، 
زیرساخت های تخت سالمندی به اندازه کافی وجود 
ندارد. همچنین مدل هــای جدید اجتماع محور 
نگهداری سالمندان هم ایجاد نشده است؛ ازجمله 
خانه های کوچک سالمندی با ظرفیت 6 تا 11نفر 
که با هم زندگی می کنند و خدمات مشاع می گیرند. 
این مسئله با توجه به اینکه 1۷درصد از سالمندان به 
درجاتی از مراقبت نیاز دارند، قطعا »سالمندی تنها« 
موجب می شود که این افراد کیفیت زندگی مناسبی 

نداشته باشند.

در ازای هر 100زن سالمند، 92مرد سالمند
آمارها نشان می دهد در مدت 23سال از سال98 تا 
1۴21نسبت جمعیت سالمندی از 1۰ به 2۰درصد 
کل جمعیت می رســد و دوبرابر می شود. در سال 
1۴35هم جمعیت سالمندی ایران بالغ بر یک سوم 
جمعیت کشــور خواهد بود؛ این در حالی اســت 
که ســال ۷5ســالمندی مردانه بود و به ازای هر 
1۰۰زن سالمند، 116مرد سالمند وجود داشت، 
اما اکنون جمعیت سالمندی مردان نسبت به زنان 
کاهش پیدا کرده و به ازای هر 1۰۰زن ســالمند، 
92مرد ســالمند وجود دارد. کیفیت سالمندی 
هم رو به تغییر اســت و عواملی ازجمله کوچک 
شدن خانه ها، کم شــدن درآمد خانواده ها، تغییر 
ســبک زندگی، خانواده های هسته ای و کوچک، 
آپارتمان نشینی، آســان نبودن ازدواج، مشکلات 
اقتصادی و... آمار تجرد قطعی، طلاق یا افراد بدون 
فرزند در سنین میانسالی را افزایش داده؛ به طوری 
که پژوهشگران اجتماعی نسبت به یک میلیونی 
شدن جمعیت سالمندان تنها که بخش زیادی از آنها 
زنان خواهند بود و همچنین آسیب های آن هشدار 
می دهند. مطالعات نشان می دهد سالمندان مجرد 

بیش از سالمندان متأهل در معرض بیماری های 
جســمی و قلبی ـ عروقی قــرار دارند، همچنین 
احساس شکست، تنهایی، امید نداشتن به آینده، 
افسردگی، ناکامی های عاطفی، بی میل شدن به 
زندگی کیفی و... گریبان سالمندان مجرد را بیشتر 
از سایر همسالانشان که همراه با خانواده یا همسر 

زندگی می کنند، می گیرد.

دوسوم تجردهای قطعی زنان هستند
تجرد قطعی گروه سالمندی یا سالمندان تنها در 
سرشماری ســال95 بیش از 8۰هزار نفر بوده، اما 
برآوردها نشان می دهد که این عدد در سال1۴1۰ 
از یک میلیون نفر بیشتر خواهد شد. از سوی دیگر 
تجرد قطعی در تمامی گروه های سنی بین ۴۰ تا 
5۰ ســال به بالا هم طی یک دهه آینده به بیش 
از 2میلیون نفر خواهد رســید. اینها نکاتی است 

که حســام الدین علامه، رئیس ســابق دبیرخانه 
شورای ملی سالمندان کشــور می گوید و درباره 
اینکه چه عواملی منجر به سالمندانی تنها می شود، 
به همشــهری توضیح می دهد: »بیش از دوسوم 
تجردهای قطعی مربوط به گروه زنان است و درباره 
3گروه این مسئله، حساسیت بیشتری دارد. گروه 
اول افرادی که طلاق گرفته یا همسرشــان فوت 
کرده، امــا دارای فرزند هســتند. فرهنگ جامعه 
به گونه ای است که انتظار می رود این افراد ازدواج 
مجدد نداشته باشــند. گروه دوم هم به طور کلی 
ازدواج نکرده و در اواخر میانسالی و شروع سالمندی، 
فرهنگ جامعه به گونه ای است که ازدواج برای آنها 
معنا ندارد و گروه سوم هم کسانی هستند که بیش 
از یک بار ازدواج کــرده، اما موفق نبوده اند و زمینه 
ازدواج برای آنها وجود ندارد. این 3گروه در معرض 

تنهایی و تجرد قطعی بیشتری قرار دارند.«

علامه معتقد است که 3اقدام جدی می توان برای 
کاهش تجردهای قطعی و کاهش آمار سالمندان 
تنها انجام داد و با مشارکت رسانه، دولت و خیرین 
این اقدامات را محقق کرد: »ابتدا فرهنگســازی 
و کار رســانه ای که پیامدهای ســالمندی تنها و 
ازدواج نکردن در این گروه های سنی را برای جامعه 
شفاف سازی کند. فردی که عمر خود را صرف بزرگ 
کردن فرزند می کند زمانی که به دوره میانســالی 
می رسد، شــرایط ازدواج دوباره و انتخاب شدنش 
به ویژه برای زنان سخت تر خواهد بود.« رئیس سابق 
دبیرخانه شورای ملی سالمندان کشور، تسهیلات 
بانکی را هم یکی از نکات مهم در ازدواج سالمندان 
و کاهش تجردهای قطعی می داند و تأکید می کند: 
»باید تبعیض سیاست های بانکی برای اعطای وام و 
تسهیلات ازدواج به سالمندان و محدودیت سنی 
حذف شود. اقدام ســوم هم استفاده از سایت های 
همسریابی است. گروه های ســنی جوان همسر 
خودشان را در فضاهای مختلف ازجمله کار و دانشگاه 
پیدا می کنند، اما افراد میانسال و سالمند زمینه های 
ارتباط اجتماعی ندارند که منجر به ازدواج شــود. 
این مسئله در کلانشهرها بیشتر است و شبکه های 
تســهیل کننده امور ازدواج می توانند ویژگی های 
دوطرف را تطابق بدهند و همسرگزینی متناسب 
با توافق را ایجاد کنند.« به گفتــه علامه، علاوه بر 
تسهیلگری ازدواج سالمندان، نقش گروه های حامی 
سلامت اجتماعی و سمن ها هم بسیار مهم است و 
می تواند منجر به آگاهی بخشی بیشتر درباره تنهایی 
سالمندان در جامعه شود: »باید پیامدهای سالمندی 
تنها را در جامعه اطلاع رسانی کنیم تا تابوی ازدواج 
این گروه سنی به ویژه زنان شکسته شود. جمعیت 
زنان سرپرست خانوار در کشور قابل توجه است و 
در سوی دیگر مردان مجردی هستند که در سنین 
ســالمندی قرار دارند. این افراد اگر در 5دهک اول 
هم قرار داشته باشند، با ازدواج تسهیل شده شرایط 
معیشتی در این افراد هم تقویت می شود؛ چون هر 
کدام آورده ای خواهند داشت و انتظار و توقع تهیه 
یک جهیزیه و تأمین دیگر چیزها به مانند افراد جوان 

در این سالمندان وجود ندارد.«

چرا زنان سالمند بیشتر شدند؟
عضو هیأت علمی گروه پژوهشی سازمان سبک 
زندگی جهاد دانشگاهی، درباره اینکه چرا اکنون 
جنسیت سالمندی زنانه شده هم توضیح می دهد: 
»تا ســال ۷5به دلیل نبود مراقبت های بهداشتی 
مناســب، تعــداد بارداری ها )گاهــی نزدیک به 
1۰فرزند( و عوارض زایمان ها، آمار مرگ زنان بالا 
بود، اما با افزایش مراقبت های بهداشــتی از مادر 
و کودک هم عمر مادران افزایــش پیدا کرد و هم 
نوزدان کمتــر در معرض مرگ هنــگام تولد قرار 
گرفتند. طی سال های اخیر هم این انتظار وجود 
داشت که با توجه به بیماری های شغلی و حوادث 
برای مردان، تعداد زنان سالمند بیشتر شود. چنین 
عواملی باعث شد که آمار 1۰۰زن سالمند به ازای 
116مرد سالمند در سال۷5 به 1۰۰زن سالمند 

به ازای 92مرد سالمند در 1۴۰۰ برسد.« البته او از 
مردانه شدن جنسیت سالمندی پس از 85سالگی 
هم خبر می دهد و در توضیح بیشــتر می گوید: 
»بیشترین آمار زنان در سنین سالمندی بین 6۰ 
تا 8۰سالگی اســت، اما از 85سالگی به بعد دوباره 
مردانه می شــود. دلیل آن هم مشکلاتی است که 
زنان در ازدواج مجدد دارند و باعث می شود کیفیت 
عمرشان کاهش پیدا کند؛ به ویژه اینکه ممکن است 
از نظر اقتصادی در سطح پایین تری هم قرار داشته 
باشند. به طور کلی هم مشــارکت اجتماعی زنان 
سالمند کمتر از مردان است و دچار انزوا می شوند، 
اما آقایان ســالمند امکان ازدواج مجدد را دارند و 

نگهداری خوب دریافت می کنند.«
این پژوهشــگر درباره اینکه آیا آمــاری از ازدواج 
سالمندان وجود دارد، می گوید: »در این باره آماری 
نداریم و تــا جایی که من می دانم پژوهشــی هم 
انجام نشده است، اما مشکل اینجاست که مسئله 
ازدواج با معاونت جوانــان وزارت ورزش و جوانان 
اســت که یک نقص در حوزه ازدواج سالمندان به 
شمار می رود. اینکه هماهنگ کننده و تنظیم کننده 
بحث ازدواج معاونت جوانان باشد، قاعدتا منجر به 
غفلت از گروه های میانسال و سالمند خواهد شد. 
دراین باره معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوری 
می تواند نقش مهمی ایفا کند.« به گفته علامه، از 
متولدان135۰ به بعد که اکنون حدود 51ســال 
دارند، افزایش تغییرات ســبک زندگی با توجه به 
پیامدهای مدرنیته و کلانشهرنشــینی ها صورت 
گرفته که منجر به افزایش تجرد قطعی و طلاق هم 
شده است: »سال58 آمار طلاق 21هزار مورد بوده 
و در 1۴۰۰ این عدد به 2۰3هزار مورد رسیده است؛ 
یعنی رشد جمعیت 2.۴برابر بوده، اما رشد طلاق 

1۰برابر شده است.«

جاذبه های جدید ازدواج
رئیس سابق دبیرخانه شورای ملی سالمندان کشور 
با بیان اینکه تجرد و تنهایی سالمندان، یک پدیده 
اجتماعی جدید اســت و با توجه به روند افزایشی 
آن باید نگاه جدی به آن داشــت، ادامه می دهد: 
»سال گذشــته ۴میلیون و2۰۰هزار تجرد 31 تا 
39ساله داشتیم که 2میلیون و1۰۰هزار پسر و به 
همین میزان هم دختر بودنــد. بیش از 2میلیون 
تجرد قطعی بالای ۴۰سال داریم که بخشی از آنها 
همان ســالمندان تنهای آینده هستند. برای این 
افراد باید برنامه ریزی و آسیب شناسی جدید درنظر 
گرفته شود.« او معتقد است معاونت زنان و خانواده 
ریاست جمهوری باید برای این آسیب اجتماعی 
به ویژه درباره زنان بدون همسر بالای ۴۰سال تدبیر 
جدی داشته باشد: »در گروه سنی بالای ۴۰سال 
جاذبه های فرزندآوری یا جنسی ازدواج کاهش پیدا 
می کند و جنبه تنها نبودن اهمیت بیشتری دارد. 
مردان هم ممکن است سراغ این گروه های سنی 
که شانس کمتری برای فرزندآوری دارند، بروند و به 
همین دلیل باید هدف گذاری برای ازدواج با هدف 

کاهش سالمندان تنها در آینده صورت بگیرد.« 

جذب گردشگر ؛ شغل جدید عشایرسدسازی ترکیه گلوی ارس را گرفت
دلیل خشکیدگی یک روزه ارس در جلفا احتمالا آبگیری یکی از سدهای ترکیه 

در پروژه» داپ« است 
 میز گردشگری عشایر با هدف ایجاد معیشت جایگزین

 در دوره خشکسالی در 31 استان تشکیل شد
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400 هزار وام برای 
بازنشسته ها

موســوی،  رهاشــم  ی م
مدیرعامل سازمان تأمین 
اجتماعــی: »مبلــغ وام 
قرض الحسنه بازنشستگان 
از 5 بــه 12میلیون تومان 
افزیش یافته اســت و بنا 
داریم  امسال تا 400هزار 
فقره وام  برای این عزیزان 
فراهم کنیم.« مدیرعامل 
زمان تأمین اجتماعی  سا
همچنین افزود:»تا امروز 
150هزار فقره وام پرداخت 
شده و امیدوارم که در این 
چند ماه پایانی سال تعداد 
بیشتری وام پرداخت شود. 
علاوه بر این با حمایت هایی 
که مــا در طــرح دارویار 
داشتیم، بیش از 24۳ قلم 
داروی جدید تحت پوشش 
بیمه ها قرار گرفته است. 
رایگان شدن رسیدگی به 
بیماران خاص هم در این 
دوره اتفاق افتــاد. یکی 
از خدمات بســیار مهم ما 
رمان مستقیم است که  د
با وجود اینکه ما با 50هزار 
مرکز درمان غیرمستقیم 
قــرارداد داریم، همچنان 
درمان مستقیم که رایگان 
است و رضایت بیشتر مردم 

را به دنبال دارد.«/ ایسنا

»احسان دانش« 
برای عدالت آموزشی

حمیـدرضا خان مـحمدی، 
سرپرست سازمان نوسازی، 
توسعه و تجهیز مدارس: 
ظرفیــت دانشــگاه ها و 
مراکز علمی و پژوهشــی 
و مؤسســات دانش بنیان 
برای اجرای فراگیر طرح 
»احسان دانش« به عنوان 
یکی از اهرم هــای مهم 
تحقق عدالت آموزشــی 
بایــد به درســتی به کار 
گرفته شود. طرح »احسان 
دانش« اقدامی ارزشمند و 
مهم برای گسترده شدن 
چتر عدالت آموزشــی در 
سراسر کشــور است که 
مقام معظــم رهبری نیز 
همواره بر آن به طور جدی 
تأکید دارند. این طرح یک 
پروژه متکی بر هم افزایی 
و هماهنگی و تقسیم کار 
بین دستگاه های مختلف 
مرتبط با حــوزه آموزش 
است و باید برای تحقق آن 
در جامعه عزمی جدی بین 
این مراکز ایجاد شود./ ایلنا

حق التدریس اضافه 
برای دانشجو معلم ها

رضا مراد صحرایی، رئیس 
دانشــگاه فرهنگیــان: 
آموزش وپــرورش بــه 
دانشــجومعلمان ورودی 
98 که در کلاس های درس 
آموزش می دهند، هزینه ای 
به عنوان حق التدریس را به 
حقوق آنها اضافه می کند. 
تعداد این دانشجومعلمان 
نزدیک به 15هــزار نفر 
بود که کمتر از 7 هزار نفر 
آنهــا در کلاس های درس 
حاضر شــدند و اکنون، 
هــم درس می دهنــد و 
هــم درس می خوانند که 
آموزش وپرورش باید این 
موضوع را جبــران کند. 
دانشــگاه فرهنگیان هم 
به این دانشجومعلمان در 
بحث آزمون ها و ادامه راه 
کمک می کنــد. همچنین 
قرار اســت کــه هزینه 
به صورت حق التدریس به 

آنها داده شود./ ایرنا

جمعیت زنان بازنشسته رو به افزایش
نه تنها تجرد در سالمندی که از سال9۳ تاکنون بازنشستگی زنان هم روند 
افزایشی دارد؛ به طوری که سال گذشته از مجموع بازنشستگی های سازمان 
تأمین اجتماعی یک چهارم زنانه بوده که در ادوار گذشته چنین آماری وجود 
نداشته است؛ روندی که در صندوق بازنشستگی کشوری هم وجود دارد و 

هم اکنون یک سوم مستمری بگیران این سازمان را زنان تشکیل می دهند.
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سمیه رفیعی، نماینده مردم تهران و رئیس فراکسیون محیط زیست 
مجلس در حاشیه کارگروه مشترک مواقع اضطراری آلودگی هوای 
پایتخت و فراکسیون محیط زیست مجلس با انتقاد از عدم حضور 
استاندار تهران در کارگروه مشترک مواقع اضطراری آلودگی هوای 
پایتخت و فراکسیون محیط زیست مجلس گفت: اولویت مسئولان 
استانی باید حفظ سلامت مردم و اتخاذ تدابیر پیشگیرانه در فصول 
آلودگی هوا باشد.به گزارش ایسنا، رئیس فراکسیون محیط زیست 
مجلس گفت: نماینده دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی اعلام کرد 
به عنوان مسئول سلامت کارگروه اضطرار، با توجه به تداوم آلودگی 
هوا و افزایش قابل توجه مواجهه شهروندان با این حجم از آلودگی، 
پیشنهاد قطعی ما تعطیلی پایتخت بود که متأسفانه تصویب نشد که 
در این خصوص رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی هم در 

نامه ای هشدارهای لازم را به وزیر بهداشت اعلام کرد.
رفیعی با اشاره به پیش بینی نماینده سازمان هواشناسی در جلسه 
افزود: متأسفانه با توجه به مدل نقشه های هواشناسی از روز دوشنبه 
هفته آینده مجدداً وارد پایداری جوی در تهران می شویم و افزایش 
غلظت آلاینده ها آغاز می شود.وی به دغدغه مسئولان آموزش و 
پرورش استان در زمان تعطیلی مدارس اشاره کرد و گفت: با توجه 
به نظر کارشناسان بهداشت قطعاً ســلامت جان دانش آموزان و 
عدم مواجهه آنها با بار آلودگی هوا و پیشگیری از بروز بیماری های 
مرتبط با آلودگی هوا از اولویت بالاتری برخوردار است و همگان 
باید به این امر، عنایت جدی داشــته باشــند.رئیس فراکسیون 
محیط زیست مجلس افزود: در این جلسه تأکید شد که آموزش و 
پرورش با توجه به شرایط آلودگی هوا در فصل سرما باید تدابیری 
برای تقسیم تعطیلات تابستانی و اختصاص بخشی از آن به فصل 
آلودگی هوا اتخاذ کند تا بدین ترتیب تعطیلی مدارس، لطمه ای به 
درس و فعالیت های پرورشی مدارس وارد نکند که در این زمینه 
مجلس، آماده هرگونه همکاری است.رفیعی گفت: پرونده ترک 
فعل های قانون هوای پاک که بخش اول آن به قوه قضاییه ارسال 
شده است، تنها مختص مواد قانون هوای پاک نیست، بلکه مشمول 
آیین نامه های اجرایی آن هم می شود و مجلس در این رابطه برای 
حفظ سلامت شهروندان با متخلفان قاطعانه برخورد خواهد کرد.

وی تأکید کرد: بخش قابل توجهی از آلودگی هوای تهران مربوط 
به منابع ساکن است که در این خصوص استاندار تهران باید هرچه 
سریع تر دســتور برخورد و قطع گاز ادارات و دستگاه های دولتی 
پرمصرف و آنهایی را که پس از پایان ســاعت کاری دستگاه های 
گرمایشــی خود را روشــن می گذارند، صادر کند.رفیعی گفت:  
فراکســیون محیط زیســت مجلس در حال تهیه پیشــنهادی 
درخصوص این وسایط نقلیه است که پس از هماهنگی های لازم 
جزئیات آن را اعلام می کنیم.وی تصریح کرد: در عین حال نیروی 
انتظامی باید با ناوگان دودزای خودروهای دولتی، نظامی و انتظامی 
هم برخورد کند و صرف اینکه این خودروها متعلق به دولت است، 
نباید بهانه ای برای تردد آنها باشد که در این خصوص از دستگاه 

قضایی انتظار داریم به طور جدی در این خصوص ورود کند.

الزام دستگاه هابه تدابیر پیشگیرانه 
در فصل آلودگی هوا

خبر روزنقل قول خبر

از 16نیــروگاه بخــاری کشــور مــازوت 
می ســوزانند و آنطور که سرپرست مرکز 
ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیط زیســت گفتــه اســت، نیــروگاه 
طــوس در مشــهد، مفتــح در همــدان، 
ســهند بنــاب در تبریــز، ایرانشــهر در 
سیستان وبلوچســتان، شــهید منتظری 
در اصفهان، شهید منتظر قائم در البرز، 
شــهید رجایــی در قزویــن و بندرعبــاس 

مازوت سوزی دارند.

14
نیروگاه

تومــان بــرای مقابلــه بــا آفت سوســک 
چوبخوار توسط ســازمان حفظ نباتات 
از سوی هیأت دولت اختصاص یافت. 
هیــأت دولت اعلام کــرد این مبلــغ را با 
توجه به شیوع آفت سوسک چوبخوار 
در گســتره وســیعی از باغــات نخیلات 
در استان های جنوبی کشور، به منظور 
ردیابی، کنترل و مبارزه بــا این آفت در 
مناطق بحرانی کشــور اختصاص داده 

است.

60
میلیارد

عدد خبر

توسعه جنگل حرا در آبادان 
سیدمحمد مولوی، نماینده مردم آبادان در 
مجلس: پروژه جنگل حرا در یکصد هکتار 
از زمین های مســتعد شهرســتان آبادان 
اجرا می شود. با پیگیری های انجام شده از 
طریق سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور ۵۵ هزار اصله نهال تهیه شده است. 
با اجرای پروژه جنگل حرا مناطقی ازجمله 
جاده قفاص و همچنین مجاورت نهرها و 

رودخانه ها سبز خواهد شد.

تعلل دستگاه های اجرایی درباره 
آلودگی هوا پیگرد قانونی دارد 

احمــد وحیــدی، وزیــر کشــور: ســازمان 
محیط زیست، ناظر اصلی بر روند وضعیت 
آلودگی هواست و وزارت کشور این سازمان 
را یــاری می کنــد تــا بــا دســتگاه های اجرایی 
تعلل کننــده در ایــن زمینــه برخــورد قانونی 
شود. ازجمله اقدامات مقابله با آلودگی هوا، 
سوخت یورو ۵ است که توسط وزارت نفت 
در حال پیگیری است و به زودی پالایشگاهی 

در اصفهان تولید آن  را آغاز می کند.

سدسازی ترکیه گلوی ارس را گرفت
دلیل خشکیدگی یک روزه ارس در جلفا احتمالا آبگیری یکی از سدهای ترکیه در پروژه» داپ« است 

روزی که ارس خشکید
بارندگی امسال بسیاراندک بود، ولی هفته گذشته گزارشی آمد که مشخص کرد، ورود آب 
به ارس از سمت ترکیه در منطقه جلفا در آذربایجان غربی قطع شده و یک روز کامل رودخانه 
ارس در این منطقه خشکیده است. نخستین پروژه های سدسازی ترکیه در این منطقه نیز 
در حال آبگیری است و این احتمال وجود دارد که با آبگیری نخستین سد در طرح »داپ« 
ترکیه، جریان آب به رودخانه ارس در ایران بسته شود. البته این احتمال قطعی نیست و 
باید مقامات محلی در ترکیه و در سرشاخه ارس در منطقه آرارات موضوع را تأیید کنند. به 
هر حال ارس در منطقه جلفا یک روز خشکید و الان هم جریان آب در این رودخانه بسیار 
کم شده که این موضوع بسیار غیرطبیعی است. وقتی این اتفاق می افتد، یعنی مانعی بر سر 
جریان آب گذاشته اند که نشان می دهد به احتمال زیاد آبگیری یکی از سدها در ترکیه شروع 
شده است. تنها بعد از جنجال های ایجاد شده در این موضوع بود که به نظر می رسد ترکیه 

کمی دریچه سد بالادست ارس را گشوده است.

محمد درویشگزارش
رئیس کمیته محیط زیست کرسی سلامت اجتماعی یونسکو

ترکیه بعــد از طــرح گاپ و احداث 
سدهای متعدد بر سرشاخه های دجله 
و فرات و احداث 120میلیارد مترمکعب 
مخزن ذخیره آب، وضعیت میانرودان 
و بین النهرین را به بدترین شکل خود 
تبدیل کرد و حقابه دجلــه و فرات به 
یک سوم کاهش یافت. در پی این اقدام 
بسیاری از تالاب های اقماری در عراق 
و ســوریه تا هورالعظیم خشــکیدند 
و حــالا در حال اجرای پــروژه داپ بر 
سرشاخه های رود ارس در شمال غرب 
ایران است؛ اقدامی که علاوه بر ایران، 
کشــورهای آذربایجان و ارمنستان را 
هم متاثــر می کند.رودخانه ارس برای 
آذربایجان شرقی، غربی و اردبیل یک 
جریان حیاتی اســت. میلیاردها دلار 
برای توسعه کشــاورزی به خصوص در 

دشــت مغان ســرمایه گذاری شده و 
6هزار هکتار وسعت کشــتزارها در 
دشت مغان افزایش یافته است. اخیرا 
نیز 850میلیون دلار سرمایه گذاری در 
حوزه اســتفاده از آب ارس انجام شده 
است، ولی ترکیه در تلاش برای احداث 
90سد بر سرشــاخه های ارس است و 
100طرح آبیاری بزرگ در دســت اجرا 
دارد. ترکیه همچنین تلاش دارد اراضی 
کشــاورزی خود را به شکل گسترده و 
کم سابقه ای افزایش دهد که در نتیجه اگر 
حتی یک سوم سدهایی که مدنظر ترکیه 
برای احداث بر سرشاخه های ارس است، 
اجرایی شود، عملا یک قطره آب هم دیگر 
به ایران نمی رســد و یک فاجعه بزرگ 
محیط زیستی، اجتماعی و امنیتی برای 

شمال غرب ایران ایجاد می کند.

بزرگ ترین رودخانه  مرزی که وارد ایران می شود، رودخانه ارس است 
و پس از آن در جنوب شرق کشور نیز بزرگ ترین رودخانه  مرزی که از 
افغانستان به سمت ایران جاری می شود، هیرمند است. افغانستان با 
ساخت سد کجکی بر هیرمند و پس از آن احداث بند کمالخوان، آخرین 
میخ تابوت را بر تالاب هامون زد و حتی یک قطره آب هم از هیرمند وارد 
ایران نمی شــود و وضعیت چاه نیمه ها در این منطقه هم خراب شده 
است. با توجه به تغییر اقلیم که میانگین بارش ها را کاهش داده و برف 
را به باران تبدیل کرده اســت، ایران به صورت طبیعی با بحران جدی 
اقلیمی مواجه است و حالا سدسازی های ترکیه می تواند وضعیت را از 
آنچه هست، وخیم تر کند.براساس تعهدات جهانی هیچ کشوری حق 
ندارد در بالادست رودخانه هایی که در پایین دست آنها مردمان زیادی 
زندگی می کنند، بدون توجه به نیاز کشورهای پایین دست، سدسازی 
کند. ترکیه هیچ یک از این معاهدات را امضا نکرده اســت، ولی امضا 
نکردن این معاهدات دلیل بر نقض حقوق ایران در موضوع آب نیست 
و ایران می تواند با شکایت جوامع بین المللی نظیر سازمان ملل و دفتر 
توسعه و عمران ملل، خواستار جلوگیری از بحران آب ایجاد شده توسط 
ترکیه شود؛ چون تداوم اقدامات ترکیه در موضوع قطع آب ورودی به 
ایران با اجرای پروژه داپ علاوه بر خشــکاندن ارس بر ورودی آب به 

دریای خزر هم تأثیر دارد.

ایران به سازمان ملل شکایت کند

27سد و 26دریاچه مصنوعی
ترکیه اطلاعات در مورد پروژه »داپ« را بســیار محدود کرده و در متون بین المللی نیز 
اطلاعاتی در مورد این پروژه وجود ندارد و باید به ســختی اطلاعات مرتبط با این پروژه را 
یافت، اما دولت ترکیه اعلام کرده است که 27سد و 26دریاچه مصنوعی را بر سرشاخه های 
ارس احداث می کند. پروژه داپ ترکیه به اعلام برخی مســئولان کشور شامل 90سد و 

100طرح آبیاری بزرگ است.

معاهدات جهانی چه می گویند؟ 
معاهدات بین المللی  در موضوع حوضه های آبخیز 
مرزی تأکید دارند که کشورهای دارای حوضه های 
آبخیز مشــترک، باید به نحوی بــر حوضه های 
آبخیز سرمایه گذاری کنند که حقابه  کشورهای 
پایین دست محفوظ بماند و هیچ کشوری که در 
بالادســت یک حوضه آبخیز قرار دارد، حق ندارد 
به این بهانه که سرچشمه جریان آب است، تمام 
آب را برای خود مهار کند. بیــش از 130حوضه 
آبخیز مرزی در جهان وجود دارد که البته همه آنها 
با مناقشه بر سر آب درگیر هستند. برهمین اساس 
سازمان ملل مجموعه شیوه نامه هایی را تصویب 
کرده و از کشورها خواسته است به این شیوه نامه ها 
در مناقشات آب های مرزی پایبند باشند، اما ترکیه 
تاکنون زیر بار امضای هیچ یک از این معاهدات نرفته 
است. یکی از دلایلی که اتحادیه اروپا ترکیه را برای 
عضویت در این اتحادیه زیر فشار گذاشته است نیز 
امضا نکردن تعهدات بین المللی در این حوزه است. 
ایران می تواند از همین اهرم استفاده کند تا جلوی 

بلندپروازی های آبی ترکیه علیه کشور را بگیرد.
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برداشت طلای نارنجی مازندران

برداشت پرتقال در باغ های مرکبات مازندران که از اواسط 
پاییز با کامل شدن قند این میوه پاییزی شروع شد به مدت 

6ماه ادامه خواهد داشت. عمده تأمین کننده پرتقال کشور، 
مازندران است و باغداران مازندرانی افتخار رتبه نخست 

تولید مرکبات در کشور را دارند. عکس: مهر

قزوین؛ پایلوت یکپارچه سازی 
اراضی روستایی

وزیر جهادکشــاورزی گفت: قزوین به دلیل سابقه و ظرفیت بالا در 
کشاورزی و اینکه قطب کشاورزی هوشــمند ایران است به عنوان 
پایلوت یکپارچه سازی اراضی زراعی روستاهای کشور انتخاب شد.

به گزارش ایرنا، ســیدجواد ســاداتی نژاد در آیین تحویل اســناد 
تک برگی اراضی کشــاورزی به کشــاورزان روســتای حاجی تپه 
بخش بشاریات شهرســتان آبیک در قزوین )جمعه 16دی( اظهار 
کرد: یکپارچه ســازی اراضی زراعی روســتاها از اهــداف وزارت 
جهادکشاورزی اســت که حرکتی ضد اصلاحات ارضی که موجب 

خرد شدن زمین ها شد، محسوب می شود.
وی با بیــان اینکــه یکپارچه ســازی اراضی منافاتی بــا مالکیت 
کشاورزان بر اراضی خود نخواهد داشت، افزود: کشاورز مانند دیگر 
تولیدکنندگان در کشور اســت و باید مالکیت او را بر اراضی که در 
آن مشغول فعالیت است به رسمیت شــناخت و شرایط مناسب را 

به منظور دریافت تسهیلات برایش فراهم کرد.
وزیر جهادکشاورزی در ادامه با اشاره به منویات مقام معظم رهبری 
در زمینه احیای دشت قزوین گفت: فرمایشات معظم له در این باره را 

یک دستور می دانیم و با جدیت به دنبال تحقق آن هستیم.
ساداتی نژاد همچنین از تلاش وزارت جهادکشاورزی برای تزریق 
اعتبار جدید به منظور تحول در کشاورزی کشور خبر داد و گفت: 
در این باره منتظــر رأی آوردن لایحه دوفوریتــی در مجلس برای 
تزریق اعتبار به بخش کشــاورزی ازجمله به منظور احیای دشت 

قزوین هستیم.
وی در ادامه با اشــاره به نقش پراهمیت دشت قزوین در تولید غذا 
افزود: یک سفر مختص احیای دشت قزوین درنظر گرفته ایم که در 

آینده انجام خواهد شد.
وزیر جهادکشاورزی همچنین گفت: با وجود بحران غذا در جهان به 
واسطه جنگ اوکراین با غیرت و تلاش کشاورزان مشکلی در تامین 
غذای کشور نداشتیم که نشان می دهد کشور ما در زمینه تامین غذا 

یک قدرت است.
وی در بخش دیگری اظهار کرد: روستای حاجی تپه آبیک به شکل 
پایلوت قطب یکپارچه ســازی اراضی کشاورزی روستاها در کشور 
انتخاب می شود و تسهیلات ویژه ای در این باره در حوزه تامین آب، 

ادوات و کود و سایر نیازها درنظر گرفته خواهد شد.
در پایان این مراســم اســناد تک برگی اراضی کشاورزی روستای 
حاجی تپه شهرستان آبیک از ســوی وزیر جهادکشاورزی به آنان 
تقدیم شد. استان قزوین دارای ۴۸۹هزار هکتار اراضی کشاورزی با 

۸۰هزار بهره بردار است.
به گفته کارشناســان، پراکندگی و کوچک بودن اراضی به یکی از 
موانع اصلی توسعه کشاورزی تبدیل شده و از عوامل محدود کننده 
بهــره وری و بازدهی در بخش کشــاورزی محســوب می شــود. 
یکپارچه سازی اراضی مانع از تغییر کاربری، افزایش بهره وری از آب 
و خاک، جلوگیری از خردشدن و رهاشدن اراضی می شود و درنهایت 

تثبیت تولیدکشاورزی را به دنبال خواهد داشت.

کشاورزی

سرپرســت معاونت اقتصادی استانداری 
کرمانشــاه از صادرات بیش از ۲.۹میلیارد 
دلاری از طریــق مرزهــای پرویزخــان و 
خســروی طی ۹ماهه ســال جاری بــه عراق 
خبــر داد. بــه گــزارش مهــر، عبدالوحیــد 
محمــدی اظهار کــرد: اســتفاده از ظرفیت 
شهرستان های مرزی، تجار و سرمایه گذار 
برای حل مشــکلات صــادرات مــورد توجه 
قــرار گیــرد. همچنیــن بایــد تلاش شــود تا 
شرکت های زیارتی در سفر به کشور عراق 

از مرزهای کرمانشاه تردد داشته باشند. 

2.9
میلیارد

رئیس ســازمان صنعــت، معــدن و تجارت 
آذربایجان شــرقی از انعقــاد 3تفاهمنامــه 
هـمــــکــــاری قطعــه ســــازان اســــتان بـــــا 
خودروسازان کشور طی روزهای اخیر خبر 
داد. به گزارش فــارس، صابر پرنیان اظهار 
کرد: ایــن تفاهمنامه هــا بر مبنــای تعمیق 
ســاخت داخل بین انجمن های تخصصی 
قطعه سازی و نیرومحرکه آذربایجان شرقی 
با شرکت های خودرویی امضا شد. به گفته 
وی، قطعه سازان و مجموعه سازان استان 
تــوان تامیــن نیمــی از قطعــات مــورد نیــاز 

خودروسازان را دارند.

3
تفاهمنامه

عدد خبر

عکس خبر

جذب گردشگر ؛ شغل جدید عشایر
میز گردشگری عشایر با هدف ایجاد معیشت جایگزین در دوره خشکسالی در 31 استان تشکیل شد

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار 

آمارها از کاهش 32.9درصدی بارش از ابتدای ســال 
زراعی جاری تا 13دی در همه استان ها به جز بوشهر 

خبر می دهد. 
در شرایطی که نگرانی  زیادی از تأثیر کاهش بارندگی بر 
وضعیت مراتع و علوفه مورد نیاز جمعیت یك میلیون 
و 115هزار و 41نفری عشایر وجود دارد، سازمان امور 
عشایر از تشکیل میزهایی برای درآمد جایگزین برای 
این قشــر خبر می دهد؛ خبری خوب که وزیر میراث 
فرهنگی با اعلام راه اندازی میز گردشگری عشایری 
در این وزارتخانه، آن را رسانه ای و معاون توسعه و امور 
زیربنایی سازمان امور عشایر در گفت وگو با همشهری 

آن را تأیید و تشریح کرد.

   تغییر اقلیم و ضرورت سازگاری 

هرچند واژه عشایر به زندگی کوچ نشینی با ساخت اجتماعی طایفه ای 
اشاره دارد، اما مهم تر از آن ذات زندگی عشایر و انطباق با محیط است که 
موجب می شود با تغییر فصل برای یافتن مراتع مناسب دام جابه جا شوند. 
حالا این جابه جایی و انطباق از نگاه معاون توسعه و امور زیربنایی سازمان 
امور عشایر باید در برابر تغییر اقلیم و تداوم خشکسالی هم اتفاق بیفتد تا 
زندگی آنها که عمدتا متکی بر دام و مرتع است، کمتر آسیب ببیند. مهدی 
میزبان با بیان اینکه مراتع کشور نمی تواند پاسخگوی نیاز 25تا 3۰میلیون 
دام عشایر باشد به همشــهری می گوید:  با توجه به این شرایط، سازمان 
امور عشایر سیاست تنوع بخشــی به فعالیت ها، منابع تولید و اشتغال را 
به عنوان اســتراتژی  درآمد جایگزین در پیش گرفته است. به گفته وی، 
این استراتژی در قالب ۹طرح در حال انجام است؛ توسعه صنایع دستی، 
زنبورداری، گردشــگری، دانش بومی، گیاهان دارویی، اجرای زنجیره 
تولید گوشت قرمز، توســعه زراعت، کشت باغات و تشکیل شرکت های 

فنی تخصصی تا زندگی عشایر را از اتکای صرف به دامداری رها کند. 

     تشکیل 4میز تخصصی

یکی از طرح های سازمان امور عشایر برای ایجاد درآمد جایگزین 
توسعه گردشگری است که روند اجرایی آن آغاز شده. هم اکنون با 
توجه به مصوبه شورای عالی عشــایر و ابلاغ دولت، میز گردشگری 
عشایر در معاونت گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی تشکیل شده و قرار است با تصمیم گیری مشترک 
بین این نهاد و ســازمان امور عشایر، گردشــگری جامع محور   در 
مکان هایی که بستر فراهم است، اجرا شــود. هرچند در کنار این 

میز، 3میز دیگر با عناوین صنایع دستی، زنجیره تولید گوشت قرمز 
و گیاهان دارویی نیز تشکیل شده اســت. به گفته معاون توسعه و 
امور زیربنایی سازمان امور عشایر ایران، برای هر بخش یک میز در 
تهران و 3۰میز در استان ها شکل می گیرد که از سوی 2۴۴تشکل 
با جمعیت عشایری در ارتباط خواهند بود. میزبان توضیح می دهد 
که تشکل های عشــایر رایزنی با افراد داوطلب و علاقه مند را آغاز 
کرده اند و فعلا یک مسیر گردشگری به صورت پایلوت در چهارمحال 
و بختیاری انتخاب شده است که برای دوره ییلاق در ابتدای سال 

1۴۰2آغاز به کار می کند. 

    گردشگری جامع محور چیست؟

معاون توســعه و امــور زیربنایی ســازمان امور عشــایر ایران 
تأکید می کند که ایجاد درآمد جایگزین برای عشــایر از طریق 
گردشــگری جامع محور خواهد بــود. او البته   دربــاره تفاوت 
گردشــگری جامع محور با گردشگری  فعلی عشــایر می گوید:  
هم اکنون بوم گردی هایی در حاشیه زندگی عشایر به عنوان یک 
چادر نمادین برافراشته می شــود که به زعم ما یک گردشگری 

جامع محور نیست. 
گردشــگران در این چادرها عکس یادگاری می گیرند، پذیرایی 
می شوند و شاید یک بازی محلی هم ببینند، اما هیچ تجربه ای از 
زندگی عشایری ندارند. به گفته میزبان، در گردشگری جامع محور 
در کنار آموزش جامعه محلی و همچنین تدوین منشور اخلاقی 
و فرهنگی برای گردشــگران، آنها به متن جامعه عشایری برده 

می شــوند و در این حضور، در تولید فرآورده ها هم مشــارکت 
خواهند داشت و درواقع یک گردشگری تجربه گرا اتفاق می افتد. 
او ادامه می دهد: در پروســه گردشگری جامع محور که می تواند 
بین چند ساعت یا چند روز در مسیر کوچ، اتراقگاه ها، میان بندها، 
ییلاق و قشلاق اتفاق بیفتد بخش اصلی سود و درآمد گردشگری 

به خانوارهای عشایر می رسد.

قزوین
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آندرانیک سیمونیان، چهره شناخته شده ادبیات 
ارمنی است. سیمونیان شاگردان زیادی دارد؛ 
شاگردانی که به نوبه  خود وزنه ای در شعر روحانی 
و دینی ارمنی محســوب می شــوند و ادبیات 
امروز ارمنی را خلق می کنند و در لحظه اکنون 
تاریخ ساز دوران خودشان هستند. به بهانه سال 
 نوی مسیحیان با سیمونیان درباره ادبیات معاصر 
ارمنی و تأثیراتش از زبان و ادبیات فارسی سخن 
گفته ایم. آنچه می خوانید گزیده ای از گفت وگوی 
مفصل ما با این نویســنده، پژوهشگر و استاد 

دانشگاه است.

به عنوان سؤال نخست، کریسمس 
ارامنه ایرانی چرا با کریســمس دیگر شقوق 

مسیحیان جهان تفاوت دارد؟ 
براساس داده های صحیحی که وجود دارد، تولد 
مسیح و سی وچند سال بعد از تعمید ایشان، در 
ششم ژانویه کنونی واقع شده است و ما در غروب 
پنجم و روز ششم ژانویه عید را جشن می گیریم.

از نظر دیگر نحله های مسیحیت، این 
اعتقاد چگونه بررسی شده است؟ 

کلیســای ارتدوکــس قدیم، یعنی کلیســایی که 
مسیحیت اولیه را نمایندگی می کند، شامل کلیسای 
ارمنی که نخستین دولت مســیحی در دنیاست، 
کلیسای سُریانی که به شکل غیر رسمی از نخستین 
کلیسا های جهان است، کلیسای حبشه که آن را از 
تاریخ اســام به یاد داریم و نجاشی پادشاه حبشی، 
کلیسای قبطی مصر و کلیســای مارونید لبنان و 
درواقع گروه ارتودکس قدیم یا اولیه، شب پنجم و روز 
ششم ژانویه را این عید می دانند و جشن می گیرند. 
داستان چنین بوده که وقتی در روم شرقی مسیحیت 
را پذیرفتند و پس از آن این ایمان وســعت گرفت، 
بت پرســتان، جشــن تولد میترا را در مقابل تولد 
مسیح)ع( باشــکوه کم نظیری جشن می گرفتند و 
جشن ما را در سایه قرار می دادند. پدران کلیسا در 
آنجا به این نتیجه رسیدند که آن روز را به عنوان روز 
تولد و تعمید مسیح بپذیرند و جشن بگیرند. همانطور 
که می دانید، کریسمس را دیگر شقوق مسیحیت در 

آن روز جشــن می گیرند و همین باعث شد یکی از 
مناسبت های خاص بت پرستان را از دستشان بگیرند 

و از تقابلش با مسیحیت جلوگیری کنند.
باتوجه بــه در هم آمیختگی زندگی 
ارامنه و ایرانی ها، ادبیات ایران چه جایگاهی در 

ادبیات معاصر ارمنی دارد؟ 
ایران از ابتدای قرن هفدهم در ارمنســتان هم 
حضور داشته است. به طور کلی ایران در ادبیات 
ارمنی جایگاه منحصربه فردی دارد. از سال های 
پایانی دهه ۳۰ قرن نوزدهم کــه ادبیات جدید 
ارمنی توســط »خاچاتور آبوویان« شکل گرفت 
و ادبیات ارمنی وارد دوران زبان نوشتاری معاصر 
خود شد، نویسندگان ارمنی برای ایران جایگاه 
ویژه ای منظور کردند. کل نویســندگان ادبیات 
قرون نوزدهم و بیســتم ارمنی و ادبیات کنونی، 
جایگاه متعالی برای ادبیات ایران قائل  هستند؛ 
هم برای کلیت کشــور ایران و هم فرهنگ این 
ســرزمین و هم ریشه های مشــترک تاریخی با 
ایران؛ به ویژه برای شعر شــیراز و گل های سرخ 
شیراز که »چارنتس« و دیگران در این باره بسیار 
نوشــته اند. در مجموع در قــرن نوزدهم، همه 
بزرگان ادبیــات جدید ارمنــی و بنیانگذارانش 
از آغاز دهه چهارم قرن نوزدهــم تا دهه آغازین 
قرن بیستم زبان فارسی می دانستند و همه شان 
در ارتباط بــا ایران نوشــته هایی دارند. در قرن 
بیستم هم این سنت حســنه ادامه یافت و این 
جایگاه ویژه حفظ شد. از سوی دیگر در ارمنستان 
نویسندگان، احترام بسیاری برای ادبیات ایران 
قائل  هستند و تحت تأثیر این ادبیات قرار دارند؛ 
»تومانیــان«، »ایســاهاکیان«، »باگونتــس«، 
»چارنتس« و بســیاری دیگر از بــزرگان ارمنی 
ادبیات قرن بیستم در اشعار و آفرینش های خود 
جایگاهی ویژه را به ادبیات معاصر ایران اختصاص 
داده اند. ادبیات کاسیک و به ویژه شعر ایران در 
ارمنستان شناخته شده و گسترش قابل توجهی 

یافته است. 
ادبیات معاصــر ارمنی چقدر صبغه 

دینی دارد؟ 
برای پاسخ به این پرسش باید به گذشته بازگشت. از 
ابتدای قرن پنجم میادی، یعنی سال ۴۰۴ تا ۴۰۶ 
میادی به بعد که الفبای ارمنی به وسیله بزرگی به 
نام »مسروپ ماشتوتس« بنیانگذاری شده، ادبیات 

ارمنی ادبیاتی عمدتاً دینی است. آفرینشگران ادبی 
چه مورخان و چه نویسندگانی که تفاسیر یا خطبه ها 
را نوشــته اند یا به مطالب مختلــف پرداخته اند، از 
فرزندان خادم کلیســا بوده اند و در کلیسا خدمت 
می کردند. ادبیات ارمنی در کلیســا متمرکز بوده و 
ادبیاتی است که در عین حال دینی و ملی محسوب 
می شــده و می شــود. ملت ارمنی، از آغاز پذیرش 
مسیحیت، بسیاری از مناســبت های ملی پیش از 

مسیحیت را در مناسبت های مسیحی ادغام کرد.
در قرن بیستم وقتی در ارمنستان حکومت شوروی 
شــکل گرفت، ادبیات می توانســت سمت و سوی 
خودش را تغییــر دهد؛ چراکه انقاب شــده بود و 
نویسندگان و شــاعران بزرگ انقابی در آن دوره 
ظهور یافتند که به طور کلی به 2گروه اصلی تقسیم 
می شوند؛ یکی نویســندگانی که بلشویک بودند و 
طرفدار نظام سوسیالیستی به شــمار می رفتند و 
گروه دیگر نویسندگان مردمی که از قبل چهره های 

مشهوری بودند.
بزرگانــی ماننــد »هوانــس«، »تومانیــان«، 
»ایساهاکیان«، »درنیک دمیرچیان«، »استپان 

زوریان« و »شــیروانیان« و خیلی های دیگر. 
وقتی وارد ادبیات شــوروی می شویم شاهد 
هم زیســتی زیبایی بین این دو گروه هستیم 
و اندک انــدک ادبیــات ارمنی به ســمتی 

می رود که غلبه ادبیات ملی در آنجا 
مشــهود اســت. در این راه آنها 

به اصطاح پشت به پشت هم 
دادنــد و از یکدیگر حمایت 
کردنــد. کســانی ماننــد 
»چارنتس«، »باگونتس«، 
»توتوونتس« و دیگران 
جزو چهره هایی هستند 
که در این راه جانشان را 

دادند و البته به زودی حتی 
کلیســای ارمنی هــم ممنوع 

شــد. اما در عین حال نمی توان 
صد درصد گفت که ادبیات دوره 
شوروی ادبیاتی ضد دینی بوده؛ 
این ادبیات، ادبیاتی عمیقا ملی 

بوده است؛ ادبیاتی ملی که در کنه 
و ریشه های خودش از آبشخور دین 

هم سیراب می شد.

نویســندگان معاصر ارمنی درباره 
تخریب ۱۲ کلیسای ایروان، پایتخت ارمنستان، 
در زمان اتحــاد جماهیر شــوروی مطالبی 

نوشته اند؟ 
البته ایــن توقع به جایی نیســت که مــا انتظار 
داشته باشیم در دوران بگیر و ببندهای استالینی 
نویســندگان مشــخصاً درباره آن کلیســاها یا 
تخریب شان موضع گیری کرده باشند و داستان 
بنویســند. در دوره ای که کلیســاها را تخریب 
می کردند کسی نمی توانســت چیزی در این باره 
بنویسد. گرچه برخی مخالف بودند اما چنین نبود 
که بتوانند درباره اش حتی صحبت کنند. در مرکز 
البته بدین شکل نبود. کلیساهای زیادی در روسیه  
هستند که تخریب نشده اند و حداکثر به انبار کالا و 
غات و بعدها به سالن های کنسرت های موسیقی 
کاسیک تبدیل شده اند. اما در ارمنستان و آن هم 
فقط در ایروان تخریب ۱2 کلیسا لطمه سنگینی 
بود. در این دوره تنها ۳ کلیسا در ایروان باقی ماند.

ادبیات ارمنستان متأثر از ادبیات ایران
گفت وگو با آندرانیک سیمونیان، نویسنده، پژوهشگر و استاد دانشگاه 

فرشاد شیرزادیگزارش
روزنامه نگار

دریچهتاریخ شیعه

نشست کتابنمایشنامه

انتصاب هیأت علمی جشنواره »شعر فجر«

اعضای هیأت علمی هفدهمین جشــنواره بین المللی شعر فجر 
با حکم محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی، 
منصوب شدند. به گزارش همشــهری، رضا اسماعیلی، حسین 
اسرافیلی، علیرضا قزوه، جواد محقق، حجت الاسام والمسلمین 
محمدحسین انصاری نژاد، نغمه مستشارنظامی، حمید هنرجو، 
مصطفی محدثی خراســانی و علــی داوودی به عنــوان اعضای 
هیأت علمی هفدهمین جشنواره بین المللی شعر فجر منصوب 
 شدند.  افتتاحیه هفدهمین جشنواره بین المللی شعر فجر، امروز 
)شنبه، هفدهم دی ماه( با حضور جمعی از شاعران در شیراز برپا می شود.

رونمایی از »پهلوان ها هرگز نمی میرند«

کتاب »پهلوان ها هرگــز نمی میرند« امروز، )شــنبه، هفدهم 
دی ماه۱۴۰۱( در خانه کتــاب و ادبیات ایران، رونمایی و معرفی 
می شود. به گزارش همشهری، در این آیین، محمدباقر نجف زاده، 
ســیدعلی اکبر حیدری، مجتبی عباسی، سیدحسین عابدینی، 
محمدرضا مهدی زاده و محمود اکبرزاده حضور دارند. عاقه  مندان 
می توانند آیین رونمایی از این کتاب را به صورت زنده از تلویزیون 
اینترنتی کتاب، به نشانی ketab.tv و همچنین آپارات خانه کتاب 
و ادبیات ایران تماشا کنند. این نشست، ساعت۱۴، در سرای کتاب 
خانه کتاب و ادبیات ایران به نشانی بین خیابان فلسطین و شهید 

برادران مظفرجنوبی، پاک۱۰۸۰ یک برگزار می شود.

تویی به جای همه
کتاب »تویی بــه جای همه« با 
زیرعنوان »حماســه سجادیه؛ 
کتاب اول« نوشته سیدمهدی 
شجاعی را انتشــارات نیستان 
به تازگی منتشر کرده است. هر 
برگی از درختِ این کتاب را که 
نگاه می کنیــم، جنگلی انبوه از 
منابع و کتب دیگر را می بینیم که 
سیدمهدی شجاعی با وسواس 

و دقتی شــگفت انگیز، وقایع را از میان آنها بیرون کشیده و در 
قالب عبارات و جماتی دلنشــین و داستانی پرتعلیق و کشش 
در چهارضلعی این کتاب جا داده است. مولف کتاب می گوید: از 
آنجایی که ما به امام سجاد)ع( ظلم کردیم! او را بیمار و نحیف و 
رنجور شناساندیم و بعد در میان سطور تاریخ، گمش کردیم. تنها 
مرد یک قبیله را، که یک تنه و دست تنها، اما عالمانه و امیدوارانه، 
صدها داغدیده و مصیبت چشیده را اداره و ده ها واقعه خصمانه و 
فتنه گرانه را مدیریت کرد، ندیدیم و نشان ندادیم. چطور شکوه 

مردانه و عاقانه سجاد را میان ویرانه های مدینه ندیدیم...؟
این کتاب ۴2۰صفحه ای 2۳۰هزار تومان است.

حماسه هندی
نمایشنامه »شکونتا« نوشته 
لي داســه« را علیرضــا  »کا
اســماعیل پور بــه فارســی 
برگردانــده و از ســوی نشــر 
ماهی منتشــر شــده اســت. 
کتاب شکونتا، نمایشنامه ای 
سانسکریت و کهن، نوشته است 
که داستان شکونتا در حماسه  
مهاباراتــا را دراماتیزه می کند. 

شخصیت اصلی داستان این نمایشنامه، دختری به نام شکونتا 
است که در کودکی توسط والدینش رها می شود.  شکونتا پس 
از آن، در صومعه مردی پارسا به نام »کانوا« زندگی می کند و به 
بانویی زیبارو تبدیل می شود. درحالی که کانوا و سایر پارسایان 
برای زیارت، صومعه را ترک کرده اند، پادشاه دوشیانت که برای 
شکار به جنگل آمده، به شکلی اتفاقی از صومعه گذر می کند و 
یک دل نه صد دل عاشق شکونتا می شود. پادشاه با شکونتا 
ازدواج می کند و روزی مجبور می شود برای رسیدگی به امور به 
پایتخت برود... فیلمی براساس این کتاب در سال۱9۴۳ساخته 
شده است. نمایشــنامه »شکونتا« نوشــته »کالي داسه« در 

2۸۸صفحه به بهای 5۰هزار تومان، منتشر شده است.
عکس: همشهری/   احمد سیدپور



فاصلهها

در آخرین هفته از نیم فصــل اول لیگ فوتبال 
ایران همه  چیز به ســود سرخپوشان تمام شد. 
پرســپولیس حریفش را پرگل برد و استقلال 
هم در تبریز باخت تا شاگردان یحیی قهرمانی 
نیم فصل را با اختلافی قابل توجه نسبت به رقبای 
اصلی خود جشــن بگیرند. در تمــام 15هفته 
گذشته رقبای صدرنشــین اختلافی ناچیز با 
یکدیگر داشــتند و حتی در برخی از هفته ها، 
صدرنشینی قرمزپوشــان با امتیازی مساوی با 
استقلال و به لطف تفاضل گل اتفاق می افتاد. 
اما نهایتا در 2روز پایانــی 6امتیاز باارزش برای 
پرسپولیس و یک مســاوی و یک باخت برای 
استقلال، پایان خوشی را برای سرخپوشان رقم 
زد. ضمن اینکه قرمزپوشان تبریز هم در روز آخر 
با بردن استقلال دو نشان را با یک تیر زدند؛ هم 
به جمع 6تیم برتر لیگ رسیدند و هم برای بازی 
این هفته جام حذفی از آبی ها زهرچشم گرفتند.

  فوتبال ناقص به جای ضدفوتبال
بازی پرسپولیس و نساجی در ورزشگاه آزادی 
دقیقا شبیه بازی استقلال و نساجی در تهران 
شد. حالا اگرچه باخت نســاجی در این بازی 
ســنگین تر از آن باخت 3بر یــک از آب درآمد 
اما شکل و شمایل هر دو بازی کاملا شبیه بود. 
حمید مطهری بــا این ادعا کــه »نمی خواهم 
ضدفوتبــال بازی کنــم« در هر دو مســابقه 
موقعیت های فراوانی را به سرخابی ها داد و البته 
از موقعیت های پرسپولیس گل های بیشتری 
 زاده شد. سرخپوشان پنجشــنبه به امید گل 
3.74رسیدند و 5گل زدند. استقلال هم مقابل 
نساجی به امید گل 4.58رسیده و 3گل زده بود. 
خط دفاعی نساجی امسال در ورزشگاه آزادی 
بالاترین رکوردهای امید گل را به رقبایش داد و 
رفت. نکته جالب برد پرگل پرسپولیس باز هم 
گلزنی محمد عمری بود که این بار 2گل برای 
صدرنشین زد. پدیده جدید سرخپوشان در این 
فصل فقط 3بازی فیکس بوده و 3گل هم زده که 
آمار قابل توجهی است. در بازی با نساجی، تسلط 
او به خصوص روی دومین گلی که زد قابل توجه 
بود. جالب اینکــه گل او در بازی با گل گهر زیر 
سایه گل اسدبیگی گم شد و در بازی با نساجی 
هم دانیال اسماعیلی فر با 2گلش در نیمه دوم 

کمی درخشش عمری را تحت الشعاع قرار داد.
 

  سپاهان و گل گهر در خط سبقت
سپاهان و گل گهر، اضلاع ســوم و چهارم مربع 
قهرمانی، آخرین روز نیم فصل را با پیروزی پشت 
سر گذاشــتند تا به لطف همین پیروزی ها از 
استقلال سبقت بگیرند و آبی ها را به رتبه چهارم 
بفرستند. سپاهان که میزبان مس کرمان بود در 
همان نیمه اول 2گل زد و شهریار مغانلو با یک 
گل و یک پاس گل بیشترین نقش را در پیروزی 
2بر صفر تیمش ایفا کرد. مورایس در نیم فصل 
اول 5امتیاز از صدر عقب افتاد و امیدوار است با 
تقویت تیمش در نیم فصل بتواند این فاصله را 
به مرور جبران کند. گل گهر هم نفت آبادان را 
با گل بایناما شکســت داد و هم امتیاز سپاهان 
شــد. اما تیم قلعه نویی یک بازی عقب افتاده با 
آلومینیوم دارد و می تواند با بردن آن بازی حتی 

به 2امتیازی صدر هم برسد.
 

  مثلث در تعقیب مربع
فولاد، مس رفسنجان و تراکتور؛ اینها تیم هایی 
هســتند که بعد از مربع صدرنشین ها به عنوان 
موج بعدی مدعیان شناخته می شوند و هدف 
اصلی شان رسیدن به سهمیه آسیاست. این 3تیم 
در طول نیم فصل اول به دلیل نتایج ضعیف در 
برخی از مقاطع از جمع بالانشین ها جدا افتادند 
و حتی تــا نزدیک رتبه هــای دورقمی جدول 
پایین رفتند. امــا روز پایانی نیم فصل برای این 
تیم ها خوش یمن بود و آنها با بردهای 3امتیازی 
کارشــان را در جایگاهی که پیش بینی می شد 
تمام کردند. یعنی پایین تر از 4تیم اول و بالاتر 
از ســایر مدعیان. به خصوص فولاد که تا رتبه 
نهم پایین رفته بود اما در روز آخر با کسب یک 
پیروزی باارزش در اراک به رتبه هفتم رســید. 
باخت نســاجی در تهران هم کمک زیادی به 

هفتم شدن نکونام کرد.
 

  ملوان حسابش را سوا کرد
روز پایانی نیم فصل اول، یک فینال 6امتیازی هم 
در قعر جدول داشت که طی آن ملوان به 3امتیاز 
حیاتی رسید و خودش را از جمع قعرنشین ها 
جدا کرد. مازیار زارع و شاگردانش در هفته های 
اخیر مساوی های باارزشی مقابل بزرگان لیگ 
گرفته بودند و کاملا شایسته این پیروزی به نظر 
می رسیدند. حریف آنها اما تمام هفته های اخیر 
را روی موج ناکامی ســپری کرده است. ملوان 
با گل مهــدی مومنی فاصلــه اش را با منطقه 
سقوط به 5امتیاز رساند و نفت مسجدسلیمان 
محکم تر به قعر چســبید. دیگر تیم نفتی لیگ 

یعنی صنعت نفت آبادان 
اما به گل گهــر باخت و 

پانزدهم ماند تا امیدوار به اوج گیری در نخستین 
هفته های نیم فصل دوم باشد.
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سرطانهتتریککردحدادیبسکتبالراناامیدکرد
جهان فوتبال یک تلفات دیگر هم داد و یکی دیگر از اســطوره های این رشــته 
ورزشی از بین ما رفت. پس از سینیشا میهایلوویچ و پله، ویالی سومین اسطوره ای 

است که در یک ماه اخیر تسلیم سرطان می شود.
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پرسپوليس با 5 گل در روز پنجشنبه قهرمان نيم فصل شد 
و  خورد  شکست  استقلال  که  بود  اين  مهم تر  اتفاق  اما 
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 ادامه  در
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باز هم صعود تیم ملی به جام جهانی 2023 به مشکل خورد. آشیل پای 
کاپیتان تیم دیروز جراحی شد و بعید است تا اسفندماه به شرایط بازی 

بازگردد. احتمالا حدادی در بازی با چین و ژاپن غایب است
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زشت نباشد یک وقت!

اتفاقا کلی طول کشید

مراقب تمرکزت باش

به طور کلی برنامه مســابقات لیگ 
بســیار انتقادبرانگیز است و روزی 
نیســت که در مورد کــم و کیف 
برگزاری بازی ها شــاهد نقدهای 
تند نباشــیم. در این میان یکی از 
بدترین کارهای سازمان لیگ، موکول 
کردن دربی به بعد از جام جهانی بود که این مســابقه را به طور 
کامل از تب و تاب انداخت. حالا سهیل مهدی، مسئول برگزاری 
مسابقات سازمان لیگ در این مورد گفته: »اگر به عقب برگردیم، 
ســر برنامه خودمان می مانم و دربی را قبل از جام جهانی برگزار 
می کنم. آن زمان هم کی روش خواست بازی به بعد از جام جهانی 
موکول شود.« حالا خوب است بخشی از اظهارنظر مهدی در زمان 
بازگشت کی روش به تیم ملی را مرور کنیم: »خوشحالم کی روش 
برگشته و کاریزمای مدیریتی فنی هم به تیم ملی برگشت.« الان 
داری از کاریزمای مدیریتی انتقاد می کنی؟ زشت نباشد یک وقت!

یکی از حواشــی بازی پرسپولیس 
و نســاجی مازنــدران، درگیری 
جنجالی مهدی ترابــی با احمد 
موســوی بود که منجر به اخراج 
بازیکن پرسپولیس شد. در مورد 
جزئیات این اتفاق زیاد حرف زده شده 
و داور مسابقه هم تأکید دارد اخراج ترابی درست بوده، چرا که او 
از الفاظ زشت و نامناسبی استفاده کرده است. علیرضا بیرانوند 
اما بعد از مسابقه در دفاع از همبازی اش گفته: »به نظرم اخراج 
مهدی ترابی عجولانه بود و داور در این مورد عجله کرد.« خب 
البته هر ایرادی به این اخراج وارد باشد، شتاب زدگی داور وارد 
نیست. فرایند درگیری ترابی و موسوی چیزی حدود 2دقیقه 
طول کشید، داور اول به طرفین کارت زرد داد و بعد ترابی آنقدر 
ادامه داد که کارت قرمز گرفت. بنابراین تنها کاری که داور در 

این صحنه انجام نداد، »عجله« بود.

قبل و بعد از بازی پرســپولیس و 
نســاجی، از یحیی گل محمدی 
در مورد پیشــنهاد هدایت تیم 
ملی به او سؤال شده که سرمربی 
سرخپوشان هم در هر دو نوبت، 
از ارائه پاسخ شــفاف و »تیترخور« 
اجتناب کرده است. یحیی قبل از بازی گفت پیشنهادی به او 
ارائه نشده و بعد از مسابقه هم اعلام کرد وارد بحث تیم ملی 
نمی شود. به طور کلی باید به گل محمدی تأکید کرد تمرکزش 
را حفظ کند، چون تجربه نشــان داده مطرح شــدن شایعه 
حضور در تیم ملی، می تواند مربیان را از مدار خارج کند. نمونه 
بارز این داستان جواد نکونام بود که بعد از رواج بحث حضورش 
در تیم ملی، حســابی رو به افول گذاشــت. همین اتفاق در 
هفته های اخیر به ضرر فرهاد مجیدی، سرمربی الاتحاد کلبا 

هم تمام شد و منجر به افت نتایج فرهاد شد.

وزنكته بازی سوژه ر

لیگِ غافلگیرها!
چرا مســابقه مهم تراکتور و استقلال با یک روز 
تأخیر برگزار شد؟ شــاید بارش برف نخستین 
پاسخی باشــد که در مورد این ســؤال به ذهن 
می رسد اما درست تر آن اســت که پیش بینی 
نداشتن از شرایط و غافلگیرشدن در مقابل بارش 
برف از سوی برگزارکنندگان مسابقه، عامل لغو 
بازی بوده است. اینکه ظرف 24 ساعت در هوای 
سرد تبریز همه  چیز به شرایط عادی برگشت و 
بازی بدون هیچ مشــکلی نیز برگزار شد، نشان 
می دهد که مشــکل حادی در استادیوم بنیان 
دیزل وجود نداشــته اســت. این نخستین بار 
نیست که یک بازی در لیگ برتر با چنین دلیل 
ساده ای به زمان دیگری موکول می شود. اوایل 
فصل بود که بازی ملوان و فــولاد به خاطر یک 
بارش ساده باران در انزلی لغو شد. جالب اینکه 
حتی خود ملوانی ها هم به ماجرا معترض بودند 
و باور داشتند که بارش باران اصلا برای لغو یک 
بازی در سطح لیگ برتر کافی نبوده است. همین 
چند هفته قبل هم دیــدار تیم های آلومینیوم 
اراک و گل گهر ســیرجان لغو شد. جالب اینکه 
ادبیات مســئولان برگزاری بازی ها در مورد آن 
بازی هم درست شبیه دیدار استقلال و تراکتور 
بود. آنجا هم از غافلگیری صحبت می شــد و از 
اینکــه هیچ کس پیش بینی این شــرایط آب و 
هوایی را نداشته است! شاید هیچ چیز در ظاهر 
پیچیده نباشد و همه تصور کنند فقط با لغو یک  
بازی روبه رو هســتند اما همین تصمیم های به 
ظاهر ساده یکپارچگی لیگ برتر را به راحتی از 
بین می برند. همین حالا باید جدول نیم فصل 
بسته شده باشد اما هنوز یک مســابقه برگزار 

نشده است.
 لغــو بازی حســاس هفتــه در تبریــز، با یک 
غافلگیری ساده اتفاق افتاد. حتی ناظر داوری هم 
به این غافلگیری اعتراف کرد اما سؤال اینجاست 
که چطور مسئولان برگزارکننده بازی در فوتبال 
ایران به همین سادگی غافلگیر می شوند؟ مگر 
نمی توان با یک استعلام ســاده از هواشناسی، 
همه  چیز را جویا شد؟ مگر وقتی خود شهروندان 
تبریز به وضــوح می دانند که با برف ســنگین 
روبه رو می شوند، مدیران فوتبال ایران نباید از 
چنین چیزی آگاه باشــند؟ چطور ممکن است 
برف روبی در چنین شــرایطی فقط 2 ساعت و 
نیم قبل از زمان تعیین شــده بــرای بازی رقم 
بخورد؟ اگر برف روبی از صبح شــروع شده بود، 
آیا با توجه به بارش برف، فراهم آمدن شــرایط 
برای انجام بــازی امکان پذیر نبود؟ ســازمان 
لیگ خوش شانس بود که هواداری در استادیوم 
وجود نداشت که از این وضعیت سرسام بگیرد. 
جالب اینکه فدراســیون حتی بــرای اعلام لغو 
یک بازی نیز تا دقیقه 90 صبر می کند و همه را 
بلاتکلیف می گذارد. این وضعیت لیگ حرفه ای 
ایران در بیســت و دومین دوره برگزاری است. 
لیگی که در آن، بارش برف هنوز هم به راحتی 
انجام یک بازی را به تعویــق می اندازد و همه را 

غافلگیر می کند.

دعوای بزرگ پنجشنبه
اتفاق مهم بازی پرسپولیس و نســاجی، درگیری مهدی ترابی و 
احمد موسوی در دقیقه58بود. درحالی که پرسپولیس 5بر یک از 
حریف پیش بود مهدی ترابی در زمین نساجی با 2خطای پی در پی 
مواجه شــد و فریادش به آســمان رفت. بلافاصله احمد موسوی 
واکنش نشان داد و با ترابی درگیری لفظی پیدا کرد که در جریان 
این درگیری یکی دو ضربه هم بین طرفین ردوبدل شد. وقتی داور 
بازی خودش را به صحنه رســاند، هر بازیکن را با یک کارت زرد 
جریمه کرد اما به گفته علی صفایی )داور مسابقه( ترابی بعد از این 
اخطار باز هم لفظ توهین آمیــزی را علیه بازیکن حریف به کار برد 
و به همین دلیل با کارت قرمز جریمه شد. این دو بازیکن در دربی 
سال گذشته هم درگیری داشتند و موسوی که در آن زمان بازیکن 
اســتقلال بود که در دعواهای دقایق پایانی بازی با ترابی دســت 
به یقه شده بود. کمیته انضباطی روز دوشنبه برای رسیدگی به این 
درگیری تشکیل جلســه خواهد داد و هر دو بازیکن فعلا تا اطلاع 

ثانوی از حضور در مسابقات محروم شده اند.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

61432-1595120پرسپولیس1
91227-1576221سپاهان2

12827-1483320گل گهر3

10527-1576215استقلال4

4522-1541019مس رفسنجان5
16122-1564517تراکتور6
13220-1548315فولاد7

220-20-1555518نساجی8

6219-145458آلومینیوم9

10318-1539313ذوب آهن10

317-14-1545611هوادار11

516-12-153757پیکان12

315-14-1536611ملوان13
711-16-152589مس کرمان14

910-18-152499صنعت نفت15

239-35-15231012نفت مسجد سلیمان16

مس رفســنجان این هفته هم رکورد 
گل نخوردن در فصــل جاری را جابه جا 
کرد. این ششــمین کلین شیت متوالی 
رفســنجانی ها بود و آنهــا را به رکورد 
611دقیقه در بسته نگه داشتن دروازه رساند. آخرین بار 21مهرماه 
لوکادیا با یک ضربه پنالتی دروازه مــس را باز کرد و بعد از آن دیگر 
رفسنجانی ها گلی دریافت نکردند. تا قبل از این هفته آلومینیوم اراک 
که در مقطعی از فصل 552دقیقه دروازه اش را بسته نگه داشته بود 
رکورددار فصل جاری در این زمینه به شمار می رفت اما حالا مس 
رفسنجان صاحب این رکورد است و می تواند رکوردش را بالاتر هم 

ببرد. بازی بعدی مس با نساجی خواهد بود.
 

ملوان هم برای چهارمین بازی متوالی 
کلین شــیت کرد و رکورد گل نخوردن 
خودش را به 421دقیقه رساند که برای 
تیم تازه وارد به لیــگ برتر رکورد خوبی 
است. ملوان که در هفته های ابتدایی کم تجربه نشان می داد و نتایج 
ضعیفی می گرفت در هفته های پایانی نیم فصل اول کاملا خودش را 
پیدا کرد و نتایج خوبی به دست آورد. تیم زارع هم مثل مس رفسنجان 
بعد از باختن به پرســپولیس دیگر نباخته است. ملوان 6هفته است 
نمی بازد و در این هفته ها با تیم هایی چون سپاهان، فولاد، تراکتور و 
مس رفسنجان روبه رو شده که همگی از تیم های مدعی بالای جدول 
هستند. ملوان در 3بازی قبلی اش به 3مساوی بدون گل رسیده بود اما 

این هفته بالاخره گل زد و نفت مسجدسلیمان را شکست داد.
 

هر چقدر مس رفسنجان به گل نخوردن 
علاقــه دارد، مــس کرمان مشــغول 
گل نزدن است و در آســتانه شکستن 
رکورد پیکان در ایــن فصل. پیکان در 
مقطعی از فصل 535دقیقه گل نــزد که بالاترین رکورد این فصل 
بوده اســت. رکوردهای دوم و ســوم در این زمینه متعلق به مس 
کرمان است. این تیم در مقطعی 479دقیقه را بدون گلزنی سپری 
کرد و حالا دوباره 450دقیقه است گل نمی زند. مس کرمان 5بازی 
اخیرش را بدون گلزنی سپری کرده و هفته آینده در نخستین بازی 
نیم فصل دوم باید به مصاف نفت مسجدسلیمان برود. شاید نفت با 
ضعیف ترین خط دفاعی لیگ به داد خط حمله مس برسد وگرنه 

این تیم از رکورد پیکان هم عبور خواهد کرد.

متریکاآماربازی

611

421

450

فاصله ها
 استقلال از صدر فاصله گرفت تا شایعه رفتن ساپینتو قوت بگیرد

بارش شدید برف در تبریز، بازی تراکتور و استقلال را 
24ساعت به تعویق انداخت و همین سرمای هوا شاید 
لطمه بزرگی به استقلال زد تا با یک شکست 2بر صفر از آذربایجان برگردد. تیم 
ساپینتو نیم فصل اول را با شکست آغاز کرد و با شکست هم به پایان رساند اما 
در این فاصله باخت دیگری نداشت. او در این بازی هم محروم بود و در غیابش 
استقلال نیمه اول را با یک گل مشکوک باخت. محمد قنبری در لحظه گلزنی 
درون آفساید قرار داشت اما چون توپ توســط بازیکنان مدافع به او رسیده 
بود، داور گل را پذیرفت. حملات اســتقلال برای جبــران این گل نتیجه ای 
نداشت و قنبری در نیمه دوم با یک گل دیگر، اندوخته شاگردان پاکو خمس 
را دوبرابر کرد. حسینی باز هم درون دروازه استقلال کم انگیزه و کم فروغ بود 
و خط هافبک آبی ها هم مثل بازی های گذشته در حد و اندازه های تیم مدعی 
قهرمانی بازی نکرد. ساپینتو که برای این بازی 4اخطاره بود در مجموع 5بازی 
از 15بازی نیم فصل اول را به دلیل محرومیت از دست داد و بعد از شکست روز 
گذشته شایعه جدایی  قریب الوقوعش از جمع آبی ها هم در رسانه ها مطرح شد.
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عبور از بحر ان هلندی
بهروز رسایلی|  اگرچه با توجه به چینش تیم ها در جدول رده بندی 
انتظار می رفت پرســپولیس از شــانس بالاتری برای کسب عنوان 
قهرمانی نیم فصل برخوردار باشد، اما کمتر کسی توقع داشت سرخ ها با 
5گل نساجی را شکست دهند. با این حال، شاگردان یحیی گل محمدی 
از همان دقایق آغازین بازی پنجشنبه مسلط نشان دادند و توانستند با 
یک گل گولسیانی از روی نقطه پنالتی و 2دبل از محمد عمری و دانیال 

اسماعیلی فرد، این مسابقه را با پیروزی پشت سر بگذارند.
1  مهم ترین نکته در مورد پرسپولیس این است که این تیم به خوبی 
توانست از بحران جدایی بهترین بازیکن خود عبور کند. دست کم در 
شرایط فعلی اینطور به نظر می رسد که خروج مهره ای ارزشمند مثل 
یورگن لوکادیا از پرسپولیس، به خوبی از سوی کادرفنی مدیریت شد. 
گل محمدی به درستی تصمیم گرفت به جای شیون کردن بابت جدایی 
مهاجم هلندی و یادآوری اینکه او چقدر مهره مفید و مؤثری بوده، با این 
واقعیت کنار بیاید که دیگر کاری نمی شود کرد و باید روی داشته های 
تیم متمرکز شد. فرجام چنین رویکردی هم یک نمایش عالی در برابر 
گل گهر و یک فوتبال متعالی مقابل نســاجی بود. حالا پرسپولیس 

قهرمان شایسته نیم فصل است؛ تیمی که به نظر می رسد به فرم ایده آل 
پیش از جام جهانی برگشته.

2  دیدار با نساجی علاوه بر اینکه شرایط تیمی پرسپولیس را بهبود 
بخشید و از نظر فنی و روحی به مجموعه سرخپوشان کمک کرد، شماری 
از بازیکنان تیم را هم به صورت انفرادی از بحران در آورد. به طور مشخص 
باید به اسماعیلی فرد اشــاره کرد که به نظر می رسید بعد از پوچ شدن 
رؤیای حضورش در جام جهانی و عدم دعوت به تیــم ملی، دچار افت 
فنی شده بود. دانیال اما در این بازی 2گل زد و یک توپ را از روی خط 
دروازه بیرون کشید تا چهره شاخص مسابقه باشد. همچنین صادقی که 

بار دیگر انتقادات از او بالا گرفته بود، یک پاس گل خوب به عمری داد.
3   خیلی وقت بود که یک شروع مجدد منجر به گل از علیرضا بیرانوند 
دیده نشده بود. دروازه بان پرسپولیس روی گل سوم این تیم با چنین 
شروعی، توپ را به صادقی رســاند و عمری کار را تمام کرد. این فراز 

درخشان نمایش بیرو در عصر پنجشنبه سرد تهران بود.
4   اجازه بدهید از اعتمادبه نفــس کاذب علیرضا حقیقی هم یادی 
کنیم؛ دروازه بانی که گاهی به خاطر این آفت، دچار اشتباهات عجیب 

و غریب می شــود. حقیقی البته به طور کلی دوران بدی در نساجی 
نداشته و شاید بهترین نمایش های عمر باشگاهی اش را در همین تیم 
تجربه کرده باشد، اما امان از وقتی که او تصمیم می گیرد با دماغ سر بالا 
فوتبال بازی کند. حقیقی روی پنالتی گولسیانی عملکرد خوبی داشت 
و حتی توپ را هم لمس کرد، اما گل دوم روی اشتباه مستقیم او اتفاق 
افتاد و روی گل چهارم هم آثار سهل انگاری این دروازه بان به وضوح 
قابل مشاهده بود. یک نفر به حقیقی بگوید هیچ کس نباید فقط برای 

خودش فوتبال بازی کند. همه  چیز در خدمت تیم تعریف می شود.
5   ســرانجام اینکه »فوتبال« بازی فرصت هاســت. اگر از بختت 
درست اســتفاده نکنی، خیلی زود رویاهایت را از دست خواهی داد. 
امروز محمد عمری در شرایط 2سال پیش مهدی عبدی قرار گرفته 
است. پیش از این از عبدی به عنوان جوان اول پرسپولیس یاد می شد، 
اما او کار را جدی نگرفت و حالا سرنوشــتش به جایی کشیده که در 
پرسپولیس بدون مهاجم هم حتی به عنوان بازیکن ذخیره فرصت بازی 
به او نمی رسد. عمری هم باید به عبدی نگاه کند و عبرت بگیرد. او برای 

ادامه این مسیر، باید مصمم و باانگیزه بماند.

5برداشت از برد 5گله پنجشنبه پرسپولیس

بيمه عمر
از همان اواخر فصل گذشــته که هرازگاهي نوبت بازي 
به محمد عمري مي رسید، روشــن بود که این بازیکن 
استعداد قابل توجهي دارد و مي توان روي او حساب کرد. 
با این حال، دوران افزوده شدن عمري به ترکیب اصلي 
پرسپولیس و تبدیل شــدن او به مهره اي قابل اتکا براي 
سرخپوشــان، کمي بیش از حد طولاني شد. آنچه این 
روند را تسریع کرد، خروج غیرمنتظره یورگن لوکادیا از 
پرسپولیس بود؛ اتفاقي که همزمان با مصدومیت شیخ 
دیاباته، دست کادرفني را در خط حمله خالي گذاشت. 
به این ترتیب عمري به ارنج راه یافت و به خوبي پاســخ 
اعتماد یحیي گل محمدي را داد. او در نیمه دوم بازي با 
گل گهر گره کار را باز کرد و با یک شوت خوب که بیشتر 
ناشي از اعتمادبه نفس این بازیکن بود، دروازه را باز کرد. 
درخشش عمري در دیدار با نســاجي هم ادامه یافت؛ 
جایي که او 2گل بســیار خوب زد. در شرایطي که بازي 
با تســاوي یک-یک در جریان بود، محمد عمري روي 
تیزهوشي از پاس بد علیرضا حقیقي نهایت استفاده را برد 
و با یک ضربه تماشایي به سقف دروازه، گل دوم تیمش را 
به ثمر رساند. او براي اینکه نمایش بي نقصش در نیمه اول 
را تکمیل کرده باشد، چند دقیقه بعد هم پس از دریافت 
پاس خوب سعید صادقي و دریبل زدن علیرضا حقیقي، 

دروازه را باز کرد.
حالا پرســپولیس در حالي در 2هفته پایاني نیم فصل 
2پیروزي ارزشــمند به دســت آورده و فاتح دور رفت 
مسابقات شده که رد پاي پررنگ عمري در هر 2برد قابل 
مشاهده بوده است. این بازیکن 22ساله که با برافراشتن 
2دســتش به ســمت آســمان اولین و دلچسب ترین 
گل هایش براي پرســپولیس را جشن مي گیرد، یکي از 
آخرین محصولات آکادمي پرسپولیس است. مدت ها بود 
که تیم هاي پایه قرمزها خروجي قابل توجه و چشمگیري 
نداشــت، اما حالا عمري به خوبي در حــال خودنمایي 
اســت. با توجه به شرایط ســني این بازیکن و حجب و 
حیا و پشــتکاري که در او دیده مي شــود، شاید بتوان 
انتظار داشت که عمر درخشش عمري طولاني باشد و 
پرســپولیس براي مدت ها از درخشش یکي از فرزندان 

خانواده خودش لذت ببرد.
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رئال مادریــد همچنــان بــدون خریــد پنجره هــای 
نقل وانتقالاتی را پشت ســر می گذارد. آنهــا با اینکه در 
تابســتان 2 بازیکن جذب کردند، همچنــان کمترین 
رفت وآمــد بیــن باشــگاه های دیگــر در پنجره های 
نقل وانتقالاتی را دارند. صحبت از خرید جود بلینگام شده 
اما باشگاه دورتموند برای این بازیکن جوان انگلیسی مبلغ 
گزافی می خواهد. رئال مادرید سقف 110میلیون یورو 
با پاداش را برای خرید این بازیکن در نظر دارد. اگر خود 
بازیکن بخواهد خودش باید با دورتموند چانه بزند. باشگاه 
همچنین منتظر اســت ببیند تونی کروس خداحافظی 
می کند یا تمدید. اگر کروس درباره بازنشســتگی جدی 
باشد، باشگاه دنبال برناردو سیلوا از منچسترسیتی می رود؛ 

بازیکنی که می خواست در تابستان به بارسلونا برود.
رئال پس از صعــود پرزحمت در جــام حذفی مقابل 
یک تیم کاملا گمنام حالا باید به لیگ برگردد و مقابل 
تیم سختکوش ویارئال صف آرایی کند. هر دو رویارویی 
قبلی 2 تیم بدون گل به پایان رســیده اســت. ویارئال 
تاکنون 3 بــازی پیاپی مقابل یک تیــم خاص را بدون 
گل تمام نکرده اســت. حالا اونای امری که ویارئال را 

قهرمان لیگ اروپا کرده از این تیم رفته و در استون ویلا 
مشغول است و جای خود را به کیکه ستین، سرمربی 
سابق بارسلونا داده است. ویارئال از ژانویه2018 که در 
سانتیاگوبرنابئو برنده شده، هیچ یک از 9بازی آخر خود 
را در لالیگا مقابل رئال با پیروزی به پایان نبرده و 6بازي 
را باخته است. رئال در هیچ یک از 6مسابقه آخر خود در 
زمین ویارئال شکستی نداشته اما 5بازي را مساوی کرده. 
این طولانی ترین روند تساوی در زمین یک تیم در لالیگا 
برای رئال مادرید است البته به طور مشترک با 5تساوی 

بین سال های 1973 تا 1977 با رئال سوسیداد. 
رئال اولین مسابقه سال 2021 را به ختافه باخته بود. 
فقط یک بار سابقه داشته رئال 2 بار پیاپی اولین مسابقه 
ســال را ببازد؛ ســال1948 و 1949 که به آلکویانو و 
بارسلونا در اولین مســابقه ســال باختند. ویارئال در 
10 بازی اخیر خود مقابل تیم هایی از مادرید در لالیگا 
شکست نخورده است؛ 5برد و 5تســاوی. این بهترین 
روند بدون شکست آنها در برابر تیم هایی در یک منطقه 
خاص در این رقابت هاست. زیردریایی ها در 6بازی از این 

10مسابقه دروازه خود را بسته نگه داشته اند.

بارسلونا و رئال مادرید هر دو در جام حذفی مقابل تیم های گمنام به 
مشکل خوردند. رئال با تک گل رودریگو به زحمت بر کاسرنیو پیروز 
شد و بارســلونا مقابل تیم گمنام دیگري به نام اینترسیتی در وقت 
قانونی به تساوی 3-3رسید و با گل آنسو فاتی در وقت اضافه موفق 
به کسب جواز صعود به دور بعدی کوپادل ری شد. بازیکنی که مقابل 
بارسا هت تریک کرد و 3 بار بازی را به تســاوی کشاند، بیگانه نبود. 
اوریول سولدویلا پوچ، محصول لاماسیا و عضو تیم های پایه بارسلونا 
بوده است. او در ترکیب تیم تازه تاسیس اینترسیتی در پست هافبک 
راست بازی کرد و 3 بار دروازه تیم ســابقش را گشود. سولدویلا که 
متولد شهر بارسلونا است، در سال های 2018 تا 2020 در تیم های 
زیر 18 و زیر 19 ساله های بارسا حضور داشت و سابقه بازی زیرنظر 
ویکتور والدس در لاماســیا را دارد. ســولدویلا این فصل از تیم زیر 
21ساله های بیرمنگام راهی اینترسیتی شده است. این بازیکن جوان 
درباره هت تریک در این مسابقه خاص گفت: »از زمانی که به دنیا آمدم 
هوادار بارسا بودم. این اتفاق رؤیای من بود و از اینکه 2 گل زدم بسیار 
خوشحال بودم، به حدی که گل سوم را باور نمی کردم. از این بابت 
خیلی خوشحال هستم. قصد داشتم پیراهنم را با رافینیا عوض کنم 
اما حالا قصد دارم پیراهن دروازه بان سوم را بگیرم.« اوریول سولدویلا، 
نخستین بازیکن پس از کیلیان امباپه )فوریه 2021( است که مقابل 

بارسا هت تریک می کند.

  خبر خوب و بد برای بارسا
درباره بارسلونا یک خبر خوب و یک خبر بد منتشر شده؛ خبر بد این 
است که دادگاه TAD محرومیت لواندوفسکی را تأیید کرده است. 
مهاجم لهستانی پس از اعتراض به داور به مدت 4 جلسه محروم شده 
بود اما دادگاهی در مادرید این محرومیــت را لغو کرد و این بازیکن 

توانست در دربی کاتالونیا مقابل اسپانیول به میدان برود. حالا 3 جلسه 
محرومیت او تأیید شده که شامل بازی فردا مقابل اتلتیکو مادرید و 
2 بازی دیگر با ختافه و خیرونا می شــود. باشگاه اسپانیول نسبت به 
حضور این بازیکن در دربی کاتالونیا شکایت کرده است و اگر شکایت 
آنها نیز تأیید شود، بارسلونا این مسابقه را 3بر صفر خواهد باخت و 
یک امتیازی که در این مسابقه به دســت آورده، از دست می رود. به 
این ترتیب رئال مادرید با یک امتیاز بیشــتر از بارسا به صدر جدول 
لالیگا برمی گردد؛ البته اگر شکایت بررسی و به سود اسپانیول حکم 
داده شود. خبر خوب این است که رونالد آرائوخو پس از 3 ماه و نیم 
مصدومیت و دوری از فوتبال شرایط مسابقه را پیدا کرد و گل هم زد. 
او در دقیقه یک  دیدار دوستانه اروگوئه مقابل ایران که پیش از جام 
جهانی برگزار شد دچار آسیب دیدگی شدید شد و 109روز از فوتبال 

دور ماند. مصدومیت او در ران پا بود.

  وضع گلزنی خوب نیست
بارسا برای بازی فردا و 2 بازی دیگر لواندوفسکی را ندارد. نرخ گلزنی 
بارسلونا هم پایین اســت. با اینکه در بازی با تیم گمنام اینترسیتی 
4گل زدند، اما باز هم نرخ نســبت شــوت های روانه شده به سمت 
دروازه حریفان خوب نیست. برابر اسپانیول، بارسلونا 22 شوت زد که 
تنها یک گل به ثمر رسید، درحالی که در مقابل اینترسیتی، این تیم 
29 شوت زد که 4 توپ تبدیل به گل شد. بین باشگاه های بزرگ تنها 
نرخ گلزنی لیورپول با مهاجم گل نزن این تیم یعنی داروین نونیس 
بدتر از بارسلوناست. بارسلونا با هر 7.5 شوت گل می زند؛ لیورپول از 
هر 8.6شوت یک گل به ثبت می رساند، پاریس با هر 5.8 شوت گل 
می زند، بایرن با هر 6.3شوت یک گل به ثمر می رساند و سیتی با هر 

6.6 شوت یک گل می زند.

جیانلوکا 
ویالی، همسرش کاترین 

که در سال2003 با او ازدواج کرد و 

2 دخترش به نام های اولیویا و سوفیا را 

تنها گذاشت. پس از سینیشا میهایلوویچ 

و پله، ویالی سومین اسطوره ای است 

کــه در یک ماه اخیر تســلیم 
سرطان می شود.

در فوتبال انگلیس برنامه ها به این صورت است که منچسترسیتی و چلسی فردا برای سومین بار با هم 
بازی می کنند، درحالی که آرسنال و سیتی هنوز با هم بازی نکرده اند! چلسی در بازی رفت لیگ برتر که 
پریشب انجام شد و همچنین در جام اتحادیه به سیتی باخته و حالا شاید نوبت باخت در جام حذفی است. 
پریشب البته چلسی خیلی بهتر بازی کرد اما برای چهارمین بار پیاپی به سیتیزن ها باخت. با این نتیجه 
فاصله سیتی با آرسنال به 5امتیاز کاهش یافت و گواردیولا این فرصت را دارد تا در 2 بازی رودررو مقابل 
شاگرد سابق خودش صدر جدول را از آرتتا پس بگیرد. هوش مصنوعی پیش بینی کرده در پایان فصل 
سیتی و آرسنال هر دو 82امتیازی می شوند اما آبی های شهر منچستر با تفاضل گل بهتر قهرمان لیگ 
خواهند شد. براساس این پیش بینی منچستریونایتد و لیورپول در رده های سوم و چهارم قرار می گیرند 

و نیوکاسل و تاتنهام به لیگ اروپا می روند.

   خبر بد بــرای آبی های لنــدن مصدومیت 
2 بازیکن دیگر این تیم بود. با آسیب دیدگی رحیم 
استرلینگ و پولیسیک تعداد مصدومان این تیم 
به 10بازیکن و تقریبا یک تیم فوتبال افزایش یافت؛ 
بروخا، وسلی فوفانا، ادوارد مندی، ریس جیمز، 
انگولو کانته، لوفتوس چیک، میســن ماونت، بن 
چیلول، رحیم استرلینگ و کریستین پولیسیک.

   گل ریاض محرز، گل شماره150 من سیتی به چلسی 
بود. با این گل سیتی تنها 6گل در تقابل ها نسبت به 
چلسی کمتر دارد. ضمن اینکه منچسترسیتی تعداد 
بردهایش را در بازی های رودررو به 42برد رساند، در 

برابر 49شکست و 25تساوی.
   غیر از 4 شکست پیاپی آخر، چلسی در 5بازی 
از 6رویارویی آخر به سیتی باخته و تنها یک بار در 
ماه مه 2021 با توماس توخل موفق به شکست پپ 

گواردیولا شده.
   با پیروزی پنجشنبه شب برابر چلسی، حالا پپ 
گواردیولا در 35باری که با تیمش به لندن سفر 
کرده، تنها 7بار بازنده بوده؛ 23برد و 5تساوی. 
3 شکست از این 7شکســت مقابل چلسی رقم 
خورده و 4شکست مقابل تاتنهام به ثبت رسیده 
اســت. هیچ تیم دیگر لندنی موفق به شکست 

گواردیولا در پایتخت انگلیس نشده است.
   در 11 تقابل آخر تیم های چلســی و ســیتی 
هیچ تساوی به ثبت نرسیده است. در این میان 
منچسترسیتی 8بازی را برده و 3بازی را باخته 
که این تعداد برد بیش از بردهای آنها در 25بازی 
قبل تر است که 7برد، 4تساوی و 14شکست مقابل 

چلسی به دست آورده بودند.
   ســیتی حالا پس از بلکبرن )1993 تا 1996( و 
آرسنال )2020 تا 2023( ســومین تیمی است که 
چلسی را در 3 بازی پشت هم در خانه این تیم شکست 

می دهد. بازی امشب البته در ورزشگاه اتحاد است.
   بازی پنجشنبه مقابل چلسی به قدری بد پیش 
رفت که گواردیولا برای اولین بار در ســیتی از 
4بازیکن تعویضی استفاده کرد. تعداد تعویض های 
منچسترســیتی در 6 بازی قبلی در لیگ برتر؛ 
لیورپول )یک تعویض(، برایتــون )3تعویض(، 

لسترســیتی )2تعویض(، فــولام )3تعویض(، 
برنتفورد )یک تعویض(، لیدز )3تعویض( و چلسی 
)4تعویض(. جدا از ایــن گواردیولا برای اولین بار 
در این فصل، دست به 2 تعویض همزمان در پایان 
نیمه اول زد. او در دقیقه 60 محرز را به جای برناردو 
سیلوا و گریلیش را به جای فیل فودن وارد زمین 
کرد و 3 دقیقه بعد اولی گل زد و دومی گل ساخت. 
منچسترسیتی برای اولین بار در این فصل، روی 

همکاری کامل 2بازیکن تعویضی به گل رسید.
   آمار تهاجمی چلســی در فصل جاری؛ 20 گل 
)رده دوازدهم(، 8/18 امید گل خلق شــده )رده 
پانزدهــم(، 6/3 میانگین شــوت در چارچوب 
)رده چهاردهم(، 20 موقعیت مسلم گلزنی )رده 
ســیزدهم(، فاصله تا ســهمیه لیگ قهرمانان 

)10امتیاز(، فاصله تا منطقه سقوط )10امتیاز(.

  خرید جدید چلسی
تاد بولی، مالــک آمریکایی 
چلسی سرگرم خرید بازیکن 
اســت. پس از آنکه توافق با 
بنفیکا بر ســر انتقال انزو 
فرناندس به بن بست کشید، 
تلاش برای جذب مودریک جدی تر شد. بازیکن 
اوکراینی به شاختار دونتسک پیغام داده و اعتراض 
کرده که چرا او را به اســارت گرفته اند و اجازه 
پیوستنش به چلسی یا آرسنال را نمی دهند. در 
عوض، بولی یک  بازیکن دیگــر را خرید و با بنوا 
بادیاشــیل، مدافع موناکو قراردادی 7.5 ساله 
بست. مبلغ این انتقال 38 میلیون یورو بود. مالک 
جدید این باشگاه پس از جدایی رایگان رودیگر 
و کریستنســن تاکنون مبلغ 250 میلیون دلار 
برای خط دفاع تیم هزینه کرده و این بازیکنان را 
خریده است؛ فوفانا، کوکوریا، بادیاشیل، کولیبالی. 
مدت قرارداد خریدها و تمدیدهای جدید همگی 
بلندمدت است. چلسی 8 بازیکن با قراردادهای 
6ســال به بالا دارد؛ فوفانا تا تابســتان 2029 و 
کوکوریا، چالوبا، جیمز، برویا، اسلونینا، چوکوئمکا 

تا تابستان 2028.

نفس سیتی پشت سر آرسنال
به لطف چلسی فاصله منچسترسیتی با توپچی ها کم شد

بدون بازی بزرگ
دور ســوم جام حذفی فوتبال انگلستان از دیشب با یک دیدار 
بین اورتون و منچستریونایتد آغاز شد. فردا یک دیدار حساس 
بین  سیتی و چلســی برگزار می شــود و امروز هم بازی هایی 
نسبتا کم اهمیت تر در تقویم گنجانده شــده است. تاتنهام با 

پورتسموث، لیورپول مقابل ولوز و چند بازی کم اهمیت.

تاتنهام در بازی با کریستال پالاس به خودش آمد 
و نخستین برد پس از جام جهانی خود را به  دست 
آورد. در این پیروزی 4بر صفر هری کین 2 گل زد 
و خودش را با 15گل به ارلینگ هالند 21گله در 
صدر جدول نزدیک کرد. کاپیتان تیم ملی انگلیس 
عادت دارد به گل های رند. او عاشق عدد100 و مضرب هایش 
اســت؛ صدمین بازی لیگ برتری )2گل به واتفــورد - ژانویه 
2017(، دویســتمین بازی لیگ برتری )یک گل به وستهم - 
ژوئن 2020( و سیصدمین بازی لیگ برتری )2گل به کریستال 

پالاس - ژانویه 2023(.
   تاتنهام که 3 بــار در رقابت های جام حذفی موفق شــده 
پورتسموث را حذف کند، ســال2010 در نیمه نهایی همین 

رقابت ها به همین تیم باخت و از رسیدن به فینال باز ماند.
   با این حال، تاتنهام در 43بازی خانگــی در جام حذفی از 
تیم های خارج از لیگ ســطح اول فوتبال انگلیس شکســت 

نخورده است.
   پورتســموث هم پس از پیروزی 2برصفر بــر تاتنهام در 
نیمه نهایی جام حذفی در ســال2010، 4 بار به تیم های لیگ 
برتری خــورده و هر 4 بار بازی را باختــه و تنها یک گل به این 

تیم ها زده است.

لیورپول این فصل باید قهرمانی در لیگ برتر را 
فراموش کند. قرمزها در فصل گذشته تنها تیم 
اروپا بودند که تا پایان فصــل در همه رقابت ها 
حضور داشــتند. آنها 2 جام داخلی انگلیس را 
بردند اما لیگ برتر را در هفته آخر به من سیتی واگذار کردند و 
فینال لیگ قهرمانان اروپا را به رئال مادرید باختند. کلوپ باز 
هم بازیکنی را به دلیل مصدومیت از دست داده است. ویرجیل 
بین 2 نیمه بازی با برنتفورد دچار مصدومیت همسترینگ شد. 
او بازی امشــب مقابل ولوز، بازی با برایتون، چلسی و مسابقه 
احتمالی بعدی در دور چهارم جام  حذفی )28-29 ژانویه( را 
از دســت خواهد داد. لوئیس دیاس، دیوگو ژوتا و فیرمینو هم 

همچنان مصدوم اند.
   ولوز برای لیورپول حریف خاص و بدشــگونی اســت. در 
7رویارویی بین 2 تیم در جام حذفی، 5بار ولوز به پیروزی دست 
یافته، ازجمله 2 بار در فصل 17-2016 و 19-2018 که یورگن 

کلوپ سرمربی قرمزها بوده است.
   آخرین پیروزی لیورپول بر ولــوز در این رقابت ها به فوریه 

سال1952 برمی گردد؛ یعنی دقیقا 70سال پیش.
   با این حال، ولورهمپتون در 11بــازی از 13رویارویی آخر 
خود در همه رقابت ها از لیورپول شکست خورده است. هر دو 
بازی که مقابل این تیم تن به شکست نداده در چارچوب همین 

رقابت ها یعنی در جام حذفی بوده.
   لیورپول که مدافع عنوان قهرمانی اســت، در 4بار از 7بار 
آخری که با این عنوان در جام حذفی شرکت کرده، در دور سوم 
یعنی همین دور از گردونه مسابقات حذف شده که آخرین آنها 

در سال07-2006 مقابل آرسنال بود.
   این هفتمین باری است که ولوز با تیم مدافع عنوان قهرمانی 
روبه رو می شــود. در 4بار از این رویارویی هــا تیمی که از این 

مرحله صعود کرده، تا فینال هم پیش رفته.

برای دومین بار ســیتی توانست 3 بازی 

پشت هم را از چلســی در لیگ ببرد. 

نوبت نخست از دسامبر2009 تا 

سپتامبر2010 بود.

اولین بازی سال02
رئالی ها نمی خواهند براي دومین بار پیاپی سال نو را با شکست آغاز کنند

رئال مادرید مقابل 
ویارئال در ورزشگاه 

لاسرامیکا؛ 
23 بازی، 10 برد، 

10 مساوی، 3 باخت، 
37گل زده و 21 گل 

خورده.

بهترین گلزنان 
رئال مقابل ويارئال 

در خانه حريف؛ 
کریم بنزما )7 گل(، 
کریستیانو رونالدو 

)5گل(، کاکا )4گل(، 
گوتی )3گل( و رائول 

)3گل(.

با این همه ستاره، مهاجم و مدافع چرا ژاوی نمی تواند بازی 
خوبی از بازیکنان بگیرد؟

آیا این بارسلوناست؟

ربــاره  د
هــم  اینترســیتی  یــم  ت

موضوعــات جالبی وجــود دارد. این 

باشگاه تنها 6سال قدمت دارد از سطح ششم 

به سومین سطح فوتبال اسپانیا رسیده و فعلا 

در انتهای جدول لیگ دســته سوم دست وپا 

می زند. در واقع در هرم فوتبال اســپانیا، 

تیم اینترســیتی 68 رده پایین تر از 

بارســلونا قــرار دارد.

رافینیا 
یســتمین بـــازی  ب

خود را برای بارســلونا انجام 

داد؛ 14 بــازی اول )یــک گل و 

یک پــاس گل( و 6بازی اخیر 
)2گل و 3 پاس گل(.

سرطان هت تریک کرد
ویالی هم پس از 5سال مبارزه، تسلیم بیماری شد

جهان فوتبال یک تلفات دیگر هم داد و یکی 
دیگر از اسطوره های این رشته ورزشی از بین 
ما رفت. هنوز سوگواری برای پله تمام نشده، 
جیانلوکا ویالی پس از 5سال مبارزه با سرطان 
لوزالمعده، در سن 58 سالگی درگذشت. مهاجم 
سابق چلسی و یوونتوس در یورو2020 در کنار 
مانچینی قهرمانی در اروپا را با یار دیرین خود 
تجربه کرد و چندی پیش به دلیل ادامه درمان 
بیماری اش مجبور به کناره گیری از تیم ملی 
شد. مهاجم سابق ســمپدوریا و یوونتوس، 
59 بازی ملی برای ایتالیا انجام داد و 16 گل به ثمر 
رساند. ویالی با آتزوری در جام جهانی 1986 و 

1990 حضور داشت.
ویالی فوتبالش را در سال 1980 در کرمونزه، 
تیم شهرش شروع کرد. او 4 سال بعد راهی 
سمپدوریا شد تا به مدت 8 سال، دوران اوج 
فوتبالش را در این تیم سپری کند. زوج ویالی 
در خط حمله سمپدوریا، روبرتو مانچینی بود 
و همین مسئله باعث شد تا آنها به دوستانی 
صمیمی تبدیل شــوند. ویالی در قهرمانی 
سمپدوریا در سری آ فصل 91-1990 و راهیابی 
به فینال لیگ قهرمانان اروپای 1992 نقشی 
ویژه ایفا کرد. او در تابستان 1992 با انتقالی 
16.5 میلیون یورویی به یوونتوس پیوست 

و در ســال 1996 به عنوان کاپیتان آخرین 
جام قهرمانی یــووه در لیگ قهرمانان اروپا 
را بالای ســر برد. ویالی در سال1996 راهی 
چلسی شد. این اســطوره مثل رود گولیت 
در اواخر دوران بــازی اش همزمان هدایت 
چلسی را هم در دست گرفت. او از 1996 تا 
1999 در 88 بازی، 40 گل برای این تیم زد و از 
فوریه1998 تا سال1999، 3جام برای این تیم 
به عنوان مربی به دست آورد. ویالی در 19 سال 
فوتبال خود، 673 بازی در سری آ، لیگ برتر 
و جام های اروپایی انجام داد و 259 گل به ثمر 
رساند. او با لباس تیم ملی ایتالیا یک عنوان 
ســومی جام جهانی 1990 را کسب کرد. او 
همچنین با تیم زیر 21 ساله های ایتالیا، یک 
نایب قهرمانی و عنوان سومی در مسابقات 
قهرمانی زیر 21 سال اروپا در سال های 1984 

و 1986 به دست آورد.

   افتخارات ویالی
 2 قهرمانی سری آ با سمپدوریا 
و یووه، یک لیگ قهرمانان اروپا 
)یووه 96-1995(، یک سوپر 
جام اروپا )چلســی 1998(، 

یک جام یوفا )یووه 1992-93(، 
 2 جام برنــدگان )ســامپدوریا
90- 1989 و چلسی 1997-98(، 
یک جام حذفی انگلیس )چلسی 
97-1996(، 4 جــام حذفی 
ایتالیا)یک قهرمانــی با یووه و 

3قهرمانی با سمپدوریا(، یک جام 
اتحادیه انگلیس با چلسی و 2 سوپرجام 

ایتالیا.
  او به عنوان مربی در چلسی یک 

جام حذفی و یک سوپرجام انگلیس را نیز 
به دست آورد.
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نمک گندید؟

به والیبالی ها اعتماد کنیم

سکوت مشکوک در مقابل شرط بندی

پشت خط زن
جمشید حمیدی | كارشناس والیبال
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 1- پارچه بریده شده به اندازه 
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2- گوشــت را به آن كشیده و 
كباب كنید- نگهبان شتران- 
نام چندتن از پادشاهان فرانسه 

بود
3- صافی- وجود ندارد- سفید 

مایل به زرد
همیشــه-  فــرار-  راه   -4

كرایه دهنده چهارپایان
5- سهولت- پیغمبر- تعجب 

زنانه
6- بندگــی- افیــون- نامی 

دخترانه
7- مســیحیان- چاق و فربه- 

رهبر حزب
8- ماه خورشــید!- نخستین 
قهرمــان جام جهانی فوتبال- 

خانه بزرگ
9- خواهش های نفسانی- باران 
منجمد- گیاهــی برای درمان 

سرفه و گلودرد
10- دستگاه آرد كردن غلات- 
سیاهی لشکر سینمایی- ریشه

11- نــت ســوم- تصــور و 
خیال- نوعی فــراورده قندی 

سرخ كردنی
12- سرتاسر- گرز آهنی- میوه
13- ســوره پانزدهــم قرآن- 

گردنده- جست و جو
14- ریخته شــدن- حامی- 

دانشگاهی قدیمی در آمریکا
15- این میوه مقاومت بدن را 
در مقابل ســرماخوردگی بالا 

می برد- بدون اطلاع قبلی
  

عمودی:
1- نشــانه اختصاری »قیاس 
كنید«- چشــم انداز- دارای 

حركت
2- نوعی بیسکوئیت سبک- از 
سریال های نوستالژیک كودک 
و نوجــوان ســاخته كیومرث 

پوراحمد
3- به تازگی- الهه عشــق در 
اساطیر یونان- بر جوانان عیب 

نیست
4- چراغ آویز تزیینی- هر بخش 

یک مجموعه- بخیل
5- وجود دارد- شعبه ای از نژاد 

سفید- از یاران امام  علی)ع(
6- قومی از نژاد آریایی- مقام و 

منزلت- به طور ناگهانی
7- خالی نیست- گفت وگوهای 

فیلم- علاج كردن
8- پــروردگار مــا- همایش 
علمــی- در بیان علــت به كار 

می رود
9- زمان ســنج- دارای بــوی 

بسیار بد- روز گذشته

10- الفت- فراموشکار- قریه
11- ثروتمند شــدن- ظرفی برای 

كوبیدن- اسب
12- شکســتن آن هنر نیست- در 
قدیم به درجه سرهنگی می گفتند- 

انتقال صفات از والدین به فرزندان
13- گلی آپارتمانی- جریان متناوب 

برق- تشخیص دادن
14- نمایشنامه ای از یوجین اونیل، 

نویسنده آمریکایی- بلند قامت
1515- اكسیر- شوفر- زیر پا مانده

رهمزمزصقانهد
كيلشسرپدژاروا
اديوتيلبدوبان

براقتارسرياز
يوكريسگسده
ژنالكيمتاواگم
هنبليلاهماهيا
لاوزنااسيكنن
نوتاشقرشممگنا

دايرتاامنگنرد
يتنوسيداات
رمرمتختمادنا
اپزيتاكسزميسو
يلهاكميحراكتا
زوليرتردانهن
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

352976814
469581723
871342659
594268137
728193546
136754298
683425971
915837462
247619385

متوسط

2  8  5     
     6 8  3
 1    3  9 2
  2     7 8
         
5 7     4   
9 5  8    2  
1  4 7      
    4  1  5865391724

347265981
291487365
752843196
439176852
186529437
578634219
624918573
913752648

ساده

متوسط

238159647
495276813
617483592
362514978
841397256
579628431
956831724
124765389
783942165

سخت

3     6    
  9 5   7   
  1  4     
   2    3  
7  8    5  6
 3    4    
    2  9   
  5   7 4   
   6     5

ساده

8   3  1   4
  7 2  5 9   
 9   8   6  
 5 2    1 9  
4        2
 8 6    4 3  
 7   3   1  
  4 9  8 5   
9   7  2   8

صدای گمشده تختی
عکس ها و فیلم های متعددی از مرحوم تختی تا به حال دیده شده 
ولی هیچ گاه صدایی از او شنیده نشده است. یک بار بابک، فرزند 
جهان پهلوان تختی در این باره گفته بــود: »هیچ صدایی از پدرم 
نیست و دوســت دارم صدای او را بشــنوم.« حالا در 17دی ماه، 
سالروز مرگ غلامرضا تختی یک فایل صوتی مربوط به بازی های 
المپیک1964 در موزه كمیته ملی المپیک رونمایی خواهد شد. 
علی اكبر محمدی بقا از پیشکســوتان عرصه رسانه و ورزش طی 
دیدار با محمود خسروی وفا، رئیس كمیته ملی المپیک، تنها صدای 
باقیمانده از مرحوم  تختی را به نیابت از شادروان عطاءالله بهمنش 
به موزه ملی ورزش، المپیک و پارالمپیک اهدا كرد.  محمدی بقا در 
این باره گفت: »حدود یک سال قبل از درگذشت عطاءالله بهمنش، 
ایشان نوار ریل این صدا را به من داد و از من خواست در زمانی كه 
موزه ملی ورزش سروسامان گرفت و امکان استفاده برای عموم 
مردم فراهم شــد، صدای ماندگار مرحوم تختی را به موزه ملی 
ورزش اهدا كنم.« شنیده می شــود این فایل صوتی بسیار كوتاه 
از صحبت  های مرحوم تختی یک جمله 5كلمه ای است. مشخص 
نیست چطور این فایل صوتی به كل از آرشیو رادیو خارج شده و 

سایر فایل ها مربوط به مصاحبه  تختی دست چه كسی است.
 

طغیان عباس جدیدی
شکست كامران قاسمپور در یک وزن بالاتر در  جام جهانی مقابل 
كایل اسنایدر سبب شد تا مربی تیم ملی استراتژی حضور او در 
یک وزن بالاتر را با حضور عباس جدیدی در وزن 130كیلوگرم 
مقایسه كند. همین مسئله واكنش تند جدیدی را در پی داشته . او 
به ایسنا گفت: »بگذارید دردم در سینه ام بماند! كجا رسول خادم 
رنگ پیراهن تیم ملی را می دید؟ كجا علی حیدری خواب تیم ملی 
را می دید؟ باید جوركش آقایان می شدیم. همه آنها مدال هایشان 
را مدیون من هستند اما این وسط عباس جدیدی گوشت جلوی 
توپ شد! 5مدال نتوانستم بگیرم. مدال هایم نقره و برنز شد. من 
به عنوان كسی كه ته این كار را می داند چیست، باید بنشینم با 
قاسمپور صحبت كنم . مگر می شود كسی را اجبار كرد؟ می رود 
روی تشک خراب می كند و برمی گردد، همان كاری كه قاسمپور 
كرد.« جدیدی به المپیک سیدنی هم اشاره كرد و گفت: »نباید 
بنشینند برای منافع خودشان روی اینها تصمیم گیری كنند. آقای 
برزگر، آقای خادم و صنعتکاران آمدند امیر خادم را یک جوری وارد 
تیم ملی در المپیک سیدنی كردند و نتیجه اش این شد كه نه امیر 
خادم مدال گرفت، نه علی حیدری و نه من. درصورتی كه دست 
به ما نمی زدند هم علی حیدری طلا می گرفت و هم من. 2طلای 
المپیک سیدنی را این آقایان با تصمیم گیری غلط به باد دادند. 
زوركی می خواستند پرچم را دست امیر خادم بدهند تا 4المپیکی 
شود اما 3وزن را نابود كردند.« پیش تر میرعمادیان مربی تیم ملی 
با دفاع از حضور كامران قاسمپور در وزن 97كیلوگرم عنوان كرده 

بود می خواستیم او را برای المپیک محک بزنیم!

در حد فاصل نیم فصل اول و دوم لیگ برتر تعدادی از مربیان قربانی 
شــدند. آنها با این توجیه كه در دور رفت خوب نتیجه نگرفته اند 
كنار رفتند تا مدیران باشگاه با تغییرات به تیم ها شوک وارد كنند، 
هرچند فعلا كه نتیجــه لازم را نگرفته اند. به هــر حال به تازگی 
شایعه شده كه 2مربی دیگر هم روزهای آینده باید جای خود را به 
نفرات دیگر بدهند. اما نکته عجیب تر این است كه یکی از مربیان 
بركنار شده مدعی است 2ناظر با سفارش یک مربی خاص، دلیل 
بركناری اش شده اند. او حتی مدیرعامل باشگاه را هم گواه این ادعا 
گرفته است. اگر  این موضوع واقعیت داشته باشد باید بگوییم هر 

چه بگندد نمکش می زنند وای به روزی كه بگندد نمک!

محمدرضا داورزنی در ریاست فدراسیون والیبال ماند و می خواهد 
رئیس كنفدراسیون آسیا شود. ایران یکی از تیم های مطرح آسیا 
است و باید هم ریاست این كنفدراسیون به یک ایرانی برسد و بعید 
هم نیست كه این اتفاق بیفتد اما فدراســیون ایران هم نباید رها 
شود. داورزنی 10ماه فرصت مدیریت در فدراسیون والیبال ایران را 
دارد. به داورزنی و همکاران او توصیه می كنیم كه در این مدت چند 
جوان تحصیل كرده والیبالی را هم پرورش دهند و برای مدیریت 
فدراسیون آماده كنند تا این فدراسیون و این رشته به دست افراد 
غیرمرتبط كه ادعا می كنند دایه مهربان تر از مادر هستند، نیفتد. به 

والیبالی ها اعتماد كنیم جای دوری نمی رود.

دوباره بحث شرط بندی در لیگ برتر والیبال مطرح شده است. 
گفته می شود یکی از سایت های شرط بندی، 2بازی از هفته 
گذشته لیگ را پوشش داده بود. ســایت های شرط بندی نه 
فقط روی برد و باخت، كه روی تعداد و نتایج ست ها، امتیازات 
و... شرط می بندند و بعضی از بازیکنان هم با گرفتن پول طبق 
خواسته این سایت ها بازی می كنند. از 3-2 فصل پیش بعضی 
از مربیان به قضیه مشــکوک شــدند و حتی یکی از مربیان 
لیگ یکی مدارک مستندی علیه بعضی از بازیکنان ارائه كرد. 
او حتی یکی از پاسورها را هم غافلگیر كرد و با فیلم و مداركی 
كه داشت، شکوائیه ای هم تهیه كرد. اما به نظر می رسد اراده ای 

برای جلوگیری از این اتفاق نیست.

حدادی بسکتبال را 
ناامید کرد

باز هم صعود تیم ملی به جام جهانی 2023 به مشکل خورد. آشیل پای 
کاپیتان تیم دیروز جراحی شد و او در بازی با چین و ژاپن احتمالا غایب است

بسکتبالی ها هنوز از پیروزی چهارشنبه شب شهرداری 
گرگان در لیگ غرب آسیا سرخوش بودند كه یک 
خبر آنها را شوكه كرد؛ حامد حدادی مصدوم 
شد. عصر چهارشــنبه بعد از مدت ها یک 
پیروزی قاطعانه در بســکتبال ایران 
به دســت آمد. شــهرداری گرگان 
در لیگ غرب آســیا، نفت عراق را 
كه با داشــتن 2 بازیکن خارجی، 
شکســت ناپذیر به نظر می رســید 
110 بــر 69 در تهران شکســت داد. 
این پیروزی هم گرگانی هــا را به صعود از 
گروه امیدوار كرد و هم غرور بســکتبال را 
كه با شکست های بد در ماه های گذشته 
جریحه دار شده بود، اندكی التیام بخشید. 
اما این خوشی هم خیلی طول نکشید. چند 
ساعت بعد از این بازی، حدادی در چین به 
میدان رفت و با آشیل پاره زمین را ترک كرد. 
این اتفاق شــوک بزرگی به بسکتبال ایران 
وارد كرد. با اینکه هنوز وضعیت حدادی 
مشخص نیست اما احتمال اینکه او 
بتواند در اسفندماه تیم ملی را 
همراهی كنــد، خیلی كم 

است.
ایــــــران درگیــر 
پنجره های انتخابی 
جام جهانــی 2023 
اســت. درحالی كه 
سهمیه های آسیا در 
مقایسه با دوره های 
قبل افزایش پیدا كرده 
اما ایرانی ها كه سابقه 
قهرمانی در قاره را دارند، 

حالا برای اینکه در جمع 8تیم آسیایی باشند، به مشکل 
خورده اند. ایران اسفندماه در پنجره ششم 2بازی حساس 
مقابل چین و ژاپن دارد. تجربه پنجره های قبلی نشان داده، 
هر بار كه حامد حدادی در تركیب تیم نبوده، تیم به مشکل 
خورده. و حالا آســیب دیدگی بدموقع حامد، وضعیت را 

نگران كننده تر از قبل كرده است.
حدادی در لیگ چین و برای سیچوآن بازی می كند. تیم 
او چهار شنبه شب بازی داشت و حدادی در 19دقیقه ای  كه 
به میدان رفت با آماری كه ثبت كرد، یکی از بهترین های 
تیمش بود. اما این بازی پایان خوشــی برای او نداشت. 
طبق خبری كه سایت فدراســیون منتشر كرده، پاشنه 
آشیل او آســیب دیده و قرار بود دیروز جراحی كند. بعد 
از جراحی وضعیت او مشخص می شود اما پیش بینی این 
است كه حدادی تا اسفندماه نمی تواند به شرایط ایده آل 
برسد. سعید ارمغانی سرمربی تیم ملی مطمئن است كه 
حدادی به بازی ها نمی رسد. او به ایسنا گفت: »چیزی كه 
مشخصا می دانیم، حامد قطعا به پنجره ششم انتخابی های 
جام جهانی نمی رسد و این اتفاق خوبی نیست. با این حال 
هدف اصلی و اولویت ما ســلامت ملی پوشان است كه 
امیدواریم هرچه سریع تر حدادی سلامت خود را به دست 
بیاورد. تا جراحی انجام نشود و دكترها نظر خود را ارائه 
نکنند، زمان بازگشت او به مسابقات مشخص نخواهد شد. 

فعلا نمی دانیم آشیل او تا چه میزان دچار پارگی است.«
حدادی، كاپیتان تیم ملی، جایگزین مطمئنی ندارد. هر 
چند خود او هم با بالا رفتن سن، با افت جسمانی روبه رو 
است و گفته می شد اگر تیم ملی به جام جهانی برسد، او 
در همین جام از تیم ملی خداحافظی می كند، با این حال 
در پســت خودش بهترین بود. در این شرایط ارمغانی و 
تیم ملی كار ســختی دارند. آنها بعد از نیامدن استرالیا 
به ایران و باخت فنی استرالیا در پنجره پنجم، به گرفتن 
سهمیه امیدوار شده بودند اما حالا دوباره ناامیدی به تیم 

بازگشته است.



آلودگی هوا که این روزها جریان 
زندگی را در تهران دچار اختلال 
کرده و ســلامت شهروندان را 
در معرض تهدید قــرار داده 
محصول بی توجهی دولت هایی 
است که اهمیت توســعه ناوگان حمل ونقل عمومی 
و ضرورت از رده  خارج کردن خودروهای فرســوده و 
موتورسیکلت های آلاینده را جدی نگرفتند. در این 
دوره تلاش می شــود با رفع کاستی ها و کمبودها در 
حوزه حمل ونقل عمومی گامی در راســتای کاهش 
معضل آلودگی برداشته شود و قطعاً یکی از راهکارهایی 
که در این امر مهم می تواند مؤثر باشد )کاهش آلودگی 
هوا(، استفاده از وسایل نقلیه برقی اعم از موتورسیکلت، 
خودروی  سواری، اتوبوس و حتی وسایل نقلیه باری 
به جای ناوگان آلاینده و فرســوده شخصی، عمومی 
و باربری اســت. طبعاً وســایل حمل ونقل عمومی 
به دلیل پیمایش چندین برابری نســبت به وسایل 
نقلیه شخصی اولویت بیشتری در مسیر برقی شدن 
دارند و ضروری اســت در این حوزه اقداماتی صورت 
گیرد. ازاین رو استفاده از اتوبوس برقی، تاکسی برقی، 
موتورسیکلت برقی، اسکوتر برقی، دوچرخه برقی و 
ال  آرتی در برنامه های مصوب سال جاری و همینطور 
برنامه چهارم چهار ساله توسعه شهردار تهران که در 
مراحل تصویب شورای شهر قرار دارد، به عنوان یک 
رویکرد اساســی و مهم، موردتوجه قرار گرفته است؛ 
اما اولویت بندی آن برای اجرایی شدن باید براساس 
مطالعات و نیاز شهر و شهروندان باشد. درخصوص هر 
یک از مدهای حمل ونقل عنوان شده باید سیاست های 
مشخصی اتخاذ کرد. باتوجه  به قیمت حداقل دوبرابری 
وسایل نقلیه برقی نسبت به وسایل مشابه با سوخت 
بنزین و گازوئیل، ترجیح اول مدیریت شهری )شورا 
و شهرداری( تأمین کســری ناوگان فعلی و به  دنبال 
آن، جایگزینــی تدریجی ناوگان برقــی خواهد بود. 
البته این شــامل موتورسیکلت ها نمی شــود و باید 
به طورجدی و بدون مماشــات ترویج موتورسیکلت 
برقی پیگیری شــود. همچنین درخصوص LRT و 
تراموا، تصمیمات هیجانی نخواهیم گرفت و تا مادامی 
که مطالعات ترجیح پذیری، این دو سیستم را نسبت 
به اتوبوس برقی و مترو اثبات نکند، اقدام نمی کنیم 
و در این مورد، همه  چیز به آثــار و نتایج تحقیقات و 
مطالعات به عمل آمده وابسته خواهد بود. به هرحال 
شــهرداری تهران در دوره جدید قصد دارد تحولاتی 
در تهران ایجاد کند که بخشی از آنها مربوط به حوزه 
حمل ونقل عمومی با تمرکز روی برقی شدن این وسایل 
اســت. ورود اتوبوس های برقی، موتورسیکلت های 
برقی و تاکســی های برقی و هیبریدی با حمایت از 
بخش خصوصی در سرمایه گذاری و ترویج این نوع از 
وسایل در کلانشهری چون تهران، ازجمله برنامه های 
شهرداری تا پایان سال 1404 است و احجام )ابعاد و 
ظرفیت( هر یک از وسایل نقلیه در برنامه چهار ساله 

چهارم قطعی خواهد شد. 

زینبزینالزادهگزارش
روزنامه نگار

 ناوگان اتوبوسرانی
 در اولویت برقی شدن

برقیشدنتهران
پساز2دهه

 برقی شدن وســایل نقلیه، 
گزینه مناسبی است که اگر 
ناوگان حمل ونقل در شرایط 
ایده آل قرار داشــته باشــد، 
می توان به آن فکر کرد. وقتی 
ناوگان حمل ونقل عمومی در کلانشهری چون تهران 
فرســوده و بخش اعظمی نیاز به اورهال دارد، فکر 
کردن و سرمایه گذاری روی موضوع برقی شدن این 
ناوگان اصلا منطقی نیست اما به هر حال دنیا حرکت 
به سمت و سوی برقی شــدن ناوگان حمل ونقل را 
شروع کرده و چاره ای جز قدم گذاشتن در این مسیر 
نیســت. چرا که آلودگی هوا در پایتخت به بحران 
تبدیل شده و برقی شــدن این ناوگان می تواند در 
کاهش آلاینده ها بسیار تأثیر گذار باشد. علاوه بر این، 
برقی شدن ناوگان حمل ونقل اعم از  انبوه بر، موتور و... 
در مصرف بهینه سوخت هم مؤثر است و می تواند 
میزان مصرف سوخت های فسیلی را به حداقل برساند 
که همین امر سبب حفظ منابع می شود. با توجه به 
شــرایط کنونی تهران)گره های ترافیکی و آلودگی 
هوا( مدیریت شهری دغدغه مند است و برای استفاده 
از ناوگان برقی مانند اتوبوس، برنامه ریزی کرده است 
و در راستای کاهش آلایندگی موتورسیکلت های 
کاربراتوری هــم تصمیم دارد تــا موتورهای برقی 
را جایگزین کند. درخصوص اســکوترهای برقی، 
نه تنها در تهران بلکه در دنیا به دلیل مهارت و حفظ 
تعادل، چالش هایی وجود دارد و از این رو نمی توان 
خیلی برای آینده این مــد حمل ونقلي امیدوار بود. 
مدیریت شهری برای موفقیت در حوزه برقی کردن 
موتورســیکلت ها باید از تمهیداتی چون اقساط و 
تخفیف استفاده کند که به دلیل عدم اطلاع رسانی 
درست، به نظر می رسد برنامه مشخصی در این حوزه 
وجود ندارد و اگر هســت باید به شیوه های درست 
اطلاع رسانی شــود تا مورد اقبال عموم مردم قرار 
گیرد. در کل می توان اینطور جمع بندی کرد که دنیا 
در مسیر پیشرفت است و امیدواریم بتوانیم علاوه 
بر برقی کردن ناوگان حمل ونقل عمومی)اتوبوس، 
تاکســی، موتور و...(، خودروهای شــخصی را هم 
هیبریدی کنیــم، چرا که اتحادیه اروپــا در برنامه 
اولیه سال2030 را برای خروج سوخت های فسیلی 
از چرخه منابــع انرژی تعیین کرده بــود اما اخیرا 
با تغییر در برنامه ها ســال2025 را بــرای این امر 
هدفگذاری کرده و با شرایط کنونی، به نظر می رسد 
در کلانشــهری چون تهران بیــش از 2دهه طول 
می کشــد تا به این هدف؛ یعنی برقی شدن وسایل 
نقلیه و خروج سوخت های فسیلی از چرخه منابع 
انرژی دســت یابیم. البته که کاري بسیار سخت و 

دشوار است، اما غیرممکن نیست.
*کارشناسحملونقلشهری

نگاه
سیدجعفرتشکریهاشمی
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورا
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ترافیک و آلودگی هوا گریبانگیر بسیاری از شهرهای دنیا شده است؛ 
2 معضلی که فقط مختص تهران و دیگر کلانشهرهای ایران نیست. 
در این میان، دولت ها و مدیران کشــورها و شهرهایی توانسته اند 
تا حد زیادی این دو مشکل را کمرنگ کنند که 2اقدام ویژه را در 
دستور کار قرار داده اند؛ افزایش میزان ناوگان حمل ونقل همگانی 
و استفاده هرچه بیشتر از خودروهایی با فناوری های نوین، سوخت 
پاک مثل خودروهای برقی و هیبریدی. البته که هوشمندسازی 
و توسعه خدمات الکترونیک هم بدون شک، دیگر راه حل اساسی 
خلاص شدن شهرها از مشــکلات ترافیکی و آلودگی هواست؛ اما 
واقعیت نشــان می دهد که حالا حالاها نمی توان انتظار ترددهای 
بســیار پایین را در خیابان ها و بزرگراه ها  داشــت. خودروها، جزء 
جداناپذیری از سبک زندگی امروزه شده اند و این فناوری ها هستند 
که به داد بشر می رسند. پس شــهرهایی که بتوانند تعداد وسایل 
نقلیه ای را که منبع انرژی  شــان پاک است  جایگزین خودروهای 
بنزینی کنند، موفق تر در این راه لقب می گیرند؛ شهرهایی که برای 

مردم، سکونت پذیرتر هستند.
با وجود همه اینها، تمام کشورها و شهرها در استفاده از وسایل نقلیه 
پاک و برقی در ابتدای مســیر قرار دارند؛ حتی شهرهایی که طی 
سال های اخیر بر قله رده بندی سکونت پذیری تکیه زده اند. نشان 
به این نشان که اگرچه اشتوتگارت آلمان، چند سالی می شود جزو 
برترین شهرها  از نظر اســترس پایین قرار می گیرد اما شهردارش 
اصلی ترین چالش را خودروهای گازوئیلی و احتراقی عنوان می کند 
و می گوید برای داشتن آسمان پاک، نیازمند بهره گیری بیشتر از 
وسایل نقلیه پاک و برقی هستند؛ موردی که خیلی دیگر از شهرداران 
دنیا هم اعلام می کنند. یکی از چاره های تهران در مقابله با آلودگی 
هوا و ترافیک، توسعه ناوگانی اســت که از انرژی پاک بر پایه برق 
استفاده می کنند؛ موردی که مدیریت ششم شهر تهران از آن غافل 
نشده اما برای تحقق برنامه هایش نیاز به همراهی سایر دستگاه های 
مسئول دارد. به قولی از قدیم گفته اند یک  دست صدا ندارد و درست 
مثل آلودگی هوا که 23دستگاه و نهاد برای کنترل و کاهش این 
بحران، وظایفی به عهده دارند، برای جایگزین شدن اتوبوس های 
فرسوده با اتوبوس های تمام برقی و موتورسیکلت های کاربراتوری با 
موتورهای برقی، افزایش تعداد تاکسی های هیبریدی، دوچرخه ها 
و اسکوتر برقی و حتی راه اندازی ال آرتی )تراموای برقی( خیلی های 
دیگر باید به کمک شهرداری تهران و تیم های دانش بنیان کشور 

بیایند. مقصد اتوبوس های تمام برقی کجاست؟

آماروارقامیدربارهبرقیشدنناوگاناتوبوسرانیتهران
در بیست و پنجم فروردین امسال، 2دســتگاه اتوبوس تمام برقی 
به مدت 3روز »طرح آزمایشــی اتوبوس برقی در شهر تهران« را 

درمسیر میدان جمهوری به میدان بهارستان اجرا کردند.
اولین قدم برای برقی کــردن ناوگان حمل ونقــل عمومی، ورود 

50دستگاه اتوبوس تمام برقی با مشارکت بخش خصوصی است.
برنامه ریزی های لازم برای تهیه و به کارگیری 50دستگاه اتوبوس 
برقی به منظور فعالیت در خط میدان بهارستان – میدان جمهوری 
به طول 4/5کیلومتر با مشارکت بخش خصوصی صورت پذیرفته 
است. مصوبه ها و مجوزهای مورد نیاز برای ورود اتوبوس های برقی 
بخش خصوصی به ناوگان حمل ونقل عمومی با همکاری و همراهی 
اعضای شورای اسلامی شهر تهران و همچنین هیأت دولت محقق 
و موانع موجود تقریبا برطرف شــد. در مجمــوع صحبت از ورود 

900دســتگاه اتوبوس برقی به ناوگان حمل ونقل عمومی شهر 
تهران است. این 900دستگاه قرار است به روش های مختلف ازجمله 
مشارکت بخش خصوصی، اتوبوس های واگذار شده توسط دولت و 

وزارت کشور، شهرداری تهران و... تامین شود.
با توجه به اینکه برای شروع فعالیت اتوبوس های برقی چند شرکت 
و کارخانه و ارگان و نهاد در بحث ورود قطعات، تولید و ســاخت، 

صدور مجوز و پلاک کردن اتوبوس ها دخیل هستند و مدیریت و 
برنامه ریزی در این زمینه به طور کامل و صرفا با شهرداری تهران 
نیست. پس از گذشت چندسال سرانجام تا قبل از پایان سال جاری 
اتوبوس های برقی وارد ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت خواهند 

شد.

300هزارموتوربرقیدرراهند
شهرداری تهران از حدود 6ماه قبل روی مسئله موتورسیکلت ها 
تمرکز کرده است. شهرداری تهران در فاز اول قرار است 500دستگاه 
موتورسیکلت کاربراتوری شرکت پست را به موتورسیکلت های 
برقی تبدیل کند که در یکی از شــنبه های امیــد و افتخار از این 
موتورسیکلت ها رونمایی خواهد شــد. براساس تفاهمنامه ای که 
با بانک قرض الحســنه مهر ایرانیان به امضا رسیده است، به زودی 
تسهیلات 30 تا 100میلیونی برای خرید موتورسیکلت های برقی 
در اختیار متقاضیان قرار خواهد گرفت. قرار است حدود 300 هزار 
موتورسیکلت برقی به صورت تســهیلات به مردم فروخته شود. 
شهرداری با بانک عامل به نتیجه رسیده  تا ۸0 درصد هزینه خرید 
به صورت وام 4 درصدی در اختیار متقاضیان قرار گیرد. تلاش شده 
تا این موتورسیکلت ها از ظرفیت تولید داخلی تأمین شود.  با توجه 
به دریافت تأییدیه های سازمان استاندارد، پیش بینی می شود که از 
خرداد سال آینده ارائه تسهیلات و تحویل این موتورها آغاز شود.  
اولویت برای ارائه تسهیلات موتورسیکلت هایی است که در شهر 

کار می کنند.

موتورهایشهریبایدبرقیباشند
یک کارشناس حمل ونقل شــهری در این باره می گوید: » دلایلی 
چون مسائل اقتصادی، به ویژه در ســال های اخیر، سبب افزایش 
تقاضا برای موتورسیکلت شده اســت و امروز شاهد هستیم از این 
وسیله در حوزه بار و مسافر و به طورکلی کسب وکار استفاده می شود. 
وسیله نقلیه ای که عمدتاً کاربراتوری است و از این رو آلایندگی های 
زیست محیطی )آلودگی هوا( و صوتی دارد. به همین دلیل از سوی 
سیاستگذاران و مدیران شهری، عنصري نامطلوب در شهرها ازجمله 
تهران، محسوب می شود و تردد آن در شهر به یک معضل تبدیل 
شده است. «  سیدسعیدسادات موسوی،  می افزاید: »برای رفع این 
مشکل نیاز است تا جنبه های مختلف آن مدنظر قرار گیرد. چرا که 
بسیاری از کسب وکارها با این وسیله انجام می شود و محدودکردن 
تردد آن، ممکن است به معیشت شهروندان آسیب بزند. در شرایط 
ایده آل اقتصادی، کاهش سهم تردد موتورسیکلت  در معابر، بهترین 
گزینه است، اما در وضعیت کنونی حاکم در تهران این کار عملی 
نیست و باید تدبیر دیگری اندیشیده شود. نخستین گام این است که 
موتورسیکلت به عنوان وسیله نقلیه در محیط شهری پذیرفته شود، 
چرا که پس از آن می توان برای کاهش آثار زیست محیطی اقدام کرد 
که قطعاً این امر با برقی شدن موتورسیکلت ها محقق خواهد شد. زیرا 
موتورهای برقی از یک سو آلایندگی کمتری دارند و از سوی دیگر 
به دلیل سرعت پایین آســیب پذیری حداقلی برای راکب و عابران 
خواهند داشت. در اصطلاح به این موتورها، موتورهای شهری گفته 
می شود.« به گفته موسوی شهرهایی چون لندن دراین خصوص 
تجارب خوبی دارند و موفق شــده اند با اجــرای طرح برقی کردن 
موتورسیکلت ها از ســال 2010تا2016 حدود 50درصد از میزان 
آلایندگی ها را کاهش دهند و امروزه موتورسیکلت در این شهر به 
یک وسیله نقلیه محبوب تبدیل شده است. او می گوید : »علاوه بر 
این می توان در کنار برقی شدن موتورسیکلت ها زیرساخت هایی 
مانند خطوط ویژه یا تقاطع های امن برای آنهــا طراحی و تردد با 
موتورسیکلت ها را به عنوان یک مد حمل ونقلی به رسمیت شناخت.«

حرکت برقی در تهران
پایتخت ایران همگام با بسیاری از شهرهای پیشرفته دنیا در مسیر توسعه خودروها و حمل ونقل همگانی برقی پاک قرار گرفته است

نوآوری در حمل ونقل برقی؛ از هلند تا اوگاندا  
با افزایش آلودگی هوا در شهرهای بزرگ جهان، استفاده از حمل ونقل برقی 

به  یکی از روش های تأثیرگذار برای مدیریت این بحران تبدیل شده است

تردد در شهر به سرعت برق و باد
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری: پایتخت تا پایان سال 1404 از نظر 

به کارگیری حمل ونقل پاک  با سیستم های جدید متحول می شود

10 ایستگاه شارژ

درمتنبرنامهچهارمکه
شهرداریآنراتنظیم
کرده،توجهویژهبهتامین
موتورسیکلتهایبرقی
درتهرانشدهاست.یکی
ازدلایلیکهاســتقبال
ازموتورهــایبرقیدر
جامعهکُندپیشمیرود،
ایناستکهایستگاههای
پیدا توســعه شــارژ
نکردهانــد.مدتیپیش
شهرداریبه»گروهمپنا«
10نقطــهرامعرفیکرد
کهدرآنها،دستگاههای
شارژتولیدشدهرانصب
کند.اینموتورسیکلتها
ودیگروسایلنقلیهبرقی
کاراییمناسبیدارنداما
بهشــرطاینکهاعتماد
مردمجلبشودومردم

کارکردآنهاراببینند.

وام 4درصدی 

شهرداریتهرانازحدود
6ماهقبلرویمســئله
تمرکز موتورسیکلتها
کردهاســت.شهرداری
تهراندرفــازاولقرار
500دســتگاه اســت
موتورسیکلتکاربراتوری
شــرکتپســترابه
موتورسیکلتهایبرقی
تبدیلکندکهدریکیاز
شنبههایامیدوافتخار
موتورسیکلتها این از
رونماییخواهدشــد.
براساستفاهمنامهایکه
بابانکقرضالحسنهمهر
ایرانیانبهامضارسیده
است،بهزودیتسهیلات
30تــا100میلیونیبرای
خریدموتورسیکلتهای
برقیدراختیارمتقاضیان
قرارخواهدگرفت.قرار
اســتحدود300هزار
برقی موتورســیکلت
بهصــورتتســهیلات
بهمردمفروختهشــود.
شهرداریبابانکعاملبه
نتیجهرسیدهتا۸0درصد
هزینهخریــدبهصورت
وام4درصدیدراختیار

متقاضیانقرارگیرد.

پیش به سوی 
ناوگان پاک 

بهکارگیریناوگانپاک
وبرقیعــلاوهبرکاهش
آلودگــیهــوا،کاهش
میزانانتشارآلایندهها
وگازهــایگلخانهایو
حفاظتازمحیطزیست،
مزایایدیگرینیزدارد
کهازآنجملهمیتوان
تأمین هزینههــای به
ســوختاشــارهکرد.
مدیریتجدیدشــهری
برنامههاورویکردهای
تحولــیمتنوعــیرا
بهمنظورتوسعهناوگان
برقیاتخاذکردهاستکه
انتظارمیرودبابهنتیجه
رســیدناینبرنامههاو
بزرگ تحــول تدابیر،
ومحسوســیدرسهم
ناوگانبرقیازحملونقل
تهرانوهمچنینکاهش
آلودگــیهــواصورت
برنامه نخستین پذیرد.
تحولیشــهرداریدر
ایــنراســتا،خریدو
بهکارگیــریحداقــل
600دستگاهاتوبوسبرقی
ازخودروسازانداخلی
وورودوبهکارگیــری
150هزاردستگاهموتور
برقیتــاپایانســال

1404است.

*محمدعندلیبذره بین

اسکوتر برقی یکی از وسایلی اســت که می تواند در توسعه 
گردشگری به ویژه در مناطق مرکزی به خاطر معابر مسطح یا 
با شیب کم، خیلی به کمک تهران بیاید. استفاده آزمایشی از 
اسکوتر های برقی تا کنون در محور هایی چون پارک پردیسان، 

میرداماد، بلوار کشاورز، خیابان انقلاب و... انجام شده است.
اسکوترهای برقی تا 25کیلومتر بر ساعت سرعت دارند.

ویژگی اسکوترها این است که برقی بوده و شیب تا 15 درصد را 
طی می کنند. در مسیرهای جنوب به شمال که شیب زیادی 

دارد، می توان به جای دوچرخه از اسکوتر برقی استفاده کرد.
در محدوده بازار تهران که مســیرهای پیاده روی زیاد است، 

می توان از اسکوتر برقی اشتراکی استفاده کرد.
 شهروندان می توانند با مراجعه به سایت myroro.ir و دانلود 
و نصب اپلیکیشن در سایت مورد نظر، ثبت نام را انجام دهند 
که پس از احراز هویت آنلاین، ثبت نام در لحظه انجام و پیامک 
صادر می شــود. افراد می توانند محل قرارگیری اسکوترها را 
در صفحه نقشه تلفن همراه خود مشاهده کنند و با انتخاب 
دستگاه، قفل اسکوتر را با کد QR باز کنند. محدودیت زمان 
استفاده از دستگاه ها وجود ندارد. استفاده از اسکوترهای برقی 
برای مسیرهای کوتاه از لحاظ اقتصادی به صرفه است. روزانه 
در تهران 20 میلیون جابه جایی به ثبت می رســد که درصد 
قابل توجهی از این جابه جایی ها کمتر از 5کیلومتر اســت. 
آیین نامه اســکوترهای برقی  در حال تدوین اســت. در این 
آیین نامه نوع اسکوتر، شاخص ها، مسیرها و...  تعیین می شود 
و پس از آن درصورت موافقت پلیس این آیین نامه در سازمان 
حمل ونقل و ترافیک تصویب می شود و بعد از تصویب نسبت به 
فراخوان شرکت ها براساس الزاماتی که در آیین نامه مشخص 
شده، اقدام می شــود. تردد با اســکوترهای برقی اشتراکی 
حدود ۸0درصد ارزان تر از خودروهای سواری تمام می شود.  
اسکوترهای اشتراکی برقی به عنوان وسیله حمل ونقلی نوین، 
به زودی وارد چرخه حمل ونقل می شود. اسکوترهای برقی در 
پارک لاله و اراضی عباس  آباد واقع در منطقه 6 شهرداری تهران 
و بوستان پلیس در منطقه 4 شهرداری تهران شروع به فعالیت 
کرده اند و شهروندان می توانند برای آموزش و تجربه این مد 
حمل ونقلی، به این بوســتان ها مراجعه کنند. خانه اسکوتر 
بوستان پلیس به عنوان یکی از مراکز پایلوت در تهران از ساعت 
12 تا 21 به شهروندان خدمات ارائه می دهد. این سازمان 
درنظر دارد طی ماه های آتی 

استفاده از اسکوتر را در سایر بوســتان های شهر تهران نیز 
گسترش داده و پس از یک دوره آزمایشی، این مد حمل ونقلی 
پاک را هم وارد چرخه حمل ونقل درون  شهری کند. دسترسی 
سریع و کاربری آسان و بی نیازی به گواهینامه برای راندن از 
دیگر مزایای استفاده از اسکوترهای اشتراکی است. استفاده از 
اسکوتر های برقی اشتراکی فعلا در مرحله تعیین دستورالعمل 
صدور پروانه فعالیت شرکت های اسکوتر برقی اشتراکی است 
که تقریبا تکمیل شده و در انتظار اعلام نظر پلیس راهور است. 
پس از این مرحله، اســکوترهای برقی اشتراکی می توانند با 
دریافت مجوز و کسب استاندارد های لازم مانند دوچرخه های 
اشتراکی در سطح شــهر خدمات رسانی کنند.  اسکوترهای 
برقی از طریق یک چیپ هوشــمند که بــه جی پی اس نیز 
متصل است، قفل و باز می شوند و کاربران می توانند با کمک 
اپلیکیشن مخصوص، آن  را در محدوده زندگی و کار خود یافته 
و با پرداخت آنلاین کرایه اســتفاده کنند. اسکوتر های برقی 

اغلب قیمتی بین 10 تا 20میلیون تومان دارند.

دوچرخه
توسعه دوچرخه سواری به عنوان یکی از مدهای حمل ونقل 
پاک مورد توجه شــهرداری تهــران قراردارد. این وســط 
شــهرداری روی به کارگیری دوچرخه برقی هم تمرکز دارد. 
ســهم دوچرخه ســواری در حمل ونقل عمومی شهر تهران 
حدود 6هزارم درصد است. یکی از مشکلات دوچرخه برقی 
قیمت بالای آن است. دوچرخه اشتراکی  قرار است در آینده 
نزدیک با شیوه مدل جدید به سطح شهر برگردد و شهرداری 
تهران به دنبال انعقاد قرارداد جدید در این زمینه است. اصلاح 
مسیر های ویژه دوچرخه سواری در دســتور کار شهرداری 

تهران قراردارد. توسعه شبکه 
دوچرخه ســواری پایتخت 
براساس میزان تقاضا صورت 

می گیرد.

گردشگری تک نفره برقی 
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موتورهایآلایندهبهراكبآسیبمیزند
مهدی چمران

رئیس شورای اسلامی شهر تهران
راه حلی که می توان برای رفع مشکل 
موتورســیکلت ها پیشــنهاد کرد این 
اســت که بخــش اعظمی از کســانی 
که برای کار موتورسیکلت  دارند، بتوانند از موتورسیکلت 
برقــی اســتفاده کننــد. الان بــرای حــدود 300تا350هــزار 
دســتگاه موتورســیکلت برنامه ریزی شــده اســت و وامی 
هــم بــرای خریــد ایــن موتورســیکلت ها تعیین می شــود. 
موتور سیکلت های برقی گران هســتند اما به دلیل اینکه 
بنزیــن مصــرف نمی كننــد، ســازمان های مســئول بایــد 
تســهیلاتی بــرای ایــن مــد حمل ونقلــی در نظــر بگیرند تا 
شهروندان تشویق به استفاده از این وسیله جدید شوند. 
ایــن موضوع هــم مطرح شــده اســت کــه چــون صاحبان 
موتور سیكلت های کار از اقشار نیازمند و محروم هستند، 
نباید با آنها برخورد قهری کرد. ما هم در مدیریت شهری به 
این موضوع باور داریم اما باید این مسئله را در نظر گرفت 
که آسیب ناشی از موتورسیکلت های فرسوده و دودزا در 

درجه اول به راکب و صاحب آن می رسد.

طرحهایساماندهیبایدمستمرباشند
علیرضا نادعلی 

سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران 
در طرح تحول حمل ونقل در شهرداری 
یكــی از موضوع هایــی كــه  دنبــال 
می کنیم، تبدیــل موتورســیكلت  های 
بنزینی به برقی اســت تا این مد حمل ونقلــی آلوده کنندگی 
کمتری داشته باشــد. این هم یک جنس ســاماندهی است 
که به کمک تســهیلات مالی انجــام می شــود. به عنوان یک 
عضو فرهنگی شورا معتقد هستم که فرهنگسازی هم باید 
در کنار همه این کار ها اتفاق بیفتد. آنچه درباره ساماندهی 
موتورسوار ها از چند ده سال گذشــته در تهران اتفاق افتاده 
یک اتفاق موقت بوده اســت. یعنی یک رها شدگی طولانی 
و بعد یک سختگیری زیاد، ولی طولانی مدت. در نتیجه این 
عزیزان را عادت  داده ایم به اینکه خودشــان را برای یک دوره 
ســختی آماده کنند و در آن مدت فضــا را اداره کنند تا زمانی 
که ســختگیری کاهش پیدا کند و دوباره بتوانند به تخلفاتی 
مانند حرکت در خط ویــژه و پیاده رو، حركــت برخلاف جهت 
در میدان ها و معابر  ادامه دهند. اگر بخواهیم این مسئله را 
اصلاح کنیم باید به صورت متناوب با فاصله های زمانی کمتر 

یا به صورت پیوسته برنامه های فرهنگسازی را اجرا کنیم.

نیازبهایستگاههایشارژكافیداریم
سید مجتبی شفیعی 

مدیرعامل سازمان ترافیک و حمل 
ونقل شهرداری تهران 

 پیمایــش یــک موتورســیكلت عــادی 
در شــهر تهــران کمتــر از 30کیلومتــر 
بــر ســاعت اســت کــه بیشــتر موتورســیکلت های برقــی 
معرفی شــده، همیــن میــزان پیمایــش را دارنــد. بعضــی از 
آنها هــم تا 80کیلومتــر پیمایش دارنــد و اگر کامــلا بارگیری 
شوند و در شــیب تند حرکت کنند این رقم تا 50کیلومتر بر 
ســاعت کاهش پیدا می کند. یکی از دلایلی که استقبال از 
موتور هــای برقــی در جامعــه کنُد پیش مــی رود، این اســت 
که ایستگاه های شــارژ توســعه پیدا نکرد ه اند. مدتی پیش 
شــهرداری بــه »گــروه مپنــا« 10نقطــه را معرفی کــرد که در 
آنهــا، دســتگاه های شــارژ تولید شــده را نصــب کنــد. ایــن 
موتورسیکلت ها و دیگر وسایل نقلیه برقی کارایی مناسبی 
دارنــد اما به شــرط اینکــه اعتماد مــردم جلب شــود و مردم 
كاركرد آنها را ببیننــد. قیمت مخصوصا در حــوزه موتورِ کار 
خیلی مهم اســت و عمده پولی که خریدار پرداخت می کند 

برای باتری مصرف می شود.

نقلقولخبر

صورتمسئله

3/5میلیونموتورسیکلتروزانه
درشهرتهرانترددمیكنند

مدیریتشهریتهرانبهدنبالراهیبرایرونقاز بنزینی به برقی
موتورسیکلتهایبرقیدرپایتختاست

موتورسیکلتهابهشــکلغیرقابل
اصلاحیدودزاهســتند.شیوهانتقال
ســوختوحركتقطعــاتدرموتور
كاربراتوریاینوسیلهنقلیهبهشکلی
استكهدربهترینحالتهمدودزاست؛حتیموتورسیکتهایانژكتوریهم

بهنسبتتعدادنفراتیكهجابهجامیكنند،آلودهكنندههستند؛بههمیندلیل
استكهمیزانآلودهكنندگیموتورســیکلتهاچندبرابرخودروهایسواری
ارزیابیمیشود.نصبفیلتردوده،اصلاحعملکردسامانهسوختومانندآنهم
قادربهرفعاینمشکلنیست؛بههمیندلیلاستكهدركلانشهریمانندتهران
راهحلپیشنهادیبرایرفعمشکلفرسودگیموتورسیکلتهایكاربراتوری

معضلدیگریاستكهبیشازهمهدرشهربهچشممیآید.اینفرسودگیبه
آلایندگیآنمیافزایدونتیجهاینکهانبوهیازموتورسیکلتهایفرسودهو

بدونپلاکمشخصدرحالحركتدرخیابانهاهستند.
راهحلهاییكهبرایخودروهایشخصیوتاكسیهااستفادهمیشوددرباره
موتورسیکلتهاپاســخگونیســت.نصبفیلتردوده،قراردادنكاتالیست
وحتیواماســقاطخودروكهبرایسواریهاپیشنهادشــدهاست،درباره
موتورســیکلتهاكاربردزیادیندارد؛بههمیندلیلمدیریتشهریتهران
رویکرددیگریرادرپیشگرفتهوقصدداردازمسیرمتفاوتیواردساماندهی
موتورسیکلتهایآلایندهودرنتیجهرفعبخشیازمشکلآلودگیهواشود؛

تغییرموتورسیکلتهایبنزینیبهبرقی.

برنامهتوسعهچهارم
چهارمینبرنامهتوسعهشــهرداریتهران،مسیرحرکتشهرداریدرســالهایآیندهرامعین
میکند.برنامهریزیهایمعاونتهاوســازمانهاوهمینطورتعیینبودجهسالانهوشیوهمصرف
آنبراساستوجهبهاینبرنامههایتوسعهانجاممیگیرد.درمتنبرنامهچهارمکهشهرداریآنرا
تنظیمکرده،توجهویژهبهتامینموتورسیکلتهایبرقیدرتهرانشدهاست.هماکنونشهرداری
وشورادرحالرایزنیبرایاحکامبرنامهچهارمشهرداریتهرانهستندواینلایحهپسازتأیید
کمیسیونتلفیقبرایتصویببهصحنشوراخواهدآمد.متنتنظیمشدهازسویشهرداریدر
مراحلبررسیوتأییدشورایشهرتغییراتیکردهاستوبایدتاتصویبنهاییوانتشارآنمنتظر
ماند.روالبرایناستکهشهرداریلایحهرابهکمیسیونبودجهشورایشهرارائهمیکندوشورای
شهرنیزاینلایحهرابهکمیسیونهایتخصصیمربوطهارجاعمیدهد.پسازبررسیلازم،لایحه
درکمیسیونتلفیقکهباحضوررئیسکمیسیونهایمختلفتشکیلشدهاست،بررسیمیشود
ودررفتوبرگشتمیانشهرداریوشــوراتغییراتیخواهدکرد.سرانجاملایحهنهاییدرصحن

شوراتصویبوابلاغمیشود.

مزایایموتورسیکلتهایبرقی
نســبتبــهموتورهــایبنزینــی

اقتصادیترهستند.
برخــلافتصــوریکــهاغلــباز
موتورسیکلتهایبرقیدارند،تماماین
موتورســیکلتهابیصدانیستندونوع

صدادارآنهانیزوجوددارد.
هزینــهنگهــداریموتورهایبرقی
بهمراتبازموتورســیکلتهایبنزینی
کمتراســتودیگرنیازیبــهروغنیا
فیلتر،تنظیمشــیر،تعویضفیلترهوا،
کارتســمهتایم،تغییرشمع،کابلهای

روانکارییاتنظیمو...نیست.
فقطباتریولاســتیکهایموتور
قطعاتمصرفیهستندکهدریکبازه
زمانیممکناســتنیازبهتعویضپیدا

کنند.
باتــریموتورســیکلتهایبرقــی

بهندرتنیازبهتعویضپیدامیکنند.
ایننوعموتورهــاآلودگیراکاهش
میدهندوبرایپاکیهواومحیطزیست

بهترهستند.
موتورهایبرقینیازیبهاستفادهاز
کلاچیاگیربکسندارندورانندگیباآنها

ساهوراحتاست.

رویکردهایكلانشهرداریتهران
شهرداریدرزمینهتوســعهونوســازیناوگانحملونقل
عمومی،رویکردحملونقلپــاکراموردتوجــهقرارداده
است.یکیازراهبردهایلایحهبرنامهچهارمتوسعه»توسعه
وارتقایبهرهوریســامانههایحملونقــلعمومی،پاکو
انسانمحور«است.درسیاســتهایلایحهبرنامهچهارمهم
بند»افزایشاســتفادهازانرژیهاینو،پاکوتجدیدپذیردر
شهرداری«گنجاندهشدهاست.دراحکامحوزهحملونقلو
ترافیکهمشهرداریموظفشدهاستکهدرراستایبهبود
وتوســعهحملونقلعمومی،کاهشترافیکوآلودگیهوا
اقداماتیرابهانجامرساند.دریکیازایناقداماتآمدهاست:
»توسعه،نوسازیوبهسازیناوگانوسامانههایحملونقل

عمومیوپاک«

معایبموتورسیکلتهایبرقی
اغلبموتورهایبرقیحینحرکتصدایبسیارکمیتولیدمیکنندکهاینامرباعثمیشودعابران

پیاده،خودروهاودیگرموتورسوارانمتوجهحضورآنهانشوندودرنهایتحادثهایرخدهد.
موتورسیکلتهایبرقیآنقدرهافراگیرنشدهاند؛بنابراینقیمتآنهاگرانتراست.

درصورتخرابیبایدبهتعمیرگاههایتخصصیرفتهوبرایپیداکردنلوازمموردنیازتانزمانبیشتری
راصرفکنید.

برخلافخودروهایبرقیکهمجهزبهباتریهایبزرگتروقویتریهستند،درموتورسیکلتهای
برقینمیتوانیدازباتریبزرگوقویاستفادهکنیدودرمدتزمانوپیمایشکمترینیازبهشارژپیدا

میکنند.
اغلبموتورهایبرقیبایکبارشــارژمیتوانندحدود32تا56کیلومتــرراطیکنندوپسازآنبه

شارژمجددنیازدارند.
لوازمجانبیموتورهایبرقینسبتبهدیگرموتورسیکلتهاکمتروکمیابتراست.

باتریموتورســیکلتهایبرقیبهصورتروزانهیاچندروزیکباربایدشارژشودوفرایندشارژشدن
باترینیزبستهبهمدلموتورسیکلتچندســاعتزمانمیبرد.اغلبشارژباتریهایالکترونیکیبین

3.5تا6ساعتطولمیکشد.
نمیتوانیدازموتورسیکلتبرقیبرایمسافتهایدوروخیلیطولانیخارجازشهراستفادهکنیدو

پسازپیمودنمسافتمشخصی،باتریآننیازبهشارژدارد.
درصورتافزایشدمایاافزایشبارمسافتطیشدهتوسطموتورپسازهربارشارژکاهشپیدامیکند.
اگردرراهرسیدنبهمقصدبیشازنیمیازباتریخودراتمامکنید،بایدقبلازبازگشتبهخانهآن

راشارژکنید.
موتورهایالکترونیکیبرایســواریطولانیمناسبنیستندوبیشــتراوقات،تازمانیکهبهخانه

برنمیگردید،نمیتوانیدباتریهاراشارژکنید.
موتورسیکلتهایبرقیدرمقایسهباموتورسیکلتهایبنزینیسرعتوشتابکمتریدارند.

اغلبموتورسیکلتهایبرقیدرمسیرهایشیبداردچارمشکلمیشوند.
فروشموتورسیکلتهایبرقیکارکردهسختاستومشتریچندانیبرایآنهاوجودندارد.

2فرماناصلی
تاکنون2حکممرتبطبابرقیکردنموتورسیکلتهادرلایحهبرنامهچهارم
پیشنهادشدهاستکهشــورانیزبایدنظرخودرادربارهآنهااعمالکند.

شکلاولیهاحکامبهاینشرحاست:
توسعهموتورســیکلتهایبرقیبامشارکتبخشخصوصیبه

میزانسالانه400تا200هزاردستگاهجایگزینموتورسیکلتهای1
بنزینسوزدرکلکشوروارائهمشوقهاوتسهیلاتبانکیارزانقیمت،با
درنظرگرفتناولویتتبدیلموتورسیکلتهایباریحملکالاهایسبک

ووابستهبهنهادهایدولتیوعمومی
ایجادزیرساختهایشارژبرقیدرمعابرشهریباارائهبستههای

تشویقیبهمنظورتوسعهموتوروخودروهایبرقیبامشارکتمالی2
بنگاهها،نهادهایاقتصادیوبخشخصوصیباهدفایجادسالانهحداقل

یکمرکزشارژوسایطنقلیهبرقی

امتیازاتبرقیكردنموتورسیکلتهابرایكشور
درتهرانحدود3میلیونموتورسیکلتبنزینیشمارهگذاریشدهاســتکهبخشغالبآنهاازنوع

کاربراتوریهستند.
هرموتورسیکلتکاربراتوریمعادل6برابریکخودرویسواری،آلودگیتولیدمیکند.

بهطورمتوسطهرموتورسیکلتکاربراتوری4لیتردرهر100کیلومتربنزینمصرفمیکند.
اگرازمجموع3میلیونموتورســیکلتموجوددرشــهرتهران،فقط1.5میلیوندستگاهشانفعال
باشدومیزانمیانگینپیمایشهرموتورســیکلترانیز50کیلومتردرنظربگیریم،میزانروزانهمصرف

بنزینموتورسیکلتهایکاربراتوریفعالدرتهرانعددیمعادل3000000لیتر)3میلیون(میشود.
فقطبابتتردد1.5میلیونموتورســیکلتبنزینیدرتهران،معادلمصرف18میلیونلیتربنزیندر

خودروهایسواری،آلایندهجویتولیدمیشود.
درصورتجایگزینی1.5میلیونموتورسیکلتبنزینیبابرقیدرکلانشهرتهران،فقطازبابتمیزان

صرفهجوییمصرفسوختبنزینآنها،حدود50میلیاردتوماندرروزعایددولتمیشود.
موتورســیکلتهایکاربراتــوریدرهرکیلومتــرپیمایشبیــشاز18گرمآلودگــی)دربرخی
موتورسیکلتهایفرسودهحتیبه27گرمنیزمیرسد(تولیدمیکنند؛ایندرحالیاستکهخودروهای

بااستانداردیورو2درهرکیلومترپیمایشکمتراز3گرمتولیدآلودگیمیکنند.
آلایندگییکدستگاهموتورسیکلتبهطورمتوسط6برابریکدستگاهخودروبااستانداردیورو2است.
گزارشمرکزپژوهشهایمجلسبااستنادبهگزارشوزارتبهداشتدرخصوصآلودگیهوانشان
میدهدکهآلودگیهواســالانهحدود3هزارو751نفردرشهرتهرانقربانیمیگیردوهمچنینمیزان

مرگومیرناشیازآلودگیهوادرکلکشوربهسالانه11هزارو15۹نفرمیرسد.
آمارمرگومیرناشیازآلودگیهوادرکشورتقریباًباآمارتلفاتجادهایبرابریمیکند.

خسارتآلودگیهوابرسلامتیشهروندانتهرانحدود3/2میلیارددلارتخمینزدهمیشودکهاین
میزانبرایکلکشوربه7میلیارددلارمیرسد.

طبقبرآوردسازمانبهداشتجهانی،هزینههایمستقیموغیرمستقیمآلودگیهوادرایرانبیشاز
30میلیارددلاروبرابربا2.48تولیدناخالصملیکشوراست.

موتورسیکلتهایکاربراتوری4تا7برابریکپرایدآلایندهوآلودگیدارند.

طرحهاومدلهایمختلفیازاینموتورهامتناسببا
نیازوسلیقههایمختلفدربازارموجوداست.

موتورهای2000واتایرانیحدود38تا60میلیون
توماندربازارقیمتدارند.

امکانخریداقساطیباپیشپرداختكموبازپرداخت
طولانیوهمچنیندریافتتسهیلاتكمبهرهوجود

دارد.

موتورهایبرقی2000واتواقعی،حداكثرتاسرعت
55كیلومتربرساعتحركتمیكنندوتحملوزن

200كیلوگرمرادارند.

قیمتهایزیر45میلیونتومانمتعلقبهموتورهای
500تا3000واتاست.

قیمتموتورسیکلتهایبرقی2000واتدربازاراز
حدود38میلیونشروعمیشودوتاحدود50میلیون

تومانمیرسد.

خریدیکدستگاهموتوربرقیكهمناسبكاروتردد
درمسیرهایطولانیباشد،دربازارحدود100تا

166میلیونتومانقیمتدارد.

موتورسیکلتهای2000واتقادربهپیمایش60تا۷0
كیلومتربایکبارشارژهستندوبرایهربارشارژكامل

نیززمانیحدود6تا8ساعتنیازاست.

محمدسرابیفناوری
روزنامهنگار

موتورسیکلتهایموجود
كاربراتوریهستند 95درصد

موتورسیکلتفرسودهدر
سال1401درتهرانداریم. 2میلیون

تعدادموتورسیکلتهایفرسوده
پیشبینیشدهسالبعد.

2میلیون
و400هزار

بهگفتهپلیسراهورتهران،بهاندازه
یکموتورسیکلتآلایندگیدارد.

4خودروی
یورو4

سهمموتورسیکلتهادرایجاد
ذراتآلایندهمعلق 10.1درصدی

زمانجایگزینیموتورسیکلتهایبرقی
بهجاینوعكاربراتوریاست. 2تا3سال

موتورسیکلتفعالدرمشاغلرسمی،
برقیخواهندشد. 300هزار

تسهیلاتشهرداریتهرانبهخریداران
موتورسیکلتبرقی.

30تا100
میلیونتومانی

آلودگیهوا،مربوطبهوسایلنقلیهو
بیشتر،موتورسیکلتهاست.

6۷تا80
درصد

موتورسیکلتهایكاربراتوریبین
خودروهاآلایندهتولیدمیكنند. 4تا۷برابر

1

2

3

4

5

6

۷

8

9

10



23 شنبه 17 دی 1401
 شماره  8683

فناوری

اعمال قانون متناسب با 
دسته بندی موتورسیکلت ها

پوشــاندن و  مخدوش کردن 
پــاک موتورســیکلت ها راه 
گریــزی از لنــز دوربین های 
نظارتی پلیس راهور است که 
این روزها به یــک اپیدمی در 
میان راکبان این وسیله نقلیه تبدیل شده است. آنطور 
که شهاب الدین کرمانشــاهی، کارشناس حمل ونقل 
شهری می گوید: »حدود 37درصد موتورسیکلت های 
شــهر تهران، پاک های مخدوش دارند کــه این کار 
سبب رهاشــدگی آنها برای انجام هر کاری می شود.« 
در ســال های اخیر عنوان می شــد در پایتخت حدود 
3میلیون دستگاه موتورسیکلت وجود دارد اما با توجه 
به شــرایط اقتصادی این تعداد افزایش یافته و بخش 
زیادی از جمعیــت تهران که جــزو دهک های پایین 
جامعه محسوب می شوند به استفاده از این وسیله برای 
امرار معاش و... روی آورده اند. کرمانشاهی با تأیید این 
مطلب می گوید: »این روزهــا به دلیل خلأهای قانونی 
با تخلفات موتورســیکلت ها برخــورد قانونی صورت 
نمی گیرد و ضرورت دارد نیروهای راهور سختگیری هایی 
در این مقوله داشته باشــند.« این کارشناس پیچیدن 
یک نســخه یا ارائه یک راهکار واحد برای تمام راکبان 
موتورسیکلت ها را نادرست می داند و می افزاید: »برای 
ساماندهی وضعیت نابسامان کنونی موتورسیکلت ها، 
باید آنها را دسته بندی کرد و متناسب با هر دسته قوانین 
بازدارنده ای اعمال کرد تا وضعیت اقتصادی و اجتماعی 
شهروندان تحت تأثیر قرار نگیرد.« این صاحب نظر در 
حوزه حمل ونقل شــهری، موتورسیکلت ها و راکبان را 

اینگونه در 4گروه کلی دسته بندی می کند:
    افرادی که از این وسیله برای امرار معاش استفاده 

می کنند)جابه جایی بار یا مسافر(
   کسانی که موتورسیکلت وسیله تفریح شان محسوب 

می شود)انجام حرکات نمایشی و...(.
   راکبانی که موتورسیکلت وســیله رفت وآمدشان 
اســت)کارمندان یا کارگرانی که با این وسیله به محل 

کارشان می روند.(.
   کسانی که از این وسیله برای اعمال مجرمانه مانند 

سرقت و... استفاده می کنند.

نیم نگاه

ساماندهی

آمار منابع متحرک برقی فعال در تهران

سهم انواع خودروها در آلودگی هوا

 تولید ذرات معلق

تولید گازهای آلاینده

اتوبوس برقی: برقی ســازی  50دســتگاه 
اتوبوس در تهران برای فعالیت در خط میدان 

بهارستان-میدان جمهوری

اتوبوس های شركت واحد  

سایر اتوبوس ها

موتورسیکلت ها

خودروهای سواری و وانت  

تاكسی ها 

كامیون ها  

مینی بوس ها

اتوبوس های شركت واحد

سایر اتوبوس ها

موتورسیکلت ها 

خودروهای سواری و وانت

تاكسی ها 

كامیون ها 

مینی بوس ها

12درصد
18درصد
10درصد

2.2درصد
4درصد

23درصد
4درصد 

1درصد
1درصد

18درصد
7.48درصد
7.14درصد

2درصد
1درصد 

خودروی برقی: واردات 12هزارو649خودروی 
برقی از سال1391تا1396

اسکوتر برقی: فعال بودن حدود 100اسکوتر 
برقی در پارک لاله، پارک علم وفناوری پردیس، 
كارخانه نوآوری آزادی و دانشگاه آزاد پردیس 

پلاک گــذاری  برقــی:  موتورســیکلت 
2میلیون و645هزار موتورســیکلت برقی در 

تهران تا پایان سال1400

نوآوری در حمل ونقل برقی؛ از هلند تا اوگاندا
با افزایش آلودگی هوا در شهرهای بزرگ جهان، استفاده از حمل ونقل برقی به  یکی از روش های تأثیرگذار برای مدیریت این بحران تبدیل شده است

خودروی الکتریکی اشتراكی 

اســتفاده از خودروهای برقی اشــتراکی، در اصل یک میانبر برای 
رسیدن به مقصد، بدون اســتفاده از وسیله نقلیه شخصی محسوب 
می شود. در بسیاری از شــهرها، چنین چیزی سال ها پیش شکل 
گرفته است که متولی اکثر آنها، استارت آپ هایی بوده اند که روزبه روز 
 )Autolib( درحال توسعه هستند. در فرانسه، استارت آپ اوتولیب
برای این کار حدود 7سالی می شــود که فعالیت دارد. ایستگاه های 
مخصوص برای این خودروهای برقی در سطح شهر وجود دارد که 
از طریق اپلیکیشن می توان خودرو را اجاره کرد و پس از رسیدن به 
مقصد در نزدیک ترین ایستگاه آن را پارک کرد و به سفر پایان داد. 
استارت آپ Autolib با همکاری شــهرداری پاریس متولی این کار 
بوده و به طور مرتب نیز شاهد رشد و توسعه بوده است. چندی پیش 
شرکت فولکس واگن با اضافه کردن۱۵۰۰خودروی الکتریکی گلف 
به سرویس مشــهور به We Share، گام بلندی را برای گسترش 
استفاده از خودروهای پاک برداشــت تا نمونه جدیدی از این ایده 

استارت آپی در جهان به حساب  آید.

از اسکوتر برقی تا دوچرخه تاشو 
چند سالی است که سرویس اشتراک دوچرخه در تهران راه افتاده 
اســت، اما دوچرخه های معمولی در شهری مانند تهران که فراز و 
نشیب زیادی دارد، شاید خیلی کارساز نباشند؛ به همین خاطر در 
شهرهای این چنینی اســتفاده از دوچرخه های برقی یا اسکوترها 
به صورت اشتراکی یا اختصاصی اســت. چندی پیش استارت آپ 
bimotal، کیتی به نام Elevate تولید کــرده که با قرار گرفتن 
در بالای دیســک ترمز عقب، دوچرخه های عادی کوهســتان را 
 X یا همان دوچرخه برقی تبدیل می کند. اســتارت آپ ebike به
Mobility Motors هــم به تازگی 3محصول نخســت خود را به 
بازار عرضه کرده است؛ اســکیت بورد برقی، کیک اسکوتر برقی و 
دوچرخه برقی تاشو، اما شاید اغواکننده تر از همه اینها، برنامه هایی 
برای عرضه چند موتورســیکلت برقی است که می توانند با یک بار 
شارژ، مسافتی طولانی را طی کنند. به گزارش وب سایت نیواطلس، 
این استارت آپ در سال2۰۱8در شهر لس آنجلس تاسیس شد تا به 
مردم کمک کند، به راحتی از سمت وسایل نقلیه بنزینی و گازوئیلی 

به طرف نمونه های تمام برقی حرکت کنند.

خودرو و موتور الکتریکی؛ واقعیت دنیای امروز 

در کشورهای مختلف جهان اســتفاده از خودروهای الکتریکی در حال 
تبدیل شدن به یک مسئله عادی است. اکنون با گسترش ایستگاه های 
شارژ، استفاده از خودروهای الکتریکی بسیار راحت شده است. چندی 
پیش در انگلیس قانونی تصویب شــد که خانه های جدید در این کشور 
همگی باید به صورت الزامی دارای تجهیزات شارژ خودروهای الکتریکی 
باشند. در شهرهای شــلوغی مانند تهران موتورسیکلت ها یک وسیله 
حمل ونقل مهم هستند؛ هر چند شــرکت هایی در ایران اقدام به تولید 
موتورسیکلت الکتریکی کرده اند، اما هنوز به خاطر کیفیت یا قیمت بالا 
این موتورها نتوانسته اند در شهرهای ما فراگیر شوند. شاید مشهورترین 
خودروهای تمام الکتریکی در جهان را بتوان خودروهای تسا دانست. در 
مدل های پیشرفته خودروهای این شرکت اکنون می توان ۵۰۰کیلومتر 
را با یک بار شــارژ طی کرد که حتی این خودروها را برای مسافرت هایی 
با مسافت متوسط هم کاربردی می کند. به زودی استفاده از خودروهای 
الکتریکی که با یک بار شارژ هزار کیلومتر را طی می کنند، فراگیر خواهند 

شد.

فرهنگسازی برای سفر اشتراكی 
اســتارت آپ های حمل ونقــل اینترنتــی در ایران چند بــاری برای 
جاانداختن ســفر اشــتراکی خیز برداشــته اند، اما هیچ کدام موفق 
نبوده انــد؛ این در حالی اســت که در کشــورهای دیگر اســتفاده از 
فناوری برای ســفر اشــتراکی امری رایج شــده اســت. اســتفاده 
 گسترده از ســفر یا خودروی اشــتراکی که در کشــورهای دیگر به
 Ride Sharing یــا Carpooling مشــهور اســت می تواند کمک 
مهمی در این زمینه باشــد. در چنین طرحی سیستم مرکزی تاکسی 
اینترنتی2یا حتی 3مسافر که مبدا و مقصد نســبتا مشابهی را دارند 
را طی یک ســفر جابه جا می کند که ایــن امر کاهــش هزینه 3۰تا 
3۵درصدی را برای مســافران به همراه خواهد داشت. این مسئله اما 
باعث کاهش سفرهای خودرویی در شهر می شــود. در ایران اما هنوز 
بســیاری از مردم همچنان تمایل دارند اگر از تاکســی اینترنتی هم 
اســتفاده می کنند، خودرو اصطاحا به صورت دربست در اختیارشان 
باشد. استفاده اشتراکی از تاکســی ها عاوه برکاهش ترافیک، موجب 
کمتر شدن استهاک در قطعات خودرو هایی می شود که بیشتر اوقات 

با صندلی های خالی حرکت می کند. 

رقی
اتوبوس های ب

اتوبوس برقی یکی از راهکارهای 
پرطرفدار كاهش آلودگی هوا در اغلب شهرهای 

بزرگ جهان است. رویکرد اســتفاده از اتوبوس برقی 
برای نخســتین بار از چین آغاز شــد اما امروزه هلند كه 

81درصد از اتوبوس های حمل ونقل عمومی اش را اتوبوس های 
برقی تشکیل می دهد، در صدر فهرست استفاده از این وسیله 

نقلیه قرار دارد. به گزارش وب ســایت ترانسپورت اینوایرومنت 
)transportenvironment(، در اروپــا لوكزامبــورگ، نروژ، 

لهســتان و دانمارک در رده های بعدی قرار دارند. به عنوان مثال، 
وروتسواف كلانشــهری در جنوب غربی لهســتان، سال گذشته 
نخستین اتوبوس های برقی ســاخت شركت خودروسازی مرسدس 
بنز را خریداری كرد.  در چین ناوگان اتوبوس های الکتریکی سالانه 
از آزاد شــدن حدود 1.35 میلیون تن دی اكسید كربن جلوگیری 
می كنند. مسئولان شهر شنزن چین در سال 2016اعلام كردند كل 

ناوگان اتوبوس عمومی این شهر را كه شامل 16 هزار و 359 دستگاه 
می شــود، به طور كامل برقی كرده اند. علاوه بر بازار گسترده داخلی، 

اتوبوس های برقی ساخت این كشــور به بازارهای جهانی ازجمله 
روسیه و كشــورهای عربی چون كویت نیز رسیده است. 

كویت نیز اعلام كرده از ابتدای سال 2023استفاده 
از وســایل حمل ونقل برقی را افزایش 

خواهد داد.

در كنار اتوبوس ، تاكسی های 
برقی نیز می توانند در كاهش آلودگی هوای 

شهرها ســهم عمده ای ایفا كنند. به گزارش مجمع 
جهانی اقتصاد، بوتان ازجمله كشورهایی است كه در استفاده 

از تاكسی های برقی جهش قابل توجهی داشته است. این كشور اعلام 
كرده كه با هدف كاستن از آلودگی هوا تا سال 2035بیش از 70درصد از 

بازار فروش خودروهای خود را به مدل های برقی اختصاص خواهد داد. در 
اروپا نیز اتریش اعلام كرده كه از 2 سال آینده تاكسی هایی اجازه كار خواهند 
گرفت كه تولید آلایندگی آنان صفر باشــد. نروژ نیز در سال 2019نخستین 
كشور اروپایی بود كه سیستم شارژ بی ســیم تاكسی های برقی را در جهان در 
شهر اسلو راه اندازی كرد. به  گزارش mordorintelligence، در آسیا چین 
به عنوان بزرگ ترین بازار خودروهای الکتریکی بیش از 1.42میلیارد دلار در 
سال 2020برای توسعه 50درصدی شبکه شــارژ باتری  خودروهای برقی 

خود ازجمله تاكسی ها سرمایه گذاری كرده است. بنا بر آمارها، حدود 
99درصد از نزدیک به 3هزار تاكسی فعال در كلانشهر شنزن در 

سال 2019تاكسی های برقی بوده اند. پیش بینی می شود كه 
منطقه آسیا و اقیانوسیه در سال جاری نیز همچنان 

بزرگ ترین بازار تاكسی های برقی باشد.

امـروزه در 
بیشتر كشورها برای ترغیب 

شهروندان به استفاده از وسایل حمل ونقل برقی 
مشوق های مالیاتی درنظر گرفته می شود. برای مثال، در 

تازه ترین مورد یووری كاگوتا موسوینی رئیس، جمهور اوگاندا، 
در سخنرانی خود به مناسبت آغاز سال 2023اعلام كرده از كسانی كه 

بخواهند در صنعت موتورسیکلت برقی این كشور سرمایه گذاری كنند 
حمایت می كند. به گزارش وب سایت electrek، موتورسیکلت های 
برقی ســاخت داخل اوگاندا بــه ارزش 1350دلار اغلب به عنوان 
تاكسی  ـ موتور و با نام محلی »بودا بوداز« استفاده می شوند. به گزارش 
اینوستر، ویتنام در جنوب شرق آسیا پس از چین دومین بازار بزرگ 
موتورســیکلت برقی در جهان را دارد. این كشور علاوه بر اینکه 
بسیاری از شــهروندانش از موتورسیکلت برقی برای حمل ونقل 
استفاده می كنند در سال 2010میلادی 10درصد از فروش جهانی 
این محصول را به خود اختصاص داده اســت. تایوان و ژاپن نیز 

ازجمله كشورهای آسیایی هســتند كه در ساخت و ترغیب 
شهروندانشان به اســتفاده از موتورسیکلت های برقی به 
جای مدل های قدیمی سیاســت های فعالانه ای را در 

پیش گرفته اند.

لس آنجـلس 
آمریکا و لندن در انگلیس 

نیز ازجمله شــهرهایی هستند كه 
اســتفاده از حمل ونقل عمومی برقی را برای 

كاستن از آلودگی هوا به طور جدی دنبال كرده اند. 
به عنوان مثال، مســئولان شــهر لس آنجلس اعلام 

كرده اند تا 2 ســال آینده علاوه بر توسعه 90درصدی 
مسیرهای دوچرخه ســواری درون شــهری، حداقل 
112اتوبوس برقی را به ناوگان حمل ونقل این كشور اضافه 
خواهند كرد. به گزارش نشنال اكســپرس، لندن نیز 

اعلام كرده كه قصد دارد تا با اجرایی كردن پروژه ای 
به ارزش 150میلیون پوند تا ســال 2025به 

نخستین شهر با سیستم اتوبوسرانی 
تمام برقی تبدیل شود.

كرونــا باعــث شــد كه 
مسیرهای موقت دوچرخه  در شهرهای 

بزرگ بیشتر شــود.  در اروپا نخستین مسیر در 
یکی از محلات برلین ایجاد شــد و به سرعت به دیگر 

محلات و شهرها  ســرایت كرد. به نوشته یورونیوز، اكنون 
این مسیرهای دوچرخه سواری در پاریس، بارسلون و بروكسل 

در حال تبدیل شدن به مسیرهایی دائمی هستند. هلند هم با 39 
درصد استفاده از دوچرخه و موتور برقی به عنوان بهشت دوچرخه 
سواران دنیا شناخته می شود. طبق گزارش انجمن وسایل نقلیه 
الکتریکی سبک، 4.6میلیون نفر از هلندی ها دوچرخه برقی 

دارند. به گزارش بیزینس وایر، سانفرانسیسکو در آمریکا 
نیز با حدود450كیلومتر مســیر دوچرخه سواری 

یکی از شهرهایی است كه بیشترین طرفدار 
دوچرخه برقی را دارد.

 

ی 
 برق
های

تاکسی 

ت و دوچرخه برقی 

موتورسیکل

بهاره محبی/ خبرنگار
»احتمالا در ۵۰ سال آینده ما خواهیم 

فهمید که چگونه تاکسی های هوایی بسازیم و سایر 
فناوری های نوظهور مانند پیل های سوختی هیدروژنی مقرون 

به صرفه و پاک در دسترس عموم قرار خواهند گرفت.« این اظهارات 
بیشاپ گرشتا، مدیرعامل و بنیانگذار هایپرلوپ ایتالیاست، شرکتی که 

ایده های جدیدی برای حمل ونقل دارد. حمل ونقل گرچه یکی از نیازهای 
اساسی هر جامعه ای است اما همزمان به علت ایجاد آلودگی و مشکاتی نظیر 
کیفیت هوا و تشدید تغییرات آب وهوایی به یکی از چالش های جدی سامت 
عمومی هم تبدیل شده است. امروزه تعداد فزاینده ای از جمعیت های ساکن 
در شهرهای کوچک و بزرگ از وسایل نقلیه استفاده می کنند که به انتشار 

گازهای گلخانه ای ازجمله کربن مونواکسید، اکسید گوگرد و اکسید 
نیتروژن و همچنین ذرات معلق در هوا منجر می شود. در این 

میان، یکی از راهکارهای بنیادین حفظ سامت عمومی، 
کاستن از آلودگی هوا با استفاده از حمل ونقل 

برقی است.

استفاده از فناوری های جدید برای کاهش آلودگی هوا یکی از راهکارهایی است 
که در چند کانشهر جهان، جواب خود را پس داده است فناوری های ضد دود

دنیا و سبک زندگی آدم ها عوض شده است. 
هر چند طی سال های اخیر گسترش استفاده 
از اینترنت پهن باند باعث شــده تا ما مجبور 
نباشیم مثلا برای واریز كردن پول، پرداخت 

قبض یا حتی برخی خریدها از خانه خارج شــویم، اما هنوز 
كلانشهرهای كشور ازجمله تهران هر روز درگیر آلودگی هوا 
هستند؛ این در حالی اســت كه توجه به فناوری های جدید و 
استارت آپ ها مثل گذشته می تواند نیاز به تردد در شهر را كم 

كرده و آلودگی هوا را كاهش دهد. هیچ جا در گواهی فوت علت 
مرگ را »آلودگی هوا« نمی نویسند، اما ساكنان شهرهای بزرگ 
می دانند كه هر دم و بازدمی سلامت آنها را این روزها در خطر 

جدی قرار داده است.

چین

اوگاندا

سانفرانسیسکو

هلند

انگلیس
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شــهرداری چه برنامه هایی برای مجهز شدن 
شهر به انواع وسایل نقلیه برقی دارد؟

شــهرداری تهران برای نخستین بار در کشــور با استفاده از 
ظرفیت های پیش بینی شده در تبصره 19قانون بودجه کل 
کشور، نسبت به انعقاد قرارداد خرید 50دستگاه اتوبوس برقی 
با مشــارکت بخش خصوصی به منظور به کارگیری در خط 
میدان بهارستان – میدان جمهوری اقدام کرد که در مرحله 
نخست یک دســتگاه از اتوبوس های مذکور به عنوان نمونه و 
برای بررسی فنی به کشور وارد شد و 4دستگاه دیگر نیز پس 
از ترخیص از گمرک در مرحله مونتاژ قرار دارد و پیش بینی 
می شود اتوبوس های برقی در سال جاری به صورت آزمایشی 
مورد بهره برداری قرار گیرند. نکته حائز اهمیت درخصوص 
این اتوبوس های برقی، استفاده از آخرین تکنولوژی مرسوم 
در دنیا به صورت باتری قابل شــارژ و عدم نیاز به شبکه برق 
بالاسری است. همچنین در رویکرد تحولی مدیریت شهری، 
تا پایان سال 1404، تامین 600دســتگاه اتوبوس برقی از 
طریق خودروسازان داخلی، احداث خط تراموا و به کارگیری 
150هزار دستگاه موتورســیکلت برقی هدف گذاری شده 
است. بدیهی است که حصول نتیجه مؤثر در اجرای هریک 
از طرح های برقی سازی  ناوگان، نیازمند اتخاذ سیاست های 
هدفمند و حمایت دولت به منظور پیشــبرد مؤثر طرح 

خواهد بود.
موتورســیکلت های  گویــا 
برقی جدید در اختیار یک شــرکت 

خدمات رسان قرار می گیرد؟ 
بله؛ در وهله نخســت ما نسبت 
بــه انعقــاد تفاهمنامــه با 
شــرکت ملی پســت 
تعویــض  جهــت 
نــاوگان 500نفر از 
موضعان آن شرکت 
با موتورســیکلت های 
برقی را منعقــد کرده ایم 
که ان شاءالله در سال جاری 
محقق خواهد شد. از سوی دیگر 
تفاهمنامه هایی نیز با گروه مپنا 
درخصوص همکاری های استراتژیک 
بلندمدت در اردیبهشت ماه سال جاری 
منعقد شــد که اجرای زیرســاخت ها و 
ایستگاه های شــارژ خودروی برقی در شهر 
تهران از محورهای اصلی این تفاهمنامه است.

خودروهــای هیبریــدی و 
موتورهای برقی قیمت بسیار بالایی دارند. 
برای افزایش انگیزه خرید این وسایل نقلیه 

برقی تسهیلاتی هم ارائه می شود؟
در رویکــرد تحولی شــهرداری 
تهران، کمک به توسعه و به کارگیری 150هزار 
دستگاه موتور برقی از طریق اعطای تسهیلات 
پیش بینی شده اســت. مضاف بر موتورهای 

برقی، توسعه اسکوترهای برقی نیز در دستور کار قرار دارد و در 
همین راستا طرح آزمایشی استفاده از این اسکوترها از طریق 
بخش خصوصی در سطح فضاهای نمایشگاهی و بوستان های 

منتخب در حال اجرا است.
جدا از اینها برنامه هــای دیگری هم برای کمک از 
سرمایه گذارانی داریم تا دســت کم در محدوده هایی از شهر، 
تعداد موتوربرقی و خودروهای کوچک برقی را افزایش دهیم. 
مثلا در اراضی عباس آباد، اســکوتر، دوچرخــه و موتوربرقی 
اشتراکی را داریم. برای محدوده بازار هم باید به همین سمت 
پیش برویم. در این شرایط دیگر نیازی به خرید اینگونه وسایل 
نیست و با پرداخت هایی از طریق اپلیکیشن، خیلی ها توانایی 
استفاده از آنها را پیدا می کنند. در حوزه جابه جایی بار و نصب 

ایستگاه های شارژ هم طرح هایی در دست مطالعه هستند.
برنامه های شــهرداری تهران تا سال 1405یا 
حداقل تا پایان 1404یعنی برنامه چهارم توسعه شهر تهران 

برای افزایش خودروهای برقی چیست؟
مدیریت جدید شهری برنامه ها و رویکردهای تحولی متنوعی 
را به منظور توســعه ناوگان برقی اتخاذ کرده است که انتظار 
می رود با به نتیجه رسیدن این برنامه ها و تدابیر، تحول بزرگ و 
محسوسی در سهم ناوگان برقی از حمل ونقل تهران و همچنین 
کاهش آلودگــی هوا صورت پذیرد. نخســتین برنامه تحولی 
شهرداری در این راستا، خرید و به کارگیری حداقل 600دستگاه 
اتوبوس برقی از خودروســازان داخلــی و ورود و به کارگیری 

150هزار دستگاه موتور برقی تا پایان سال 1404 است. 
جدا از بحث کاهش آلودگی هوا، وسایل نقلیه 

برقی چه منافعی برای شهر و شهروندان دارند؟
به کارگیری ناوگان پاک و برقی علاوه بر کاهش آلودگی هوا، 
کاهش میزان انتشار آلاینده ها و گازهای گلخانه ای و حفاظت از 
محیط زیست، مزایای دیگری نیز دارد که از آن جمله می توان به 
هزینه های تأمین سوخت اشاره کرد؛ چراکه هزینه شارژ ناوگان 
برقی تا یک سوم هزینه سوخت گیری ناوگان دیزلی و بنزینی 
برآورد می شــود. هزینه های پایین نگهــداری و به کارگیری 
ناوگان، مزیت دیگر حمل ونقل برقی اســت؛ زیرا ناوگان برقی 
به علت مکانیسم متفاوت از سیستم احتراقی ناوگان غیربرقی، 
اســتهلاک کمتری دارد.البتــه با توجه بــه محدودیت های 
شهرداری تهران در تامین منابع مالی و همچنین توان بخش 
داخلی در تولید وسایل حمل ونقل عمومی، برقی سازی  تمام 
ناوگان پروژه ای بلندمدت بوده و نوســازی ناوگان ســامانه 
اتوبوسرانی شهر تهران با استفاده از ناوگان با فناوری های روز 
نظیر اتوبوس ها و مینی بوس های مجهز به فیلتر جاذب دوده 

و با استاندارد یورو 5به بالا نیز می تواند در 
کوتاه مدت کاهش مصرف ســوخت 
و به تبــع آن کاهــش قابــل توجه 
آلاینده های زیســت محیطی را در 

پی داشــته باشــد. افزون بر 
این، توسعه ناوگان برقی، 
نقش بسزایی در کاهش 
آلودگی صوتی ناشی 

از وسایط نقلیه دارد.

تردد در شهر 
به سرعت 
برق و باد

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری: 
 پایتخت تا پایان سال 1404 

 از نظر به کارگیری حمل ونقل پاک  
با سیستم های جدید متحول می شود

با وجود انباشت مشــکلات و کمبود های 
بخــش حمل ونقل عمومــی پایتخت 

که از ســال ها و دوره های گذشته 
به جامانده اســت، مدیریت 

جدید شهری در کنار برطرف 
کــردن کاســتی موجود، 

از بحث توســعه، پیشرفت و 
به روزرســانی حمل و نقل شهری 

و به ویژه حمل ونقــل عمومی غافل 
نمانده است؛ ازجمله این طرح ها حرکت 

به سمت حمل ونقل پاک و به ویژه خودرو های 
برقی است که گام های مهم و ملموسی ازجمله 

اتوبوس های برقی و موتورهای برقی در این حوزه 
برداشته شده اســت و علاوه بر آن، برنامه های 
بزرگ و مهمی نظیر راه اندازی خطوط ال آرتی نیز 
در دست مطالعه و بررسی قرار دارد تا در آینده ای 
نه چندان دور اجرا شــود. در همین راستا جلال 
بهرامی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
تهران در گفت وگو با روزنامه همشهری از برنامه ها 

و کارهای اجرا شده در این حوزه می گوید.

مهدی اسماعیل پورگفت وگو
روزنامه نگار

 گردشگری با خودروهای برقی
تهران به دلیل اماکن تاریخی و فضاهای فرهنگی، تفریحی 
و... همواره برای گردشگران داخلی و خارجی جذاب بوده و 
هست و در طول سال به ویژه ایام نوروز، میلیون ها مسافر به 
پایتخت سفر می کنند. در این میان بازدید از اماکن گردشگری 
با وسایل نقلیه برقی جذابیت بیشتری دارد که این امکان در 
برخی از مجموعه های توریستی - تفریحی فراهم شده است.

عدد خبر

جهان شهر

گردشگری

بازار 
تهران

 کسانی که به پایتخت سفر می کنند حتماً برای خرید و بازدید 
از تیمچه ها، راهی بازار تهران می شوند. به گفته زینب عبادی، 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری منطقه12، برای رفاه 
بیشتر مردم در پیاده راه باب همایون، 15خرداد و معابر منتهی 
به بازار، 40دستگاه خودروي برقی پیش بینی شده است که هر 

یک از این خودروها ظرفیت جابه جایی 14مسافر را دارند.

 خلیج
 فارس

 دریاچه شهدای خلیج فارس ازجمله فضاهای تفریحی و 
جذاب تهران است و به دلیل حضور پرندگان مهاجر  مورد 
اقبال عمومی از سوی شهروندان قرار گرفته است. آنطور 
که محسن صالحی، مدیرعامل شرکت نوسازی و عمران 
چیتگر، عنوان کرده در این مجموعه 7دستگاه خودروي 
برقی با ظرفیت 13مســافر فعال اســت و تا پایان سال، 

100دستگاه اسکوتر برقی هم فعال می شود.

اراضی 
عباس آباد

این اراضی مجموعه رفاهی بی نظیری شامل فضاهایی چون 
باغ کتاب و ... در میان مردم طرفداران زیادی دارد. مسئولان 
اراضی عباس آباد، براســاس برنامه ریزی های انجام شــده 
قرار است تا پایان سال 6دســتگاه خودروي برقی در پهنه 

شــرقی )پیرامون باغ 
کتاب( و 3دستگاه 
خودروي برقی 
هــم در پهنه 
غربی )بوستان 
آب وآتــش( 

فعال کنند .

از الان تا 3سال دیگر
آنچــه معاونــت حمل ونقــل و ترافیک تهران برای ســال 
1404درخصوص برقی شدن ناوگان شــهری اعلام کرده 

است:

   تا پایان سال 1404تعداد 600دستگاه اتوبوس برقی از 
خودروسازان داخلی خریداری و در ناوگان سامانه اتوبوسرانی 

تهران به کار گرفته می شود.
   140دستگاه در ســال 1402، 220دســتگاه در سال 

1403و 240دستگاه نیز در سال 1404تأمین خواهد شد.

   150هزار موتورســیکلت برقی به منظور توسعه ناوگان 
موتور برقی، تا پایان سال 1404خریداری می شود.

   از سال 1402تا 1404هر ســال 50هزار موتورسیکلت 
برقی تأمین و با ناوگان کاربراتوری بــا اولویت ناوگان مورد 

استفاده در حمل و جابه جایی بار جایگزین خواهد شد.
   جایگزینــی 500موتورســیکلت کارمندان پســت تا 
پایان ســال جاری از طریق حمایت شهرداری تهران محقق 

خواهد شد.

جدیدترین اتوبوس  برقی دوطبقه
تعداد 50 دســتگاه اتوبوس الکتریکی دوطبقه وارد ناوگان 

اتوبوسرانی عمومی منچستر خواهد شد.
به گزارش همشــهری آنلاین، مدیران شهرداری منچستر 
از خریداری تعداد 50 اتوبوس دوطبقه الکتریکی در آوریل 
2024 خبر داده اند و مدعی 
شــده اند در مجموع تا 
ســال 2024، تعداد 
از  دســتگاه   100
ایــن خودروهــا در 
سراسر شهر فعالیت 

خواهد کرد.

600
دستگاه

 اتوبوس برقی

 150000
موتور سیکلت

برقی
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